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Zaradi pomanjkanja denarja za komunalno dejavnost grozijo celjski občini izredne razmere. Vroča tema na strani 7. 
Kamna 

kopanje? 
Vse o štirinajstih kopališčih na celjskem 

območju v temi tedna na strani 8. 

Švicarsliarokdšetršaodsiovenske.StranS. 

Okrevanje celjskebolnišnice.Stran6. 

Gotika naKozanskem.Stranll. 

Silakmedolimpijci.Slran16. 

De$eteZlatecitre.Stran26. 

Razdevizil Mojco. Stran 25. 

Žrebci niso zaželeni 
Državno prvenstvo v preskakovanju zaprek se je končalo z največjim uspehom celjskega kluba. Stran 17. 

Šaljivci in muzikanti so se dobro zabavali. Reportaža na straneh 20,21. 
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IVO 
V stečaj 

Na celjskem sodišču je 
bil v ponedeljek sprejet 
sklep o začetku stečajne-
ga postopka v Tovarni 
volnenih odej Škofja vas. 
Stečaj so v začetku junija 
zahtevali sami delavci, ki 
so jim včeraj zjutraj izro-
čili delovne knjige. S tem 
se je število brezposelnih 
na zavodu povečalo za 64, 
za stečajnega upravitelja 
v TVO Škofja vas pa je bil 
določen Zvone Hudej. 

IB 

Proračun v drugem planu 
Pismi o nameri razburili nekatere S¥etnlke - Prizadete družbene In komunalne delavnosti 

Svetniki mestne občine Ce-
lje so na torkovem zasedanju 
sprejeli predlog odloka o pro-
računu mestne občine Celje za 
letos in ga dopolnili s številni-
mi pripombami in predlogi. Po 
besedah predsednika občin-
skega sveta Lojzeta Oseta mo-
rajo proračun sprejeti še ta 
mesec, zato se bodo svetniki 
julija sestali še enkrat. Prvič 
že v ponedeljek, ko bodo nada-
ljevali v torek prekinjeno sejo. 

Štrene pa so na zadnjem za-
sedanju zamešali člani Social-
demokratske stranke, na čelu 
z Mirkom Kranjcem, ki je 
predlagal, da se na dnevni red, 
pred proračun, uvrsti obrav-
nava podpisa dveh pisem o na-
meri za pričetek gradnje regi-
onalnega centra za oskrbo in 
distribucijo plina v Celju. 
Svetnike je seznanil, da je iz-

vedel, da namerava celjski žu-
pan v torek v prostorih mestne 
občine Celje podpisati ome-
njeni pismi, ki sta ju poslali 
podjetji Petrol in Istrabenz. 
Kranjc in 17 podpisnikov so 
celjskemu županu Jožetu Zim-
šku očitali, da se je v zvezi 
s tem dogovarjal sam ali mor-
da z ožjimi sodelavci, mimo 
vedenja svetnikov mestne ob-
čine. Zato je od njega zahteval, 
da še v torek na mestnem svetu 
pojasni vse kar se je v zvezi 
s tem že dogovarjal ter da mo-
ra do naslednje seje pripraviti 
gradivo za javni razpis naj-
boljše ponudbe za gradnjo re-
gionalnega centra za oskrbo in 
distribucijo plina v Celju. 
Obenem so najprej od župana 
zahtevali, da pismi o nameri 
ne sme odpreti in da ju mora 
vrniti pošiljateljema. 

Dve uri trajajoča razprava 
na to temo je bila polna podti-
kanj, namigovanj o korupciji, 
nepravilnosti postopka, pri-
krivanju, predvsem pa so ne-
kateri svetniki pokazali veliko 
mero trdoglavosti, ko si niso 
hoteli dati dopovedati, da je 
pismo o nameri neobvezujoče 
in da ni dokončen dokument. 
Končno so jo zaključili s kom-
promisno odločitvijo, da se pi-
smi o nameri vendarle odpreta 
in da se takoj predata občin-
skemu odboru za gospodar-
stvo, ta pa naj ga da v redno 
proceduro. Župan je tudi po-
jasnil vse kar so od njega zah-
tevali ter poudaril, da gre za 
projekt, ki ni od včeraj, ampak 
se vleče že dve leti in da je 
o njem obveščal tudi že svetni-
ke v tem sestavu. 

Ob koncu, ko so sklep svet-
niki sprejeli, je predsednik 
mestnega sveta Lojze Oset 
ugotovil, da je tokrat šlo za 
konfrontacijo med mestnim 
svetom in županom, slednji pa 

je Lojzeta Oseta popravil, da 
je sicer šlo za konfrontacijo, 
vendar ne med njim in mest-

nim svetom, pač pa med njim 
in enim izmed članov mestne-
ga sveta. 

NATAŠA GERKEŠ 

Ob obravnavi proračuna je bi-
la rdeča nit ugotovitev, da je 
proračunskih sredstev v mest-
ni občini Celje za okoli pol mi-
lijarde tolarjev manj kot lani, 
zato bodo morali proračunski 
porabniki skrajno racionalno 
ravnati z 2,4 milijarde tolar-
jev, kolikor znaša letošnji ob-
činski proračun. Še posebej 
bodo racionalizacijo na svoji 
koži občutili v družbenih de-
javnostih in na področju ko-
munalne dejavnosti. Obenem 
naj bi občina letos ne najemala 
kreditov, saj mora vračati že 
najete, v štirih letih pa naj bi 
pokrila tudi izgubo v višini 
140 milijonov tolarjev, ki jo je 
pridelala lani. 

Vstop v rudarski stan 
po starem običalu 
¥ Velenju so praznovali rudaijl - 60 novincev le s skokom čez kožo vstopilo 
v rudarsko skupnost - Rudnik lignita ¥elenle po novem Premogovnik ¥elenle 

v ponedeljek, 3. julija, je 
Velenje praznovalo s svojimi 
rudarji. Praznik slovenskih 
rudarjev, ki je obenem tudi 
spomin na petdnevno gladov-
no rudarsko stavko leta 1934 
v Zasavju, so velenjski rudarji 
prosla\'ili s tradicionalno pri-
reditvijo, že štiriintridesetim 
skokom čez kožo. Letos so iz-
kušeni knapi sprejeli medse 60 
novincev. 

Od leta 1962, ko je v Velenju 
v tedanji industrijski rudarski 
šoli končala šolanje prva gene-
racija učencev, praznujejo ve-
lenjski rudarji svoj stanovski 
praznik tudi tako, da novinci, 
še preden jih starejši stanovski 
kolegi sprejmejo medse, opra-
vijo tradicionalni skok čez ko-
žo. Na ta način so novince 
v čeških in slovaških rudnikih 
svečano sprejemali že v 16. 
stoletju, ti stari običaji so se 
ohranili le ponekod po Evropi, 
pri nas pa le v Velenju. V sta-
rih časih so morali novinci 
preskočiti jašek in se zaoblju-
biti skupnosti, ko pa je le-ta 
postal za preskok preširok, ga 
je zamenjal skok čez kožo. 
V žargonu iiidarjev predstav-
lja koža kos telečjega usnja 
z jei-menom in pasovi, ki ga je 
imel nekdaj rudar pripasanega 
okoli pasu, da se je lahko po 
drčah spuščal v jamske pro-
store. 

Pri sprejemu novincev v ve-
lenjske rudarske vrste je ostal 
do danes osrednji del skok čez 
kožo. Tudi letos je bilo tako. 
Ponedeljkova slovesnost se je 
pričela na glavnem velenjskem 

trgu, od koder je parada mu-
formiranih rudarjev krenila 
na mestni stadion, osrednje 
prizorišče, na katerem se je 

zbralo več kot 2 tisoč gledal-
cev. Novinci so prišli na spre-
jem v gosjem redu, ki naj bi 
spominjal na ozke jamske 
hodnike. Vodja parade je bil že 

sedmo leto zapored dr. Milan 
Medved, ki je vodil novince in 
jih zasliševal v šaljivem tonu. 
Skok opravi novinec tako, da 
stopi na sod, pred katerim je 
postavljena koža, pove svoje 
geslo, odgovori na morebitna 
vprašanja in skoči čez kožo 
k svojemu botru. Po skoku se 
mladi rudarji slovesno zaob-
ljubijo, da bodo gojili spošto-
vanje do stanovske tradicije in 
pošteno opravljali svoj poklic. 
Tudi z letošnjo prireditvijo, na 
kateri je bil častni gost mini-
ster za gospodarstvo dr. Maks 
Tajnikar, so rudarji iz velenj-
skega premogovnika pokazali, 
da znajo ohranjati tradicijo, 
novincem pa poskusili vcepiti 
kali stanovskega tovarištva. 

KSENIJA LEKIČ 
Foto: LOJZE OJSTERŠEK 

Na ponedeljkovi prireditvi so 
prvič obesili zastavo Premo-
govnika Velenje. V soboto, 1. 
julija, je namreč delavski svet 
rudnika sprejel sklep o pre-
imenovanju Rudnika lignita 
Velenje v Premogovnik Vele-
nje. Ravno letos praznujejo 
v rudniku 120-letnico delova-
nja, v tej dolgi zgodovini pa je 
številnim generacijam rudar-
jev uspelo nakopati kar 150 
milijonov ton premoga. 

Letos je kožo preskočilo 60 mladih rudarjev. Po starem rudarskem običaju sprejemanja novincev 
so stopili na sod, povedali svoje geslo in skočili čez kožo. 

O poslovanju mesta 
Med odmevnejšimi točkami 

zadnje seje občinskega sveta 
Rogaške Slatine je bila infor-
macija o poslovanje mestne 
krajevne skupnosti. Miran Kr-
klec, predsednik sveta mestne 
krajevne skupnosti, je s tajni-
kom, Andjelkom Bendeljo, po-
drobno predstavil uresničeva-
nje mestnega programa dela 
ter finančno stanje po lanskem 
zaključnem računu. 

Med približno enoumo 
predstavitvijo sta opozorila na 
izpad prihodkov, pri čemer sta 
opozorila tudi na neplačano 
turistično takso ter neplačano 
nadomestilo za koriščenje 
stavbnega zemljišča. Svetniki 
so spraševali vse mogoče, Kr-
klec in Bendelja pa sta pojas-
njevala. Med letom je bilo na-
mreč nekaj večjih nenačrtova-
nih odhodkov, na primer za 
prireditev Igre brez meja ali 
podporo košarkarskem klubu, 
kot je kazalo, pa so svetniki 
pojasnilom verjeli. 

Med pomembnejšimi odloči-
tvami je bil predlog domače 
komimale, ki je predlagala po-
večanje taks ter prispevkov za 
vodooskrbo ter za čiščenje od-
padne vode, pa tudi uvedbo 
takse za sanacijo odlagališča 
odpadkov v Tuncovcu. Gre za 
OKP, s sedežem v Rogaški Sla-

tini, ki opravlja dejavnost 
v vseh petih novih občinah. 
Med dolgo razpravo so svetni-
ki zahtevali dodatna pojasnila 
o razlogih za nove cene, pojas-
njevala pa sta predstavnika 
komunale. Svietniki so nato 
predlagane cene večidel spre-
jeli, s tem da bo, v zvezi z od-
vozom odpadkov, občina 
v prihodnjih letih namenila 32 
milijonov tolarjev za širitev 
odlagališča v Tuncovcu. Zato 
naj bi bili občani manj obre-
menjeni. 

Sicer pa so na seji sprejeli 
tudi poslovnik občinskega 
sveta, odlok o organizaciji in 
delovnem področju občinske 
uprave ter predloge list vseh 
štirih odborov ter osmih komi-
sij občinskega sveta. Pri neka-
terih delovnih telesih je prišlo 
do zamenjave kandidatov ozi-
roma celotne liste. 

Slatinski svetniki so prete-
kli teden za člana sosveta na-
čelnika upravne enote v Šmar-
ju imenovali župana, mag. 
Branka Kidriča. Občinski 
svetnik iz LDS, Marjan Arali-
ca, po vladnem imenovanju za 
načelnika upravne enote ne 
more opravljati svetniške 
fimkcije, zato začenjajo z ime-
novanjem drugega svetnika. 

BRANE JERANKO 

Na Svetini so volili 
v nedeljo so bile na Svetini 

volitve v organe .krajevne 
skupnosti. Mandat je svetu 
krajevne skupnosti Svetina 
potekel že lani, vendar so se 
odločili, da zaradi priprav na 
spremembo lokalne samou-
prave volitve prestavijo na le-
tos. Znano je, da se na Svetini 
pojavljajo težnje o priključitvi 
občini Celje, čeprav se v novo-
nastali občini Štore trudijo, da 
bi Svetinčani ostali znotraj 

štorske občine in da bi bili 
v njej tudi zadovoljni. Zato so 
Štorani krajevni skupnosti 
Svetina pustili status pravne 
osebe. 

Na nedeljske volitve na Sve-
tini so se v občini Štore dobro 
pripravili. Krajanom Svetine 
so poslali kandidatne liste in 
jih obvestih o datumu in uri 
volitev. Po besedah štorskega 
župana Franca Jazbeca (v pe-
tek), so pričakovali približno 
60 odstotno volilno udeležbo. 
Izkazalo se je, da je bila ta 
manjša, saj je od 308 volilnih 
upravičencev na Svetini na 
volišče v nedeljo prišlo 118 
krajanov, kar pomeni 38,3 od-
stotno volilno udeležbo. 

In kako so volili krajani? Od 
25 kandidatov za svet krajev-
ne skupnosti so jih izvolili 
osem. Leopolda Vrbovška in 
Branka Mlakarja iz Svetlega 
dola, Antona Romiha in Fran-
ca Klepeja iz Kanjuc, dr .Jako-
ba Korena in Alojza Pesjaka iz 
Svetine ter Martina Jelenca in 
Karla Jelenca iz Javomika. Ta 
teden se bodo novoizvoljeni 
člani sestali na prvi seji in iz-
volili tudi predsednika sveta 
krajevne skupnosti. 

N.G. 

Za ceste v Mozirju ne bo ilovolj 
denarja 

Mozirski svetniki so na seji občin^ega sveta, ki je bila 
v četrtek, 29. junija, sprejeli poslovnik in predlog občin-
skega proračuna za letošnje leto. 

Predvideni prihodki letošnjega proračuna občine Mozirje, 
ki so namenjeni financiranju zagotovljene porabe in finan-
ciranju številnih drugih nalog v občini, bodo znašali nekaj 
več kot 278 milijonov tolarjev. Svetniki so proračun sprejeli 
v taki obliki, kot je bil p r e l agan , s tem da se zavedajo, da 
bo veliko premalo denarja še zlasti za popravila in rekon-
strukcije cest. Ob sprejemanju proračuna so morali upošte-
vati tudi dejstvo, da državni proračun še ni sprejet, potem-
takem točni podatki o zagotovljeni porabi za posamezne 
proračunske porabnike še niso znani. Jeseni, ko bodo na 
voljo vsi podatki o državnem proračunu, bodo odločali tudi 
o rebalansu proračuna. 

KL 

Mednarodna 
pomoč 

MARIB0R,4. julija (Delo) 
- Slovenska in avstrijska 
vlada sta podpisali izjavo 
o nameri prekomejnega so-
delovanja v okviru progra-
mov EU Phare in Interreg 
v prihodnjih petih letih. 
Glavni cilj m^državnega 
sodelovanja sta moderni-
zacija infrastrukture in 
razvoj lokalnega gospodar-
stva na obmejnem območ-
ju, kar naj bi podprlo pro-
ces vključevanja naše drža-
ve v Evropsko unijo. Pro-
gram sodelovanja bo zajel 
56 obmejnih občin, vsako 
leto pa bo podprt s šestimi 
milijoni ekujev. Oblike po-
moči bodo zelo raznovrst-
ne, od pomoči pri razvoju 
turizma do oblikovanja 
prekomejnega trga delovne 
sile, predvideno pa je tudi 
skupno varovanje okolja 
na obmejnem območju. 

Nove občine 
LJUBLJANA,4.iulija(De-

lo) - Komisija DZ za lokal-
no samoupravo je v pred-
hodni obravnavi podprla 
predlog zakona o ustanovi-
tvi novih očin. Državni 
zbor naj bi predlog obrav-
naval septembra, svoje 
mnenje o njem pa morajo 
do 20. avgusta povedati tu-
di vse slovenske občine. 
Predlagani zakon predvi-
deva tristopenjski posto-
pek pri ustanavljanju no-
vih občin: predhodni z re-
ferendvmiu, zakonodajni in 
konstitutivni. Vladna služ-
ba za lokalno samoupravo 
je doslej prejela 22 zahtev 
za ustanovitev novih občin. 

v tujino 3000 
mark 

LJUBLJANA, 28. junija 
(Delo) - Svet Banke Slove-
nije je sklenil, da smejo od-
slej domače in tuje osebe 
v potniškem in poštnem 
prometu v tujino iz Slove-
nije odnašati oziroma va-
njo prinašati efektivno do-
mačo valuto in vrednostni-
ce največ v znesku 300.000 
tolarjev na osebo. Svet BS 
je tudi določil, da smejo dr-
žavljani Slovenije v tujino 
naenkrat zakonito odnesti 
za tri tisoč nemških mark 
tuje gotovine. Hkrati z do-
ločitvijo višjih dovoljenih 
zneskov je BS odpravila 
omejitev, po kateri smo 
v tujino lahko odnašali le 
tolarske bankovce do vred-
nosti tisoč tolarjev. Še na-
prej pa bo veljalo, da bodo 
cariniki ob vrnitvi iz tujine 
lahko ocarinili vse nakupe, 
vredne več kot 100 ameri-
ških dolarjev. 

Odgovorni urednik: Branko 
Stamejčič. 

Pomočnica odgovornega ured-
nika: Milena Brečko-Poklič. 

Uredništvo: Marjela Agrež, 
Irena Baša, Tatjana Cvim, Ja-
nja Intihar, Brane Jeranko, 
Ksenija Lekič, Edi Masnec, Ur-
ška Selišnik, Ivana Stamejčič, 
Željko Zule. Tehnično ureja-
nje: FVanjo Bogadi, Robert 
Kojterer, Igor Šarlah. Obliko-
vanje: Minja Bajagič. Tajnica 
uredništva: Mojca Marot. 

Naslov uredništva: Prešernova 
19, Celje. Telefon: (063) 442-
500, fax 441-032. 
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Ustanovljen konzorcij 
za gradnjo avtocest 
S pomočjo bank naj lil zagotovili manikajoči denar za čolrtlno slovenskih avtocest 

Deset slovenskih bank je 
minuli teden v Celju ustanovi-
lo bančni konzorcij za sofi-
nanciranje izgradnje avtocest 
v Sloveniji, na sedežu Darsa 
pa so podpisali tudi pogodbo 
o finančnem sodelovanju med 
konzorcijem in Družbo za av-
toceste. 

Ob podpisu pogodbe je 
predsednik Darsa Jože Brod-
nik povedal, da so bile doslej 
znane tri četrtine denarnih vi-
rov za gradnjo avtocest, odpr-
ta pa je bila še finančna kon-
strukcija za četrtino avtocest 
oziroma konkretno za 350 ki-

lometrov. Z ustanovitvijo kon-
zorcija se po njegovih besedah 
obeta lažja in zanesljivejša pot 
do manjkajočih sredstev. Ce-
loten avtocestni program pa 
po Brodnikovih besedah pote-
ka brez večjih zamud in obe-
nem pričakuje, da bo tako tudi 
v prihodnje. 

S povezovanjem v bančni 
konzorcij banke ne ustanav-

ljajo nove pravne osebe, tem-
več bodo obveznosti za odo-
bravanje p>osojil in garancij 
prevzemale na osnovi pogodb. 
Za odobravanje posojil bodo 
banke namenjale lasten denar, 
ki ga bodo posojale izvajalcem 
pod pogoji, ki veljajo za prvo-
vrstne bančne komitente in 
kredite za obratna sredstva iz-
vajalcem gradbenih del iz na-
slova prejetih depozitov iz 
prostih namenskih sredstev 
Darsa. Po besedah predstavni-
kov Darsa je v bankah, člani-
cah konzorcija, približno 3 mi-
lijarde tolarjev, ki jih je vlada 

bankam podpisnicam nameni-
la od prodanega goriva in mi-
lijarda tolarjev od pobrane 
cestnine. Ta denar bodo banke 
posojale izvajalcem po obrest-
ni meri R plus 6 odstotkov. 

Predsednik poslovnega od-
bora konzorcija bo za eno leto 

Dušan Hočevar iz Splošne 
banke Koper, poleg sedanjih 
bank, članic, pa se bodo v kon-
zorcij lahko vključevale tudi 
druge banke, ki bodo izpolnje-
vale zahtevane pogoje. 

IB 
Foto: SHERPA 

Članice bančnega konzorcija 
za gradnjo slovenskih avtocest 
so: SKB banka Ljubljana, Slo-
venska zadružna in kmetijska 
banka Ljubljana, Nova Ljub-
ljanska banka, Dolenjska ban-
ka Novo mesto, Banka Vipava 
Nova Gorica, Nova Kreditna 
banka Maribor, Banka Celje, 
Splošna banka Koper, A ban-
ka Ljubljana in Krekova ban-
ka Maribor. 

Ukrepi za učinkovitejšo 
Kliotiro cono 
Uvoznina se ne vrača več, dražje parkiranje 

v občinski Službi za ko-
munalno gospodarstvo pri 
mestni občini Celje skrbno 
nadzorujejo izvajanje pro-
jekta Modre cone, ki naj bi 
v celjsko mestno središče 
prinesel prometni red. Ker 
ugotavljajo, da njihova pri-
zadevanja še niso obrodila 
želenih sadov, so se te dni 
odločili uvesti nekaj novo-
sti, ki bodo pričele veljati 
od jutri, torej od petka 
dalje. 

I^edlog Službe za komu-
nalno gospodarstvo sta 
podprla tudi Odbor za oko-
lje in prostor ter celjski žu-
pan Jože Zimšek. Bistvena 
novost pa je, da delavci po-
djetja Kostra, ki upravlja 
s parkiršči v Modri coni, od 
petka dalje ne bodo več 
vračali sto tolarjev tistim 
voznikom, ki v mestnem je-
dru parkirajo le za kratek 
čas. Vsak, ki bo pripeljal 
v mestno središče, bo moral 
uslužbencem Kostre pustiti 
vsaj sto tolarjev, razen 
v primeru, če bo kupil bla-
go, ki bo glede na velikost 
in težo večjih dimenzij. 
V tem primeru bo, če bo 

delavcem Kostre predložil 
še račun, dobil uvoznino 
vrnjeno. 

Od petka dalje bo višja 
tudi cena parkiranja zno-
traj Modre cone. Za parki-
ranje do dve uri bo potreb-
no odšteti 300 tolarjev, in 
nato še po sto tolarjev za 
vsako nadaljnjo uro. Obe-
nem pa so se v Službi za 
komunalno gospodarstvo 
odločili, da bodo mestni 
stražniki poostrili nadzor 
nad parkiranjem znotraj 
Modre cone. 

V občinski Službi za ko-
r«iimalno gospodarstvo 
ugotavljajo, da so javne 
parkirne površine v središ-
ču mesta zasedene pred-
vsem z avtomobili usluž-
bencev in stanovalcev, z že 
omenjenimi spremembami 
pa bi radi omogočili upora-
bo parkirnih površin tudi 
turistom in kupcem. Zato 
mestna občina Celje poziva 
stanovalce in uslužbence, 
da, če je le mogoče, parki-
rajo na urejenih parkirnih 
površinah na obrobju 
mesta. 

N.G. 

Bliskovito spreleti proračun občine 
Štore 

Na zadnjem zasedanju občinskega sveta Štore so svetniki 
tako rekoč bIisko\ito sprejeli proračun občine za letos. Na voljo 
jim je borih 174 milijonov tolarjev, ki so jih skušali čim bolj 
racionalno razporediti med proračunske porabnike. 

Vsak je dobil seveda precej manj kot bi želel, še posebej odbor 
za ekologijo in politične stranke bi hoteli več, da bi lahko 
uresničili zastavljene naloge. Kljub temu pa so svetniki prora-
čun potrdili zavedajoč se, da dodatnega denarja trenutno ni 
mogoče izsiliti. Sklenili pa so, da si bodo prizadevali za dodatna 
sredstva predvsem iz naslova sklada stavbnih zemljišč in iz 
zagonskih sredstev, ki naj bi jih novonastalim občinam namenil 
republiški proračun. Iz trenutno razpoložljivih sredstev pa 
nameravajo največ denarja, 77 milijonov tolarjev, nameniti 
družbenim dejavnostim ter 61 milijonov tolarjev komunalnim 
dejavnostim. 

N.G. 

Srečanje s stanovsicimi tovariši in 
»tovariši« 

Osvoboditev nam je prinesla 
versko svobodo. Povsod sreču-
jemo duhovnike, vmes redov-
nike v častitljivih kutah, brate 
menihe, otroci hite v šolo in 
stiskajo v roki poleg drugega 
katekizem, ovit dostikrat 
v starejšo številko »Ljudske 
pravice«, v šoli učimo vereki 
nauk, v cerkvah slovenske pri-
dige in slovenske pesmi, ljud-
stvo moli, obenem pa tbdi pra-
vično sodi, vera je vživela 
v delih, nauk krščanstva je 
uresničen v življenju. Izginil je 
farizejski prepad med teorijo 
in prakso. Vse krepko grabi za 
delo, iz grobov tisočerih žrtev 
raste nov rod, iz potrtih src se 
dviga krik po maščevanju in 
pravici: tako bomo očistili, ta-
ko gradili, da se fašistična gro-
zodejstva, nekrščanski zločini 
nikdar več ne povrnejo. Da se 
povrnemo k naslovu, k tovari-
šem in »tovarišem«. Vesel sem, 
ko mislim in vidim, da je bilo 
tudi v inozemstvu, v internaci-
ji v taboriščih mnogo duhovni-
kov narodno osvobodilnega, 
demokratičnega duha. Tovariš 
Štancer, partizanski duhovnik 
na Hrvaškem mi o njih pripo-
veduje mnogo dobrega in lepe-
ga. Kako so pomagali v borbi, 
bili kot kurirji v Zagrebu, vr-
šili na osvobojenih ozemljih 
politične funkcije, trpeli z na-
rodom. ?ravi mi o sedmih to-
variših, ki so padli iz ustaške 
objestnosti v Jasenovcu, o na-
rodnih mučenikih Štukovni-
ku, Kaču in Semu, ki se ne 
bodo nikdar več vrnili, ker le-
že v masovnih grobovih ob Sa-
vi. In še govorimo o trpljenju 
duhovnikov Potokarja, Greša-
ka, Završnika, ki so jih mučili 
in nato ubili tamkajšnji gesta-
povci. O, tudi iz teh žrtev, iz te 
krvi bo pognalo novo seme, 
novi ljudski duhovniški rod, 
nova duhovščina, ki bo živela 
in čutila z narodom. 

Drugje srečam slovenskega 
tovariša Orožla, shujšanega, 
izčrpanega, ki je pravkar pri-
šel iz Dachaua. Pripoveduje 
mi o sebi in tovariših, o nečlo-
veškem ponižanju in mučenju 
duhovnikov v taboriščih. 
Z navdušenim delom v OF bo-
mo maščevali njihovo tiplje-
nje, z delom za dokončno iz-

trebljenje fašizma. 
Večkrat srečam stanovskega 

tovariša Stankota izpod zele-
nega Pohorja, ki je sicer ostal, 
a je okusil zapore, zatiranje, 
ponižanje in bil že od kraja 
zvest pristaš OF. Vesel je pra-
vilne usmerjenosti nekaterih 
duhovnikov, veseli se pridobi-
tev osvoboditve, sodeluje s se-
stro v naših odborih. Ljudstvo 
ga ljubi in on ljubi ljudstvo in 
se zanj žrtvuje. 

Tovariš, ki se je pripeljal iz 
Hrvaške, mi na kolodvoru iz-
javlja: »Kaj meni posestvo, kaj 
bogastvo, delal bom za narod, 
za duše.« In tem tovarišem da-
nes kličem: »Dobrodošli v naši 
sredi, dobrodošli trpini med 
svojim narodom, s katerim ste 
tipeli, občutite svojo svobodo, 
ki si jo je slovenski narod pri-
boril. Uživajte jo, utrjujte jo, 
naj bo odslej poveličano vaše 
in narodovo trpljenje, kot je 
bilo Kristusovo na velikonoč-
no jutro. Zavedajte se, da kliče 
nedolžna slovenska kri, kri ti-
sočev nedolžnih Ablov v nebo 
za maščevanje in pomagajte 
narodu odstraniti vso fašistič-
no kugo, ki je kriva vsega va-
šega in njegovega trpljenja. 
Poglejte v župnijske akte in 
našli boste odpadnike, ki so 
prestopili od naše v Hitlerjevo 
vero, Id jih preganjajo ljudske 
oblasti in prijavite jih tudi vi. 
Našli boste odpadnike naroda, 
ki so klicali za botre Ortsgrup-
pen - in Bundesfiirerja, župa-
ne, ki so pokopavali v kljuka-
sti križ zavite krste, ki so na 
apelih sramotili vaše delo, va-
še svetinje. Ali ni največja kri-
vica, da bi imeli enake pravice, 
vi in tisti, ki so vas bili v obraz, 
da bi še dalje proti narodu ro-
varili? Pomagajte vse te posta-
viti pred sodišče slovenske na-
rodne časti! Proč z zločinci, ki 
so nam jemali versko svo-
bodo!« 

O stanovskih »tovariših«, ki 
pa ne cenijo svobode, ki zanje 
niso doprinesli ničesar, ki bi 
jim bil menda ljubši fašizem, 
pa prihodnjič. 
Smon Franc, partizanski du-

hovnik 
(Nova pot, 7. julija 1945) 

Nova priložnost za 
Slovenijo 

MADRID, 1. julija (Ve-
čer, Republika) - Španija je 
s 1. julijem od Francije 
prevzela predsedovanje 
Evropski uniji. Kot je obi-
čaj v tej evropski integraci-
ji, bo vlogo usklajevalke 
opravljala do konca tega 
leta. Zunanji minister Javi-
er Šolana je napovedal, da 
se namerava Španija v na-
slednjih šestih mesecih uk-
varjati predvsem z vpraša-
nji evropske politike zapo-
slovanja, ostale prednostne 
teme pa bodo politika 
Evrope do Sredozemlja in 
Južne Amerike. Pripravlja-
ti se bodo začeli tudi na 
naslednje srečanje vodite-
ljev članic EU leta 1996, na 
katerem bodo razpravljali 
o uskladitvi sporazuma iz 
Maastrichta z razmerami, 
ki so nastale s širitvijo uni-
je. Kljub notranjepolitični 
krizi, ki je zlasti posledica 
velike brezposelnosti, pri-
čakuje Španija uspešno 
predsednikovanje. Bo na-
slednja polovica leta 
uspešna tudi za Slovenijo 
in njena prizadevanja za 
tesnejše povezovanje 
z Evropsko unijo? 

Zadnji čas je, da Slove-
nija opravi večje korake 
v povezovanju s petnajste-
rico, saj bo to do konca leta 
veliko lažje kot pa v začet-
ku prihodnjega leta, ko bo 
pre^edovanje prevzela 
Italija. Še zlasti zato, ker je 
jasno, da bo imela Španija 
gotovo večji posluh za do-
gajanje na drugem koncu 
Evrope. Slovenija nove pri-
ložnosti ne sme izgubiti ta-
ko kot jo je v času, ko je 
bila na čelu Evropske unije 
Nemčija, ki našo državo 
zelo dobro pozna. 

Ob granatah še 
lakota 

SARAJEVO, 2., 3. julija 
(Republika, Delo) - Bosan-
skosrbske sile so blokirale 
vse dostope do Sarajeva,, 
razen tistega čez Igman, 
zaprt je tudi zračni most do 
glavnega mesta. Premier 
Haris Silajdžič je na urad-
nem obisku v maroški pre-
stilnici Rabatu izjavil, da 
Srbi najverjetneje načrtu-
jejo množični napad na Sa-
rajevo in pozval islamske 
države, naj pomagajo Mu-
slimanom pri samoobram-
bi. Silajdžič meni, da je 
ključni problem embargo 
na uvoz orožja. 

Zaradi blokade je Sara-
jevo in zahodno bosansko 
enklavo Bihač prizadela 
najhujša kriza pomoči 
v dosedanji triletni vojni. 
Po besedah tiskovnega 
predstavnika UNHCR je 
stanje v bihaški enklavi več 
kot kritično. Ker vojska 
bosanskih Srbov zadnje 
mesece sistematično ustav-
lja vse človekoljubne kon-
voje na to območje, je poleg 
granat začela moriti tudi 
lakota. Prejšnji teden so 
v Bihaču lunrli trije ljudje, 
med njimi tudi triletni de-
ček, pred dnevi pa je prišla 
vest, da je zaradi lakote in 
izčrpanosti v Srebrenici 
umrlo še sedem ljudi. Vse 
bolj kritično je tudi v Sara-
jevu, kjer so zadnjo pošilj-
ko človekoljubne pomoči 
ljudem razdelili pred 20 
dnevi. Mesto ima moke le 
še za sedem dni, vendar ni-
ma goriva, da bi mestna 
pekama pekla kiiih. Un-
profor in UNHCR sta ne-
močna in ne moreta zago-
toviti hrane za vse prebi-

valce, bosanski Srbi pa 
preprečujejo pot tudi kon-
vojem s hrano za pripadni-
ke mirovnih sil. 

Predsednik mednarod-
nega sodišča v Haagu An-
tonio Cassese je izjavil, da 
bosta Radovan Karadžič in 
general Ratko Mladič kma-
lu na seznamu uradno ob-
dolženih za vojne zločine. 

Zopet neuspela 
pogajanja 

EREZ, 2. julija (Republi-
ka) - Izraelski zunanji mi-
nister Peres in voditelj 
PLO Jaser Arafat zopet ni-
sta dosegla dogovora 
o enem od ključnih vpra--
šanj za napredek bližnjev-
zhodnega mirovnega price-
sa, to je razširitvi palestin-
ske avtonomije na zasede-
nih ozemljih. Izraelski vo-
jaki se tako 1. julija niso 
umaknili iz naselij na Za-
hodnem bregu. Na rednem 
nedeljskem zasedanju v Ju-
ruzalemu je izraelska vlada 
ugotovila, da mirovna po-
gajanja kljub tokratnemu 
neuspehu niso v krizi in da 
je zastoj posledica zahtev-
nosti obravnavanih vpra-
šanj, predstavniki PLO pa 
so izjavili, da sta jedro ne-
soglasij delovanje in razpo-
reditev palestinskih in 
izraelskih varnostnih or-
ganov. 

Pogajanja naj bi se sicer 
nadaljevala ta teden, ven-
dar utegne neuspeh še zao-
striti napetosti na Zahod-
nem bregv, kjer se že nekaj 
dni vrstijo spopadi med 
izraelskimi varnostnimi si-
lami in arabskimi demon-
stranti. Uradni ameriški 
predstavnik, ki je spremljal 
pogajanja, je sporočil, da 
naj bi bil naslednji rok za 
dosego dogovora 17. julij. 
Takrat naj bi ameriški 
predsednik Bili Clinton po-
vabil Peresa in Arafata 
v Washington, kjer naj bi 
zgladili še zadnje nespora-
zume in slovesno podpisali 
sporazum. 

Potemnell sIJaJ 
zlata 

ATENE, 2., 3. julija (De-
lo, Večer) — Evropsko pr-
venstvo v košarki se je kon-
čalo z zmago reprezentance 
ZR Jugoslavije, dogodki 
v novi olimpijski dvorani 
pa so bili močno spolitizi-
rani. Med razglasitvijo ZRJ 
za nove evropske prvake je 
hrvaške reprezentanca (bi-
la je tretja) protestno zapu-
stila zmagovalni oder in se 
umaknila v garderobe, no-
ve prvake pa je izžvižgalo 
tudi 20. 000 gledalcev. 

Grki so med igranjem 
himne žvižgali, vsi jugoslo-
vanski košarkarji pa so se 
veselili z značilno iztegnje-
nimi tremi prsti. V Beogra-
du je slavje ob uspehu tra-
jalo dolgo v noč, bilo pa je 
pomešano tudi z demon-
stracijami pred grško am-
basado. »Izdali ste Srbijo. 
Ne bo nas v Grčijo, Make-
donija, Makedonija,« so 
vzklikali razburjeni Beo-
grajčani, ki so bili užaljeni 
zaradi odklonilnega obna-
šanja Grkov med in po fi-
nalni tekmi. Beograd je ve-
liko bolj mimo prenesel 
škandalozno potezo Hrva-
tov, toda košarkarji ZRJ so 
bili po vrnitvi v domovino 
polni nizkotnih izjav na ra-
čun Tudžmana, Hrvaške in 
vojne v BiH. Za mnoge so 
moralni zmagovalci dmgo-
uvrščeni košarkarji Litve, 
ki so v finalu zaradi slabe-
ga sojenja za nekaj trenut-
kov celo zapustili igrišče. 
Na mestnem štadionu 
v Vilnusu jih je pričakalo 
kar 15.000 rojakov, slavje 
pa so primerjali s tistim ob 
odhodu ruskih vojakov iz 
Litve. Zadržali se niso niti 
Hrvati, ki so protest svoje 
ekipe med podelitvijo ko-
lajn označili za »zrelo poli-
tično dejanje.« 
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Velike naložbe v Atomskih Toplicah 
y juliju odpirajo rtov letni bazen, ye/ilr hotelski prizidek ter razširjeni kamp 

v juliju odpirajo nov letni bazen, velik ho-
telski prizidek ter razširjeni kamp 

V Atomskih Toplicah je trenutno živahno, 
vendar manj opazno gradbišče, saj si prizade-
vajo, da bi goste čim manj motili. Z lani začeto 
ter dokončano popolno sanacijo starega hotela 
(od notranjih instalacij do pohištva ter dviga-
la) so hkrati začeli z gradnjo velikega hotel-
skega prizidka, novega letnega kopališča med 
hotelom in Atomsko vasjo ter s širitvijo kam-
pa. V vseh treh delih pričakujejo prve goste 
v tem mesecu. 
• Gre za 15 milijonov DEM vredno naložbo, 
od tega za 6,6 milijonov kredita ter za različna 
so vlaganj a, predvsem AL inženiringa ter Tur-
go inštituta. Najprej bodo odprli sodobni ba-
zenski kompleks in to najpozneje do 10. julija, 
upa direktor zdravilišča Boris Završnik. Trav-
ne površine so že ozelenele, v zadnjih dneh pa 
so opravljali različna zaključna dela, saj jih je 
precej časa oviralo slabo vre-
me. Novo letno kopališče pri 
Termah obsega 950 kvadrat-
nih metrov vodnih površin, 
s približno 120 različnimi vod-
nimi igricami. V bazenu bodo 
za kopalce na voljo tudi sede-
ži, natakarji pa bodo postregli 
tudi gostom, ki bodo trenutno 
v vodi. Posebni, ločeni prostor 
namenjajo naturistom. 

V hotelski prizidek s stotimi 
posteljami bodo prve goste 

sprejeli v drugi polovici julija, 
saj jih obvezujejo rezervacije. 
V zadnjih dneh so hiteli z na-
meščanjeiA sobnega pohištva 
ter številnimi drugimi opravi-
li. Za razliko od prenovljenega 
hotela (z dvesto posteljami), so 
sobe v prizidku večje ter z viš-
jim bivalnim standardom, zato 
se bo nov del Hotela Atomske 
Toplice ponašal s štirimi zvez-
dicami. V prizidku so sobe celo 
klimatizirane. Za goste name-

ravajo poskrbeti s takšnim in-
formacijskem sistemom, kot 
ga drugod po državi še nimajo. 
Po interni televiziji bodo lah-
ko spremljali celo hotelske 
prire^tve, lastne video strani 
ter teletekst (v treh jezikih) pa 
imajo že dalj časa. S poveča-
njem Hotela Atomske Toplice 
pa bodo za potrebe zdravstve-
nega dela pridobili približno 
tisoč kvadratnih metrov novih 
p)Ovršin, s prostori za najra-

zličnejše terapije ter fitnes, pa 
tudi za zasebno ambulanto za 
samoplačnike. 

V prihodnjih dneh bodo pri-
šli prvi gosti tudi v tisti del 
kampa, kjer pridobivajo 80 
novih mest. Kamp bo poslej 
bogatejši za nove prostore za 
parkiranje, pa priključke na 
vodo, elektriko, kanalizacijo, 
telefon ter kabelsko televizijo. 
Med naložbo so poskrbeli tudi 
za čiščenje odplak, ki se bodo 
zlivale v pred leti zgrajeno či-
stilno napravo. Hkrati so iz 
starega dela Atomskih Toplic, 
kjer so vrtine, napeljali do no-
vega letnega kopališča ter ho-
tela nov termalni vod. Pri tem 
so mislili na potrebo po večjih 
količinah vode, kot tudi na po-
sodobitev dosedanjega voda, 
za primer, če bi prišlo do ok-
vare ter bi ostali brez termalne 

vode. V tem tednu se lotevajo 
v kampu še izgradnje najso-
dobnejših sanitarij, kar bi do-
končali čez tri tedne. 

»Vse to pomeni bistveno iz-
boljšano zdraviliško infra-
strukturo, novo ponudbo, več-
je udobje, s tem pa večje zani-
manje gostov ter večji doho-
dek,« je zadovoljen direktor, 
Boris Završnik. Sicer pa za je-
sen načrtujejo začetek gradnje 
stotih apartmajev za trg, v bli-
žini Atomske vasi, pri ribni-
kih. Projekte že pripravljajo. 
Prihodnje leto bi pridobili po-
vezujoči hodnik med hotelom 
ter Termami (tako da hotel-
skim gostom ne bo treba hoditi 
po prostem), v celoti pa bi po-
sodobili tudi starejši del kam-
pa, vključno z obema letnima 
bazenoma in restavracijo. 

BRANE JERANKO 

Boris Završnik 

Gibanje tečalev v juniju 
v zadnjem času je v finanč-
nih krogih vse več besed na-
menjenih tečaju tolarja 
(SIT). Z objavo grafa vas to-
krat seznanjamo z gibanjem 
tečajev najpomembnejših 
valut, inflacije ter vrednosti 
točke vzajemnega sklada 
Herman Celjski v mesecu ju-
niju. 

Iz grafa je razvidno, za ko-
liko odstotkov se je spreme-
nil srednji tečaj Banke Slo-
venije za določeno valuto od 
začetka preteklega meseca. 
Tečaj tolarja (SIT) se je v ju-
niju okrepil nasproti nemški 
marki (DEM) za 0,05 SIT 
oziroma 0,06 odstotkov. 
Ameriški dolar (USD) je svo-
jo vrednost do tolarja pove-
čal za 0,72 S n oziroma 0,63 
odstotkov, v odnosu do nem-
ške marke se je njegova 
vrednost spremenila z 1,389 
na 1,397 DEM za 1 USD. 
Slovenski tolar se je zmanj-
šal za 0,03 odstotke nasproti 
ECU - neuradni skupni 
evropski valuti. 

Ob gibanju tečajev na de-
viznem tržišču sta zanimivi 
še dve vrednosti s tržišča ka-
pitala. Krivulja slovenski 
borzni indeks (SBI) kaže 
aritmetične sredine 13 naj-
pomembnejših delnic na 
Ljubljanski borzi, HERC je 
oznaka za vzajemni sklad 

Herman Celjski, ki vsebuje 
tudi vrednostne papirje, ki 
kotirajo na Borzi. 

Inflacija je bila za mesec 
junij 0,5 odstotkov. Banke so 
začele uporabljati s 1. juni-
jem 1995 veliki R, ki je pov-

prečje inflacijskih stopenj 
treh minvdih mesecev. Veliki 
R je torej po novem povpreč-
je inflacij v treh mesecih in 
ne več inflacija minulega 
meseca. 

ZDENKO PODLESNIK 

GRANd.o.o. 
Šmartinska 152 
61000 Ljubljana 

OBJAVLJA PROSTA DELOVNA MESTA 

za nedoločen čas v centru Interspar Celje 
(prodaja jeans izdelkov Leviš, Pape jeans London) 

1. POSLOVODJA 
Pogoji: ustrezna izobrazba, starost do 35 let, moški 
ali ženska 

2. PRODAJALCI 
Pogoj: ustrezna izobrazba, lahko pripravnik, starost 
do 30 let 

Nudinno stimulativen OD. 
Nastop dela v začetku avgusta. 
Kandidati naj pošljejo vloge z dokazili v 8. dneh od 
objave na zgornji naslov. 

Reifordno nizelc 
promet 
v torek, dne 4. 7. 95 je bil na 
parketu Ljubljanske Borze 
dosežen rekordno nizek pro-
met z vrednostnimi papirji. 
Borzni posredniki so trgova-
li samo s 4 delnicami in eno 
obveznico. Skupno je bilo za 
2 mio SIT prometa na A in 
B trgu. Na C trgu, kjer se 
trguje z VP, za katere borza 
ne zahteva tako strogih po-
gojev, pa je bilo za 8 mio sit 
prometa. Trgovanje na C str-
gu se tudi ob torkih odvija 
samo preko elektronskega 
sistema-BIS. Situacija z del-
nicami je trenutno precej za-
pletena. Imetniki jih nočejo 
prodajati (ker bi imeli preve-
like izgube), novi investitorji 
pa jih nočejo kupovati, ker 
mislijo, da jih bodo lahko še 
ceneje kupili. Res pa je, da 
teh novih investitorjev prav 
tako zaskrbljujoč. Moje 
osebno mnenje, je da je kapi-
tala pri nas za naložbe rela-
tivno dovolj, vidi pa se da se 
investitorji trenutno odloča-
jo za VARNE naložbe in ča-
kajo z delom kapitala, ki je 
tako naložen, da bodo šli 
v nakupe delnic, ko bodo 
ocenili, da so tečaji dovolj 
nizki. Nekateri analitiki na-
povedujejo, da bo tudi zara-
di prej opisane situacije SBI 
- slovenski borzni indeks 
padel pod nivo 000 enot. 
Možno je tudi to. Veliko je 
tudi odvisno od tega kakšno 
politiko bodo vodili vzajem-
ni skladi in tisti, ki so lastni-
ki enot vzajemnih skladov. 
Velik vpliv bodo imeli tudi 
ostali neposredni imetniki 
delnic in bodoči kupci. 

izključitev obveznic 
in prednostnih delnic 
ZHT Rogašice iz 
icotaclje na borzi 

Odbor za sprejem VP in 
č lanov na borzo je na sovji 
redni seji 30. 6. 1995 sprejel 
sklep o izključitvi obveznic 
in prednostnih delnic izdaja-
telja ZHT Rogaška iz kotaci-
je. Sklep so sprejeli zaradi 
okoliščin, ki so nastopile 
z uvedbo postopka prisilne 
poravnave obveznosti ZHT 
Rogaške do upnikov. Ome-
njeni sklep so sprejel tudi 
zato, ker od izdjatelja teh 
vrednostnih papirjev niso 
dobili željene podatke. Takš-
nih ukrepov se investitorji in 
posredniki bojimo, so pa ne-
izogibni ob takih situacijah. 
Glede prednostnih delnic 

Rogaška ZHT pa se je upra-
va Ljubljanske borze odloči-
la, da se s ciljem omogočanja 
nadaljnjega trgovanja »pre-
selijo« na odprti trg C (OTC). 
Prednostnih delnic je bilo iz-
danih za 3 mio DEM. Izda-
nih je bilo 60.000 delnic 
z nominalno vrednostjo 50 
DEM. Prednostna delnica 
prinaša 14% fiksno dividen-
do, ki pa na žalost imetnikov 
do sedaj v treh letih ni bila 
izplačana. 

Novi obveznici na 
borzi 

Na borzo prihaja vedno 
več vrednostnih papirjev. Ta 
trend je zelo pozitiven. Če bo 
šlo po predvidevanjih, bo 
konec leta 1996 že toliko VP, 
da bodo investitorji imeli ši-
roko paleto naložbenih mož-
nosti. Dne 10. 7. 1995 bo za-
čela kotirati obveznica Slo-
venske zadružne kmetijske 
banke. Skupna nominalna 
vrednost celotne izdaje ob-
veznic je 5 mio DEM. 

Obveznice imajo 10% let-
no obrestno mero, ki se obra-
čunava na linearni način. Iz-
plačevanje obresti je dvakrat 
letno, po amortizacijskem 
načrtu je prvi kupon zapadel 
v vplačilu 15.3. 1995, zadnji 
pa bo 15. 9. 2004. Skrajšana 
oznaka je SZBl, 1 lot je 1 ob-
veznica - apoen 500 DEM. 3. 
julija 1995 so začela na borzi 
kotirati obveznice 1. izdaje 
Sklada Republike Slovenije 
za razvoj. Skupna nominal-
na vrednost izdaje je 50 mio 
DEM. Obveznice imajo 5% 
letno obrestno mero. En lot 
je 100 DEM. uradna oznaka 
je SKRI. 

Piše Bojan Gradišnik 

Podiesnilcova 
v Topru 

Celjski Toper ima novo 
stečajno upraviteljico, to je 
Ingrid Podlesnik, ki je to 
mesto prevzela v mesecu 
juniju. Čeprav se stečajni 
postopek Topra vleče že lep 
čas, po prvih ocenah Pod-
lesnikove postopek ne bo 
zaključen prej kot v letu 
dni. Hitrejše reševanje ste-
čajnega postopka ovirajo 
predvsem prodaja stano-
vanj in tožba Jugotekstila. 
V tem podjetju so namreč 
vložili tožbo proti nekate-
rim bankam, ki so si delno 
že poplačale svoje terjatve, 
medtem ko v Jugotekstilu 
še vedno niso dobili popla-
čanih svojih terjatev. 

imenovano 
vodstvo Cometa 

Konec junija se je sestala 
skupščina delniške družbe 
Comet in med drugim izvo-
lila nadzorni svet, ki ga po-
slej vodi Štefan Nemeš, za 
njegovo namestnico pa so 
izvolili Marijo Metličar. 
Novi nadzorni svet je ime-
noval tudi upravo podjetja, 
ki jo vodi generalni direk-
tor Marjan Lorger, prvi na-
mestnik je Albin Matavž, 
drugi pa Dušan Zazijal. 

Tajnikar v Konusu 
Za včeraj, v sredo, je bil 

napovedan obisk gospo-
darskega ministra dr. Mak-
sa Tajnikarja v konjiškem 
Konusu. Pogovor, kamor so 
povabili tudi predstavnike 
Sklada za razvoj, je bil na-
menjen razreševanju raz-
mer v tem konjiškem po-
djetju in ohranitvi delov-
nih mest. V Konusu so pre-
pričani, da bi lahko večina 
njihovih podjetij poslovala 
pozitivno, če bi razrešili 
problem približno 17 mili-
jonov nemških mark ob-
veznosti iz preteklosti. Ter-
jatve Sklada želijo v Konu-
su spremeniti v kapitalski 
delež. Sklad pa zagovarja 
stečaj kakšne izmed Konu-
sovih družb ali prisilno po-
ravnavo. Ob tokratnem 
obisku ministra Tajnikarja 
so pripravili tudi srečanje 
z ostalimi gospodarstveni-
ki konjiške občine. 

Do posojila tUdI 
brez vpisa 
v zemljiško knjigo 

Republiški Stanovanjski 
sklad je te dni sprejel do-
polnitev pogojev za posoji-
la za nakup obveznic 
SSRS. Tako bodo na Skla-
du po novem sprejemali 
v zavarovanje posojila tudi 
etažno stanovanje ali po-
slovni prostor, ki še ni vpi-
san v zemljiško knjigo. 
V tem primeru mora prosi-
lec deponirati izvirnik li-
stine, na podlagi katere je 
pridobil lastninsko pravi-
co. Predstavniki Sklada 
ukrep pojasnjujejo kot del 
njihovih prizadevanj pri 
prodaji stanovanj, ki so jih 
maja gradbena podjetja 
ponudila tržišču za plačilo 
z obveznicami Stanovanj-
skega sklada. Na ta način 
želijo doseči 80-odstotno 
emisijo obveznic. Rok za 
oddajo vlog za nakup ob-
veznic poteče 10. julija, po 
zadnjih podatkih pa je na 
našem območju na voljo za 
nakup še nekaj stanovanj 
v Velenju. 

IB 



GOSPODARSTVO 

Švicarska roka še 
trša od slovenske 
»Poslušamo samo obUube,' pravilo nezatlovoUnI delavci Metke Tekstila 
- ¥ poajetlu še vetino brez slmllkata 

Mineva pol leta, od kar je 
celjsko podjetje Metka Tekstil 
prešlo v roke švicarskih lastni-
kov. V tem času je vodstvo po-
djetja, ki se ni pripravljeno 
pogovarjati z novinarji, menda 
delno sicer moderniziralo pro-
iz:vodnjo, vse bolj pa se pove-
čuje nezadovoljstvo tamkajš-
njih zaposlenih. 

V začetku letošnjega leta je 
novi večinski lastnik podjetja 
Metka Tekstil postala švicar-
ska delniška družba Spilag 
AG. Lastnik te družbe je švi-
carski podjetnik Giinter Eck-
stein, sicer lastnik več tekstil-
nih podjetij v Evropi. Na čelo 
Metke Tekstila je bil takrat 
postavljen Janez Gladek, člo-
vek, katerega vloga naj bi bila 
zagon podjetja in vzpostavitev 
potrebnih služb, s čimer se je 
menda ukvarjal tudi v neka te-« 
rih drugih državah, medtem 
ko za strokovno plat na po-
dročju tekstila sl^bi Eckste-
inova hči. Ob prihodu Švicar-
jev v Celje je bilo rečeno, da 

namerava novi lastnik in seda-
nje vodstvo ohraniti obstoječo 
proizvodnjo, jo posodobiti in 
razširiti ter izboljšati kvalite-
to, v podjetju pa je ostalo tudi 

vseh 250 delavcev Metke Tek-
stila. 

Janez Gladek kljub večkrat-
nim prošnjam tudi v minulem 
tedni ni pristal na pogovor, po 

neuradnih informacijah pa so 
razmere naslednje: v podjetju, 
ki je ohranilo ime Metka Tek-
stil, je še vedno zaposlenih pri-
bližno 250 ljudi, vodstvo je 
delno moderniziralo opremo, 
v proizvodnji se pretežno drži-
jo obstoječega programa, 
v prihodnje pa naj bi v proiz-
vodnjo vključili tudi določene 
programe, ki bi jih v Celje pre-
selili iz Švice. 

Sindikat nima v firmi 
kal početi 

z razmerami v podjetju pa 
so vse prej kot zadovoljni de-
lavci Metke Tekstila. Delajo 
več kot kdajkoli prej, pravijo 
ljudje, vodstvo pa da jim samo 
obljublja in obljublja boljše 
plače, izplačilo regresa in po-
dobno. Vodstvo je namreč po 
trditvah delavcev začelo uva-
jati sistem vu-avnilovke. Mini-

malno so sicer povečali plače 
tistim z najnižjimi osebnimi 
dohodki, po drugi strani pa 
večina prejema 80-.odstotne 
plače, kar niti ni v skladu s ko-
lektivno pogodbo oziroma do-
govorom o politiki plač, po ka-
terem bi lahko plače v tem po-
djetju za kolektivno pogodbo 
zaostajale le za 5 odstotkov. 

Delavci Metke Tekstila so 
ob tem nejevoljni tudi zaradi 
dolgotrajnega stečajnega po-
stopka bivše firme, za kar si-
cer ne gre pripisovati krivde 
vodstvu oziroma Janezu Glad-
ku, temveč stečajni upravite-
Ijici Petri Mljač Giacomeli ozi-
roma stečajnemu senatu, ki 
očitno tudi v tem primeru ščiti 
druge upnike. To pa ponavadi 
niso delavci, temveč najpogo-
steje banke upnice. Pa čeprav 
imajo po zadnjih spremembah 
zakon^aje terjatve delavcev 
prednost pred vsemi drugimi 
terjatvami. 

Na gluha ušesa vodstva pa 
so doslej naletele tudi vse po-
bude za ustanovitev sindikata 
v Metki Tekstilu. V Sloveniji 
menda ni primera, vsaj med 
večjimi tekstilnimi firmami, 
da ne bi imele svojega sindika-
ta, konkretno je v tem celj-
skem podjetju 161 članov svo-
bodnega sindikata. Janez Gla-
dek naj bi po besedah delavcev 
pred časom dejal, da sindikat 
v firmi nima kaj početi, nima 
pa nič proti temu, če so zapo-
sleni člani sindikata izven po-

djetja. V imenu Zveze svobod-
nih sindikatov je sekretar ob-
močnega odbora tekstilne in 
usnjarsko predelovalne indu-
strije Forto Turk že v začetku 
marca poslal Janezu Gladku 
dopis, v katerem ga naproša za 
pogovor o vzpostavitvi odno-
sov med sindikatom in vod-
stvom družbe, delovanju sin-
dikata v družbi ter pogledih 
vodstva Metke Tekstila v zvezi 
s kolektivno pogodbo za tek-
stilno industrijo. Na ta dopis, 
niti na dopis s podobno vsebi-
no, spet poslan direktorju sre-
di aprila, niti na številne tele-
fonske klice s strani vodstva 
Metke Tekstila ni odgovorov. 
Vse pogosteje, pravi Forto 
Turk, pa se na njih obračajo 
sami delavci. Ob tem Turk še 
dodaja, da so v območnem od-
boru sindikata storili vse, kar 
lahko storijo. Med drugim so 
delavcem svetovali, naj se se-
stanejo po končanem delu ali 
v času malice, izpeljejo voli-
tve, izvolijo 7 ali 9 članski iz-
vršilni odbor, ki bo iz svojih 
vrst izvolil glavnega sindikal-
nega zaupnika. A zaenkrat 
ostaja vse pri besedah, ljudje 
se očitno bojijo za svoja delov-
na mesta in nihče se noče izpo-
stavljati. 

Po zadnjih informacijah pa 
naj bi se v podjetju kljub vse-
mu pripravljala ustanovitev 
sindikalne organizacije, na 
noge naj bi jo postavil menda 
neodvisni sindikat. 

IRENA BAŠA 

Selitev Impulsa? 
Eno izmed proizvodnih hal bivše Metke je pred časom najelo 

zasebno žalsko podjetje Impulse, lastnik tega podjetja je Dušan 
Kovač, sicer direktor Zarje Scala Petrovče, direktorske posle pa 
je menda v zadnjem času opravljal njegov brat. Po neuradnih 
informacijah podjetje Metki Tekstilu ne plačuje najemnine, zato 
naj bi se moralo izseliti iz sedanjih prostorov. Menda se 
v Impulsu zanimajo za prostore šentjurskega Eleganta v Loki 
pri Zusmu. Tudi z razmerami v tem podjetju in delom 52 
zaposlenih je bilo slišati precej govoric, svoje mnenje pa so 
povedali še inšpektorji, ki so konec junija izdali odločbo 
o odpravi nekaterih nepravilnosti v podjetju. Med drugim 
inšpektorji ugotavljajo, da d.o.o. Impulse nima akta o organiza-
ciji in sistematizaciji delovnih mest, merila za ugotavljanje 
delovne uspešnosti in pričakovani rezultati dela niso vnaprej 
določeni in zapisani, kar pomeni, da ni vnaprej določeno, 
kakšno normo morajo dosegati zaposleni. Nadalje so inšpektorji 
ugotovili, da iz plačilnih list ni mogoče razbrati razvrstitve 
v tarifni razred, prekoračeval se je mesečno dovoljen fond ur, 
v pogodbah o zaposlitvi niso vpisani datumi nastopa dela, 
obstojajo pa tudi primeri, ko delavec pred sklenitvijo delovnega 
razmerja ni bil napoten na predhodni zdravstveni pregled. 

FIt Klledla v novih prostorih 
Iz sedanjih prostorov v Emu na Bežigrajsko 9 

Sredi tega meseca bodo 
v celjskem zasebnem podjetju 
Fit Media preselili svojo de-
javnost v nove prostore in 
s tem razrešili problem, ki se je 
v tem in še nekaterih drugih 
podjetjih pojavil zaradi grad-
nje ti^ovskega centra Inter-
spar. 

Kot je znano, so podjetju Fit 
Media in še nekaterim drugim 
firmam zaradi gradnje trgov-
skega centra Interspar porušili 
poslovne prostore, zato so mo-
rali poiskati začasno rešitev 
z najemom poslovnih in trgov-
skih prostorov v tovarni Emo. 
Že od lanskega septembra so 
v Fit Medii načrtovali odkup 
starih prostorov konzorcija 
LIK Savinja v bližini Avtoteh-
nike oziroma v soseščini Inter-
spara, s pomočjo kredita so te 
prostore potem odkupili in jih 
prenovili, otvoritev pa načrtu-
jejo okoli 15. julija. 

Naložba v nove prostore 
znaša nekaj manj kot milijon 
nemških mark. Zaradi po-

manjkanja sredstev so zaen-
krat lahko prenovili trgovski 
del, v katerem bo trgovina 
s programom kataloške proda-
je, obiskovalcem pa bo na vo-
ljo tudi program ljubljanske 
Avtotehne ter podjetja Anna-
puma s programom pohodni-
štva. Celotni poslovni objekt 
Fit Medie skupaj s skladišči 
obsega 1.119 l^adratnih me-
trov, v njem bodo tudi poslov-
ni prostori, kasneje pa name-
ravajo urediti še bistro. 

Po oceni direktorja Jožeta 
Volfanda bodo v novUi prosto-
rih končno imeli vse pogoje za 
nadaljnji razvoj njihovih pro-
gramov, to so založništvo in 
tržno komuniciranje, oglasno 
agencijski posli, promocije in 
pospeševanje prodaje, katalo-
ška prodaja, distribucija ter 
proizvodnja in trženje celjskih 
ter nacionalnih spominkov. 
Fit Media sicer posluje pet let, 
zaposluje 11 delavcev, lanski 
promet pa je znašal nekaj 
manj kot 4 milijone nemških 

mark. Naložba, ki so jo uspeli 
uresničiti s loreditom Nove 
Ljubljanske banke, po bese-
dah Jožeta Volfanda pomeni 
za njihovo podjetje sicer veli-
ko obremenitev, obenem pa 
upajo, da bodo v novih prosto-
rih uspeli povečati promet in 
razširiti dejavnost. Za letos 
konkretno načrtujejo, da bo 
znašala njihova realizacija 
5 milijonov nemških mark. 

Ob otvoritvi novega objekta 
•bodo na Bežigrajski 9 organi-
zirali tudi Teden Fit Media. 
Takrat se bodo obiskovalcem 
s svojimi programi in izdelki 
predstavila različna podjetja, 
med njimi tudi Elan in Canon, 
v teh dneh pa bodo pripravili 
tudi številne degustacije in de-
monstracije izdelkov. 

IRENA BAŠA 

Zavarovalnica Maribor v GlaziJI 
Celjska podružnica Zavarovalnice Maribor 

se je prejšnjo sredo preselila v nove prostore, 
ki jih je uredila v poslovnem objektu Glazija 
v Celju. 

»Slabi delovni pogoji v starih prostorih, 
predvsem pa dobri poslovni rezultati, uspeh in 
naraščanje števila zavarovancev, so nas pre-
pričali, da smo se odločili investirati v to na-
ložbo, vredno kar 700 tisoč nemških mark,« je 
pred uradnim odprtjem povedal predsednik 
delniške družbe Zavarovalnica Maribor Drago 
Cotar. 

Novi poslovni prostori celjske podružnice 
merijo 270 kvadratnih metrov in so v nepo-
sredni bližini policijske postaje, bolnišnice in 
nedaleč od agencije za plačilni promet, kar bo 
nedvomno zavarovancem olajšalo uveljavlja-
nje svojih pravic do Zavarovalnice Maribor. 
Okusno opremljeni prostori so delo arhitektke 
Alje Stefančič. 

Po besedah Florjana Logarja, direktorja po-
družnice Celje, so svojo mrežo zavarovancev že 
močno razširili, saj so leta 1991, ko so začeli 
delati v Celju imeli samo 1500 zavarovancev, 
danes pa jih je že 18 tisoč. Logar je še povedal, 
da je na samem sedežu podružnice trenutno 
stalno zaposlenih devet ljudi, na terenu, ki jk) 
novem obsega 13 občin, pa z zavarovanci dela 
40 zastopnikov. V njihovo terensko mrežo so 

vključene še štiri agencije, Aurora v Žalcu, ZIS 
v Šmarju pri Jelšah, Kodag v Trbovljah in 
Partner v Krškem. 

Terenska mreža Zavarovalnice Maribor je 
razširjena skoraj po vsej Sloveniji, zato 
v upravi zatrjujejo, da je njihova delniška 
družba slovenska zavarovalnica. V zadnjih šti-
rinajstih mesecih so namreč svoja predstavni-
štva odprli še v Ljubljani, Kopru, Novi Gorici, 
Vipavi, v Dobrovi, Rogaški Slatini in Slovenj 
Gradcu. 

»Svojo konkurenčnost ohranjamo s širitvijo 
posebnih zavarovanj ter tako, da vsakega po-
sameznika vzamemo kot celoto in mu ponudi-
mo kar rabi. Zanimajo nas predvsem naložbe 
v preprečevanje oziroma zmanjševanje škod-
nih rizikov, zato namenjamo veliko sre^tev za 
preventivo, še posebno na področju požarne 
varnosti, varnosti v prometu in zmanjševanje 
varnostnega rizika,« je povedal direktor Zava-
rovalnice Maribor Drago Cotar. 

Vodja celjske podružnice Florjan Logar pa 
je dodal, da je pri njih najzanimivejša oblika 
posebnih zavarovanj življenjsko zavarovanje, 
saj je pri Zavarovalnici Maribor trenutno živ-
ljenjsko zavarovanih kar 132 tisoč zavarovan-
cev. Novi prostori v Celju pa jim bodo omogo-
čali še bolj razvijati dober poslovni zavaroval-
niški sistem na tem območju. S. M. 

Odicup ribeza ie v večjili 
icoiičinaii 

v Etolu ribeza ne bodo odkupovali, v Vitalu pa le, če 
bo skupna količina presegala petdeset ton 

V Vitalu v Mestinjah so se odločili, da bodo ribez 
odkupovali samo, če ga bo dovolj, to pa pomeni nekje 
okrog petdeset ton skupne količine. O tem so že obve-
stili dobavitelje, v tem tednu pa bodo opravili še šte-
vilne razgovore, tako da bodo končne odločitve znane 
v prihodnjem tednu. Za k i l o ^ a m ribeza ponujajo 
sedemdeset tolarjev. Direktor Vitala Zvonko Murgel je 
povedal, da imajo ribeza na zalogi še za eno leto, saj so 
ga prejšnja leta kupovali od 150 do 200 ton letno, tako 
da ni bojazni, da bi imeli primanjkljaj. V Etolu so se 
odločili, da ribeza letos ne bodo odkupovali, saj ga za 
normalno proizvodnjo potrebujejo najmanj štirideset 
ton, to pa je za slovenske razmere zelo veliko, če 
upoštevamo še konkurenco. Proces zbiranja ribeza bi 
predolgo trajal. V Etolu ga že lansko leto niso odkupo-
vali, ker so imeli še zalogo, potem so vse predelali, zdaj 
pa imajo na zalogi koncentrat, ki se slabo prodaja. 

Kako pa je z odkupom gozdnih sadežev? 
Odkup organizira privatno podjetje Agrina Sadeks 

iz Žalca, vendar bodo letos odkupovali le še borovnice, 
vse druge odkupe so ukinili. Z odkupom boro\mic so 
pričeli prvega julija, za kilogram pa ponujajo od 160 
do 170 tolarjev, odvisno od kvalitete. Direktor podjetja 
Tomaž Kos meni, da Slovenija nikoli ni bila odkupna 
meka za gozdne sadeže. Za še manjše zanimanje pa je 
pripomogel pritisk vzhodne Evrope na ta trg, pred-
vsem Poljske, Belorusije in Ukrajine, cene so padle in 
tudi interesentov ni več. DAMJANA SEME 

Ponujena roka konkurenci 
Nov bencinski servis 0M¥ Istra v Šentjurju 

v sredo je bila otvoritev 
novega bencinskega servisa 
družbe OMV Istra skupine 
Istrabenz iz Kopra. Poleg 
prodaje naftnih derivatov je 
na bencinskem servisu še ve-
lika samopostrežna trgovi-
na, gostinski del, vulkani-
zerska delavnica in avto-
pralnica. Prodajali bodo tudi 
gospodinjski plin v jeklen-
kah, nameravajo pa tudi raz-
važati kurilno olje do zainte-
resiranih gospodinjstev na 
Celjskem. Bencinski servis je 

v najem vzelo podjetje C and 
C iz Šentjurja. 

Vsi otoki na bencinskem 
servisu v Šentjurju so 
opremljeni z agregati Wayne 
Dresser, kar pomeni, da so 
vsa štiri goriva na enem čr-
palnem stolpiču. Sistem de-
lovanja pa je zaprt, zato med 
točenjem goriva hlapi ne 
uhajajo v zrak. 

Šentjurski bencinski ser-
vis družbe OMV Istra je tako 
enajsti v verigi, ki nastaja po 
slovenskih regijah. Do konca 

leta načrtujejo odprtje še 
osmih bencinskih servisov, 
prihodnje leto pa razširitev 
števila le-teh znotraj regij. 
Po besedah glavnega direk-
torja OMV Istra, Jordana 
Klabjana, se v njihovi družbi 
ne boje konkurence. Zato so 
tudi ponudili Petrolu, da bi 
nasproti novega bencinskega 
servisa v Šentjurju postavili 
svojega še Petrolovci. V za-
meno pa na j bi Petrol OMV 
ponudil lokacijo za bencin-
ski servis na nasprotni strani 

svojega servisa kje drugje 
v Sloveniji. V Petrolu se po 
Klabjanovih besedah zaen-
krat za kaj takšnega še niso 
odločili. 

Pomembna zanimivost, 
povezana z novim šentjur-
skim bencinskim servisom je 
tudi, da je mogoče tam kupo-
vati tudi z vsemi plačilnimi 
karticami, razen s Petrolovo 
Magno. N.G. 

Foto: SHERPA 

Zgornjesavinjsica 
ziiomica ima 
novo vodstvo 

Skupščina Zgomjesa-
vinjske obrtno-podjetniške 
zbornice Mozirje je junija 
izvolila novo vodstvo za 
štiriletno mandatno ob-
dobje. F*redsednik zbornice 
v mandatnem obdobju 
1995-1999 je postal Franc 
Benda, samostojni podjet-
nik iz Spodnje Rečice, za 
podpredsednika pa so izvo-
lili Jakoba Filača iz Gor-
njega Grada in Janeza Ka-
kerja iz Mozirja. KL 



DOGODKI 6 

Okrevanje celjske holnisnice 
Vlada RS na! bi pokrila upravičene Izgube Iz preteklih let, tudi sanacijo poplave novembra 1990 

Celjski občinski svet je pred 
tedni na pobudo občinskega 
odbora SKD sprožil pobudo, 
da se čimprej obravnava celo-
vita problematika Splošne 
bolnišnice Celje. Konec maja 
so se svetniki že seznanili 
s »Poročilom o vzrokih izgub 
SB Celje do leta 1994 in spre-
jetih ulu-epih,« ki so ga izdelali 
v bolnišničnem vodstvu, pred 
dnevi pa so prejeli tudi nekaj 
odgovorov na vprašanja, ki so 
jih naslovili na ministrstvo za 
zdravstvo. 

Po finančnih rezultatih le-
tošnjega prvega tromesečja in 
ocenah gibanj poslovanja 
v drugem tromesečju kaže 

celjski bolnišnici veliko bolje. 
Tako so v bolnišnici prvo tro-
mesečje zaključili pozitivno 
z dobrimi 5 milijoni tolarjev 
v korist prihodkov, pooblašče-
nec Vlade RS za sanacijo celj-
ske bolnišnice Franc Hočevar, 
pa ocenjuje, da bo bolnišnica 
poslovala pozitivno tudi ob 
polletju. Po njegovem mnenju 
je sicer eno leto občutno pre-
kratek čas za celovito sanacijo 
in stabilizacijo poslovanja, 
vseeno pa je letos ob tekočem 
poslovanju brez izgub treba 
potegniti še nekaj ključnih 
potez. 

Splošna bolnišnica bi mora-
la dobiti toliko svežega denar-

ja, da bi z njim pokrila polovi-
co obveznosti do dobaviteljev, 
ob tem pa ji mora država p)o-

kriti očiščen del preteklih iz-
gub - gre za ves tisti denar, ki 
ga je doslej iz sredstev za red-
no poslovanje odmerjala za sa-

nacijo poplave. Ob tem Hoče-
var še poudarja, da mora biti 
letos dosežen tudi natančen 

dogovor glede rokovnika za 
dokončanje modernizacije in 
izgradnje Splošne bolnišnice 
Celje. Po njegovem prepriča-
nju pa bi se v reševanje razmer 
v celjski bolnišnici v večji meri 
moralo vključiti tudi širše 
celjsko območje, s katerega so 
prebivalci vezani na oskrbo in 
zdravljenje v bolnišnici. 

Usmeritve in ukrepi za sa-
nacijo ter stabilizacijo razmer 
v bolnišnici so bolj kot ne zna-
ni in sprejeti tudi na svetu za-

voda, iz odgovorov, ki jih je na 
neposredno zastavljena vpra-
šanja celjske strani dalo mini-
strstvo za zdravstvo, pa je zna-
nih še nekaj stvari. Pobudo 
občinskih svetnikov, da bi bilo 
potrebno razmisliti o morebit-
ni zamenjavi vodstva celjske 
bolnišnice zavračajo z uteme-
ljitvijo, da česa podobnega 
svet zavoda (kot edini pristoj-
ni organ za tovrstne menjave) 
ne predlaga, zamenjava pa ne 
bi bila smiselna tudi zaradi te-
ga, ker je sanacija razmer že 
uspešno v teku. 

V ministrstvu so na Vlado 
RS naslovili zahtevek, da celj-
ski bolnišnici pokrije tisti del 
izgube, ki je nastal zaradi sa-
nacije poplave v novembru 
1990. Predstavniki bolnišnič-
nega vodstva ter celjske obči-
ne pa so v kratkem povabljeni 
tudi na sestanek na ministr-
stvo, na katerem bi se dogovo-
rili o natančnejšem rokovniku 
za dokončno izgradnjo bolniš-
ničnih prostorov. 

1. STAMEJČIČ 

Po besedah celjskega župana Jožeta Zimška je Mestna občina 
Celje 18,67 odstotni solastnik g -̂adbenih objektov Splošne bol-
nišnice Celje. V občini razmišljajo o optimalnem in čimbolj 
racionalnem koriščenju bolnišničnih prostorov tudi skozi vidik 
zagotavljanja prepotrebnih prostorov za srednje in višje zdrav-
stveno šolstvo. S tem bi povezali namenski denar ministrstev za 
zdravstvo ter za šolstvo in šport ter se vsaj malce bolj približali 
odgovoru na vprašanje »kako končati celjsko bolnišnico.« 
Z razširitvijo obstoječih šolskih prostorov v bolnišnici pa se 
strinja tudi njeno vodstvo, saj je v bolnišnici kar nekaj prosto-
rov, ki bi jih delno ali v celoti lahko ponudili šolstvu. 

Srečanje borcev na Gričku 
Prejšnji petek je bilo na 

Gričku tradicionalno sreča-
nje borcev in drugih udele-
žencev NOB. Srečanje so or-
ganizatorji - pripravljalni 
odbor Zveze borcev Celje 
- organizirali v počastitev 50. 
obletnice zmage nad nacifa-
šizmom in konca druge sve-
tovne vojne. 

Po besedah Rista Gajška, 

predsednika Zveze združenj 
borcev NOV Celje, ki je 
zbranim borcem spregovoril 
ob začetku srečanja, je bila 
udeležba na srečanju dobra, 
saj se ga je udeležilo okoli 
štiristo borcev. »Namen sre-
čanja je bil predvsem razve-
drilen. Za Imltumi del pro-
grama so poskrbeli pevski 
zbor Zveze društev upoko-

jencev, gledališka igralka 
Nada Božičeva ter trio Rom 
iz Petrovč,« je povedal Risto 
Gajšek. 

Gost srečanja je bil Tone 
Partljič, poslanec slovenske-
ga parlamenta, ki je zbrane 
pozdravil, spregovoril pa je 
o sprejemu proračuna ter 
svežnju zakonov o žrtvah 
vojnega nasilja. Poudaril je, 
da je bila vloga borcev NOB 
v zadnjem času sicer res po-
zabljena, da pa je to le tre-
nutno, in da njihov boj 
v mladi državi ponovno pri-
haja do veljave. »Če od sedaj 
naprej ne bomo vedeli, kaj 
pomeni braniti domovino, se 
ne bo dobro končalo,« je po-
udaril Partljič, ki je povedal 
tudi, da borci nimajo nobe-
nega razloga za to, da bi se 
danes za kar koli opraviče-
vali: »Ni razloga, da bi za 
tisto, kar se je zgodilo pozne-
je, vi nosili krivdo. Nosijo 
naj jo tisti, ki so za to krivi!« 
je dejal Partljič, ki je borce 
pozval tudi naj se organizi-
rajo, saj je »organizirana 
glasna beseda najmočnejša«. 
Srečanje so borci zaključili 
v poznih večernih urah. 

N. -M. SEDLAR 
Foto: SHERPA 

Novinarska konferenca 
a ia Zeleni 

Kakšnih deset članov stran-
ke Zelenih Slovenije, na čelu 
z Vanetom Gošnikom, se je 
v petek odpravilo na tridnevno 
kolesarjenje po ekoloških čr-
nih točkah severovzhodne Slo-
venije. Začeli so v Celju, svoj 
kolesarski pohod pa zaključili 
v Dolgi vasi pri Lendavi. Pre-
den so odšli na pot pa so si 
ogledali še celjske novinarje. 

Zeleni Slovenije so se na-
mreč domislili novinarske 
konference kar na startu pred 
železniško postajo v Celju. Kaj 
so na njej želeli povedati bo 
ostala skrivnost. Ob enajstih, 
ko je bila napovedana, namreč 
na startu še ni bilo videti niko-
gar iz stranke. No pač. V bliž-
njem bifeju smo le odkrili Va-
neta Gošnika z dvema stran-
karskima pajdašema. 

Ko smo prisedli, je pojasnil, 
da čaka še nekaj kolegov, ki da 
se bodo pripeljali z vlakom. 

• O tiskovni konferenci pa ne 
duha ne sluha. Vane Gošnik ni 
nič rekel, tam prisotni novi-
narji pa tudi r.ismo drezali 
vanj. Kaj bi morili človeka, 
kajne? Pa še vroče je bilo. 

Čez pol ure je pred celjsko 
železniško postajo pripeljal 
kombi z zelenimi zastavami in 

gospod Gošnik, s pajdašema, 
je pohitel proti njem. Novinar-
ji smo čakali, ko smo se naveli-
čali, pa smo sklenili oditi. Pred 
semaforjem, ki je nesramno 
dolgo svetil rdeče, nas je nek-
do od stranke pozval, da bi 
sedaj z novinarsko konferenco 
vendarle pričeli. Za prijaznost 
smo se zahvalili, sprejeli smo 
le dva lista gradiva, na kate-
rem so podatki o onesnaženo-
sti celjske regije. Potem se nas 
je le usmilila zelena luč na se-
maforju. 

Na vabilu na petkovo novi-
narsko konferenco je med dru-
gim pisalo, da je občina Celje 
hudo obremenjena s težkimi 
kovinami kar se odraža tudi 
na zdravju domačinov. Obe-
nem pa da je na območju celj-
ske regije duševno motenih ali 
kakoj^oU drugače duševno 
prizadetih v primerjavi z dru-
gimi slovenskimi regijami tudi 
do trikrat več. Zato Zelenim 
v petek novinarji neresnosti 
zares nismo mogli zameriti. 
Očitno so po Celjskem hodili 
toliko, da se jih je škodljiv 
vpliv onesnaženega okolja 
krepko prijel. 

NATAŠA GERKEŠ 

Turizem v iuči 
novih povezav 
Turlsllčnl delavci Iz Zgornje Savinjske doline so 
razpraviiaii o organiziranosti turizma na ioitaini ravni 

Minuli petek je Upravna 
enota Mozirje pripravila po-
svet o turističnih razvojnih 
perspektivah Zgornje Savinj-
ske doline, ki so se ga udeležili 
najpomembnejši predstavniki 
turistične deja\'nosti iz te doli-
ne ter župani nekaterih občin. 
Državni sekretar za turizem 
Peter Vesenjak jih je seznanil 
z delovnim načrtom na po-
dročju turizma, ki ga priprav-
ljajo na ministrstvu za gospo-
darske dejavnosti, predvsem 
pa se je osredotočil na pred-
stavitev organiziranosti turiz-
ma na lokalni ravni. 

Turistični delavci so bili 
mnenja, da je tovrstna organi-
ziranost v Zgornji Savinjski 
dolini zelo razdrobljena in ne-
kakovostna, zato so se zavzeli 
za takšno organiziranost, ki bi 
uspela pet novonastalih občin 
v tej dolini povezati v celovit 
projekt enakomernega razvi-
jama možnosti turizma, ki pa 
naj* bi obenem omogočal do-
volj svobode in kreativnosti 
posameznim turističnim sub-
jektom. Na tem območju je ko-
ordinacija turistične dejavno-
sti zelo pomanjkljiva, so meni-
li udeleženci posveta in se stri-
njali, da se je razdrobljenost 
z novonastalo lokalno samou-
pravo še povečala. 

Peter Vesenjak jih je sezna-
nil z najnovejšimi aktivnostmi 
ministrstva na področju zako-
nodaje, marketinga, razvoja in 

tudi tekočega dela. Z novim 
zakonom o turizmu bodo pri-
pravili tudi koncept nove or-
ganiziranosti turizma od lo-
kalne do nacionalne ravni. Po 
Vesenjakovih besedah bi lah-
ko upoštevali dva različna mo-
dela organiziranosti. Glede na 
izhodišča prvega modela bi vsi 
v kraju, od trgovca do peka, 
plačevali poseben prispevek, 
nakar bi ta denar vlagali 
v razvoj turizma. Slabost ta-

kega sistema je, da bi porajal 
veliko administracije. Drugi 
model pa je zasnovan na inte-
resnem združevanju. Peter Ve-
senjak je povedal, da bodo mo-
del organiziranosti po posa-
meznih krajih najverjetneje 
predpisali z zakonom, pri tem 
pa bodo občine odločale, ali 
tak model sprejmejo ali ne. Po 
Vesenjakovem mnenju je zelo 
pomembno, da bi bila organi-
zacija v turističnem kraju od-
visna predvsem od ustvarjanja 
izvirnih prihodkov. 

K. LEKIČ 

Perspektive na področju turiz-
ma v Zgornji Savinjski dolini 
so predstavili predsednik 
Zgomjesa\injske turistične 
zveze Vojko Strahovnik, di-
rektor RTC Golte Jakob Pre-
log, Božo Plesnik iz Ekološko 
hortikulturnega društva, di-
rektor Logarske d.o.o. Avgust 
Lenar ter direktor EPSI d.o.o. 
Marko Lenarčič. 

Zeleni in lieli recepti 
s 1. julijem so začeli veljati 

novi receptni obrazci za zdra-
vila. Lekarne bodo na stare re-
cepte izdajale zdravila še do 
konca julija, vendar le, če so 

bili izdani do vključno 30. ju-
nija. 

Zavod za zdravstveno zava-
rovanje Sloveniji si želi z novi-
mi receptnimi obrazci zagoto-
viti predvsem boljši nadzor 
nad distribucijo in porabo 
zdravil s tako imenovane pozi-
tivne in vmesne liste, ki sodijo 
med pravice obveznega zava-
rovanja. Po novem imamo dve 
vrsti receptov: na zelenih bodo 
zdravniki predpisovali zdravi-
la, za katere poravna račun 
sklad obveznega zdravstvene-
ga zavarovanja, bele receptne 
obrazce pa bodo morali upo-
rabljati zdravniki v samoplač-
niških ambulantah in tisti za-
sebni zdravniki, ki za oprav-
ljanje svoje dejavnosti nimajo 
pogodbe z zavodom za zdrav-
stveno zavarovanje. Zdravila, 
predpisana na belem receptu, 
bo torej treba plačati. JI 

Spomin na Brunic 
Minulo soboto so se Radečani zopet poklonili spominu na 

devet žrtev nacističnega terorja na Brunku, z letošnjo pro-
slavo pa so obeležili tudi 50. letnico zmage nad nacifa-
šizmom. 

Proslave, ki jo je pripravila Krajevna organizacija ZZU 
NOV Radeče (borcem se zaradi tehnične napake v prejšnji 
številki časopisa opravičujemo), se je udeležilo precejšnje 
število ljudi. Borcem iz Radeč, Sevnice in Laškega ter števil-
nim drugim občanom je v slavnostnem nagovoru spregovo-
rila ravnateljica radeške osnovne šole Karla Pal, govoril pa 
je tudi predsednik krajevne organizacije borcev Vojko 
Pohar. Proslavo so s kulturnim programom obogatili 
Pihalni orkester radeških papirničarjev, učenci osnovne in 
glasbene šole ter moški pevski zbor Društva upokojencev iz 
Trbovelj. JI 

Konec vedejevstva 
LJUBLJANA, 28. junija 

(Dnevnik) - Notranji mini-
ster Andrej Šter je petnaj-
stim načelnicam in 43 na-
čelnikov izpostav državne 
uprave v občinah izročil 
odločbe o imenovanju. 
S tem se je vsaj na formalni 
organizacijski ravni kon-
čala reforma državne 
uprave. 

Zmagal Jožko Čuk 
LJUBLJANA, 29. junija 

(Delo) - V drugem krogu 
volitev so člani skupščine 
Gospodarske zbornice Slo-
venije za novega predsed-
nika zbornice izvolili dose-
danjega podpredsednika 
Jožka Čuka. Poleg njega 
sta se za to mesto potego-
vala še dosedanji predsed-
nik Dagmar Šuster, ki je iz 
igre izpadel že v prvem 
krogu volitev, in direktor 
Behnke Marjan Cerar. No-
vi predsednik bo svoje so-
delavce za podpredsednike 
in generalnega sekretarja 
zbornice predlagal na na-
slednji seji skupščine. 

Slovenija dobila 
proračun 

LJUBLJANA, 30. junija 
(Večer) - Po štirih dneh raz-
prav je državni zbor na 
izredni seji končno sprejel 
letošnji proračun. Od 46 
poslancev jih je za prora-
čun, kot ga je predlagala in 
z amandmaji oblikovala 
vlada, glasovalo 41. Pred 
tem so po že ustaljeni pro-
ceduri zavrnili vse amand-
maje poslancev in opozici-
je. Sprejeti proračunski 
odhodki bodo letos znašali 
okrog 510,8 milijarde to-
larjev, prihodkov pa bo za 
519,5 milijarde. 

Na Obali manj 
Italijanov 

PORTOROŽ, 2.julija 
(Republika) - Slabo vreme 
v jimiju in previsoke cene 
za raven ponudbe za zdaj 
še ne uresničujejo pričako-
vanj in napovedi obalnega 
turizma o letošnji izredno 
uspešni sezoni. Na obalno-
- kraškem turističnem ob-
močju je bilo prvega dne 
julija 20.540 gostov, kar je 
za pet odstotkov manj kot 
lani, število gostov v hote-
lih, zasebnih sobah in hote-
lih v piranski občini pa je 
v primerjavi z lani manjše 
za desetino. Povsod ugo-
tavljajo zlasti veUk izpad 
italijanskih gostov, saj le- t i 
pri nas za lire dobijo manj 
kot doma. 

Čakajoč na 
rezultate 

LJUBLJANA, 3. julija 
(Delo) - V ministrstvu za 
šolstvo in šport so sporoči-
li, da so vse maturitetne 
naloge že pri zunanjih oce-
njevalcih, obvestilo o uspe-
hu pa bodo maturanti do-
bili 28. julija na svojih šo-
lah. Ocene bodo izražene 
v točkah od 10 do 34, 
v spričevalih pa bo pisalo 
samo, ali je dijak maturo 
opravil ali ne. Slovesna po-
delitev maturitetnih spri-
čeval bo v začetku septem-
bra. Za jesenski rok se bo 
treba prijaviti do 6. avgu-
sta, matura se bo začela 5. 
septembra, rezultate pa 
bodo razglasili dvajset dni 
kasneje. 
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Razkošje v travi 
Zaradi pomanjkanja denarja za komunalno dejavnosi grozijo celjski občini Izredne razmere 

Mestna občina Celje je letos 
za tako imenovano stopno ko-
munalno rabo potrošila že 216 
milijonov tolarjev. Približno 
toliko je za urejanje, čiščenje 
in zaljšanje dobrega pol mili-
jona kvadratnih metrov mest-
nih površin, 230 kilometrov 
lokalnih in krajevnih cest ter 
235 kilometrov mestnih ulic in 
pločnikov porabila tudi v ena-
kem obdobju lani. Razlika je le 
v tem, da je lani za skupno 
komunalno rabo imela 595 mi-
lijona tolarjev, letos jih ima le 
295. 

Glede na trenutne razmere 
ostaja občini do konca leta le 
še slabih 79 milijonov tolarjev. 
Če ne bo dodatnih sredstev, bi 
mestna občina, po najbolj črni 
varianti, morala ukiniti dejav-
nosti skupne komunalne rabe. 
Tega sev^a ne more in tudi ne 
bo dovolila, saj bi se zaradi 
takšnega ukrepa mesto vse 
bolj pogrezalo v umazanijo, 
zvečer in ponoči bi ga zavila 
tema, mestni park in vse druge 
zelenice pa bi prekrila trava. 
V občinsld službi za komimal-
no gospodarstvo, kjer si na vso 
moč prizadevajo dobiti dodat-
nih 100 milijonov tolarjev, ko-
likor bi zadostovalo za ohrani-
tev dosedanjega videza in var-
nosti mesta in okolice do kon-
ca leta, že bijejo plat zvona. 
Vse bolj glasni so tudi v javnih 
službah, ki opravljajo storitve 
za mestno občino Celje, saj so 
že ogrožena mnoga delovna 
mesta, kmalu bodo začeli ner-
gati tudi meščani. Vajena do-
sedanjega standarda bodo go-
tovo že kmalu opazili, da se 
z mestom nekaj dogaja. 

Služba za komunalno go-
spodarstvo je pripravila pro-

gram za izredne razmere, s ka-
terim bi mesto še zagotavljalo 
najmanjšo raven kolektivne 
javne rabe. »Denarja prepro-
sto ni,« pravi vodja službe 
Ivan Pfeifer, »vendar gre le za 
prehodno obdobje in naslednje 
leto bodo razmere zagotovo 
bolj normalne. Prepričan sem, 
da bomo dobili tistih 100 mili-
jonov tolarjev, vendar bomo 
posledice letošnjega pomanj-
kanja še dolgo čutili. Ce bodo 
javna podjetja in Vrtnarstvo 
prisiljena odpuščati delavce, 
v naslednjih letih ne bo mogo-
če normalno opravljati komu-
nalnih dejavnosti, saj bomo 
brez usposobljenega strokov-
nega kadra.« Da bo standard 
urejenosti Celja, ki se po vide-
zu šteje za srednjeevropsko 
mesto in ki da nekaj nase, do 
konca leta zagotovo padel, po-
trjuje tudi Jože Smodila. »To, 
kar sedaj preživljamo v komu-
nalnem gospodarstvu, je po-
sledica tipičnega odnosa drža-
ve do občine. Država pri deli-
tvi denarja nima prav^ meril, 
vse se dela >na lepe oči<. V pre-
teklih dneh smo imeli nekaj 
sestankov s predstavniki lo-
kalnih javnih služb in jih sez-
nanili z varčevalnimi ukrepi. 
Razumemo njihov gnev in za-
skrbljenost, vendar pomagati 
ne moremo. Službe, M skrbijo 
za lepo in varno mesto, so Ce-
lje generalno uredile spomla-
di. To pa je za letos vse. Ce se 
bo kalina klop v parku polo-
mila, pa četu^ ne bo ostala 
niti ena deska, ne bomo ukre-
pali.« 

Pogled na polomljeno mest-
no klop bodo Celjani morda še 
prenesli. Kako pa bodo spreje-
li druge varčevalne u^epe? 

Posledic za sedaj še ni čutiti, 
vendar bodo že prav kmalu 
vidne in za marsikoga nepri-
jetne. »Še nikoli doslej ni bilo 
tako kritično,« ugotavlja teh-
nični vodja Javnih naprav Ja-

nez Karo. »Prekiniti smo mo-
rali akcijo Očistimo naše oko-
lje, s katero bi morali skozi vse 
leto, in ne le spomladi, skrbeti 
za odvoz kosovnih odpadkov. 
To seveda pomeni, da so bodo 
po občini zopet razmnožila čr-
na odlagališča.« Javne napra-
ve so morale zmanjšati tudi 
pogostost čiščenja ulic in tr-
gov. Tako čistih vdic, kot so jih 
imeli v času turističnega ted-
na, ko so mesto prali vsako 
noč, Celjani ne bodo imeli več 
do konca leta. Zaradi varčeva-
nja bodo namreč odslej koli-
kor toliko normalno skrbeli le 
za mestno središče, ki ga bodo 
namesto štirikrat prali le dva-
krat na teden, povsod drugod 
bodo pogostost ročnega in 
strojnega čiščenja še zmanjša-
li. Tudi za tako imenovano 
mestno opremo, kamor med 
drugim sodijo tudi koši za od-
padke in klopi, letos ne bodo 
skrbeli več. 

Prejšnji teden se je na Deč-
kovi cesti v Celju razlilo olje. 
Madež resda ni bil velik, a ga 
je bilo zaradi varnosti prometa 
treba odstraniti. Policija je po-
klicala podjetje Ceste-kanali-
zacija, vendar so delavci prišli 
šele čez dobro uro. Toliko časa 
so namreč potrebovali v po-

djetju, da so s terena priklicali 
svoje ljudi in jih poslali na 
Dečkovo. Mesto Celje namreč 
nima stalne dežurne službe, 
Ceste-kanalizacija pa je zara-
di pomanjkanja dela, ki je po-
sledica varčevalnih ukrepov, 
poslala na prisilni dopust po-
lovico svojih vzdrževalcev. Ce 
dela ne bo še naprej, jih bodo 
morali odpustiti. Pri tem pa 
v podjetju opozarjajo, da v Ce-
lju in celotni občini ni ogrože-
no le ugodje bivanja, ampak se 
bo prav kmalu poslabšala tudi 
varnost. Ker ni denarja, bodo 
luknje v cestah, ki so last obči-
ne, lahko le zasuli z gramo-
zom, asfaltne zakrpe bodo mo-
rale počakati na boljše čase. 
Mestna občina bo v nekoliko 
večjem obsegu popravila le ti-
ste ceste, ki bi jih zaradi var-
nosti sicer mor^i zapreti. Ob-
čani in meščani se bodo v pri-
hodnjih mesecih morali nava-
diti tudi na nekoliko višjo tra-
vo na javnih površinah, saj si 
bo mesto nekoliko pogostejšo 
košnjo lahko privoščilo le ob 
Savinjskem nabrežju in ob 
vpadnicah v mesto, drugod 
bodo morali počakati na jesen. 
Prepolovljena je tudi pogo-
stost talnega označevanja, ki 
ga bodo drugič in letos tudi 
zadnjič' opravili pred začet-
kom pouka. 

Tako kot v podjetju Ceste-
kanalizacija, ki se z velikimi 
težavami ubada tudi zaradi 
reorganizacije celotnega Ko-
munalnega podjetja, bodo po-
manjkanje denarja čutili tudi 
celjski vrtnarji. Zaradi varče-
vanja se bo namreč raven 
vzdiievanja zelenic prepolovi-
la, kar pomeni, da mestne 
cvetlične grede in korita ne 
bodo več tako lepi. In zopet 
bodo morali delavci na prisil-
ne dopuste, potem na čakanje 
in na koncu... 

Jože Smodila iz Službe za 
komunalno gospodarstvo me-
ni, da bo mestni svet moral 
nujno poiskati rešitve, s kate-
rimi bodo v prihodnje prepre-
čili takšne restriktivne ukrepe. 
Nekaj bo treba narediti tudi 
takoj zdaj, saj bi bila prekini-
tev izvajanja komunalnih de-
javnosti za občane drastična 
in nevzdržna. »Ni prijetno de-
lati v občini, kjer občinska 
uprava ne ve, kje dobiti denar 
za temeljito čiščenje ulic, dr-
žavna uprava pa napoveduje 
30 novih zaposlitev,« pravi 
Smodila. 

JANJA INTIHAR 
Foto: EDI MASNEC 

Kako razložiti otroku, da se ne more gugati, ker občina nima 
denarja? 

Zaradi vse višje trave je vse bolj ogrožena varnost prometa. Kdo bo kriv, če se bo zgodila nesreča? 

Poienšica je nallioij oporečna 
Predsedniki krajevnih 

skupnosti občine Sloven-
ske Konjice so se nedavno 
zopet sestali z vodstvom 
občine. Tokratno srečanje 
je bilo v Tepanju, krajevno 
skupnost pa je predsednik 
Tone Ofentavšeh uvodoma 
tudi predstavil. 

Zbrani predsedniki z žu-
panom Janežem Jacbecem 
so razpravljali predvsem 
o načinu izvajanja investi-
cij v krajevnih skupnostih. 
Za vsa dela na cestnih od-
sekih bo v kratkem razpi-
san javni razpis, za nadzor 
izvajanja pa bo župan poo-
blastil referenta za komu-
nalo in ceste občine Slo-
venske Konjice Gorazda 
Frica. Prispevek posamez-
nih krajevnih skupnosti bo 
praviloma v pripravi cest-
ne podlage za asfalt, za sa-
mo asfaltno prevleko pa bo 
sredstva zagotovil občinski 

proračun po investicijskem 
planu. G l ^ e na to, da sled-
nji predvideva v postavki 
modernizacije lokalnih 
cest kar 15 odsekov, bo pri 
izvajanju potrebno dosled-
no in strokovno izvajanje, 
namenska proračunska 
sredstva naj namreč ne bi 
prekoračili. 

Na področju komunal-
nega gospodarstva pa v ob-
čini Slovenske Konjice 
predvidevajo izvedbo dese-
tih projektov. Za strokovno 
opravljanje le-teh bo po to-
kratnem dogovoru skrbel 
strokovni sodelavec za 
okolje in prostor Igor Frim, 
največji projekt na tem po-
dročju pa bo ureditev poto-
ka Poienšica, ki za mesto 
Slovenske Konjice pred-
stavlja trenutno eno naj-
bolj ekološko oporečni 
točk. 

B.Z. 

Kratica stavita 
Poročali smo že, da so v la-

škem podjetju Elektrokovinar, 
ker vodstvo ni pravočasno za-
gotovilo denarja za plače, 
v sredo, 28. julija, začeli stav-
kati. Stavka je trajala le en 
dan, saj so že ob koncu delov-
nega časa delavci dobili pla-
čilne kuverte. 

Direktor Elektrokovinarja 
Miro Florjane pričakuje, da 
bodo težave s plačami tudi ta 
mesec, saj je podjetje nelikvid-
no že skoraj tri leta. Tudi zara-
di tega je s 1. julijem začela 
veljati nova organizacijska 
shema, s katero so 11 od skup-
no 39 režijskih delavcev opre-
delili za tehnološke in eko-
nomske presežke. Podjetje želi 
s takšnim ukrepom znižati 
stroške in ohraniti produktiv-
na delovna mesta. Tri presežne 
delavce bodo prerazporedili 
znotraj podjetja in jih iz režije 

premestili v proizvodnjo, za 
večino preostalih pa bodo reši-
tev poiskali tudi s pomočjo dr-
žave. O tem, kateri delavci bo-
do morali zapustiti podjetje, 
naj bi delavski svet odločil še 
ta teden. 

JI 

Štorsiia osnovna šoia 
z novo vsebino 

Svetniki štorskega ob-
činskega sveta so v sredo 
potrdili predlog štorske os-
novne šole o novi registra-
ciji. 

Na tamkajšnji osnovni 
šoli namreč želijo sedaj, ko 
so Štore občina, ustanoviti 
oddelek večerne osnovne 
šole, organizirati tečaje tu-
jih jezikov in račimalni-

štva, odpreti oddelek glas-
bene šole in razširiti zmog-
ljivosti šolske kuhinje za 
toliko, da bi se lahko v šol-
ski jedilnici hranili tudi di-
jaki in upokojenci. Svetni-
ki so se s predlogom šole 
strinjali, na štorski osnovni 
šoli pa si želijo, da bi lahko 
že v novem šolskem letu 
delo vsebinsko razširili. 

N.G. 

Nagrajene za izjemno dobro delo 
v vrtcih 

v I^tek, 30. junija, je mag. Teja Valenčič, državna sekretarka 
na ministrstvu za šolstvo in šport, v prostorih slovenske vlade 
svečano podelila plakete prvim sedmim imenovanim svetnicam 
in svetnikom na področju predšolske vzgoje. Med sedmimi so 
bile kar tri ravnateljice vzgojnovarstvenih zavodov s Celjskega. 

Svetniški naziv, ki ga je ministrstvo za šolstvo podeUlo za 
najbolj izjemne dosežke na področju strokovnega dela v vrtcih, 
so pridobile Ana Četkovič, ravnateljica celjskega vzgojnovar-
stvenega zavoda Anice Cemejeve, Emilija Pešec, ravnateljica 
celjskega vzgojnovarstvenega zavoda Tončke Cečeve, in Mara 
Mohorko, v. d. ravnateljice žalskega vzgojnovarstvenega zavoda 
Janko Herman. Strokovne nazive so si ravnateljice zaslužile 
z opravljenim delom in delovnimi dosežki v vrtcih v preteklih 
desetih letih. kL 

Odprta vrata 
Prejšnjo sredo je Komunal-

no podjetje Velenje pripravilo 
dan odprtih vrat in ob tej pri-
ložnosti predstavilo tudi svojo 
dejavnost in organiziranost. 
Pripravili so ogled osrednje 
energetske postaje toplovod, 
odlagališča smeti, centralne 
čistilne naprave v Šoštanju ter 
zbiralnikov vode na Grmovem 
Vrhu. Na predstavitev so po-
vabili tudi svetnike občin Šo-
štanj in Šmartno ob Paki ter 
mestne občine Velenje. Pova-
bilo ni doseglo pravega učin-
ka, saj se je odzvalo le enajst 
predstavnikov občine. 

J. M.. 

Posmrtni ostanki 
končno v zemlji 

KRANJ, 2. julija (Delo) 
- Kljub nasprotovanju žu-
pana Vitomira Grosa so 
v Kranju naposled pokopa-
li posmrtne ostanke pri-
bližno 800 nemških voja-
kov, padlih v drugi svetov-
ni vojni. Za zavarovanje je 
morala poskrbeti celo poli-
cija, delavci celjskega Ve-
kinga pa so pred desetimi 
dnevi prekinjeno delo na-
daljevali po nalogu zdrav-
stvenega inšpektorata pri 
ministrstvu za zdravstvo. 

NIČ več začasnega 
financiranja 

LJUBLJANA, 3. julija 
(Večer) - K sklepu o spreje-
mu letošnjega proračuna je 
državni zbor dodal še nekaj 
sklepov. Vladi je naložil, 
naj sredstva ministrstev za 
obrambo in za notranje za-
deve, ki ostajajo zvmaj pro-
računa, vključi v proračun 
kot izreden prihodek, za 
nadaljnje pogovore 
z Evropsko banko za obno-
vo in razvoj pa naj pospe-
šeno pripravi tudi program 
za obnovo najbolj kritičnih 
delov magistalnih cest do 
leta 1997. Poslanci so spre-
jeli tudi zakon o izvrševa-
nju proračuna in določili, 
da se sme država letos za-
dolžiti za 25,5 milijarde to-
larjev. 

Priprave na obisk 
LJUBLJANA, 3. julija 

(Večer) - Nadškofijski ordi-
nariat v Ljubljani je pove-
dal, da bodo v času obiska 
papeža Janeza Pavla n od 
17. do 19. maja 1996 osred-
nje prireditve v vseh treh 
slovenskih škofijah: v ljub-
ljanski, mariborski in ko-
prski. Osrednje srečanje 
v Ljubljani bo 18. maja, 
naslednjega dne pa v Mari-
boru, kjer bo osrednji do-
godek pričakovana razgla-
sitev škofa Antona Martina 
Slomška za blaženega. Pa-
pežev obisk v Sloveniji bo 
imel predvsem pastoralni 
značaj, papež pa prihaja 
utrdit vero in zvestobo 
Cerkvi. 
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Kam na kopanje? 
1^50 O šilrlnajstlh kopališčih na ceUskem ohmočju 

Mnogi s Celjskega se bodo 
namesto za hrvaške, španske 
ter grške otoke odločili za 
številne vodne otoke na na-
šem območju. Za letna kopa-
lišča, ki so najbližje, za ko-
panje na celjskem Otoku, 
v Velenju, v različnih topli-
cah ter prikupnih štajerskih 
mestecih. Tudi tisti, ki se od-
pravljajo kam dlje, bodo lah-
ko v teh krajih pogosto pre-
življali prijetne popoldneve 
ali konce tedna. Zakaj ne, saj 
so z nekaterimi našimi kopa-
lišči zadovoljni celo tujci iz 
razvitega sveta. Sredozem-
ska voda je umazana, za na-
ša letna kopališča pa veljajo 
razmeroma strogi predpisi. 
Letošnja pomembna prido-
bitev bo veliki nov letni ba-
zenski kompleks v Atomskih 
Toplicah, ki bo odprt še 
v tem mesecu. 

ATOMSKE TOPLICE (tel. 
829-000): Letno kopališče 
pri kampu je odprto že od 27. 
aprila, vsak dan od 7. do 19. 
ure. V njem je termalna vo-
da, s temperaturo od 30 do 
34 stopinj. Dnevna vstopnica 
za odrasle je zaenkrat po 
lanski ceni in sicer za odra-
sle po 400 SIT, za otroke od 
5. do 12. leta pa 350 SIT. Pri 
hotelu lahko igrate tenis, 
imajo tudi pingpong, lahko 
si izposodite kolo . . . Pri let-
nem kopališču je tudi resta-
vracija. 

Terme v bližini hotela 
imajo pokriti ter odprti del. 
Odprte so vse leto med 9. in 
20. uro. Termalna voda ima 
32 stopinj. Vstopnina ob de-
lavnikih: dnevna vstopnica 
za odrasle stane 900 SIT ter 
za otroke od 5. do 12. leta 
550 SIT (po 17. uri med ted-
nom 700 oziroma 450 SIT). 
Vstopnina ob sobotah, nede-
ljah ter praznikih: dnevna 
vstopnica za odrasle 1000 
SIT ter za otroke od 5. do 12. 
leta 700 SIT (po 17. uri za 
odrasle 800 ter za otroke 500 
SIT). V bifeju se lahko odže-
jate, ponujajo tudi topli pri-
grizek. V bližini Term je te-
niško igrišče, kjer si lahko 
tudi izposodite kolo. 

V tem mesecu bodo pri 
Termah odprli tudi nov, veli-
ki letni bazenski kompleks 
s termalno vodo. 

CELJE (tel. 471-160): Let-
no kopališče na Otoku so od-
prli v drugi polovici junija, 
vmes pa je nagajalo vreme. 
Odprto je vsak dan od 9. do 
19. ure. Voda je ogrevana. Za 
odrasle je dnevna vstopnica 
po 400 SIT, za otroke (od 5. 
do 15. leta) po 300. Popol-
dan, po 15. uri, velja enotna 
cena in sicer 250 SIT. Sezon-
ska karta za odrasle je po 
7 tisoč SIT, za otroke po 5 ti-
soč. Na kopališču je več 
okrepčevalnic, hrano pa nu-
dijo tudi v hotelu Merx. 
Možno je igrati odbojko, ko-
šarkarsko igrišče pa še ni 
urejeno. 

FRANKOLOVO (tel. 774-
536): Bazen so odprli z lepim 
vremenom, kopanje pa bo 
mogoče vsak dan med 10. in 
19. uro. Dnevna vstopnica za 
odraslega stane 250 SIT, za 
otroke (od 5. do 15. leta) pa 
150. Popoldan, po 15. uri, 
plačajo odrasli 150, otroci pa 
100 SIT. Sezonska karta za 
odrasle stane 4 tisoč SIT, 
otroška 2 tisoč. Na kopališču 
imajo okrepčevalnico. 

PREBOLD (tel. 723-455): 
Bazen so odprli v začetku 
meseca, z brezplačnim kopa-
njem. Za cene v petek še niso 
vedeli, saj se je najemnik 

s Partizanom še pogovarjal. 
Opozorili pa so, da so njiho-
ve vstopnice vsako leto ne-
koliko cenejše kot v sosešči-
ni. Kopališče bo odprto vsak 
dan, od 9. do 19. \ire. Med 
gostinsko ponudbo so tudi 
kosila ter pizze, med športno 
pa v bližini teniška in nogo-
metno igrišče, pa možnost ri-
bolova, trim steza ter spre-
hajalne poti. 

RADEČE (tel. 0601 81-
302): Bazen so odprli v za-
četku meseca. Odprt je vsak 
dan med 9. in 19. uro. Vstop-
nina: dnevna vstopnica za 
odrasle stane 400 SIT, za 
otroke, dijake ter študente 
pa 300 SIT. Kopanje po 13. 
uri nudijo odraslim po 300 
SIT, otrokom, dijakom in 
študentom pa po 200. Za 
predšolsko mladino je kopa-
nje brezplačno. Sezonska 
karta za odrasle je po 5 tisoč, 
za mladino pa po 3 tisoč. 
Imajo bife, nudijo kosila, je-
di z žara ter hitro hrano. 
Med športno ponudbo sta 
kegljišče ter badminton. 

RIMSKE TOPLICE (tel. 
736-192): Ponudba Rimskih 
Toplic je med najugodnejši-
mi. Kopališče je odprto vse 
leto, saj je pozimi delno po-
krito. Odprto je vsak dan 
med 9. in 20. uro, ob torkih 
ter petkih pa nudijo tudi 
nočno kopanje, do polnoči. 
V bazenu je termalna voda. 
Dnevna vstopnica za odrasle 
stane 500 SIT, za otroke (od 
2. do 14. leta) 300 ter za upo-
kojence 450 SIT. Popoldan-
ska vstopnica (že po 14.30) 
stane za odrasle 400, za otro-
ke 250 ter za upokojence 380 
SIT. Za nakup 10, 20 ali 30 
vstopnic nudijo do 20 od-
stotkov popusta. Celoletna 
vstopnica za odraslega stane 
18 tisoč SIT, za otroka 12 
tisoč ter za upokojenca 16 
tisoč. Imajo dva bifeja ter re-
stavracijo s pestro ponudbo. 

Zelo ugodne so cene noči-
tev v lani zgrajenih sobah 
v sklopu bazena - polni pen-
zion stane 4 tisoč SIT, pol-
penzion 3200 ter nočitev 
z zajtrkom 2560 SIT. Gre za 
promocijske cene, saj je po-
nudba sicer tudi v Kompaso-
vem katalogu. 

ROGAŠKA SLATINA (tel. 
811-63-85): Staro letno ko-

pališče v Rogaški Slatini so 
odprli v začetku junija. Od-
prto je vsak dan med 10. in 
19. uro. Voda je termalna ter 
jo umetno ohlajajo. Vstopni-
ca za odrasle stane 400 SIT, 

za otroke od 5. do 12. leta pa 
250. Karta za 10-kratni 
obisk stane za odraslega 
3200 SIT ter za otroka 2000. 
Na kopališču je tudi bife, 
z najosnovnejšim pri-
grizkom. 

SLOVENSKE KONJICE 
(tel. 754-270): Bazen so od-
prli v začetku preteklega 
tedna, odprt pa je vsak dan 
med 10. in 19. uro. Voda je 
ogrevana. 

Vstopnina: ob delavnikih 
stane dnevna vstopnica za 
odrasle 400 ter za otroke (od 
5. do 15. leta) 300 SIT. Po-
poldanska vstopnica (za ko-
panje po 14. uri) stane ob 
delavnikih za odrasle 300 ter 
otroke 200 SIT. Višje cene so 
ob sobotah, nedeljah in 

praznikih, ko je dnevna 
vstopnica za odrasle 500 ter 
za otroke 300 SIT (popol-
danska vstopnica pa stane 
400 oziroma 300 SIT). Se-
zonske karte nudijo odra-
slim po 8 tisoč ter otrokom 
po 4 tisoč SIT, pri nakupu 
družinske karte pa nudijo 20 
odstotni popust. Odžejate se 
lahko v bifeju, imajo tudi je-
di z žara, različno hitro hra-
no. Na kopališču so otroški 
peskovnik ter gugalnice', 
v bližini je tudi možnost ma-
lega nogometa. 

ŠENTJUR (tel. 741-004): 
Letno kopališče bodo odprli 
v tem tediiu. Odprto bo vsak 
dan, med 10. in 19. uro. 
Vstopnica za odrasle stane 
300 SIT, za otroke (od 4. do 

14. leta) pa 200 SIT. Na ko-
pališču nudijo jedi na žaru 
ter tudi hitro hrano. Ob ba-
zenu je mogoče igrati namiz-
ni tenis, v bližini pa so teni-
ška igrišča ter možnosti za 
košarko, mali nogomet in ro-
komet. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: 
Šmarski bazen so odprli pre-
tekli konec tedna. Kopališče 
bo odprto vsak dan in sicer 
med 10. in 19. uro. Vstopnica 
za odrasle stane 200 SIT, za 
otroke pa 100. V bifeju se je 
mogoče odžejati, sicer pa 
igrati mali nogomet ter dru-
ge igre. 

ŠOŠTANJ: Kopališče je 
odprto že od 23. junija, vsak 
dan od 9. do 19. ure. Voda je 
ogrevana, za kopanje pa pla-
čajo odrasli 550 SIT, otroci 
pa 350 (po 17. uri so vstopni-
ce po enotni ceni 150 SIT). 
Imajo več bifejev, pa jedi 
z žara ter različno hitro hra-
no. Posebna zanimivost je 
tobogan. 

VELENJE (tel. 853-907): 
Letno kopališče so odprli 12. 
junija, odprto pa je vsak dan 
med 10. in 19. uro. Voda je 
ogrevana. Dnevna vstopnica 
stane za odrasle 350 SIT, za 
osnovnošolce pa 250 (po 17. 
uri je cena tako za odrasle 
kot za otroke 150 SIT). Dru-
žinska dnevna karta stane 
1000 SIT, vstopnice za 10-
kratni vstop pa so za odra-
slega po 3150 SIT oziroma za 
otroka po 2250 SIT. Sezon-
ska karta za odraslega stane 
8500 SIT, za otroka pa 6500 
SIT (možno jo je plačati 

v treh obrokih). V sklopu ko-
pališča je bife, kjer nudijo 
najosnovnejši prigrizek. 
Otroci lahko skačejo na 
trampolinu, blizu je teniško 
igrišče, pa odbojkarsko ter 
košarkarsko. 

VRANSKO (tel. 725-013): 
Kopališče so odprli konec 
tedjia, odprto pa je vsak dan 
med 9. in 18. uro. Voda je 
ogrevana. Vstopnica za 
odrasle stane 400 SIT, za 
otroke od 5. do 12. leta pa 
300 SIT. Za družinsko kopa-
nje nudijo po eno brezplačno 
vstopnico. Pripravljajo tudi 
sezonske karte. Če ste lačni, 
je v okviru kopališča velika 
restavracija. Med športno 
ponudbo je teniško igrišče, 
namizni tenis, izposojanje 
koles, po predhodnem dogo-
voru pa še jahanje. 

ZREČE: Zreške Terme 
imajo tudi zvmanje kopališ-
če. Odprte so vse leto, dnev-
no od 9. do 21. ure (ob nede-
ljah do 20. ure). V zunanjem 
delu je ogrevana, ne termal-
na voda. Med tednom stane 
dnevna vstopnica za odrasle 
800 SIT, za otroke ali upoko-
jence pa 550 (po 17.uri pla-
čajo ob delavnikih odrasli 
500 SIT, otroci ali upokojen-
ci pa 450). Ob sobotah nede-
ljah in praznikih je cena 
dnevne vstopnice za odrasle 
950, za otroke ali upokojence 
650 SIT (popoldanskih 
vstopnic takrat ni). V zuna-
njem delu ponujajo jedi na 
žaru ter hitro hrano. 

BRANE JERANKO 

Pogoji za pridoliitev štipendije 
Dijaki in študentje lahko 

zaprosijo za štipendijo na ura-
du za delo na območju uprav-
ne enote (bivše občine) stalne-
ga bivališča. Izpolniti morajo 
vlogo za pridobitev štipendije 
(obrazec 1,51, ki ga dobijo 
v vseh knjigarnah in papirni-
cah). Vpisani in uradno potrje-
ni morajo biti vsi podatki 
o dohodkih družine ga obdob-
ja, navedena na obrazcu. Zah-
tevano dokumentacijo morajo 
dijaki predložiti najkasneje do 
5. septembra 1995, študenje pa 
do 30. septembra 1995. Enaki 
pogoji in roki veljajo za tiste, 
ki prvič zaprosijo za republi-
ško štipendijo in kot tudi za 
tiste, ki jo že imajo. Vlogo mo-

ra prosilec prinesti osebno na 
urad za delo na območju ob-
činske upravne enote stalnega 
bivališča. 

Kompletne vloge bodo na 
uradu za delo sprejemali od 7. 
julija dalje, pri tem pa prosil-
cem priporočajo, da zahtevano 
dokumentacijo predložijo 
čimprej, ker s tem omogočajo 
strokovnim delavcem tekoče 
delo, kar pomeni tudi pravo-
časno izplačilo štipendij upra-
vičencem za republiške šti-
pendije. Vse podrobnejše in-
formacije lahko dobijo intere-
senti pri referentih za štipen-
dije na uradih za delo pri RZZ 
območni enoti Celje. 

ŠPELA KRIVEC 

Oberstar 
v Rogaški 

Danes, 6. julija, je na obisku 
v Rogaški Slatini James L. 
Oberstar, član ameriškega 
kongresa slovenskega rodu. 
V Sloveniji je skupaj s soprogo 
na povabilo predse^ika Slo-
venije. V Rogaški Slatini ga bo 
sprejel župan, mag. Branko 
Kidrič, s predstavniki občine 
pa si bo ogledal Steklarno, 
Steklarsko šolo in Rogaške 
vrelce. Oberstar se v kongresu 
veliko posveča turističnemu 
področju, zato ga je ena naju-
glednejših ameriških revij 
proglasila za osebnost leta. 
Letos jeseni bo sodeloval tudi 
na pomembnem turističnem 
kongresu v Philadelphiji. 

BJ 

27. junija je bil objavljen 
razpis za šolsko leto 1995/96 
za republiške štipendije, na-
menjen dijakom srednjega izo-
braževanja in študentom dodi-
plomskega izobraževanja, ki 
so državljani Republike Slove-
nije ali imajo dovoljenje za 
stalno prebivanje v Republiki 
Sloveniji in se redno šolajo 
v Republiki Sloveniji. 

Pravico do republiške šti-
pendije lahko uveljavljajo tisti 
dijaki in študentje, ki niso 
uspeli dobiti republiške šti-
pendije in katerih dohodek na 
družinskega člana v drugem 
trimesečju leta 1995 ne prese-
ga 100% zajamčene bruto pla-
če, ki znaša 30.829 tolarjev. 

Bo posijala iuč 
Na seji občinskega sveta 

občine Ljubno, ki je bila 
v petek, 30. junija, so svetni-
ki sprejeli predlog proraču-
na za letošnje leto. Znašal bo 
nekaj več kot 110 milijonov 
tolarjev, s tem denarjem pa 
bodo lahko v občini razrešili 
samo nekatere najbolj pere-
če težave na komunalnem in 
cestnem področju. 

Letos ne bodo mogli na-
meniti dovolj denarja za do-
graditev osnovne šole in vrt-
ca, ki sta v hudi prostorski 
stiski. Občina bo lahko pri-
spevala le dva milijona in 
pol za pridobitev projektne 
dokumentacije, vendar bi za 
gradnjo najkasneje v nasled-

njem letu morali zagotoviti 
blizu 80 milijonov tolarjev. 
Na seji so svetniki prisluhni-
li tudi predstavitvi Kovinar-
stva Ljubno, največjega po-
djetjetja v občini, ki pa za-
posluje le še 110 delavcev. 
Strinjali so se, da bi jim za 
premostitev težav namenili 
približno 4 milijone tolarjev, 
sa j so v podjetju pripravili 
sprejemljiv program in si 
uspeli zagotoviti delo. Spre-
jeli so tudi sklep o prijavi 
projektov za demografsko 
ogrožena območja, to pa 
morda pomeni, da bodo 
v bližnji prihodnosti tri hiše 
v Ljubnem naposled dobile 
elektriko. KL 

Za Bredo Vrstovšek - Vida ŠtingI 
V Žalcu je bila skupščina Občinske zveze društev prija-

teljev mladine. O delu OZ DPM v obdobju 1991/95 je 
spregovorila predsednica OZ DPM Žalec, Breda Vr-
stovšek. 

V okviru Občinske organizacije DPM Žalec deluje 20 
društev, ki so bila"'v minulem obdobju bolj ali manj 
uspešna, njihove aktivnosti pa so segale vse od prireditev 
ob Tednu otroka, občinskega otroškega parlamenta do 

'prireditev, kot so bile: Otroku prijazna šola. Brez nasilja 
- za prijateljstvo, Moč prijazne besede, aktivnosti v zim-
skih počitnicah, letovanje otrok, bralna značka, akcija 
Slovenija otrokom Bosne in Hercegovine... Največ aktiv-
nosti pa je bilo na prireditvah ob Veselem decembru. 
Nekatere dejavnosti so bile v sodelovanju s šolami in vrtci 
ter Rdečim križem. Podobno bogat program so si zastavili 
tudi za naprej. Predsednica sveta Skupščine OZ DPM 
Žalec bo v prihodnjem obdobju Vida Stingl, podpredsed-
nik Jože Krulc, odbor za Kajuhovo bralno značko bo 
vodila Breda Veber, odbor za Veseli december Marjana 
Pišek in komisijo za letovanje Metka Čede. Ustanovili so 
še nov odbor za otrokove pravice, ki ga bo vodila Irena 

T.TAVČAR 



9 NAŠI KRAJI IN LJUDJE 

Dr. Boris Skalln v Savlnovem salonu 
v Savinovem razstavnem salonu v Žalcu bo do 13. julija odprta razstava barvnih fotografij dr. 

Borisa Skalina iz Žalca. Na slovesni otvoritvi je o i*. Borisu Skalinu in njegovi razstavi 
spregovorila umetnostna kritičarka Marlen Premšak. Dr. Borisu Skalinu je fotografski aparat 
sopotnik že celih petdeset let. Razstavo je odprl Eran Sadnik, predsednik mestne skupnosti 
Žalec, v programu je nastopila skupina Ebong. Na sliki: z otvoritve razstave. T. TAVČAR 

Šolarji na počitnicah 
Počitniške prlreHItve celjske občinske zveze prijateljev mlaUlne 

Celjska občinska zveza pri-
jateljev ndadine pripravlja vr-
sto počitniških prireditev in 
izletov za šolarje. Med drugim 
organizira prevoz v Nočni 
Gardaland in Canevo, največji 
vodni park v Evropi, poznan 
po najrazličnejših toboganih 
in drsalnicah. 

Poskrbeli so tudi za organi-
zacijo otroških in mladinskih 
letovanj ter taborov v Ankara-
nu, Nerezinah in Piranu, 
zdravstvenih in družinskih le-
tovanj ter dnevnega počitni-
kovanja vsak torek in četrtek 
v juliju in avgustu. 

V Ankaranu bo državni na-
ravoslovni raziskovalni tabor 
do 9. julija, letovanje v Nerezi-
nah od 5. do 16. julija (teniška 
kolonija, računalniški tabor in 
plavalni tečaji), od 7. do 17. 
avgusta pa se lahko šolarji 

v Piranu udeležijo angleškega 
tabora za starejše in mlajše 
skupine ter biološko - ekološke-
ga tabora ali plavalnih teča-
jev. Zdravstveno letovanje bo 
od 5. do 16. julija v Nerezinah 
in od 7. do 17. avgusta v Pira-
nu. Odločijo se lahko tudi za 
počitnice na kmetih na Krvav-
cu, od 29. julija do 4. av^s ta , 
kjer lahko plavajo, igrajo te-
nis, se ukvarjajo z računalniki 
ali planinarijo. Na letovanju 
v Novigradu od 4. do 11. julija 
bodo biološko-ekološki tabor, 
Ukovna delavnica, angleški ta-
bor in plavalni tečaji. 

Dnevno počitnikovanje vsak 
torek in četrtek v juliju in av-
gustu vključuje 4. julija izlet 
na Stari grad (orientacijski 
pohod, rezljanje palic, zabav-
ne igre), 6. in 20. julija kopanje 
na celjskem bazenu in igre 

v vodi, 11. julija izlet na Celj-
sko kočo (iskanje zakladov in 
nagrade za zmagovalce), 13. 
julija likovno delavnico (slika-
nje akvarelov, risanje na as-
falt, portretiranje), 18. julija 
zabavne in športne igre na Pe-
tričku, 25. julija ribiški dan na 
Šmartinskem jezeru in 27. ju-
lija ogled filmov v knjižnici in 
oblikovalno delavnico. Za 
dnevno počitnikovanje je ob-
vezna predhodna prijava. Or-
ganizirali bodo tudi izlet 
v Aqualandio, zabavni vodni 
park v Lido di Jesolo pri Be-
netkah 25. avgusta. 

Vse podrobnosti o priredi-
tvah so na voljo pri Območni 
organizaciji prijateljev mladi-
ne Celje. 

ŠPELA KRIVEC 

Barvanje podhoda na ipavčevi ulici 
stene podhoda, ki so bile še nedavno popisane z raznimi grafiti, so zdaj pobarvane z otroškimi 

slikami. Barvanje podhoda je organizirala porejektna pisarna Celje zdravo mesto. Povabili so 
otroke iz Celja, ki so se povabilu tudi odzvali. Barvati so pričeli v ponedeljek, 3. julija, kogar pa 
mika, se lahko mladim umetnikom pridruži še danes in jutri od 9.30 ure naprej. P.P. 

Nezadovoljni obrtniki s konjiškega 
Minuli konec tedna je bil 

na pobudo Območne obrt-
ne zbornice Slovenske Ko-
njice posvet o problematiki 
drobnega gospodarstva 
v občinah Konjice, Zreče in 
Vitanie. 
Poleg domačih obrtnikov 

in podjetnikov se se posve-
ta udeležili še predstavnik 
Obrtne zbornice Slovenije 
Jože Kramberger, Jože Ve-
ber iz Banke Celje, pred-
stavniki občin Zreče in Ko-
njice ter Upravne enote SI. 
Konjice in predstavniki 
OOZ Šentjur in Šmarje pri 
jelšah. Kot je povedal 
predsednik OOZ SI. Konji-

ce Kari Zidanšek, so se za 
organizacijo posveta odlo-
čili predvsem zato, da se 
obrtniki in podjetniki sre-
čajo z odgovornimi oseba-
mi na nivoju občine in dr-
žave.Ti naj bi jim posredo-
vali odgovore na konkretna 
vprešanja, ki se nanašajo 
na probleme obrtniškega in 
podjetniškega poslovanja. 
Ne razumejo namreč mače-
hovskega odnosa države, 
saj drobno gospodarstvo 
proizvede od 15 do 20 od-
stotkov bruto nacionalnega 
dohodka in da le-tega 
ustvari približno 100 tisoč 
obrtnikov in podjetnikov, 

kolikor jih je trenutno 
v Sloveniji. Obenem pa so 
edini sektor v dražavi, ki 
lahko dokaže, do so v letih 
91-95 realno zaposlovali. 

Iz vprašanj zbranih je 
bilo mogoče razbrati, da jih 
pesti predvsem finančna 
nedisciplina, nestimulativ-
na kreditna politika, pa tu-
di socialna politika po nji-
hovem mnenju ostaja zgolj 
na papirju. Dogovorili so 
se, da bodo pereča vpraša-
nja pisno p)osredovali vsem 
trem občinam OOZ in Mi-
nistrstvu za gospodarstvo 
ter zahtevali zanje pisne in 
jasne odgovore. B.F. 

Svetinske orgle bodo 
spet zadonele 
s prispevki celjskih potljetij zbrali potrebnih 75 tisoč mark 

Znana starodavna taborska romarska cer-
kev Matere Božje - Marije Snežne na Svetini je 
bila v preteklosti v celoti obnovljena in statič-
no utrjena. Ob obsežnih obnovitvenih delih pa 
je zmanjkalo denarja za opremo cerkve in ob-
novo orgel. Najnujnejšo opremo so kupili iz 
prispevkov faranov, orgle pa so ostale neme. 
V prizadevanjih, da bi usposobili še orgle in 
tako obogatili cerkev ter kraj poživili tudi za 
kultumo-umetniške in turistične namene, so 
zato lani na Svetini zasnovali akcijo zbiranja 
sredstev za obnovo orgel, ki jo je voidil posebej 
za to oblikovani odbor pod vodstvom Jožeta 
Jelenca. 

Po predračimih naj bi obnova veljala 75 
tisoč mark, ki so jih medtem s pomočjo spon-
zorjev in dobrotnikov že zbrali. Glavna spon-
zorja v akciji sta celjski Etol in Kovinotehna, 
ostali pa so si s svojimi prispevki pridobili 
priznanja zlato, srebrno in bronasto piščal. 
Med njimi so Komercialna banka Triglav 

Ljubljana, Zavarovalna skupnost Triglav po-
slovna enota Celje, Cestno podjetje Celje, Celj-
ski sejem, RC Inženiringi, Tecum Celje in Al-
pos Cevama Šentjur. Med dobrotniki, ki so 
prispevali za orgle, pa so Dobrodej iz Maribo-
ra, Kovintrade ZT Celje, RC Planiranje ter 
Gradbene izolacije Urankar Laško. 

Ker gre za kulturni spomenik, star preko 
200 let, je restavriranje zahtevno in drago. 
Dela so zaupah Restavratorskemu centru re-
publike Slovenije v Ljubljani, ta pa izvajalcu 
Boštjanu Čemetu. Dela naj bi bila končana do 
6. avgusta - Šentoščevega, ko bi radi pripravili 
prvi orgelski koncert. Že jutri, v petek, 7. juli-
ja, pa je Odbor za popravilo orgel pripravil za 
vse sponzorje in dobrotnike ogled Marijine 
cerkve, ob 12. uri bodo v Planinskem domu na 
Svetini pripravili slavnostni podpis dogovora 
o popravilu orgel, nato pa bo novinarska kon-
ferenca. 

TC 

Risanje z usti 
Zanimiva razstava v Šentjurju 

V Čmolici pri Šentjurju, 
na Lepi poti 7, je do 15. julija 
na ogled razstava izdelkov 
invalidov iz različnih krajev 
Slovenije. Gre za najrazlič-
nejše izdelke iz tekstila, lesa, 
slikanje... Med drugim 
predstavljajo tudi delo varo-
vancev posebnih zavodov za 
starejše občane, vse od Gr-
movja, celjskega Golovca. 
Impolce in Novega mesta do 
Postojne, Ljubljane, Izlak 
ter Hrastovca. Posebnost 
razstave je slovenska ljudska 
omamentika, veliko pozor-
nost pa vzbujajo odlična de-
la posameznih ustvarjalcev. 

Vojko Peresuti, tetraple-
gik iz Kopra, prikazuje iz-
delke, ki jih slika z usti, 
Ljubljančanka Ljubica Za-
kovšek pa ustvarja z usti pri-
vlačne voščilnice (z vžigalni-
kom izžiga motive na furnir-
ju). Zanimivo je tudi ustvar-
janje Marije Kompare iz 
Mengša, odlične poznavalke 
slovenske ljudske vezenine, 
pa gluhoneme Lare Tedeško 
iz Pobegov pri Kopru, ki 
ustvarja čudovite zlate maš-
ne plašče ter čipke. Nekateri 
ustvarjalni invalidi in sta-
rostniki se s takšnim delom 

tudi preživljajo. Med njimi je 
čipkarica Mirna Logar iz 
Pimič pri Medvodah, dekle 
z umetnimi jetri. Namen raz-
stave je, da opozarja na 
vrednotenje dela oseb, ki ži-
vijo v drugačnih življenjskih 
pogojih. 

Pred dnevi si je razstavo 
z izdelki, primernimi za da-

rila ali spominke, ogledala 
celo skupina navdušenih 
Američanov, pevcev zbora iz 
Milwaukeeja. V tem tednu 
pričakujejo še obisk dveh 
skupin slovenskih izseljen-
cev iz Kanade. Razstavo je 
pripravilo šentjursko po-
djetje Humanitar, lastnica 
Cvetka Jagodič pa opozarja, 
da je posvečena letu drugač-
nosti. Na ogled je vsak dan, 
od 8. do 17.ure, vabijo pa po-
sameznike ter najavljene 
skupine. 

BRANE JERANKO 

Nove telefonske govorilnice 
v sredo, 28. junija, je Telekom Slovenije 

pripravil tiskovno konferenco ob priključitvi 
prvih petsto javnih govorilnic na kartico s či-
pom. Te naj bi sčasoma nadomestile tiste na 
žetone, nezanesljivih magnetnih pa tako ni 
več. 

Aparate izdelujejo v Iskri Terminali iz Kra-
nja, kabine v Aliuniniju Montal iz Komna in 
dušilnike v Akripolu iz Trebnjega, kartice pa 
so izdelane v Franciji. Te govorilnice bodo do 
konca leta postavili na približno tisoč lokaci-
jah po vsej Sloveniji, petsto pa naj bi jih bUo 
povsem novih. V celjski regiji naj bi jih bilo 
195, od tega 48 do konca tega meseca, preosta-
le pa bi sledile do konca leta. S tem se začenja 
obsežen projekt posodobitve in poenotenja 
Slovenskega telefonskega omrežja, ta naložba 
pa naj bi znašala približno 320 milijonov to-
larjev. 

Govorilnice naj bi postavili v bližino po-
membnejših mest, kot so pošte, letališča, želez-
niške in avtobusne postaje, mejni prehodi... 
V celjski regiji jih bodo namestili še v Rogaški, 
na Dobrni, v Laškem in Topolščici, v Celju pa 
na Tomšičevem trgu, pri trgovini Trim, na trž-
nici in nasproti Chema. Te govorilnice bodo 
imele pred starimi več premosti. Lažje bo 
vzdrževanje in nadzorovanje, ki bo potekalo iz 
centra, povezanega z glavnim, ljubljanskim. 
Imeli bodo večjezični zaslon z informacijami 
in porabo impulzov, hitreje bodo odpravljali 
morebitne okvare, lažje pa bo tudi vzdrže-
vanje. 

Za začetek bo mogoče dobiti le kartice s 100 
in 400 impulzi, kasneje pa bodo po iK)trebi 
dodali še nove. Naprodaj bodo v kioskih Toba-
ka in Dela, seveda pa tudi v vseh poslovnih 
enotah Telekoma Slovenije in na poštah ter pri 

pooblaščenih prodajalcih. Prodajno mrežo na-
meravajo kasneje še razširiti. 

GREGOR STAMEJČIČ 



KULTURA 

Pod celjskimi zvezdami 
Po premieri Veronike Deseniške na celjskem gratlu 
Slovensko ljudsko gledališče 
je zaokrožilo svojo letošnjo se-
zono z ambientalno uprizori-
tvijo zgodovinske tragedije 
Otona Zupančiča Veronika 
Deseniška (prvič objavljene in 
krstno uprizorjene leta 1924), 
tokrat postavljeno med razva-
line zgornjega palacija celj-
skega Starega gradu. Po 25 le-
tih se je Župančičeve pesniške 
drame, zgrajene na zgledih iz 
Shakespearove dramatike in 
oblikovane pod vplivi simbo-
lizma, ponovno lotil režiser 
Franci Križaj, (ob pomoči dra-
maturginje Tatjane Ažman in 
lektorja Marijana Pušavca), ki 
je podobno kot leta 1970 po-
stavil v ospredje intimno člo-
veško dramo osrednjih prota-
gonistov. 

Za gledališki dogodek prvič 
uporabljeno prizorišče zgor-
njega palacija (pred gostiš-
čem), v katerega je scenograf-
ka Meta Hočevar posegla le 
z lahkimi zavesami v okenskih 
obokih (najprej prosojne barve 
kože, ob zaključnem prizoru 
v grajski ječi pa pomenljivo 
rdeče barve), simbolno upora-
bo redkih kosov pohištva in 
rekvizitov (trgovčeve skrinje, 
pisarjevega stojala, rdeče pre-
proge, rešetk ječe in sveče) ter 
s premišljenimi lučnimi po-
udarki, je povsem ustrezalo iz-
povednemu značaju besedila 
in komornemu odrskemu izra-
zu. Za dovolj opazno časovno 
in socialno označenost prota-
gonistov ter likovno bogastvo 
uprizoritve je z lepimi kostumi 
(z večkrat uporabljenim celj-
skim grbom) poskrbela kostu-
mografka Melita Vovk (ob so-
delovanju Majde Kolenik). 

Režiserja Francija Križaja 
so v asketski uprizoritvi pred-
vsem zanimala dinamična raz-
merja med nosilnimi protago-
nisti (Veronika, Friderik, Jeli-
sava, Herman) in dramatična 
nasprotja v njihovi notranjo-
sti, ki v svoji človeški imiver-
zalnosti presegajo zgodovin-
ski, družbeni in ideološki ok-

vir Župančičevega literarnega 
mita. Nasprotja med ideologi-
jo in ljubeznijo, zvestobo rodu 
in ljubljeni osebi, med priroje-
nim in privzgojenim, med na-
ravo in družbo, čustvi in razu-
mom ... so postajala navkljub 
nekoliko arhaični pesniški go-
vorici in metaforild ter stiliza-
ciji celotnega izraza živa, ak-
tualna, mestoma tudi pretre-
sljiva. V izbiri prizorišča, kon-
centraciji uprizoritve okoli 
osrednjih protagonistov in nji-
hovi zasedbi ter v poglabljanju 
notranje dramatičnosti posa-
meznih nosilnih usod je režiser 
uspešno uveljavil svoje bogate 
izkušnje, nekoliko preveč po-
pustljiv pa je bil pri vodenju in 
kontroli nekaterih manjših 
vlog in stataž, zaradi česar vtis 
celote ni enovit. 

Med nosilnimi protagonisti 
moramo najprej omeniti Darjo 
Reichman v naslovni vlogi, ki 
je izrisala plastičen -razvoj 
značaja od preproste dekliške 
spontanosti in iskrenosti, pre-
ko ljubezenske razgretosti in 
prebujene materinske bojevi-
tosti, vse do zrele sprijaznje-
nosti z neizogibno usodo. Nje-
na podoba prehaja od idealizi-

rane, tople in svetle mladostne 
ljubezenske predanosti, preko 
faze odločnega boja za ohrani-
tev lastnega človeškega in 
družbenega dostojanstva, do 
realističnega, temnega posled-
njega spoznanja, v katerem 
dozori za smrt. Nemara je naj-
prepričljivejša prav v dialogu 
z Jelisavo, ko slednja v sebi že 
nosi kal zadnje življenjske od-
ločitve, nekoliko manj pa 
v ostrem spopadu z oblastni-
škim Hermanom, ko se za 
hip tudi pri njej zdi odločilnej-
ša oblastiželjnost od obrambe 
lastnega dostojanstva. 

Tenmo in dostojanstveno 
podobo prevarane, človeško in 
ljubezensko poražene in osam-
ljene Jelisave, ki deluje kot 
Veronikino skrajno žensko na-
sprotje, je zrelo in prepričljivo 
upodobila Milada Kalezič. 
Njenega lahkoživeg| in morda 
šele v poslednjem spoznanju 
brezna osamljenosti (ob Vero-
nikinem truplu) povsem dozo-
relega moža, na presečišču ro-
du in ljubezni opotekajočega 
se Friderika, je z mešanico živ-
ljenjske negotovosti in zaveza-
nosti iracionalni usodi zazna-
moval Peter Boštjančič. Nje-

govega oblastniškega očeta 
Hermana, na zunaj mogočne-
ga, spretnega in prepričanega 
uresničevalca dolgoročnih 
stremljenj rodu, navznoter pa 
vse bolj izvotljenega poražen-
ca zgodovine in narave, je do-
mala v enem samem preprič-
ljivem zamahu ustvaril Miro 
Podjed. 

Dvoje različnih obrazov ju-
dovskega trgovca Bonaventu-
re (»dobra usoda«) je ustvaril 
Janez Bermež. Najprej čez me-
ro zgovornega in prilagodlji-
vega prodajalca všečnih min-
ljivosti, nato redkobesednega 
izrekovalca všečnih minljivo-
sti, nato redkobesednega izre-
kovalca poslednje sodbe in fa-
ustovskega prekupčevalca 
z lastnim življenjem. Uteleše-
nje večnega orodja oblasti, 
bučno privrženega in tenko-
čutno preračunljivega Jošta 
Soteškega pa je dodal Bojan 
Umek. 

Med korektne prispevke 
moramo šteti še vloge Draga 
Kastelica, Zvoneta Angreža, 
Renata Jenčka, Staneta Poti-
ska, Jane Šmid in Jožeta Pri-
slova. 

SLAVKO PEZDIR 

Slikarska kolonija v Velenju 
V likovni galeriji Kidtumega centra Iva-

na Napotnika v Velenju je razstava slik, ki 
so nastale na letošnji že šesti likovni kolo-
niji. 

Kulturni center je k sodelovanju povabil 
študente zadnjih letnikov slikarstva, oziro-
ma študente specialke na Akademiji za li-
kovno umetnost v Ljubljani. Gre za ustvar-
jalce, ki so v zadnjem obdobju formalnega 
izobraževanja in vsak od njih je že bolj ali 
manj razgradil individualne estetske osno-
ve, zaradi česar je vsekakor mogoče govoriti 
o prepoznavnem načinu dela pri vsakomur 
posebej. Med njihovim ustvarjanjem so tudi 
posamezne skupne poteze, pogojene z gene-
racijsko pripadnostjo ter skupnim študij-
skim ambientom. 

Na likovni koloniji so slikarji upodabljali 

motive iz mesta ter bližnje okolice. Slikovi-
te prizore so pretvorili v pretežno abstrahi-
rane kompozicije, v katerih so fragmentarni 
odsevi velenjskega okolja. Pogosto so sli-
karji prenesli p r ^ v s e m atmosfero in barv-
no lestvico in s tem izrazili svoje dojemanje 
konkretnega okolja. 

Kot običajno, so tudi letos podelili tri 
nagrade. Prvo za sliko Palimpsest je dobil 
Damijan Stepančič iz Ljubljane. Drugona-
grajenec je Marko Zorovič, tretjo nagrado 
pa je prejela Zvonka Simčič. Svoja dela še 
razstavljajo Matej Bizovičar, Kristina Hor-
vat, Boštjan Jurečič, Alenka Koderman, Ro-
bert Leček, Mihael Rudi, Irena Romih, An-
drej Brumen-Čop, Mateja Sever in Mojca 
Zlokamik. 

BORIS GORUPIČ 

O ceijsicih icužiciii 
Naj bo tale kratek zapis spomin na najpo-

nižnejše od ponižnih, ki so kdaj živeli v mestu 
ob Savinji, zveste in nepogrešljive sopotnike 
cenjenih meščanov - celjske kužke. Kot posle-
dica pregovorne natančnosti birokratov rajnke 
Avstrije so se ohranila imena vseh štirinožnih 
prijateljev človeštva v mestu Celju v letih 1901 
in 1902. Pri 135 meščanih v najožjem jedru 
mesta je živelo svoje pasje življenje 155 pasjih 
primerkov. Dokumenti, ki jih hrani Zgodovin-
ski arhiv v Celju, sicer molčijo o pasmah, skrb-
no pa so zapisana pasja imena. V modni špici 
sta bih dve imeni in sicer Lumpi in Lubi, 
vodilnima pa sledi paleta najraznovrstnejših 
bolj ali manj duhovitih nazivov. Profesor Eic-
hler, grof Attems in uradnik Kolar so imeli na 
primer Puffije. Možje orožja so v živo nasprot-
je svojih poklicev izbirah nežna imena za svoje 

pasje prijatelje, kot naprimer stotnik Galim-
berti Viktor, ki je imel Zukerla (Cukerčka) in 
stotnik Weber s še enim Puffijem. Zato pa je 
hišna posestnica Ida Wokaunova imela Satana 
in lastnik hotela svoji poziciji ustreznega psa 
z imenom Lord. Neverjetno veliko je bilo Gi-
gerlov — karkoU že to pomeni, nekaj Flokijev, 
Hektorjev od tega eden v lasti znamenitega dr. 
Vrečka in drugi mesarja Plevtschaka, dva Ce-
sarja, ena Celeja, Čučuja je razvajal profesor 
Ploner in Mischko modistinja Anna Sadniko-
va. In glej ga spaka, dva pasja primerka sta 
nosila celo ime Roland; eden je lajal na dvoriš-
ču dimnikarskega mojstra Fuchs Franza, last-
nica drugega pa je bila Fehleisnova Paulina, 
tista gospodična iz stare celjske rodbine, saj 
veste, ki je stanovala na današnji Vodnikovi. 

Slava njihovemu pasjemu spominu. 

OkupacUa 
Evrope 

Evropsko košarkarsko pr-
venstvo je končano. Definitiv-
no. In vsi tisti, ki smo pričako-
vali veliki športno-politični 
obračun med Jugoslavijo in 
Hrvaško, smo pomalem razo-
čarani. Tega obračuna zaradi 
spodrsljaja ene od obeh ekip 
žal ni bilo. Pa vendar; če do 
obračuna med Jugoslavijo in 
Hrvaško ni prišlo na igrišču, 
pod koši, če hočete, je prišlo na 
podelitvi zlatih, srebrnih in 
bronastih odličij. Ne le, da so 
užaljeni Hrvati prizorišče 
»zločina« zapustili predčasno, 
da niso želeli prisostvovati po-
delitvi zlatih medalj Jugoslo-
vanom, da si niso dovolili sra-
mote, do obračuna je prišlo 
popolnoma drugje. Na fronti, 
ki jo obvladujejo mediji. Poro-
čevalci z bojišč, skratka. To-
krat res košarkarskih, pa 
kljub vsemu: kdor je prven-
stvo spremljal izmenično na 
programih HRT-ja in RTS 
SAT, je bil priča krutemu 
medsebojnemu obračunava-
nju. Vlogo bojevnikov zaradi 
objektivnih okoliščin so prev-
zeli televizijski komentatorji. 
Zmage ene ali druge strani 
jasno ni bilo. Pravzaprav to 
sploh ni bil pravi obračun. Za 
tekmo sta namreč potrebna 
vsaj dva. Temu je bilo zadoš-
čeno. Za igro so potrebna jas-
no definirana pravila, ki jih 
sprejmeta obe ekipi. Temu pa 
žal ni bilo zadoščeno. Medtem, 
ko bi eni igrali po taktih, so se 
drugi držali drugačnih pravil. 
Kot tudi igralci, ki so mnoge 
razočarali. Ko smo že mislili, 
da so vsaj ti količkaj »normal-
ni«, so se izkazali v povsem 
drugačni, recimo »nenormal-
ni« luči. Tako eni kot drugi. 
Brez vsake izjeme. Če že lahko 
razumemo predčasni odhod 
hrvaških košarkarjev z igrišča, 
ne moremo razumeti njihove 
poteze, ko svojim srbskim bra-
tom niso čestitali k zmagi. 
K »ponovni osvojitvi Evrope«, 
kakor se je večkrat izpisovalo 
na ekranih, katerih sliko je 
krojila srbska televizija. Da 
izpadov jugoslovanskega re-
prezentanta Predraga Danilo-

viča po tekmi, v intervjuju za 
srbsko televizijo, niti ne ome-
njamo. Na razočaranje mnogih 
je ostal celo pod povprečjem 
televizijskih komentatorjev, ki 
jim niti ni bilo treba govoriti, 
košarkarja nagovarjati..., do-
volj je bilo, da so ga spraševali. 
In revež je kajpak nasedel. 

Čeprav tisto, kar je povedal, 
popolnoma drži. Za Jugoslavi-
jo zmaga na košarkarskem pr-
venstvu Evrope pomeni vsaj 
toliko kot vojaška zmaga na 
bojiščih Bosne in Hercegovine. 
Kljub žvižgom, ki so jih bili 
deležni v dvorani, najbrž tudi 
pred televizijskimi sprejemni-
ki, so se predstavili kot zma-
govalci. Vsemu svetu navk-
ljub. Čeprav popolnoma osam-
ljeni in izolirani so premagali 
vso Evropo. In ji dali košar-
karsko lekcijo. In potrdili be-
sede komentatorja Eurospor-
ta, da je Jugoslavija tovarna 
košarkarskih igralcev. In, da 
na ekranih izgleda, kakor da 
Slovenija nikoli ne bi bila del 
taiste Jugoslavije. Ja, nad slo-
venskimi košarkarskimi pred-
stavami je bila razočarana vsa 
Evropa. Ne samo mi. Še več, 
vsa Evropa je lahko ugotovila 
oziroma se prepričala, da je 
Slovenija majhna in simpatič-
na dežela, z majhno in simpa-
tično miselnostjo, ki pa ne vo-
di nikamor. Še huje, ko je igra-
la Slovenija, sta se reporterja 
Eurosporta ves čas nasmihala. 
Kot da nas ne bi jemala resno 
oziroma drugače; poražencev 
pravzaprav nihče ne mara. In 
zato tudi nihče ni obsojal hr-
vaških košarkarjev, ko so 
predčasno zapustili prizorišče 
razglasitve zmagovalcev. Ker 
niso poraženci, jim tega nihče 
ni mogel zameriti. Kot Jugo-
slaviji, ki ji zaradi zmage nih-
če ni očit^ grehov in zločinov 
v vojni proti Bosancem in Hr-
vatom. 

Piše: Tadej Čater 

Šiirjančelf v Novi vasi 
Svojo letošnjo gledališko se-

zono so uspešno končali tudi 
člani amaterskega gledališke-
ga ansambla KUD Zarja Tr-
novlje Celje. Za zaključek se-
zone so prejšnji četrtek, 27. ju-
nija pred polnim avditorijem 
na ploščadi pred cerkvijo Sv. 
Duha v Novi vasi v Celju na 
prostem uprizorili Jcana Ano-
uilha zgodovinsko dramo Škr-
janček, pripoved o Devici Or-
leanski, v režiji Štefana Žvi-
žeja. 

Predstavo si je ogledalo sko-
rajda 400 obiskovalcev. Seve-
da pa je predstava navdušila 
s svojo spektakulamostjo 
v bogastvu kostumov akadem-
ske slikarke in kostumografi-

nje Vide Zupan Bekčičeve, 
maskah in lasuljah gledališke-
ga maskerja in lasulj arj a Vin-
ka Tajnska, koreografiji Igorja 
Jelena, odrski luči Bogdana 
Kerša in Igorja Širovnika, 
glasbi - tonu Vilija Oajka, še 
posebej pa v bogati slikovito-
sti scenskega okolja, ki ga je 
uprizoritvi ponudila sama ar-
hitektura cerkve Sv. Duha 
v Novi vasi in ne nazadnje tudi 
po izvajalski plati celotnega, 
številnega ansambla tmovelj-
ske Zarje, ki se je potrudil, da 
je bilo aktualno sporočilo 
predstave: boj za politično 
oblast in nadvlado, jasno izra-
ženo. Igralski delež predstave 
na prostem je bilo potrebno 

tudi ozvočiti, za kar je stro-
kovno poskrbel mojster Milan 
Grubar iz celjskega MG Pri-
line. 

Predstava je bila v sklopu 
programa celjskega poletnega 
dogajanja in turističnega ted-
na in je bil vstop nanjo prost. 
Pri dokaj zahtevni tehnični in 
tudi organizacijski realizaciji, 
ki jo pač narekuje uprizoritev 
na prostem, pa so »Zarjanom« 
izdatno pomagali tmoveljski 
gasilci in vodstvo župnije in 
cerkve Sv. Duha v Novi vasi, 
z gospodom Dragom Svetkom 
na čelu. 

ŽIVKO BEŠKOVNIK 
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Gotika na Kozjanskem 
Eillna tovrstna razstava zuna! Uubljane v letu gotike 

strokovnjaki Kozjanskega 
parka so na gradu Podsreda 
pripravili zelo lepo razstavo 
Gotika na Kozjanskem, ki sodi 
v sklop velike razstave Gotika 
v Sloveniji. S sodelavci jo je 
pripravila umetnostna zgodo-
vinarka Marja Lorenčak, v so-
boto zvečer pa jo je odprl dr. 
Janez Hoefler. 

Bil je to izjemno lep večer. 
V grajskem atriju je pod to-
plim nebom prijazno zazvene-
la glasba, ki so jo izvajali vi-
olinist Volodja B^olorski , 
čembalistka Nedka Petkowa 
in flavtist Cveto Kobal. 

V uvodnem pozdravu je di-
rektor Kozjanskega parka 
Franci Zidar poudaril, da so 
omenjeno razstavo pripravili 
že skoraj onkraj možnega, pri 
čemer je mislil predvsem na 
čas in denar. O njeni vsebini je 
govorila avtorica Marja Lo-
renčak in tudi pojasnila, da bo 

zaradi finančnih zadreg raz-
stavni katalog izšel pozneje. 
Razstavo je odprl prof. dr. Ja-
nez Hoefler, ki je osvetlil kul-
turnozgodovinski pomen kra-
jev, ki jih zajema Kozjanski 
park oziroma razstava, pose-
bej pa je ovrednotil razstavlje-
ne eksponate. 

Razstava Gotika na Kozjan-
skem potrjuje že znano tezo, 
da je Kozjansko zlasti v sred-
njem veku bilo pomembno 
ozemlje, na katerem so kultur-
nozgodovinska in politična 
stičišča puščala vidne sledove 
kultiu-e in geopolitične moči. 
Dr. Janez Hoefler je zakoličil 
ta prostor s Kunšperkom, mo-
gočnim gradom kot bivališče 
kimšperških vitezov, ki so si 
v svoji bližini postavili cerkev 
Sv. Petra, torej tistega zavet-
nika, ki so ga imeli v svoji bli-
žini mogočniki svojega časa in 
prostora, s cerkvijo Janeza 

Krstnika v Podsredi, torej 
krstno cerkvijo tega območja 
in Pilštanjem, trgom s cerkvijo 
Sv. Mihaela in lastnim srebr-
nim pečatnikom iz sredine 15. 
stoletja, kakršne so sicer imela 
le mesta. 

Najzgodnejše so tri kamnite 
konzole s človeškim likom iz 
kunšperškega gradu iz let od 
1350 do 1380. Vse tri so raz-
stavljene v originalu. Najime-
nitnejši je gotski kip Lepe So-
čutne. Reta s Stare gore nad 
Podsredo je iz ptujskogorske 
kiparske delavnice, datirana 
pa je v leto 1405-1410. Sv. Ja-
koba starejšega zastopa foto-
grafija, saj je original na raz-
stavi Gotika v Sloveniji v Na-
rodni galeriji. Kip sicer domu-
je v cerkvi Sv. Petra v Bistrici 
ob Sotli, njegov nastanek pa 
datirajo v leta 1460-1480. 

Izredno lep je kip Sedeči Sv. 
Urh (1430-1440) iz Lesičnega 

iz žgane gline, pri nas iz tega 
časa zelo redka tehnika. Nič 
manj imenitna ni Stoječa Ma-
rija z detetom (1370-1380) 
z Zdol pri Kozjem. Potem so tu 
še kip Sv. Barbare (okoli 1510) 
iz cerkvice Sv. Barbare nad 
Šmarjem pri Jelšah in foto-
grafski povečavi dveh fresk: 
Sedeči Sv. Andrej s križem 
(1450-1455) iz podružnične 
cerkve Sv. Jakoba v Dobrini 
na Žusmu in Kristus vladar 
(1450-1455) iz župnijske cerk-
ve Marije Pomočnice iz Zagor-
ja pri Pilštanju. 

Grad Podsreda je v teh dneh 
v polnem sijaju: ob stalni po-
stavitvi razstave steklarstva in 
glažutarstva, je pod streho 
starega romanskega imenitne-
ža groteskno lepa gotika in na 
podstrešju še provokativni 
Christo. Še en dokaz več, da 
provinca ni geografski pojem. 

DRAGO MEDVED 

V Žalcu plesni orkester 
v Hotelu Žalec je bil minuli 

teden premiemi koncert novo 
ustanovljenega Plesnega orke-
stra Žalec. Orkester sestavlja 
petindvajset članov, od tega 
šest pevk. O orkestru nam je 
dirigent prof. Januš Rasiewicz 
povedal takole: 

»Ideja o lepi, za uho prijetni 
glasbi, ki je navduševala staro 

in mlado v 50-tih letih, mi je že 
od nekdaj rojila po glavi. 
Končno mi je uspelo s pomočjo 
ravnateljice glasbene šole 
prof. Tanje Cehner uskladiti 
želje. Letos v marcu nam je 
Glasbena šola Žalec dala toli-
ko denarja, da smo kupili not-
ni material, delno instrumen-
te, prostor za vaje pa nam je 

prav tako odstopila glasbena 
šola. Prvi rezultati so tukaj, 
želimo si pridobiti sponzorja, 
ki nas bo finančno podprl, ob 
tem pa bo zrasla tudi l^alite-
ta. Želimo razširiti program in 
zadovoljstvo bo vsestransko. 

Naša želja je igrati na priredi-
tvah, predvsem pa na elitnih 

plesih, kar bo zanesljivo pope-
strilo družabno življenje v me-
stu in izven njega.« 

Organizator koncerta je bila 
Glasbena šola Žalec. Na sliki: 
Plesni orkester Žalec z diri-
gentom prof. Janušem Rasi-
eweczem. 

TONE TAVČAR 

Kuniinga Konsiiiogsicoian v Keleii 
študenti Iz Stockholma razstavljajo v Celju 

V okviru 21. mednarodnega 
grafičnega bienala tudi celjska 
galerija Keleia predstavlja de-
la mlade generacije študentov, 
lu obiskujejo likovno šolo 
Kuniinga Konsthogskolan 
v Stocholmu. Med njimi je tudi 
slovenska slikarka Marjana 
Pahor, ki je navezala tesnejše 
stike med omenjeno šolo in 
Slovenijo. 

Razstava, ki bo na ogled do 
14. avgusta, je zanimiva z več 
vidikov. Seznanja nas z veli-
kim številom mlajših avtorjev, 
saj razstavljajo Andreas 
Eriksson, Gustav Hellberg, 

Emma Karp, Katarina Lonn-
by, Marjana Pahor, Kenneth 
Pils, Helen Svensson, Charlot-
te Gyllner, Triin Summatavet, 
Johan Wiking in Karin Willen. 

Vsi prvič razstavljajo pri 
nas. Ker gre za večje šte\^o 
ustvarjalcev, se vsak predstav-
lja le z manjšim številom gra-
fik, vendar je kljub temu mož-
na primerjava med njimi. Prvi 
vtis, ki je tudi najmočnejši, 
sporoča obiskovalcu posebno 
svežino, ki jo odsevajo pred-
stavljene grafike, skoraj či-
stost v smislu študijske »po-
štenosti« in preproščine. To 

kaže seveda jemati kot vrlino. 
Tretja razsežnost omenjene 

razstave je predstavitev obvla-
dovanja grafičnih tehnik iz 
skandinavskih dežel, kar nam 
ni pogosto omogočeno. Bolje 
poznamo grafične ustvarjalce 
iz ZDA, Japonske in dnigih 
delov naše celine. Sever pa je 
za spoznanje bolj odma^ jen 
in je že zaradi tega omenjeni 
prikaz informativno zanimiv. 
Organizatorji so izenačili le 
kakovostno raven razstavljav-
cev, vse ostalo so prepustili 
avtonomni govorici grafik. 

Celje se je s to razstavo 

vključilo v enakopravno vlogo 
z Ljubljano in Novim mestom, 
tako da ima Slovenija zdaj že 
v treh mestih možnost spozna-
vanja vrhunskih dosežkov na 
domačem in svetovnem grafič-
nem prizorišču. 

Muzej novejše zgodovine pa 
tudi letos pripravlja Celjske 
mednarodne slikarske tedne 
z likovnimi umetniki, ki bodo 
ustvarjali v Rranu. Te dni se 
bo vrnil iz Škotske kipar 
Franc Purg, ki je dobil štipen-
dijo za izmenjavo likovnih 
umetnikov. 

DRAGO MEDVED 

Recepti Simona Ašiča 
Pri celjski Mohorjevi družbi so izdali tri 

knjige, posvečene patru Simonu Ašiču. 
Delo Simona Ašiča (1906-1992) je mnogim 

že dobro znano, saj gre za enega naših najbolj 
cenjenih zeliščarjev. Napisal je več knjig v ka-
terih so popisane zdravUne lastnosti rastlin in 
njihova uporaba. Sedanja izdaja Mohorjeve 
družbe je sestavljena iz treh knjižic. V prvi 
z naslovom Domača lekarna p. Simona Ašiča, 
so zbrani njegovi novejši recepti, vključeni pa 
so tudi tisti iz njegovih prejšnjih izdaj. Po 
abecednem vrstnem redu so razvrščene bolezni 
in težave, nakar sledijo zdravilni pripravki in 
sicer čaji, kopeli, masaže, obkladki, tinkture in 

drugo. Drugi istoimenski del je sestavljen kot 
priročnik za nabiranje zelišč. Podrobno je 
predstavljenih 146 rastlin, z obsežnim besedi-
lom ter barvnimi ilustracijami. Poleg so pojas-
nila, kateri deli zelišč so uporabni in kako se 
pripravijo. 

Zbirko dopolnjuje še knjižica z biografijo 
Simona Ašiča, katere avtor je Vojan Tihomir 
Arhar in nosi naslov Med molitvijo in zdravil-
nimi rastlinami. Opisana je njegova dolga živ-
ljenjska pot, avtor omenja mnoge posebnosti 
stiškega samostana, kjer je Ašič prebival ter 
dodaja informacije o položaju cerkvene orga-
nizacije v tem času. BORIS GORUPIČ 

PRIREDITVE 
Na Starem gradu v Celju bodo jutri, v petek ob 21. lui 
uprizorili Veroniko Deseniško za abonma Študentski 
večerni I in izven, v soboto pa bodo predstavo uprizorili še 
za abonma Študentski večerni II in izven ter Sobota popol-
dan in izven. V ponedeljek bodo predstavo uprizorili za 
abonma Četrtek II in izven, v torek in sredo pa bodo pred-
stavi uprizorili samo za izven. 

V Kristalni dvorani Zdravilišča v Rogaški Slatini bo v pone-
deljek ob 20.30, koncert violinista Eduarda Pečariča in 
pianista Djordjeta Manojloviča, v okviru Rogaškega glasbe-
nega poletja. 

V hotelu Dobrna bo do 22. julija razstavljal oljne slike Adolf 
Pen. 
V Savinovem likovnem salonu v Žalcu je na ogled razstava 
barvnih fotografij domačina Borisa Skalina. 
V Pokrajinskem muzeju v Celju bo do 31. oktobra na ogled 
razstava Meščanstvo v provinci. 
V Galeriji sodobne umetnosti v Celju je odprta razstava 
Generacija 82, kjer so razstavljena dela trinajstih umet-
nikov. 
V Osrednji knjižnici v Celju je odprta razstava Gimnazija 
skozi čas, avtorja Branka Lesjaka. 
V Muzeju novejše zgodovine v Celju je na ogled slovenska 
zobozdravstvena zbirka, v njihovi galeriji Keleia razstava 
grafični bienale, v otroškem muzeju pa je na ogled razstava 
Herman Lisjak spoznava denar. 
V Muzeju grafičnih umetnosti v Rogaški Slatini bo do 
sobote na ogled razstava ob 10-letnici tega muzeja. 
V boutiqu Steklar in na Celjski koči razstavlja do konc^ 
julija Vlado Geršak. 
V hotelu Merx do konca julija razstavlja Rajko Mlinarič. 
V jedilnici Bolnice Celja do konca julija razstavlja Alica 
Javšnik. 
Na gradu Podsreda je na ogled razstava z naslovom Gotika 
na Kozjanskem. 

Union od 6. do 12.7. ob Ib. in 20.30 ameriški film Rob Roy; 
Mali Union od 6. do 12.7. ob 20. uri ameriški film Ed Wood, 
v poletnem kinu za kinom Union bodo od 7. do 12.7. ob 22. 
uri vrteli danski film Nočni čuvaj; Metropol od 6. do 12.7. ob 
19. uri ameriški film Bradyjeva Uapa, ob 21. uri pa jugoslo-
vanski film Tito in jaz. (Kinopodjetje Celje si pridržuje 
pravico do spremembe programa). 
Kino Dobrna 8. ob 19. uri in 9. ob 17. uri ameriški film 
Utemeljeni sum. 
Kino Žalec 7. ob 17. uri, 8. ob 19. in 9.7. ob 18.30 ameriški 
film Mali milijonar, 7.7. ob 19. uri in 9.7. ob 20.30 pa 
ameriški film Hulahop. 
Kino Rogaška Slatina 8. in 9.7. ob 18. in 20. iiri ameriški 
film I.Q.. 

V dvorani Zdraviliškega doma na Dobrni bo jutri, v petek 
ob 20. uri, nastop folklornih skupin Mladi glas iz Toronta in 
folklorne skupine KUD Dobrna. 

XI. velenjske poletne kulturne 
prireditve 

Kulturni center Ivana Napotnika iz Velenja je letos 
poskrbel za vrsto zanimivih prireditev, ki si jih bo 
možno ogledati v juliju in avgustu. 

Že v četrtek, 6. julija, bo na ploščadi velenjskega 
doma kulture ob 20.30 uri nastopila ruska folklorna 
skupina Istoki iz Podoljska v Podmoskovju, ki bo 
predstavila praznik Sv. trojice in Staro podmoskovsko 
svatbo. V soboto, 15. julija, pa bo na celjskem gradu na 
Ogled drama Otona Župančiča z naslovom Veronika 
Deseniška. Vsi ljubitelji flavte in harfe bodo lahko 
v petek, 28. julija, na Velenjskem ^ a d u prisluhnili 
Mateju Zupanu in Italijanki Nicoletti Sanzin, ki bosta 
predstavila dela Vivaldija, Bacha, Nadermana, Hil-
seja, Hačaturjana in Dopplerja. 

Pripravili so tudi vrsto prireditev v avgustu. Tako bo 
na vrtni terasi velenjske Name v petek, 11. avgusta, ob 
20. uri VII. srečanje najboljših in najzanimivejših slo-
venskih citrarjev. Vlado Kreslin pa vas bo s pomočjo 
svoje Beltinške bande zabaval v nedeljo, 20. avgusta, 
na Velenjskem gradu. Izjemno predstavo ljubljanske 
drame, ki bo predstavila Shakespearovo legendarno 
dramo Hamlet, si lahko ljubitelji gledališča ogledajo 
v sredo, 30. avgusta ob 20.30 uri v Drami SNG v Ljub-
ljani v sklopu ljubljanskega poletnega festivala. 

IZTOK GAKTNER 



NASI KRAJI IN LJUDJE 

Preventiva je zlata vredna, 
a premalo cenjena 
Tako pravita žalska zoboztiravnika Tanja In Avgust Bratkovič 

Da bosta zobozdravnika, sta 
se odločila že v zgodnjih otro-
ških letih. Takrat sicer še vsak 
na svojem koncu dežele, Tanja 
v Trbovljah, Avgust je po rodu 
Ljubljančan. Povedano po 
pravici, malo je najbrž tistih, 
ki z veseljem sedejo na zoboz-
dravniški stol. Res pa je, da 
človek prav z veseljem stopi 
v njuni ordinaciji v žalskem 
zdravstvenem domu. Prepro-
sto zato, ker svoje delo dobro 
opravita, rada poklepetata 
z ljudmi, se vmes še malce po-
šalita, pa je načet zob že spet 
tak kot je treba. 

Dr. Avgust Bratkovič je zo-
bozdravnik za odrasle, njego-
va soproga dr. Tanja Bratko-
vič dela na otroškem in mla-
dinskem zobozdravstvu. V Sa-
vinjsko dolino ju je pot zanesla 
leta 1978. »Sva prišla na za-
časno delo, potem pa kar osta-
la v Žalcu,« se je pošalil Av-
gust. Tale Avgust je sicer 
uradno zapisano na vratih or-
dinacije, za sodelavce je obi-
čajno Gusti, Žalčani pa tako in 
tako nikoli ne rečejo: Grem 
k zobozdravniku, ampak grem 
h Gustlu. Pa vsak prav dobro 
ve, kam se je človek namenil. 
In še to vedo povedati, da 
v njegovi ordinaciji nikoli ni 
dolg čas. Vmes, ko vrti sveder, 
veselo kramlja o tem in onem 
ali pa v svojem še vedno tipič-
nem ljubljanskem narečju po-
komentira kakšno stvar. Tudi 
radio ponavadi ne manjka 
v njegovi ordinaciji. 

Tudi Tanja ali Tatjana, kot 
ji včasih pravijo najmlajši, 
prav dobro ve, kako pomemb-
no je, da se otrok že v nežnih 
otroških letih ne boji bele ha-
lje. In dr. Bratkovičeva jih zna 
pridobiti na svojo stran. Če ne 
gre drugače, si z malim paci-
entom lepo skupaj ogledata to 
in ono pripravo, malce zavrti-
ta sveder, pokramljata o lepih 
čistih zobkih ali pogledata ris-
be, ki so jih za svojo zoboz-
dravnico narisali vrstniki. 

Da bi bilo le manj 
administracije 

študirala sta v Ljubljani. 
»Študij sva končala, mož je ta-
krat prišel iz vojske, sama sem 
stažirala na ljubljanski klini-
ki. Iskala sva službo, v tukajš-
njem zdravstvenem domu sva 
se oba istočasno zaposlila in 
potem sva pač ostala,« je pri-
povedovala dr. Bratkovičeva. 
»Na začetku je bilo težko. Niti 
enega znanca nisva imela, tudi 
med kolegi potrebuješ svoj 
čas, da navežeš stike, avta tudi 
še nisva imela...« se je spomi-
njala Tanja. Avgust pa: »Meni 
osebno je bilo prvih pet let 
strašno težko. Ljubljane sem 
bil navajen, popoldne si šel 
naokrog, vedno si našel koga 
in zmeraj se je kaj dogajalo. 
Tukaj v Žalcu si bil pa tujec. 
Nikogar nisem poznal, edino 
v gostilno bi lahko šel, tja pa 
ne hodim,« pove med smehom. 
»Ampak zdaj bi pa že trpel, če 
bi šel nazaj v Ljubljano,« je 
pribil sogovornik. 

Tisti, ki ju poznajo natančno 
vedo, da z veseljem opravljata 
svoje delo. »Ko le ne bi bilo 
toliko nepotrebne administra-
cije,« si želita. »Ogromno pisa-
nja je, po moje povsem nepo-
trebnega. Vsak zobozdravnik 
ve, kaj lahko počne, kaj je ti-
sto, kar zavarovalnica dovo-
ljuje, ampak kljub temu moraš 
za vsako stvar čakati na potr-
dilo iz zavarovalnice. Včasih je 
morala zavarovalnica potrditi 
samo kakšne izredne in dražje 
stvari, danes pa hoče zavaro-
valnica predhodno potrjevati 
vsako malenkost. Vse nam 
diktira zavarovalnica, mi smo 
pa čisti izvajalci, ki nimamo 

nobenega vpliva na njihove 
odločitve,« je razmišljal dr. 
Bratkovič. Kljub temu zoboz-
dravniki včasih slišijo tudi 
kakšno pikro, ki bi jo pacienti 
sicer morah povedati zavaro-
valničarjem, ampak teh v or-
dinaciji pač ni, zato pa pri-
pombe letijo na njih in njihove 
asistentke. »V prejšnjih letih, 
ko so bile vsakdanje podraži-
tve, so gospodinje mesarja na-
drle, češ, a danes je pa spet vse 
dražje. Pa tisti ubogi mesar za 
pultom ni bil nič kriv. Podob-
no je z nami. Si pač prvi, ki 
ljudem poveš, da se uvaja ne-
kaj novega, pa čeprav so si no-
vost izmislili v zavarovalnici. 
Tega ne vzamem osebno, razen 
če je kdo res nesramen in te 
prizadene. Je pač tako,« pravi 
dr. Bratkovič. 

Delo z otroki je seveda še 
težje. »Bo držalo,« se strinja 
sogovornica. »Če otroka starši 
ne pripravijo, je še težje. Če pa 
starši otroku govorijo podob-
no, kot mu govorim sama, po-
tem je delo lažje. So pa starši 
seveda občutljivi, ko gre za 
njihovega otroka. Treba je pač 
izbirati beseda, si vzeti čas. 
V glavnem pa dobro sodeluje-
mo in otroci radi prihajajo 
v ordinacijo,« je vesela (k. 
Bratkovičeva. 

V prostem času pa 
v hribe 

žalska zobozdravnika sta 
enotnega mnenja o tem, da je 
tudi v zobozdravstvu zelo po-
membna preventiva. Dr. Tanja 
Bratkovič se je s preventivo 
spoznala še v času podiplom-
skega študija, bila je ena prvih 
zobozdravnic, ki je svoji ordi-
naciji začela z zalivanjem raz-
pok, premazi zob in podobno. 
Rezultati so seveda vidni čez 
leta. »Če se sponrmim, kako je 
bilo pred leti, ko sem začel de-
lati v Žalcu. Včasih nisem ve-
del, česa naj se lotim. Naj iz-
pulim zobe, naj jih poprav-
ljam, skratka stanje je bilo po-
razno. Osemdesetega leta se je 
otroško zobozdravstvo ločilo 
od odraslega, več se je začelo 
delati na preventivi, zdaj je 
delo res pravo veselje. Dobiš 
osemnajstletnika, vsi zobje so 
zaliti, samo kakšno malenkost 
popraviš, pa je. Res se pozna 
preventiva, z njo je pa tako kot 
drugod po svetu. Premalo je 
cenjena,« menita sogovornika. 
In prepričana v star pregovor, 
da je preventiva boljša kot ku-
rativa, dolgoročno pa sloven-
sko zdravstvo in zobozdrav-
stvo z dobro preventivo lahko 
prihrani marsikakšen tolar.« 

Dr. Tanja in Avgust Bratko-
vič danes razmišljata tudi 
o zasebni ordinaciji. »V zoboz-
dravstvu je pač tako, da bomo 
slej ko prej vsi moraU v zaseb-
ne vode. Misliva pa, da se 
s tem kaj bistvenega ne bo 
spremenilo. Če imaš koncesijo, 
je samo naslov drugačen, delo 
pa je praktično enako. Čez 
kakšno leto ali dve bova ver-
jetno začela na svoje.« 

V žalskem zdravstvenem 
domu imata ponavadi skupen 
turnus, kot se temu pravi. Pa 
ju to niti najmanj ne moti. 
»Službeni problemi ostajajo 
v službi. Se mora zgoditi res 

kaj izjemnega, da se potem še 
doma pogovarjava o službenih 
stvareh. Doma je treba izklo-
piti, tam naju čakata sinova in 
naše običajno družinsko živ-
ljenje. Nič pa naju ne moti, če 
sva tudi v službi na istem tur-
nusu. Prav lepo nama je sku-
paj,« sta odkrita. »Tudi v trgo-
vino ali po opravkih greva 
skupaj,« se veselo nasmejeta. 

Ko odložita beli halji in ko 
jima ostane še kakšna prosta 
ura, se najraje odpravita v hri-
be. »Dvakrat, trikrat na teden 
greva po okoliških bregovih. 
Potem tudi svoje delo lažje 
opravljaš, se sprostiš in imaš 
dober občutek, ker narediš ne-
kaj zase,« še dodajata ta sim-
patična žalska zobozdravnika. 

IRENA BAŠA 
Foto: EDI MASNEC 

Dve poroki 
Posebnost letošnje poroke 

po starih šegah ob zaključku 
prireditve Pivo in cvetje ne 
bo le obred v sejni sobi na-
mesto na grajskem dvorišču, 
ampak bo tudi v tem, da se 
bosta v Laškem poročila dva 
para. 

Ker se odbor za obujanje 
in ohranjanje starih ljudskih 
šeg pred slabim mesecem ni 
mogel odločiti, kateri par od 
dveh prijavljenih naj izbere, 
je skupaj z laškim turistič-
nim društvom pripravil za-

bavno prireditev. V dobro 
uro in pol dolgem tekmova-
nju, ki so ga popestrili ple-
salci folklorne skupine An-
ton Tanec, sta se para pome-
rila v številnih bolj ali manj 
šaljivih igricah. Ob koncu je 
bil rezultat izenačen, zato so 
se prireditelji odločili, da se 
bosta poročila kar oba para. 
Tako bodo 16. julija po sta-
rih šegah stopili v zakon 
Apolonija Klinar in Jože 
Sevšek ter Tanja Šuster in 
Miran Knafelc. JI 

Novo servisirno vozilo 
Ob 115-letnici delovanja gasilcev v Žalcu so predali namenu 

novo servisirno vozilo Renault trafik. Vozilo so opremili z vso 
potrebno opremo za servisiranje RGA in preizkus hidrantnega 
sistema. S tem vozilom bodo gasilne aparate lahko servisirali na 
terenu, istočasno pa bodo lahko uporabnike tudi strokovno 
usposabljali. Kot je dejal ob prevzemu vozila Franci Naraks, 
predsednik GD Žalec, je to vozilo neprecenljivega pomena pri 
preventivi, saj je pravočasno in pravilno posredovanje v začetku 
p>ožara lahko mnogokrat tisto, Id požar prepreči. Vozilo je stalo 
2,6 milijona, oprema z aparaturami pa še dodatnih 2,8 milijona 
tolarjev. Na sliki: predsednik GD Žalec Franci Naraks izroča 
ključe avtomobila poveljniku društva Alešu Cilenšku, ob njem 
pa je šofer novega vozila Jože Grobelnik. 

T. TAVČAR 

O zgodovini pivovarstva tudi učenci 
Prihodnjo sredo bodo v laškem dvorcu odprli veliko razstavo o 170 letih pivovar-

stva v Laškem, z zgodovino Pivovarne pa so se ob zaključku šolskega leta seznanili 
tudi učenci osnovne šole Primož Trubar. 

Razstavo v šoli so postavili na osnovi raziskovalne naloge, ki so jo na pobudo 
ravnateljice Irene Mulej in pod vodstvom mentorice Biljane Frece opravili člani 
šolskega zgodovinarskega krožka. Učenci v raziskavi spremljajo zgodovino pivo-
varne od leta 1875, ko je Franc Gayer sredi mesta v pritličju Valvazorjevega špitala 
začel variti pivo in tako utrdil pot pivovamištvu, do današnjih dni. V okviru 
raziskave so pripravili še pogovor s sedanjim direktorjem Tonetom Tumškom, 
opozorili pa so tudi, da pivovarna že vrsto let poleg lastnega razvoja skrbi tudi za 
vsestranski razvoj mesta in občine. V posebnem poglavju je natančno opisan in 
shematsko prikazan tehnološki postopek proizvodnje piva, svoj prostor pa je dobilo 
tudi Društvo laških pivovarjev in sladarjev. Mladi zgodovinarji so precejšnji del 
raziskave namenili tudi trem desetletjem prireditve Pivo in cvetje, celotno nalogo 
pa so opremili s številnimi fotografijami. JI 

Razvili nov društveni prapor 
v soboto so praznovali tudi gasilci Ločice pri Vranskem. Razvili so namreč društveni 

prapor, ki so ga najprej dali pri sv. maši v podružnični cerkvi Sv. Magdalene na Ločici pri 
Vranskem blagosloviti, po tem pa so ga pred gasilskim domom slovesno razvili in nanj 
pripeli trakove botrov. Na slovesnosti, ki so se je udeležili številni gasilci sektorja Vransko 
in drugi, je v imenu OGZ Žalec govoril podpredsednik Vinko Debelak. Na sliki: Vranski 
župnik Jože Turinek blagoslavlja nov prapor. T. TAVČAR 

REKLI 8 0 

Janko Zupane, predsednik 
območnega odbora demo-
kratične stranke upokojen-
cev Žalec: 

»V soboto smo se upoko-
jenci demokratične stranke 
upokojencev območje Žalec 
in člani društva upokojencev 
Braslovče zbrali na shodu 
v Braslovčah. Prišlo nas je 
več kot dvesto, pretresli pa 
smo problematiko, s katero 
se vsak dan srečujemo, govo-
rili o zakonu o invalidsko 
pokojninskem zavarovanju, 
ki je v parlamentu v razpravi 
ter o gospodarsko politični 
situaciji v Sloveniji. Želimo 
namreč aktivno sodelovati 
pri stvareh, ki direktno za-
devajo nas in v ostalih, ki 
zadevajo vso našo družbo. 
Shod smo zaključili z dru-
žabnim srečanjem in prav le-
po smo se imeli.« 

T.T. 
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Z majhnimi koraki v veliko šolo 
¥ celjskem VVZ Anice Čemejeve so pripravili projekt, ki bo koristil ob zgotinejšem šolanju otrok 

že čez tri leta bo slovensko 
osnovno izobraževanje dožive-
lo korenito spremembo z zgod-
nejšim všolanjem otrok, ko naj 
bi otroci vstopili v šolo že s še-
stim letom. Ob tem se odpira 
vrsta vprašanj, povsem neizo-
gibno pa je, da bo zgodnejše 
všolanje terjalo več naporov 
tako od delavcev v vrtcih in 
šolah kot tudi od staršev. 
V celjskem Vzgojno varstve-
nem zavodu Anice Čemejeve 
so stopili že korak naprej, saj 
so s projektom, ki so ga poime-
novali >Z manj stresa iz vrtca 
v osnovno šolo<, uspeli prido-
biti pr̂ 'e, zato toliko bolj dra-
gocene izkušnje. 

II. osnovna šola Celje in vr-
tec Anice Čemejeve sta v mi-
nulem šolskem letu sodelovala 
pri organizaciji pouka dveh 
oddelkov prvega razreda, ki 
sta namesto v šolski stavbi de-
lovala kar v vrtcu, ki so ga 
otroci že poprej obiskovali. 
Razlog za gostovanje dveh pr-
vih razredov v prostorih vrtca 
je bil sprva predvsem praktič-
ne narave, saj so s tem na šoli 
pridobili manj oddelkov 
z dvoizmeničnim poukom. 

A med šolskim letom, še zlasti 
s predvidenim konceptom 
zgodnjega všolanja, je takšno 

sodelovanje vrtca in šole pri-
dobilo drugačen pomen. »Iz-
delali smo projekt >Z manj 
stresa iz vrtca v osnovno šolo< 

in ga ponudili ministrstvu za 
šolstvo in šport, ki ga je pod-
prlo. Med 70 predlaganimi ra-
ziskovalnimi projekti so jih iz-

brali 6, med njimi tudi naše-
ga,« pojasnjuje Ana Četko\'ič 
Vodo\'nik, ravnateljica VVZ 
Anice Čemejeve. »S projek-

tom, ki smo ga letos izvajali 
skupaj z II. osnovno šolo, smo 
si pridobili nekatere izkušnje, 
ki potrjujejo, da je pouk mogo-
če izvajati tudi v vrtcu.« 

Njihove ugotovitve kažejo, 
da so se prvošolci, ki so prvi 
razred obiskovali v prostorih 
vrtca, izjemno dobro počutili, 
saj niso bili izpostavljeni spre-
jemanju novega okolja, ki na 
večino sedemletnikov ob pre-
hodu iz vrtca v šolo deluje pre-
cej stresno. Ti otroci pa so 
ostali v znanem okolju in se 
jim ni bilo treba čez noč priva-
jati na veliko šolo, po kateri 
drvi množica učencev, ki vča-
sih nanje vpliva skorajda za-
strašujoče. »Otroci so prehod 
iz vrtca v osnovno šolo dožive-
li bolj sproščeno in z manj 
stresa,« meni Ana Četkovič 
Vodovnik. »Letos, ko bodo po-
uk v drugem razredu nadalje-
vali v šolskih prostorih, so na 
to spremembo že docela pri-
pravljeni, kajti postali so že 
izoblikovani, samozavestni šo-
larji.« 

Vrtec Anice Čemejeve in II. 
osnovna šola bosta nadaljeva-
la s projektom tudi v nasled-
njem šolskem letu, vendar le 
pod pogojem, če bodo uspeli 
pridobiti še pet učencev, koli-
kor je za zdaj še prostih vpis-
nih mest. V tem primeru, če bo 

dovolj vpisanih otrok, bi lahko 
v prostorih vrtca delovala dva 
prva razreda. 

Takšni projekti bodo korist-
ni in uporabni predvsem ob 
začetku zgodnejšega všolanja 
otrok. Leto 1998 bo kmalu na-
okrog, takrat pa bodo pridob-
ljene izkušnje koristile. »V vrt-
cih imamo boljše F>ogoje za iz-
vajanje pouka v prvih razre-
dih, kot jih imajo v šoli. Se 
zlasti pa se moramo zavedati, 
da je šestleten otrok povsem 
drugačen od sedemletnega. Ob 
zgodnejšem všolanju se bomo 
morali prilagoditi njegovim 
potrebam, pri čemer bo verjet-
no najtežje doseči spremembo 
v miselnosti učiteljskega ka-
dra. Morali se bodo učiti tudi 
metodike predšolske vzgoje,« 
je še menila Ana Četkovič Vo-
dovnik in poudarila, da se bo-
do na zgochiejše všolanje otrok 
morali skrbno pripraviti tako 
v šolah kot vrtcih, kajti po nje-
nem mnenju ni ovir, da se po-
uk v prvem razredu ne bi mo-
gel odvijati v vrtcu. To bi otro-
kom najverjetneje koristilo, 
kajti najbrž ne moremo priča-
kovati, da se bo šestletnik pre-
levil v sedemletnega samo za-
to, ker bo po novem konceptu 
zgodnjega všolanja vstopil 
v šolo leto dni prej.. 

KSENIJA LEKIČ 

Učenci prvega razreda U. osnovne šole med poukom. Dva oddelka sta v minulem šolskem letu 
gostovala v prostorih vrtca Anice Čemejeve. 

Lepi obeti za graščino Tabor 
Kakšnih 400 let stara 

graščina Tabor v Višnji vasi 
pri Vojniku je zadnja leta vse 
kaj drugega kot simbol mo-
gočnosti in dobrega gospo-
darjenja, zato so toliko bolj 
vzpodbudne napovedi o nje-
ni prenovi in ureditvi v hotel 
visoke kategorije. 

V teh dneh naj bi v Zavodu 
za varstvo naravne in kul-
turne dediščine Celje izdelali 
natančna izhodišča za uredi-
tev graščine, v njih pa opre-
delili, kolikšna so dovoljena 
odstopanja od prvotne podo-
be v prenovitvenih delih. 
V občini Vojnik so namreč 
našli interesenta — gre za 
partnersko sodelovanje dveh 
najemnikov, ki prevzemata 
graščino za dobo 99 let - ki 
bo graščini Tabor vrnil nek-
danjo mogočnost in v njej 
uredil hotel visoke kategori-
je. Da gre za obojestranski 
resen pristop, kažejo dela, ki 
jih v teh dneh že opravljajo. 

Bodoča najemnika sta na-
mreč naročila študijo obsto-
ječe statike graščine, v obči-

ni pa urejajo vse potrebne 
zemljiško knjižne zadeve, saj 
je med drugim potrebno do-
ločiti tudi velikost funkci-
onalnega zemljišča ob graš-
čini. Projekt predvideva tudi 
ureditev tenis igrišč z dodat-
nimi rekreacijskimi površi-
nami. 

Po besedah vojniškega žu-
pana Bena Podergajsa so re-
alna pričakovanja, da bo 
graščina Tabor v letošnjem 
letu dobila prenovljeno stre-

ho in pozidan nov stolp, saj 
se je prvotni pred časom po-
rušil. Kot dokaz svoje resno-
sti in zavzetosti za ureditev 
graščine Tabor so v občini 
pripravljeni primakniti 
kakšna 2 milijona tolarjev, 
žal pa Vojniku ni uspelo pri-
dobiti tudi republiškega de-
narja za sofinanciranje vzdr-
ževanja in prenavljanja kul-
turnih spomenikov. 

IS 
Foto: P.P. 

Zanemarjena podoba graščine Tabor ni v ponos nikomur, v njej trenutno gostuje ena družina, 
mizarska delavnica in občasno kakšen brezdomec. Sčasoma pa naj bi stavba, ki se pogreza sama 
vase, dobila podobo hotela visoke kategorije. 

Prispevek celjskih zdravnikov 
II. simpozij o urgentni metllcinl v Ljubljani 

n. simpozij o urgentni me-
dicini z mednarodno udelež-
bo, ki ga je priredilo Združe-
nje za urgentno medicino 
Slovenije pod pokrovitelj-
stvom in s pomočjo Ministr-
stva za zdravstvo in Ministr-
stva za znanost in tehnologi-
jo republike Slovenije, je bil 
od 22. - 24. junija 1995 
v Cankarjevem domu 
v Ljubljani. 

Namenjen je bil zdravni-
kom, medicinskim sestram 
in zdravstvenim tehnikom, 
ki se pri svojem delu srečuje-
jo s problemi urgentne medi-
cine ali so se želeli na tem 
področju dodatno izobraziti 
in praktično usposobiti. Del 
predavanj je bil skupnih, 
ostala so potekala ločeno 
v dveh dvoranah Cankarje-
vega doma. Simpozija o ur-
gentni medicini, ki je ena 
najmlajših ved medicine, 
sem se kot dermatovenerolo-
ginja udeležila, ker je delo 
na področju urgentne medi-
cine interdisciplinarno. Na 
tem področju so odprte mož-
nosti delovanja vsem zdrav-
nikom z enim samim pogo-
jem, da to delo v celoti ob-
vladajo. Vodilno vlogo v de-
lovanju te službe pa morajo 
odigrati anestezist, internist, 
kirurg ter v naših razmerah 
zdravnik splošne prakse. To 
je tudi razlog, da se zaenkrat 
odklanja specializacija iz ur-
gentne medicine. 

Letošnji simpozij o ur-
gentni medicini je zajemal 
v programu za zdravnike po-
leg defibrilacije bolnika tudi 
urgentna stanja v gastroen-
terologiji in organizacijo ur-
gentne medicine v nekaterih 
evropskih državah ter ZDA, 
proste teme in prikaze zani-
mivih primerov ter praktič-
no usposabljanje za oživlja-
nje in imobilizacijo poškodb 
hrbtenice. Namen simpozija 
je bil prikazati današnje sta-
nje v Sloveniji in primerjati 
položaj s položajem v svetu. 

Med več kot 40 referenti iz 
Slovenije in iz različnih dr-
žav sta med prostimi temami 

in prikazi zanimivih prime-
rov zbudila pozornost celj-
ska prispevka: 1. Prve izkuš-
nje z ocenjevalnim sistemom 
MAINZ/MESS/ v prehospi-
talni u r ^ n t n i službi v Celju 
(Andrej Zmavc, dr. med., ZD 
Celje), 2. Uspešna reanima-
cija na terenu - rezultata op-
timalnih BLS in ALS ukre-
pov . . . (prim. Brane Mežnar, 
dr. med. ZD Celje). 

V prvem referatu je Andrej 
Žmavc, specialist splošne 
medicine, prikazal ocenje-
valni sistem MAINZ (Main? 
emergency evaluation score), 
ki so ga prvič uvedli v Slove-
niji marca 1994 v prehospi-
talni enoti urgentne službe 
v Celju in pomeni metodo, 
s katero lahko objektivizira-
mo bolnikovo prizadetost ali 
ogroženost. V kolikor se si-
stem širše uveljavi, je lahko 
to temelj, na podlagi katere-
ga lahko primerjamo kako-
vosti dela in rezultate dela 
med različnimi urgentnimi 
službami. Na simpoziju je 
bila jasno izpostavljena ne-
urejenost finansiranja te de-
javnosti in predpisi, ki naj bi 
uredili to področje medicine, 
so v fazi sprejemanja. V ur-
gentni službi Celje, s popula-
cijo 125.000 prebivalcev, 
opravijo v povprečju letno 
1700 intervencij. 12 % bolni-
kov je neposredno življenj-
sko ogroženih^ 37 % je nuj-
nih stanj, pri preostalih in-
tervencijah so nenujna 
stanja. 

V referatu prim. Braneta 
Mežnarja, specialista interne 
medicine in pulmologije, je 
prikazana uspešnost temelj-
nih in nadaljnjih postopkov 
ter ukrepov oživljanja na te-
renu. Rezultat kardiopulmo-
nalne ekipe na terenu je od-
visen od dobro izurjene in 
uigrane ekipe (zdravnik, me-
dicinski tehnik, reševalec 
— voznik) in medicinske opre-
me, incidenta oziroma ko-
lapsa pred pričami, takojš-
njega poziva urgentni službi, 
takojšnjega pričetka temelj-
nih postopkov oživljanja. 

vloge dispečarja in hitrega 
začetka dodatnih postopkov 
oživljanja. Vodilo pri dilemi 
ali oživljati ali ne je, oživljati 
»srce, ki je predobro, da bi 
umrlo«, ne oživljati »srce, ki 
je preslabo, da bi živelo«. 
V prispevku je bila posebej 
poudarjena premajhna pro-
svetljenost slovenske popu-
lacije za nudenje laične po-
moči prizadetemu in živ-
ljenjsko ogroženemu bolni-
ku. V 9-letnem delu urgent-
ne službe v Celju je bilo izve-
denih 393 kardiopulmonal-
nih oživljanj. Od tega je bilo 
uspešnih oziroma sprejetih 
v celjsko bolnišnico 22 %. 
Od 15.000 intervencij je bilo 
kardiopulmonalnih oživljanj 
3 %. Uspešno oživljenih in 
odpuščenih iz celjske bolniš-
nice jih je bilo 11,4 %, kar je 
v skladu s tujimi izkušnjami. 

Priznani naši in tuji stro-
kovnjaki iz nekaterih evrop-
skih držav ter ZDA s podro-
čij urgentne medicine so z iz-
menjavo znanja, izkušenj in 
idej ter primerjavo organizi-
ranosti urgentnih služb obo-
gatili simpozij. Zaključki 
simpozija bodo sprejeti 
v Pravilnik nujne medicin-
ske dejavnosti, ki je v osno-
vanju pri Ministrstvu za 
zdravstvo republike Slove-
nije. Projekt nujne medicin-
ske pomoči, ki ga pripravlja 
stalna strokovna skupina za 
urgentno medicino pri Mini-
strstvu za zdravstvo že tri le-
ta, sestavlja 15 prehospital-
nih enot, v dispečerskem si-
stemu je 14 centrov, enotna 
telefonska številka je 112, ki 
je planirana za Evropo. Ko-
nec julija letos bo prvi center 
že gotov. 

II. simpozij o urgentni me-
dicini je dosegel svoj namen. 
Prikazal je položaj ^rgentne 
medicine v Sloveniji danes, 
nakazal premike v obdobju 
I.—II. simpozij in dal osnovo 
za primerjavo položaja 
v Sloveniji s položajem 
v svetu. 
Mag. KAROLINA GODINA, 

dr. med. 
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Za vsakogar nekaj 
»Ml smo zatiovoljnl,^ pravijo organizatorji letošnje Žalske noči 

če odmislimo nesrečen pripetljaj v zaba-
viščnem parku, je bila letošnja Žalska noč ena 
boljših v zadnjih letih. V treh dneh se je zvrsti-
la množica prireditev, prišlo je toliko obisko-
valcev, kot so načrtovali organizatorji, k pri-
jetnemu vzdušju pa je po svoje prispevalo tudi 
toplo vreme, tako da so tudi gostinci imeli 
polne roke dela. 

Samo v soboto, ko so se po žalskih ulicah 
odvijale osrednje prireditve, je središče Sa-
vinjske doline obiskalo dobrih 35 tisoč ljudi, 
v vseh treh dnevih pa si je to osrednjo turistič-
no prireditev v Žalcu ogledalo približno 50 
tisoč ljudi. Predsednik Turističnega društva 
Žalec, glavnega organizatorja Žalske noči, Ja-
nez Kroflič ocenjuje, da so bile prireditve zani-
mive in da je vsak obiskovalec lahko našel 
nekaj zase. Dobrodošla popestritev je bil na-
stop Plesnega orkestra Žalec, šaljivo ribiško 
tekmovanje pri gostišču Marjola, cvetlična 
razstava v mestnem parku, kjer je sodelovalo 
6 cvetličarjev, mladim je bil namenjen koncert 
skupine Transcendence. V soboto dopoldne so 
na svoj račim prišli rolarji, tekmovanja se je 
udeležilo 30 mladih, prava paša za oči pa so 
bili tudi stari avtomobili, najstarejši oldtimer 
se je ponašal z letnico 1927. Zelo živahno je 
bilo vse sobotno dopoldne med balinarji in 
tenisači, ki so se pomerili za pokal Žalske noči. 
V okviru žalske Teniške akademije pa je bil 
organiziran turnir Sladkosned, na katerem je 
sodelovalo približno 80 mladih tenisačev iz 
doline in tudi drugih krajev Slovenije. 

Kljub vročini si je v soboto popoldne kar 
lepo število obiskovalcev ogledalo prikaz sta-
rih ohcetnih običajev, temu pa je sledila po-
vorka po žalskih ulicah, podoknica Nedeljske-
ga pri novi pražami Caffe Tropic, v poznih 
večernih urah pa še modna revija pred Savinj-
ko, nastop čeških mažuretk in lep ognjemet 
v bližini žalskega hotela. 

Za zabavo je letos skrbelo 9 ansamblov, kar 
je največ doslej, res pa med njimi ni bilo zvene-
čih imen. V Turističnem društvu pravijo, da 
žal pač nimajo sponzorja, ki bi bil pripravljen 
plačati 7 tisoč nemških mark, kolikor za sobot-
ni večer zahtevajo na primer priljubljeni Čuki. 
Se pa organizatorji strinjajo z očitki obisko-
valcev, da bo za prihodnje leto treba pripraviti 
še več sedežev, saj letošnjih 10 tisoč mest očit-
no ni bilo dovolj. Da bi se izognili gneči na 
osrednji ulici, pa nameravajo prihodnje leto 
prireditveni prostor razširiti še proti občinski 
hiši in Kolodvorski restavraciji. IB 

Foto: EDI MASNEC 

Na Žalsko noč sta se vzela Irena Lebar iz Griž in Denis Lončar iz Galicije, za 
prikaz starih šrangarskih običajev so poskrbeli fantje iz Andraža, z domačo 
pesmijo pa so mladoporočenca na skupno pot pospremili pevci Savinjskega 
okteta. 

V povorki po žalskih ulicah so sodelovali žalski in češki godbeniki, mažuretke 
iz Radeč in češkega Žalca, lovci in športniki, pa Coca Cola Amatil Slovenija ter 
Pivovarna Laško. 

Gasilci bodo slavili 
DevetUesel let PDG Škofja vas - Dolgoletno uspešno Helovanje Hruštva 

v škof ji vasi že dolgo deluje 
nadvse uspešno prostovoljno 
gasilsko društvo. V soboto, 8. 
julija, bo namreč praznovalo 
svojo devetdesetletnico. Slo-
vesna seja tega društva bo si-
cer že v petek, prireditev pa bo 
za gasilskim domom v soboto 
in se bo začela ob desetih, ko 
bo tudi gasilsko tekmovanje 
z mednarodno udeležbo. 

Sledila bo slavnostna para-
da ob 16.45, takoj zatem pa 
osrednja prireditev z razvit-
jem prapora, ki ga bo razvil 
celjski župan. Ob 18.15 bo eks-
hibicijski nastop reševalnih 
psov iz KD Celje, nato še vese-
lica z ansamblom Slovenija. 

Društvo je nastalo na pobu-
do vaščanov v letu 1905, sta 
povedala predsednik društva 
Rudi Ravnak in poveljnik Vin-
ko Sentočnik. Takrat je imelo 
društvo samo sedem članov, 
a število se je do leta 1906, ko 
so imeli prvi občni zbor, pove-

čalo na 19. Kmalu so imeli tudi 
prvo, sicer ročno, brizgalno 
gasilno napravo, pred prvo 
svetovno vojno pa so dogradili 
gasilski dom. Vojna je njihovo 
delovanje začasno prekinila, 
tako da so začeli znova delo-
vati šele leta 1921. Med obema 
vojnama je bilo društvo zelo 
aktivno, kupili pa so tudi prvo 
motorno brizgalno napravo in 
razvili svoj prvi (inštveni 
prapor. 

Naslednja pomembna pre-
lonmica v zgodovini društva 
pa so petdeseta leta, ko so do-
gradili svoj novi dom, kupili 
novo opremo, razvili nov pra-
por, v društvo pa pričeli spre-
jemati tudi mladino in ženske. 
Takrat je več kot sto gasilcev 
pomagalo pri reševanju ljudi 
med katastrofalno poplavo. 
V prihodnjih letih so dobili še 
mnogo nove opreme in vozil, 
leta 1970 pa so razvili tudi pr-
vi mladinski prapor. Dom je 

dobil sedanjo podobo leta 
1980, ko so dokončali prizidek 
za garaže. 

To društvo pa je zelo uspeš-
no tudi na raznih tekmova-
njih. V letu 1987 je bilo v sa-
mem vrhu gasilskih ekip (zelo 
znani so po svoji izjemni stro-
kovni usposobljenosti), za svoj 
največji uspeh pa so prejeli 
srebrno značko iz gasilske 
olimpijade v Berlinu leta 1993. 

Društvo ima danes 109 čla-
nov in 73 članic, med temi je 
kar 40 mladincev in mladink. 
Društvu zagotavljajo stalno 
podporo, predvsem finančno, 
krajani Škofje vasi ter tovarna 
Etol in Zavarovalnica Triglav. 
Samo za to prireditev je kar 
176 krajanov kupilo »žebljič-
ke«, ki bodo nosili njihova 
imena na ročaju prapora. Ob 
devetdesetletnici bodo gasilci 
izdali tudi kroniko svojega 
društva. 

GREGOR STAMEJČIČ 

Skupinska slika članov PDG Škofja vas pred njihovim domom. 

Mladi zgodovinarji razisicujejo 
preteklost 

Ravno te dni deluje v Celju muzejska delavnica, razi-
skovalni tabor pod okriljem Muzeja novejše zgodovine 
Celje. Tabor je prvič v Celju, sestavljajo pa ga štiri sku-
pine, v katerih sodeluje sedem študentov (v glavnem iz 
smeri etnologije in zgodovine) in deset dijakov celjskih 
gimnazij. 

Skupine vodijo štirje mentorji in dva sodelavca. Prva 
skupina dela predvsem s starejšimi občani iz različnih 
slojev, ki so bogat vir informacij o Celju pred, med in po 
drugi svetovni vojni. Druga skupina se ukvarja z gostin-
skimi prostori na območju Celja danes in nekoč. Zanimajo 
jih v glavnem ponudba, nočitvene zmožnosti in cene. 
Tretja skupina opravlja topografijo pokopališča na 
Golovcu, ki je v zelo slabem stanju, za zgodovino Celja pa 
precej pomembno, saj je tu pokopanih veliko pomembnih 
ljudi. Želijo popisati tudi vse, ki so tam pokopani. Zadnja 
skupina pa se ukvarja s prostorskim razvojem Celja od 
leta 1750 do danes. Iz raznih virov skušajo dobiti čimveč 
informacij in na podlagi teh izdelati karte v določenem 
obdobju. 

Tabor, ki so ga omogočili služba za družbene dejavnosti 
mestne občine Celje, Zveza organizacij za tehnično kul-
turo Slovenije, Zavod za zaposlovanje - območna enota 
Celje ter Zavod za odprto družbo pri fundaciji Soros, se je 
začel v nedeljo, trajal pa bo do tega petka, ko bodo 
razglasili rezultate in priredili zaključek. 

GREGOR STAMEJČIČ 

Evropska trgovina v Celju 
Pred dnevi so v Celju odprli 

vrata popolnoma prenovljene 
poslovne enote Trgovskega 
podjetja Center Rio. V izredno 
kratkem času so iz nekdanje 
trgovine uredili sodoben ob-
jekt z bogato ponudbo, ki se 
resnično lahko primerja v ka-
terokoli podobno trgovino 
v Evropi. 

Trgovina Rio je ena najsta-
rejših celjskih prodajaln, nek-
daj je sodila pod skupno stre-
ho trgovskega podjetja Rio, ki 
se je leta 1962 združilo s Tr-
govskim podjetjem Center. 
Poslovna enota je bila nazad-
nje prenovljena v letih 1960/ 
61. Sedanje prenove so se lotili 
8. maja in jo zaključih zadnje 
dni junija, kar je vsekakor 
kratek rok za tako obsežna de-
la. Poslovno enoto so razširili 

in povsem obnovili pode ter 
stropove, instalacije, hladilno 
in trgovinsko opremo, poleg 
tega pa obnovili tudi fasado 
objekta. Gradbena dela na tem 
objektu, katerega večinski 
lastnik je Trgovsko podjetje 
Center, petina lastništva pa 
pripada občimkemu stano-
vanjskemu skladu, je opravilo 
Obrtno gradbeno podjetje Re-
mont. Za instalacije so poskr-
beli v KM Prebold, elektroin-
stalacije Miran Renčelj, za ra-
čunalniško podporo pa so v so-
delovanju z lastnimi strokov-
njaki poskrbeli v žalskem po-
djetju Mikropis. Trgovinsko 
opremo so izdelali v Pohištvu 
Celje in šentjurskem Aljx)su, 
hladilno opremo Hauser pa so 
uvozili iz Avstrije. 

Direktor Trgovskega po-
djetja Center Emil Kolenc je 
povedal, da je celotna naložba 
veljala približno 50 milijonov 
tolarjev, obnovljena poslovna 
enota Rio pa pomeni za njiho-
vo podjetje veliko pridobitev. 
V novih prostorih namreč ku-
pcem lahko zagotovijo še bolj-
šo ponudbo, veliko pozornost 
namenjajo zlasti ponudbi deli-
kates, poleg številnih drugih 
izdelkov pa lahko kupci v Riu 
izbirajo tudi med bogato po-
nudbo pripravljenih solat ter 
drugih jedi, narezkov in po-
dobno. V sodelovanju s Klas-
jem pa kupcem ponujajo tudi 
sveže pripravljeno pecivo, kar 
je prav tako popestritev in do-
brodošla novost v njihovi že 
sicer bogati ponudbi. jg 

Foto: SHERPA 

Poslovna enota Rio Trgovskega podjetja Center Celje - ena 
najstarejših in zdaj tudi ena najlepših ter najsodobnejših trgo-
vin v mestu ob Savinji. 

Ni vsaka kava Tropic Caffe 
v podjetju Tropic Caffe v Žal-

cu so minulo soboto uresničili 
nekajletne želje. Odprli so no-
vo pražamo in kavni butik na 
Savinjski cesti 87, na začetku 
Žalca v smeri proti Šempetru. 
Tako so ravno na Žalsko noč, 
ki je največja zabavna priredi-
tev v Žalcu, preselili proizvod-
njo in prodajo v prekrasne ter 
proizvodno zelo sodobne pro-
store. Dnevno bodo naredili 
okoli tono dobre kave Tropic 
Caffe. 

Na novi lokaciji pražame in 
prodajalne, ki je nenazadnje 
tudi pomembna pridobitev za 
Žalec, so pripravili odlične po-
goje za poslovanje. Po besedah 
direktorja Darka Sukiča, bo 
morda ravno to prispevalo k še 
večji uveljavitvi njihove kave 
tudi na širšem celjskem ob-
močju. Zanimivo, da se ome-
njena kava, sestavljena iz me-
šanic kakovostnih kav iz Bra-
zilije, Afrike in Kolumbije, bo-

lje prodaja drugje, še posebno 
na ljubljanskem območju, 
v Celju je kavo Tropik Caffe 

mogoče kupiti tudi na avto-
busni postaji. 

EP 

Otvoritev pražame in kavnega butika Tropic Caffe v Žalcu so 
popestrili Radio Celje z neposrednim prenosom, priljubljena 
Osina podoknica Nedeljca in res veliko poslovnih partnerjev ter 
ostalih obiskovalcev. Vse so seveda pogostili z neomejenimi 
količinami kavice. 



NASI KRAJI IN LJUDJE 

Največje veselje ie pesem 
MarUo Toča! Iz Mozirja Je ¥se življenje spodbujalo veselje do petja 

Točajeva Marija je že v de-
vetinsedcmdesctem letu, ven-
dar ji z gladkega obraza, ki so 
ga gube starosti z vsakim no-
vim rojstnim dnem le malo 
zaznamovale, tega ni mogoče 
razbrati. Njena hči Slavica 
pravi, da je takšna ostala zara-
di svojega veselja do petja, ki 
jo je menda prav vse dni v živ-
ljenju, tudi takrat ko ji je bilo 
najbolj hudo, spodbujalo in 
gnalo naprej. 

Marija ni imela lahkega živ-
ljenja, sicer pa, razmišlja sama 
pri sebi, saj ni bilo skoraj za 
nikogar lahko, bili so pač taki 
časi, skromnejši in tako dru-
gačni od današnjih. 

Odraščala je v Lepi Njivi, 
v Mozirju, kjer živi še danes. 
V 8-članski delavski družini so 
znali ceniti trdo prislužen 
kruh. »Oče so bili gozdni dela-
vec, mama pa gospodinja,« se 
spomni Marija staršev, ki sta 
že pred leti umrla. Na zgodnje 
otroštvo ima lepe spomine, 
vendar je čas na najbolj rane 
dni v njenem spominu nekoli-
ko zbledel. Kot majhna dekli-
ca je bila zelo bolehna, krhka 
in občutljiva, tako da je shodi-
la komaj s štirimi leti. Tako so 
ji p>ovedali starši. Tudi potem 
je bila šibkega zdravja, v šolo 
je smela šele z devetimi leti. 
Rada se je učila in takrat so se 
ji priljubile knjige. Ko pa je 
napolnila štirinajst let, je mo-
rala pričeti skrbeti sama zase. 
Odšla je služit na eno od večjih 
kmetij v Lepi Njivi, kjer je tr-
do delala prvih pet let. Takrat, 
ko je bilo pri hiši dovolj mleka 
in masla, je vse skupaj v košu 
nosila v več kot dvajset kilo-
metrov oddaljeno Črno. »Ob 
dveh zjutraj smo se podale na 
pot, da bi prispele v Črne pri-
bližno do pete ure,« se spomi-
nja. »Na ta način smo zaslužili 
za knih.« 

Kljub utrujajočemu delu, ko 
je po napornem dnevu kar 
padla od utrujenosti v žimnato 
posteljo, je imela še vedno do-
volj volje, da je brala ob brleči 

petrolejki. Včasih je bedela 
pozno v noč, seveda pa nasled-
nji dan vstajala ob rani zori in 
nadaljevala s kmečkimi opra-
vili, ki jih čez ves dan ni zlepa 
zmanjkalo. Stara je bila dvaj-
set let, ko je začela peti v pev-
skem zboru mozirskega pro-
svetnega društva in tudi 
v cerkvenem zboru. »To je bilo 

zame eno samo veselje, največ-
je, kar sem jih kdaj imela,« 
pravi Marija vzradoščeno. 
»Kako radi smo peli in se sre-
čevali na vajah!« 

Dve plati njenega življenja 
sta se prepletali, na eni strani 
so bile knjige in petje, na drugi 
pa kmečko delo. Pri triindvaj-
setih je odšla služit na bogato 

mozirsko kmetijo, kjer je pre-
živela kar osem let, med temi 
tudi leta vojne, ki so ji ostala 
v bolečem spominu. Gospo-
darja in gospodarico ter njune 
otroke so odgnali v taborišča. 
Gospodar je žalostno končal, 
vendar kljub temu, da so dru-
žini kmetijo zaplenili, delo na 
njej ni zamrlo. 

Marije pa tudi takoj po vojni 
niso čakali lepi časi. Zbližala 
se je s sinom bogatega kmeta, 
ki pa se z njo ni poročil. Ko je 
rodila njegovo hčerko Slavico, 
je ostala sama. Ljudje pa do 
neporočene matere in njenega 
otroka niso kazali prijaznih 
obrazov. Tudi oblast je bila 
s takimi rečmi nezadovoljna, 
o čemer priča dogodek, ko so ji 
na občini zavoljo tega, ker je 
imela nezakonskega otroka, 
raztrgali karto za hrano. Osta-
la bi tudi brez hrane, če ji ne bi 
iz stiske pomagala gospodari-
ca na kmetiji. »Nadaljevala 
sem z delom na kmetiji, ven-
dar ni šlo dolgo, saj ob majh-
nem otroku nisem zmogla 
opraviti vsega tistega, kar bi 
morala. Tako sem se takrat, ko 
je bila hčerka stara dve leti, 
preselila nazaj domov, k star-
šem. Bila sem brez službe in 
denarja, vendar so mi prisko-
čili na pomoč,« pripoveduje. 
Ko je hčerka napolnila osem 
let, se je Marija ponovno zapo-
slila, v lesni in kemični tovarni 
v Ljubiji, že čez dve leti pa je 
dobila dobro službo na Glinu, 
kjer je ostala vse do upokoji-
tve. »V tem času sva živeli 
s hčerko v Lepi Njivi v najem-
niški hiši, ki sva jo kasneje 
uspeli odkupiti,« pravi Marija 
Točaj. 

Tudi potem, ko se je upoko-
jila, ni prenehala peti. Pridru-
žila se je mozirskemu upoko-
jenskemu zboru, ki šteje kakš-
nih 25 pevcev. Danes so veči-
noma vsi mlajši od nje, toliko 
kot ona je star le pevovodja. 
»V največje veselje mi je še 
vedno ravno petje,« pravi. »S 
pesmijo je mogoče pregnati tu-
di žalost in slabo voljo.« 

Z življenjem je zadovoljna, 
srčno rada živi v tako lepem 
kraju, kakšna je Lepa Njiva. 
Zdravje ji včasih ponagaja, pa 
ne preveč. Pri njej se je zgodba 
obrnila, saj je bila bolna 
v otroštvu, medtem ko so ji 
leta prinesla mimo starost. In 
mir v duši, meni sama zase, ki 
si ga je prislužila s tem, ko je 
vedno verjela v poštenost in 
odkritosrčnost. »Časi so res 
drugačni,« pravi Marija, »vča-
sih smo mladi bolj spoštovali 
starejše ljudi, vendar ima tudi 
današnja mladina svoje odli-
ke.« Prisrčno nagajivost ji naj-
večkrat pokaže njen šestletni 
pravnuk Domen. 

Včasih je Točajeva Marija 
zelo rada potovala, želela si je 
videti tuje kraje in druge ljudi, 
danes potuje ^ I j z mislimi po 
spominih in po sebi. Potovati 
si ne želi več, prevzel jo je ob-
čutek, da je najlepše tam, kjer 
si je ustvarila domače og-
njišče. 

KSENIJA LEKIČ 

Marija Točaj prebira Novi tednik že kakšnih petintrideset let. 
V zadnjem času ob četrtkih nestrpno pričakuje poštarja, saj 
z navdušenjem sledi kozjanskim baladam in romancam. 

Že šestnalstič od lipe do prangerja 
Turistično društvo Rečica je letos pripravilo že šestnajsto 

turistično prireditev >0d lipe do prangerja<, ki so jo zaključili 
v nedeljo, 2. julija, s šaljivimi igrami med zaselki in večerno 
ve^lico. Prireditev je odlikoval bogat program, ki so ga pope-
strili s prikazom starih slovenskih filmov in razstavo slikarskih 
del Anke Rakun ter etnografsko razstavo >Žehta<. 

V soboto, 1. julija, so si številni obiskovalci iz zgomjesavinj-
skih krajev ogledali prireditev >Pod trško lipo< na glavnem trgu 
v Rečici. Gledalce so s svojim nastopom očarali Gorički klan-
^oši, ki so s 83-letnim pevcem Šandorjem ubrano predstavili 
zven ljudske glasbe iz Prekmurja. Pridmžila se jim je še fol-
klorna skupina iz Zgornjih Petrovcev, ki je uprizorila nekatere 
najznačilnejše prekmurske plese. Prireditev pa je bila tudi naj-
bolj primerna priložnost za podelitev priznanj najboljšim izde-
lovalcem zgomjesavinjskih želodcev. Župan občine Mozirje 
Jakob Prescčnik in predsednica Turističnega društva Rečica 
Vida Orlovič sta podelila kar trinajst bronastih, dve srebrni in 
tri zlata priznanja. Letos so najboljše zgomjesavinjske želodce 
fzdelali Jože Marolt iz Mozirja, po domače Bred, Florjan Kaker 
iz Gornjega Grada, DO domače Droben, in Franc Privošnik iz 
Doberteše vasi. Foto: MARIJA MIKLAVC KL 

Potricaite na 
svojo vest 
Ekološko društvo Teharje na pragu 
ustanovitve? 
v moderni dobi tehnološkega napredka, ko je ekološko stanje 
vedno slabše in je to še posebej opazno tudi v Celju in njegovi 
okolici, so še vedno ljudje, ki menijo, da bi lahko to stanje 
izboljšali, če bi se med seboj povezali in izmenjali določene ideje 
o tem, kaj bi lahko ukrenili. Eden takih je tudi Teharčan Anton 
Žagar, ki bi rad spodbudil svoje sokrajane k ustanovitvi Ekolo-
škega društva Teharje. 

Skrajni čas je za ukrepanje, pravi Anton Žagar, saj odgovorni 
pravkar odločajo o magistralni cesti skozi kraj, Parlcu spomina 
Teharje, usodi Jeklame v Štorah, zmanjševanju onesnaževanja, 
ki ga povzroča Cinkarna, prestavitvi odlagališča odpadkov ter 
o tem, kje bo moč graditi Mše, obrtne delavnice, kje kmetovati 
in na kakšni zemlji. Meni tudi, da bi marsikaj lahlio izboljšali, 
predvsem pa ljudje ne bi smeli dopustiti, da bi kdorkoli, mimo 
vseh nas in okoli vseh nas, pristajal na kompromisne rešitve, ki 
bi povzročale nove probleme in novo škodo. 

Ustanovitev Ekološkega dmštva Teharje bi obenem pred-
stavljala nekakšno gibanje, ki bi delovalo samostojno, opiralo 
pa naj bi se na izkušnje tistih, ki se s tem ukvarjajo že dlje časa 
in vedo, kaj je treba narediti. Glavna naloga tega gibanja pa bi 
bilo osveščanje ljudi in ugotavljanje, kakšne so najboljše mož-
nosti za izboljšanje okolja. 

Zato Anton Žagar poziva vse Teharčane in Teharčanke, pa 
tudi ostale, ki jim ni vseeno, kaj se bo v prihodnosti zgodilo 
z okoljem in kakšno dediščino bomo zapustili prihodnjim gene-
racijam, naj naredijo nekaj za manj onesnaženo okolje. Kdor je 
pripravljen sodelovati v takem gibanju, lahko sporoči svojo 
odločitev na telefonsko številko 441-521. Konec tega meseca 
bodo pobudniku ustanovitve tega društva pripravili sestanek 
iniciativnega odbora. 

»Potrkajte na svojo zavest in ne oklevajte, saj bomo lahko le 
tako združeni in enotni, predvsem pa s poštenimi nameni, dol-
goročni razvoj kraja preusmerili v našo korist,« je še menil 
Anton Žagar. ŠPELA KRIVEC 

Polcaži icaj znaš v Dobju 
Prosvetno društvo Dobje organizira že 23. tradici-

onalno prireditev Pokaži kaj znaš, ki bo 30. julija ob 
15 uri v Dobju, na prostem. Prijave za nastop zbirajo 
do 20. julija, vabijo pa pevske skupine, recitato^e, 
harmonikarje, citrarje in različne skupine, ki se tako 
ali drugače ukvarjajo z glasbo. Nastopajoče bo ocenje-
vala strokovna komisija in občinstvo. Za dobro glasbo 
bo po prireditvi skrbela skupina Šaleški odmev. 

iščejo mlade talente 
Turistično olepševalno dmštvo na Ponikvi pri Grobelnem ter 

lastnica gostinskega lokala Na griču. Lizika Golež, se priprav-
ljajo na 6. srečanje mladih talentov. Prireditev bo 16. julija, 
mladi harmonikarji, pevci ter ansambli pa se lahko prijavijo do 
10. julija (na tel. 792-056). 

Kanadski foikloristi v Petrovčah 
Kulturno in gasilsko društvo Petrovče ter Zavod za 

kulturo Žalec bodo danes, v četrtek, organizirali folklorni 
nastop skupine Mladi glas iz Kanade. Prireditev, ki je 
posvečena 50-letnici gasilskega društva Dobriša vas 
- Petrovče, se bo odvijala na igrišču pri gasilskem domu 
v Petrovčah. Foklomi nastop se bo začel ob 20.uri, vstop-
nine ni. IB 

Na Kladivo In Ankogel 
Planinsko društvo Zlatarne Celje vabi v soboto, 15. julija 

na Kosutico, Veliki Vrh in Kladivo. 0 ( ^ o d bo ob 5. uri 
zjutraj, s posebnim avtobusom s parkirišča na Glaziji. 

V soboto 22. julija, pa vabijo na 3246 m visok Ankogel. 
Odhod bo ob 4. uri zjutraj s posebnim avtobusom s parki-
rišča na Glaziji. MOJCA MAROT 

Najlepši filmi 
Na naslovnici Tednikovega 

TV vodiča je bil prizor iz filma 
Maria Walewska, igralca na 
sliki pa Greta Garbo in Char-
les Boyer. V poštev za žreb je 
prispelo le 16 kuponov. 

V naš oglasni oddelek se naj 
tokrat po sodček laškega piva 
oglasi Cvetka DROZG iz Ce-
lja, prav tako pa se naj po tor-
bo NT&RC oglasita Milena 
PEPERKO iz Šmiklavža 
2 a v Škofji vasi in Ivan STR-
MOLE iz Goriške 4 v Celju. 

Vljudno prosimo, da se iz-
žrebanci po nagrade oglasite 
osebno v naš oglasni oddelek! 
Kupone z rešitvami tokratne 
uganke pošljite do torka, 11. 
julija. 



ŠPORT 16 

Silak med olimpijci 
Na Škotskem se začenjajo poletni evropski olimpijski ilnevi mlaillli — Med udeleženci tudi celjski Judolst Janez CeraJ 

v nedeljo se bodo v Bathu 
začeli III. poletni evropski 
olimpijski dnevi mladih, na 
katerih pričakujejo okoli 
2500 športnikov iz 45 držav. 
V slovenski odpravi bo na 
Škotskem 26 športnikov, ki 
bodo tekmovali v petih pa-
nogah, med četverico judoi-
stov pa je tudi Janez Ceraj iz 
Celja, ki že pet let tekmuje 
za Ivo Reyo. 

»Izbirnih tekem ali norm 
nismo imeli, možnost nasto-
pa na olimpijskih dnevih 
mladih pa mi je vodstvo ka-
detske reprezentance prvič 
nakazalo šele aprila, ko sem 
osvojil naslov državnega pr-
vaka. Nastopa na Škotskem 
do takrat nisem imel v mi-
slih, nakar se je vse ugodno 
razpletalo in seveda se že ve-
selim največjega tekmovanja 
mladih iz Evrope,« je začel 
17-letni Janez Ceraj, ki na-
stopa v kategoriji nad 86 kg. 

Po nekaterih izkušnjah 
z mednarodnih turnirjev je 
bolj konkretna napoved za 
Bath že smiselna, mar ne? 

V moji kategoriji so 
v evropski špici med kadeti 
Nemci, Francozi in Nizo-
zemci, vzhodnjaki pa zaosta-
jajo in na nedavnem turnirju 
na Madžarskem sem jih pre-
magoval. Paks je eno naj-
močnejših tekmovanj moje 

starostne kategorije, s 5. me-
stom sem zadovoljen, čeprav 
bi bilo lahko še bolje. 

Na Škotskem bo potemta-
kem cilj ponovitev Paksa? 

Po nekaterih napovedih 
naj bi bilo v najtežji katego-
riji prijavljenih blizu 30 ju-
doistov in odvisno od načina 
tekmovanja ter žreba bi se 
res moral uvrstiti nekje do 5. 
mesta. Najbrž bo potrebnih 
kar šest zmag, ziato sem se 
v zadnjem času na treningih 

bolj posvetil akumuliranju 
splošne telesne moči. 

Kakšna je na tatamiju tak'-
tika Janeza Ceraja? 

S 130 kg sem med najtežji-
mi judoisti in zato povečini 
čakam na napade nasprotni-
kov. Lažji borci so prav tako 
močni, predvsem žilavi in 
njihov odpor lomim z na-
sprotnimi akcijami. V klubu 
po teži nimam enakovredne-
ga partnerja, toda člani prve 
ekipe so boljši in zato so bor-
be - najpogostejes Sadžakom 
- zanimive in zame zelo ko-
ristne. 

Poti do zmag so različne, 
kako pa je med kadeti? 

Iponi pri meni niso najbolj 
pogosti, marveč običajno 
vztrajno zbiram točke. Ni-
sem hiter, bliskovite akcije 
mi seveda ne morejo uspeva-
ti in zato se nasprotnika lo-
tevam postopoma. Ne samo 
z nasprotnimi akcijami, 
marveč se znam boriti tudi 
bolj agresivno in napadati; 
še zlasti ko rezultat ni 
ugoden. 

Kaj bo potrebno izboljšati 
za prodor med najboljše? 

Evropski olimpijski dnevi 
mladih v Bathu so začetek 
moje uveljavitve, na katero 
računam predvsem z evrop-
skim prvenstvom v Ljubljani 
1997. V naslednjih dveh letih 
bom moral popraviti pred-
vsem tehniko: delo nog in os-
novne prvine v začetnem po-
ložaju. S partnerjem nimam 
veliko težav, ko tekmeca po-
ložim na tatami, se mi zelo 
redko izmuzne iz prijema. 

Kdaj v prvo ekipo? 
Vodstvo kluba je že pred 

časom napovedalo postopno 
pomlajevanje prvega mo-
štva, toda članskega kimona 
še ne pričakujem. Spasovič 
je še vedno boljši, čez dve leti 
pa bi se že lahko udarila. 
Treningi so vrhunski, Štefan 
Cuk je postal tudi trener 
članske reprezentance, do-
bro pozna tudi tehnike težjih 
kategorij in zato sem prepri-
čan, da bom v Celju še na-
predoval. 

ŽELJKO ZULE 

Zadnje igre so bile predlani 
v Valekenswaardu, kjer je Slo-
venija osvojila dve srebrni in 
tri bronaste kolajne; slednjo 
tudi Elizabeta Randželovič 
(Kladivar Cetis) v metu kopja. 

Vransko: vsak dan ura športa 
športni oddelek s poudarkom na nogometu In košarki 

z več kot 1700 udeleženci je 
celjski olimpijski tek še vedno 
najbolj množičen, čeprav se je 
po vsej državi zvrstila že veči-
na prireditev v podporo olim-
pijskemu gibanju. K manife-
staciji v Novi vasi so opazen 
delež prispevali tudi osnovno-
šolci iz Vranskega, kjer se je 
športna dejavnost v zadnjem 
letu zelo razmahnila. 

»Naša šola je s 330 otroci 
med manjšimi, telovadnica ve-
likosti 13x24 m pa sploh naj-
manjša v žalski občini. Jeseni 
smo se pri petošolcih vseeno 
odločili za športni oddelek, ki 
je imel vsak dan po uro šport-

ne vzgoje; torej v primerjavi 
z obveznim programom še dve 
dodatni. Fantje so se speciali-
zirali za nogomet, deldeta za 
košarko in vsi so zelo napredo-
vali, Ne samo v športu, marveč 
tudi glede učnega uspeha,« je 
prvo leto športnega oddelka 
zadovoljno analizirala mento-
rica društva Marija Satler. 

Petošolec Aleš Kumer je ce-
lo postal športnik šole, dejav-
nost pa se v poletnih mesecih 
še širi. Devet osnovnošolcev 
z Vranskega je med udeleženci 
Oblakove nogometne šole, de-
kleta odhajajo v Košarkarsko 
šolo Petra Vilfana, avgusta pa 

bo na Vranskem poletni šport-
ni tabor, ki bo ob praktično 
celodnevnem nadzoru obsegal 
razne igre z žogo, atletske dis-
cipline, plavanje in prehrano. 

»Na vseh koncih podpirajo 
naš program, končni cilj pa je 
vsak razred usmeriti v športni 
oddelek. Rezultati vsakoletnih 
testiranj motoričnih sposob-
nosti so vedno slabši, tudi na 
Vranskem zaznavamo margi-
nalne pojave in povečan obseg 
športnih aktivnosti je ena 
uspešnih oblik dodatne vzgoje 
mladih,« je prepričana Satler-
jeva, ki je z mladimi kot trener 
pogosto tudi na nogometnih 
tekmah. 

Mladi z Vranskega - med njimi so tudi predšolski otroci - so spomladi na McDonaldsovem 
nogometnem turnirju v Beljaku zasedli 5. mesto, v Avstriji pa bodo spet gostovali že septembra. 

Celje vendarle v Ronchettl 
V Miinchnu bodo v soboto izžrebali pare 1. krogov vseh košarkarskih pokalov. Za 

pokal Ronchetti je prijavljena tudi ženska ekipa Celja, ki je zaradi neizkušenosti večine 
igralk sodelovanje sprva odpovedala. 

»Slovenska ženska košarka bi z našim izstopom v evropskih pokalih izgubila 20 
odstotkov točk. Štartno izhodišče bi bilo bistveno nižje, zato smo se v dobrobit naše 
košarke odločili za nastop, pa še Ježica nam je pripravljena pokriti del stroškov,« je 
nepričakovan preobrat pojasnil predsednik Franci Ramšak. Celjanke še vedno nimajo 
trenerja, po neuspešnih pogovorih z Jeričem pa jih bo verjetno vodil strokovnjak iz 
tujine. Za pokal Ronchetti je prijavljenih 67 klubov iz 28 držav, za Koračev pokal pa 
skupaj s Kovinotehno prijavljenih natanko 100 moštev iz 32 držav. 

Ž.Z. 

Posiedon za boljše čase 
¥ Celju novi vaterpolski klutt — Prestopi šele Jeseni 

Po več kot dveletni agoniji 
so celjski vaterpolski delavci 
vendarle našli pravo rešitev za 
nadaljnji razvoj priljubljenega 
vodnega športa ž<^o. Ker 
z upravo Neptuna ni bil možen 
skupen dogovor, so ustanovili 
svoj klub - Društvo vodnih 
športov Poseidon. 

Pri nastanku novega sredine 
so se zavedali težav, vključno 
z izgubo bonitet Športne zve-
ze. Po besedah predsednika 
Poseidona, Zdenka Rožmana 
je bUa to edina pot, s katero se 
je bilo mogoče izogniti zamrt-
ju vaterpola v Celju. Na ne-
davnem sestanku vodstev 
Neptuna in Poseidona je bilo 
dogovorjeno, da prvo moštvo 

vaterpolistov v poletni ligi še 
igra s starim imenom, ker bi 
vsaka drugačna rešitev (izpis-
nice, prestopni rok) samo ško-
dovala. 

Poseidon že zastopajo vete-
rani, čeprav igrajo le priiatelj-

ske tekme. Do začetka nove 
sezone nameravajo strniti vr-
ste in k sodelovanju privabiti 
prave kadre, ki bi pripomogli 
h kvalitetnemu dvigu vaterpo-

la. Za usp>ešno delovanje bi 
potrebovali okoli 25. 000 
mark, kvalitetnega trenerja 
prvega moštva in kakšno okre-
pitev na določenih igralskih 
mestih. V načrtu je tudiu po-
pularizacija vaterpola, zato 
bodo v naslednjih tednih na 
letnem kopališču številne re-
kreacijske in drugačne tekme. 

P. Š. 
Na veteranskem DP v Kamni-
ku je Celje v polfinalu izgubilo 
s Kranjem s 4:7 (1:4) in v tekmi 
za 3. mesto premagalo gostite-
lje s 5:4 (2:1). 

Melanšek za SP v dobrem položaju 
»Melanšek ter Glivar in Rav-

bar iz Krke so za svetovno pr-
venstvo v cestni vožnji v naj-
boljšem izhodiščnem položaju, 
za preverjanje forme pa je 
predviden še ves julij,« je tre-
ner kolesarske reprezentance 
Andrej Cimprič pojasnil polo-
žaj pred SP, ki bo v začetku 
oktobra v Kolumbiji. 

Pot do nastopa na največjem 
tekmovanju so 29-letnemu ve-
lenjskemu kolesarju Iztoku 
Melanšku, ki po enoletnem 
premoru spet nastopa za Celje, 
odprle dobre vožnje na dirkah 
Po Sloveniji (20. mesto) in Po 
Avstriji (12. mesto). Cimprič si 

bo v naslednjih dneh v Kolum-
biji ogledal ceste, kjer bo pote-
kalo prvenstvo in je že napo-
vedal, da bodo okoliščine eden 
pomembnih elementov za do-
ločanje reprezentance. 

»Že zdaj je jasno, da v Ko-
lumbiji ne bomo trenirali, ker 
so prometne razmere po pripo-
vedovanju drugih preveč ne-
varne. Proge za SP so menda 
zelo razgibane in potekajo 
med 2500 in 2800 metri nad-
morske višine, kar bo zaradi 
redkejšega zraka dodatna te-
žava,« je dodal reprezentančni 
trener. 

Ž.Z. 

Teniški tabor v Preboldu 
Pouspešnihnastopihvdrugo-

ligaški konkurenci je vodstvo 
najboljšega celjskega kluba 
v Preboldu pripravilo štirid-
nevni tabor, ki se ga je udele-
žilo 18 igralcev večih klubov. 
Tabor so vodili štirje trenerji. 

v delo pa so se občasno vklju-
čili tudi trener ženske repre-
zentance Jure Bukovec ter 
Barbara Mulej in Tjaša Jezer-
nik, ki sta se obenem priprav-
ljali za serijo satelitskih tur-
nirjev v Italiji in Španiji. T.T. 

Atletska trenerja v drugih športih 
Miro Kocuvan st. bo v naslednjih tednih skrbel za specialno 

telesno pripravo rokometašev Celja Pivovarne Laško, Rudarja, 
ženske ekipe Žalca in košarkarjev Pivovarne Laško, za enako 
delo pa se je prvič odločil tudi Zlatko Bezjak, ki bo sodeloval 
z rokometaši Preventa. 

Šahovski 
drobir 

Ekipno šahovsko prven-
stvo v prvi ligi-vzhod bo 
potekalo oktobra, Celje, 
Lipa (Šentjur) in Žalec pa 
so v konkurenci z Rokado 
(Lendava), Hočami, Pol-
skavo, Poljčanami in Kr-
škim. V Mariji Reki, v do-
mu pod Reško planino, pa 
bo v soboto nagradni hitro-
potezni šahovski turnir. In-
formacije in prijave: Jože 
Grobekiik, tel. 714-671. 

Osnovna šola 
Frana Roša 
Celje 
razpisuje prosto delov-
no mesto 

učitelja 
razrednega pouka 
za nedoločen čas 

Kandidati morajo izpol-
njevati splošne pogoje, 
ki jih določa Zakon o 
osnovni šoli in Zakon o 
financiranju vzgoje in 
izobraževanja. Pri izbi-
ri bodo imeli prednost 
kandidati z znanjem ra-
čunalništva. 
O izidu bomo kandida-
te obvestili v 8. dneh po 
objavi razpisa. 



ŠPORT 

žrebci niso zaželeni 
Trianevno OP ¥ preskako¥anW zaprek se le končalo z nal¥ečjlm uspehom ceUskega kluha, ki 
sla¥l pol sioleUa ilel0¥anja 

Trije naslovi državnih prva-
kov v preskakovanju zaprek 
z letnico 1995 in zmagoslavje 
Andreja Kučerja, Jasmine Ka-
petan in mladinske ek i^ na 
matičnem hipodromu v Skofji 
vasi, so za celjski klub svoje-
vrstna nagrada ob okroglem 
jubileju in pravi zagon za 
vstop v naslednje obdobje, ki 
bi utegnilo biti še boljše in 
uspešnejše. 

Zaključek tridnevnega pr-
venstva je bil nadvse dramati-
čen. Prvak iz Gotovelj 1992 
Aleš Pevec je z Atlasom v zad-
njem parkurju z višino zaprek 
140 cm na vodni oviri naredil 
drobno napako in minimalne 
prednosti pred branilcem na-
slova Andrejem Kučerjem ni 
bilo več. Novi (stari) prvak se 
je kmalu od veselja znašel 
v taisti vodi, ki je posredno 
vplivala na razplet prvenstva 
v članski konkurenci, za njim 
pa so navdušeni člani domače-
ga kluba okopali še mladinsko 
prvakinjo Jasmino Kapetan. 

Andrej Kučer z Leokadijo še 
naprej ostaja nepremagan, so-
žitje med prvakom in kobilo 
pa ima zanimivo ozadje. Mno-
gi so menili, da Leokadija ne 

bo nikoli primerna za velika 
tekmovanja v preskakovanju 

zaprek. Toda 30-letni Kučer je 
polnih sedem vzgajal kobilo, 
ki je med domačimi konji nima 
enakovrednega tekmeca. »Le-
okadija je lani prišla v sloven-
sko špico in v njej bo v nor-
malnih okoliščinah še najmanj 
pet let. Vrha še ni dosegla, zato 
si vsi v klubu obetamo še več-
jih uspehov, morda že v na-
slednjih mesecih, ko bo Andrej 
štartal na dveh tekmah za sve-
tovni pokal,« je prvaka anali-
ziral trener in tehnični vodja 
celjske ekipe Aleš Kučer. 

V celjski klub je bilo doslej 
vpisanih 866 članov, v pol sto-
letja dolgi zgodovini pa so 
osvojili - vključno z zadnjim 
prvenstvom v Škofji vasi - 54 
kolajn: 17 zlatih, 26 srebrnih 
in 11 bronastih, vse v preska-
kovanju zaprek. Na državnih 
prvenstvih 25 (10, 11, 4), na 
republiških pa 29 (7, 15, 7). 

Jasmina Kapetan je novo se-
zono začela z uvoženo kobilo 
Rising Sun, ki je stala nekaj 
desettisoč mark. »Kobila je šo-
lana in na njej bi vsi jezdeci 
dosegali podobne rezultate. 
Drugače je z Leokadijo, s ka-
tero je Andrej delal na samo-
svoj način in njegovim rezul-
tatom se na dvakratnemu 
šampionu nihče ne bi pribli-
žal. Če je Rising Sim univer-
zalna, je Leokadija unikat. 
Jezdeci živali ne menjujemo, 
toda po grobi oceni bi bil od-
klon od normalnih dosežkov 
tretjinski,« meni drugi Kučer, 
ki se je zaradi poškodbe Argo-
sa moral odpovedati nastopu. 

Na tekmovanjih v enakem 
razmerju prevladujejo kobile 

in konji, žrebcev pa je iz dveh 
vzrokov samo pet odstotkov. 
Prvi je radoživost žrebcev, ki 
so na tekmovanjih prepogosto 
neposlušni in se >zagledajo<, 
drugi vzrok pa je povsem 

praktične narave. Ob hujši po-
škodbi se kobile lahko upora-
bijo za razplod, žrebci (in ko-
nji) pa so primerni le še za 
zakol. 

Andrej Kučer tekmuje na Le-
okadiji, Miro Skalaicky na Vi-
vien. Jasmina Kapetan na Ri-
sing Sun, Anja Zagožen na 
Quebradorju, Aleš Kučer pa 
na Delipaši. 

Celjska ekipa tekmuje izk-
ljučno na kobilah, pred krat-
kim pa so z Nizozemske uvozi-
li dve kobili z dobrim rodovni-
kom. Namenjeni bosta razplo-
du, ki je tudi donosen vir pri-
hodka, in šolanju bodočih tek-
movalcev. »S primernim paš-
nikom v bližini hipodroma bi 
lahko vzgajali tudi žrebce in 
tako zaokrožili podobo konje-
niškega centra,« načrtuje Aleš 
Kučer, ki za september 1996 
napoveduje mednarodno tek-
mo, kakršne pri še ni bilo in je 
prvi v seriji za pridobitev li-
cence za organizacijo svetov-
nega pokala. 

ŽELJKO ZULE 

Foto: 
SHERPA 

V Celju bo septembra tekma za pokal Samsung, naslednje leto pa prva v seriji za pridobitev 
licenc za tekme svetovnega pokala. 

Jasmina Kapetan in Rising Sun, za katerega je bilo v tujini 
potrebno plačati skoraj 50. 000 mark. 

Andrej Kučer in Leokadija sta že drugo leto zapored najboljši 
tandem za preskakovanje zaprek. 

Mirotelcs: brez 
sprememb 

Kegljavke Miroteksa bodo 
v novo sezono štartale v ena-
ki postavi, saj je kandidati-
nja za nastop na predlan-
skem SP Čehova (Konstruk-
tor) zavrnila ponudbo za 
prestop. Okoli moške ekipe 
je več odprtega: bodoči po-
krovitelj je sprejel izziv, toda 
v pogovore se je vmešal Kon-
struktor in v svojo sredo po-
vabil tudi Salobirja. 

Za Miroteks bo prvo večjo 
tekmovanje ekipni svetovni 
pokal na Dunaju (od 18. do 
21. oktobra), nakar bo Mari-
ka Kardinar v Blanskem pri 
Brnu (3. do 5. november) še 
drugič zapored nastopila na 
svetovnem pokalu posamez-
nic. Ob koncu sezone (od 19. 
do 26. maja 1995) bo v Pragi 
še svetovno prvenstvo, nato 
pa še na enaki ravni za kade-
tinje v Bratislavi. 

Cankar spet 
rekordno 

Na mitingu v Luzernu je 
Gregor Cankar z 804 cm 
znova izboljšal popravil 
osebni in klubski rekord 
v skoku v daljavo (803 cm), 
odlični pa so bili tudi repre-
zentanti na četveroboju 
v Varaždinu. 

Kocuvan - izbran je bil za 
najboljšega udeleženca pri-
reditve — je v teku na 400 
m z ovirami zmagal s časom 
50,00, Straškova v metu 
kopja s 57,32 m in Valantova 
v troskoku s 13,21 m, kar je 
za centimeter slabše od dr-
žavnega mladinskega (in 
klubskega) rekorda. V repre-
zentančnih štafetah so tekli 
Acman, Praprotnik in Matu-
lova. 

Manj uspeha pa je bilo za 
Kladivar Cetis na ^žavnem 
prvenstvu za mlajše mladin-
ce v Kranju. Grosek je zma-
gal v metu kopja (58,70 m) in 
diska (41,44 m), Zavšek v te-
ku na 300 m z ovirami 
(40,21) in Ambrož v v metu 
kopja (51,92 m) sta bila sre-
brna, Završek pa še bronast 
v telni na 110 m z ovirami 
(15,81). 

Javornik 
bronast 

Po lanski srebrno ko-
lajni v ZDA na mladin-
skem svetovnem prven-
stvu v spustu na divjih 
vodah v 3xK- l je Tomaž 
Javomik (Nivo) s kaja-
kom v Spindlerovem 
Mlynu na 1. mladinskem 
evropskem prvenstvu 
osvojil bronasto kolajno 
v K-1. Uspeh je dopolnil 
klubski sotekmovalec 
Kuralt z 8. mestom. Družba COCA-COLA AMATIL SLOVENIJA d. d. 

Celjska cesta 8,63310 Žalec 

objavlja prosto delovno mesto 

korespondenta 
za nedoločen čas z 2-mesečnim poskusnim delom 

Kandidat mora poleg splošnih pogojev izpolnjevati še 
naslednje posebne pogoje; 
- V. ali VI. stopnja strokovne izobrazbe ekonomske smeri 

s poudarkom na poznavanju osnov računovodskih stan-
dardov 

- aktivno znanje angleškega jezika, še posebej za po-
trebe korespondiranja 

- poznavanje dela na računalniku (windows okolje, word, 
excell) 

• eno leto delovnih izkušenj 
Od kandidatov pričakujemo pripravljenost prilagajati se 
zahtevam podaljšanega delovnega časa po potrebi. 
Kandidate, ki izpolnjujejo navedene pogoje, vabimo, da 
pisne vloge z dokazili o izpolnjevanju navedenih pogo-
jev pošljejo v roku 8 dni od dneva objave v tem časopisu 
na naslov družbe. 
Izbiro bomo opravili v roku 15 dni. 

Jerič v Šentjurju 
Po marčevskem odhodu s klopi Pivovarne Laško bo Rudi 
Jerič v naslednji sezoni trener B košarkarskega ligaša 
Kemoplasta. V Šentjurju so se že dogovorili za prihod dveh 
znanih košarkarjev, edina ovira za realizacijo obeh presto-
pov pa je visoka odškodnina. 

Bezjaifova v ZDA 
Mateja Bezjak je lani skupaj z Gregorjem Cankarjem in 
Arijo Valant zavrnila ponudbo za šolanje v ZDA, zdaj pa je 
potrdila odhod na univerzo v Indiano. Atletinja Kladivarja 
Cetisa in lani udeleženka mladinskega svetovnega prven-
stva (23. mesto z metom 44,64 m) se bo prek Atlantika 
najverjetneje odpravila že avgusta in bo med študijem eko-
nomije, smer računalniško svetovanje, tudi tekmovala. 

Nogomet 

Intertoto 
1. krog: Tottenham-Luzem 

0:2, Osters-KoAn 0:0, Rudar 
prost; 2. krog: Rudar-Totten-
ham 1:2 (1:1); domači so po-
vedli prek Ekmečiča (4), 
a s slavnimi gosti vseeno izgu-
bih; Luzern-Osters 3:2 (2:1), 
Koln prost. Vrstni red: Luzem 
6, Tottenham 3, Koln (-) , 
Osters 1, Rudar ( - ) 0. 

Konjeništvo 

Državno prvenstvo 
Preskakovanje zaprek 

(Škofja vas) - člani: 1. Kučer 
(Leokadija, Celje) 4,61, 2. Pe-
vec (Atlas, Velenje) 7,25, 3. 
Smolnikar (Krumperk) 11, 26; 
ekipno: 1. Velenje (Pevec, No-
vak) 12,10, 2. Krumperk 18,31, 
3. Piramida 29,18, 4. Celje 
(Kučer, Skalicky) 33,88; mla-
dinci: 1. Kapetan (Rising Sun, 
Celje) 7,52, 2. Hrup (Faraon, R. 
Slatina) 11,31, 3. Kocbek (Ma-
ribor) 21,25; ekipno: 1. Celje 
(Kapetan, Zagožen) 35, 2. Ma-
ribor 52. Delo &Dom 



ŠPORT 

Enakovredni Angiežem 
žreb za novo prvenstvo; prvi lokalni ilerttl Ruilar — Puttllkum 10. septembra v Velenju — Povratna tekma 
Jesenskega tJela 10. novembra 

Velenjski nogometaši so 
uvodno Euro tekmo izgubili: 
ob jezeru so v 2. krogu pokala 
Intertoto pred 2500 gledalci 
doživeli poraz s pomlajeno 
ekipo Tottenhama z 1:2 (1:1), 
v naslednjem krogu pa bodo 
v soboto gostovali pri peto-
uvTŠčeni ekipi švedskega pr-
venstva Osters Vaxju. 

Pri Rudarju je manjkal ka-
petan Stjepan Pranjič, ki še ni 
podaljšal pogodbe in trener 
Bojan Prašnikar se je odločil, 
da nogometaši z neurejenim 
statusom niso med kandidati 
za prvo moštvo. »Igra v prvem 
polčasu je bila povsem po mo-
jem okusu, v nadaljevanju pa 
smo po dveh tednih bazičnih 
priprav po pričakovanju padli. 
Poznala se je odsotnost Pranji-
ča, toda v celoti je ocena pozi-
tivna,« je prvo uradno tekmo 
za evropski pokal analiziral 
Prašnikar. 

V angleški ekipi je bilo le 
pet izkušenejših igralcev, pri 
domačih pa je s pronicljivimi 
podajami - tako kot še pred 
dvema letoma - blestel Matjaž 
Cvikl. »Dolgo smo bili v po-
drejenem položaju. Rudar me 
je presenetil in iz težav smo se 
rešili šele po odmoru,« je strnil 
misU gostujoči trener Des Bul-
pin. V velenjski ekipi so zataji-
li predvsem napadalci in vra-
tar Stankovič, toda zeleno-čr-

ni so že ob uvrstitvi v pokal 
Intertoto napovedali, da bodo 
tekme z uglednimi tekmeci 
predvsem dobra priprava za 
start v domače prvenstvo, 
v katerem bodo cilji visoki. 

Celje: Čelič in 
Hajduk 

V Šentjurju je bila včeraj 
prijateljska tekma mladih 
(olimpijskih) reprezentanc 
Slovenije in Mehike, spekta-
kularen pa bo tudi celjski 
uvod v novo sezono. Na Skalni 
kleti bo v sredo ob 17. 30 go-
stoval četrtfinalist evropske 
lige prvakov Hajduk, proti ka-
teremu bosta za nuneno-mo-
dre že zaigrali letošnji okrepi-
tvi Drago ČeUč (LASK, ex 
Hajduk) in mladinski repre-
zentant Ermin Rakovič (Želez-
ničar). 

Tottenham ima pogodbeno ve-
zanih kar 67 nogometašev, ve-
čina najboljših pa je na počit-
nicah in na turneji po Kitajski. 

Vstopnice po 1000 tolarjev 
bodo prodajali samo na dan 
tekme, v Celju pa so na preiz-
kušnji še Damir Maretič (Var-
teks) in štirje nogometaši Slo-

Foto: LOJZE OJSTERŠEK 
bode iz Tuzle. Skalno klet za 
Hadžičem zapuščata Gregor 
Blatnik, ki bo za leto dni poso-
jen novemu avstrijskemu dru-
goligašu Saku iz Celovca, in 
Ronald N'Toko. Do konca me-
seca bo na pripravah kame-
ninske reprezentance, pogo-
varja se z Olimpijo in nemški-
mi drugoligaši, pri Publikumu 
pa so se z angažiranjem Čeliča 
takorekoč že odrekli temno-
poltemu nogometašu. 

Končni vrstni red mladinske-
ga prvenstva: Mura 43, Koper 
40, Svoboda 39, Maribor 38, 
Olimpija 35, Gor. glas 30, Pu-
blikum 29, Rudar 28, Drava 
27, Ilirija 25, Izola 23, Gorica 
21. Beltinci, Slovan 18, Piran 
17, Kovinar 9; kadeti: Koper 
52, Mura 47, Olimpija 44, Gor. 
glas 43, Maribor 41, Publikum 
35, Gorica 29, Svoboda 27, Ili-
rija 25, Piran 23, Beltinci 20, 
Rudar 19, Slovan 14, Drava 
12, Izola 9, Kovinar 5. 

Štaiersici derbi, 
Rudar s prvaicpiii 

Novo, štirikrožno nogomet-
no prvenstvo se bo začelo 30. 
julija s štajerskim derbijem 
Publikum-Maribor, velenjski 
Rudar pa bo za uvod gostoval 

pri prvaku Olimpiji. Klubi so 
dobili naslednje številke: 
1 Korotan, 2 Publikum, 3 Mu-
ra, 4 Primorje, 5 Olimpija, 
6 Rudar, 7 Gorica, 8 Beltinci, 
9 Maribor, 10 Izola. 

Drugoligaškega žreba (pr-
venstvo se bo začelo 13. avgu-
sta) v Velenju niso opravili za-
radi neporavnanih finančnih 
obveznosti večine klubov, pač 
pa so izžrebali pare 1. kroga 
pokalnega tekmovanja: Ko-
čevje-Publikum, Rudar-Bel-

tinci, Nafta-Maribor, Koro-
tan-Primorje, Vevče-Olimpija, 
Izola-Mura, Miren-Gorica (vse 
2. avgust^, Cankova-Šentjur, 
Dravinja-Zelezničar (Lj), Po-
brežje-Koper, Aluminij-Dra-
va, Bakovci-Jadran, Čmuče-
Zagorje, Železničar (Mb)-
Transport, Visoko-Naklo, 
Centiba-Sava (vse 6. avgusta). 
Vključno z osmino-finala bodo 
klubi igrali po eno, nato pa 
tudi povratne tekme. 

ŽELJKO ZULE 

Angleška vrata je neuspešno napadel Slavko Komar. 

Challenger spet Megiiču 
Velenjsko tekmovanje smučarskih skakalcev na izpadanje je tako kot lani dobil Robi 

Meglič, ki je v finalu za pol metra premagal Sama Gostišo. Na nedeljski tekmi se je od 
skakalnega športa poslovil Franci Petek (na sliki med obdarovanjem), ki je v 1. krogu 
izgubil z Grosarjem, izvedel še poslovilni skok, nakar so reprezentančni kolegi nekdanjega 
svetovnega prvaka iz izteka odnesli na ramenih. 

»Poškodba gležnja mi je preprečila odhod na poslovilni trening v Hinterzarten, slovo pa 
je bilo enkratno in Velenje je bila prava izbira,« je po zadnjem skoku pripovedoval Petek. 
»Zdaj si bom končno lahko izpolnil osebne želje in cilje: z dobro klapo v hribe, polet 
z jadralnim padalom, turno smučanje. . . Zadnje dni opravljam študijsko prakso v znan-
stveno-raziskovalnem centru SAZU in inštitutsko delo mi je tudi zaradi študijske smeri 
najbližje,« je še dodal vedno nasmejani Frenk, nakar ga je vsrkala gneča pod velenjskimi 
sknkslniciimi 

Dvodnevne velenjske prireditve se je udeležilo kar 110 skakalcev iz osmih držav. Številne 
slovite goste (Cecon, Soininen, Laitinen, Dufner, Parma, Jež, Šakala) so naši skakalci na 
nočni tekmi za rudarsko svetilko povsem deklasirali, saj je zmagal Kopač pred Gostiso, 
Peterko, žonto In Megličem. ^̂ ^̂ ^̂  ^ ^ ^ ^ ^ ^ 

Park dopolnilo Treh lilij 
V športni dvorani Tri lilije v Laškem so začeli s polaganjem 

parketa, ki je povsem enak kot v čikaškem United centru, kjer 
igra košarkarsko moštvo Bullsov, tako da bo septembra otvori-
tev pomembne športne naložbe. 

Dvorana je tudi zametek bodočega športnega centra, v kate-
rega se bo pod Šmihelskim hribom vključil kompleks Park (na 
sliki) z dvema teniškima igriščema z razsvetljavo, penzionom 
ter v prihodnosti trimsko stezo in umetno plezalno steno. »Pen-
zion apartmajskega tipa s 26 ležišči in pripadajočo restavracijo 
bo prve goste sprejel najpozneje naslednjo pomlad, usmerili pa 
se bomo predvsem v namestitev športnikov. V neposredni bli-
žini so večnamenska dvorana in zdravilišče z bazenom in savno, 
naš objekt pa je obrožen z zelenjem in športnimi objekti, zato 
računamo na dober odziv športnikov in tudi bolj zahtevnih 
rekerativcev,« je načrte predstavil lastnik Franc Camloh. 

Rogaška Slatina: na teni-
škem DP za kategorijo do 14 
let je zmagala Srebotnikova 
(Vel), v četrtfinalu sta bila 
Serdoner (Cetis) in Memiče-
va (Vel), v 2. krogu je izpadla 
Dvorškova, na štartu pa An-
derluhova (obe Žal) in 
Oprešnikova (Ce). 

Žalec: na tradicionalni 
meddruštveni tekmi balinar-
jev je zmagal RLV pred Tr-
bovljami, Žalcem, Megra-
dom in Vegradom. 

Žalec: v finalu teniškega 
turnirja je med st. dečki Iva-
novič (Vel) premagal Jamni-
karja, med mlajšimi je bil 
Podkrajšek boljši od Coka-
na, v konkurenci deklic pa je 
Globočnikova premagala 
Satlerjevo (vsi Žal). 

Kragelj deseti 
Sašo Kragelj (Banex) je na 

zadnji dirki evropskega pr-
venstva v motokrosu do 125 
ccm na Slovaškem zasedel 10. 
in 15. mesto in se z novimi 
sedmimi točkami prebil na rob 
deseterice, s čimer je izpolnil 
načrt. Kragljevo 10. mesto je 
tudi letošnja najboljša sloven-
ska uvrstitev v EP, sredi avgu-
sta pa bo v Nemčiji prvič štar-
tal tudi na dirki za svetovno 
prvenstvo. 

Zmagovit start 
na Švedsliem 

Na pokalu Partille so mladi 
rokometaši Celja Pivovarne 
Laško (letnik 1979 in 1980) 
štartali s serijo zmag. Branilci 
naslova največjega tumija za 
mlade so v Go%oeborgu pre-
magali West Wien (Avs) 
s 14:13, Lund (Dan) s 15:11, 
Aarhus (Dan) s 16:9 in Augs-
burg (Nem) s 17.7. V finalno 
skupino so se uvrstile še ekipe 
Dukle, Djakovega, IR Reykja-
vika, Frankfurta in Kaunasa. 

Ljubljana: ligaško DP 
v malem nogometu se bo 29. 
septembra začelo brez dr-
žavnih prvakov Talcev, ki so 
pred žrebanjem izstopili in 
jih bo zamenjal Marmor. 
Moštvo šentjurskega Juven-
tusa bo na štartu gostovalo 
v Litiji pri Šarbel^, nakar 
bo doma gostilo Ključa-
rovce. 

Velenje: v 9. krogu Koz-

jak-Saloon 4:1, V. gora-
Bambino 2:3, Madl-Mister 
X 2:4 Mušketirji-Fori 1:3, 
RBM-Skale 5:5. Vrstni red 
po polovici prvenstva: Salo-
on 14, Bambino 13, Mister X, 
Fori 12, Škale, Kozjak 9, 
Mušketirji 6, RBM, Madl, V. 
gora 5. V drugi ligi vodi Ple-
šivec 19, sledijo Tempo 16, 
Mušketirji vet. 15 itd. Prven-
stvi se bosta nadaljevali 
v drugi polovici avgusta. 

Šentjur: v finalu turnirja 
za pokal Maco je mariborski 
Orkan premagal Bambino iz 
Pirešice s 3:2. Tretji so bili 
Pelikani in četrti Klateži. 
Najboljši strelec je bilk Vid-
mar (Pel) z 11 goli, igralec 
Dolenc (Ork) in vratar Vr-
hovnik (Bam). Nastopilo je 
31 ekip. 

Andraž: tradicionalni 
t rumir bo 15. in 16. julija. 
Predtekmovanje po skupi-
nah, zaključni del na izpada-
nje. Žreb bo 12. julija, prija-
ve in informacije: tel. 720-
512, 720-513. 

Skoki pred iVietrojem 
Smučarski akrobati po 

uspešni sezoni ne mirujejo, 
marveč s treningi nadaljujejo 
tudi v vTočih poletnih dneh. 
Akrobatske prvine pilijo pred-
vsem na ponjavah, z nastopi 
pred zvedavim občinstvom pa 
zaslužijo še kakšen tolar, ki še 
kako pride prav pri gradnji 
skakalnic s plastično maso na 
Šmartinskem jezeru. 

Z reprezentantoma Fran-
cem Kramerjem in državno 
prvakinjo Katjo Dobrin (letoš-
nja okrepitev) so se konec ted-
na predstavili tudi v središču 
Celja (na sliki) in standardni 
program dopolnih z nekateri-
mi novostmi. Najbolj je izsto-
pala točka z elastičnimi trako-
vi, ki zelo spominja na del eks-
hibicijskih elementov z otvori-
tve zimskih olimpijskih iger 
v Albertvillu 1992 in je prva te 
vrste pri nas. Za naslednje me-
sece pri Montu načrtujejo še 
nekaj podobnih predstav, po-
letni trening v sosednji Avstri-
ji in z manjše naprave prve 
skoke v vodo Šmartninskega 
jezera. 

Foto: EDI MASNEC 
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Veliko terena, veliko glasbe 
poletna shema Railla CeUe le namenlena lahkotnelšim temam 

s !• julijem smo s poletno 
programsko shemo, tako kot 
večina slovenskih medijev, 
začeli tudi na Radiu Celje. 
To najbolj preprosto pove-
dano pomeni, da več pozor-
nosti namenjamo lahkotnej-
šim temam, ki so v počitni-
škem utripu bolj v ospredju. 
V času dopustov je namreč 
politično in gospodarsko do-
gajanje nekoliko manj inten-
zivno, več stvari pa se dogaja 
na prostem, v naravi: števil-
nim turističnim in zabavnim 
prireditvam kar ni videti 
konca. Na nekaterih od njih 
bo tudi Radio Celje, ki bo 
s svojimi ekipami pripravil 
javljanja in pogovore, da bi 
tako tudi v naš program vne-
sli čim več poletnega turi-

stičnega in zabavnega 
utripa. 

Eden od večjih poletnih 
projektov, ki smo jih pripra-
vili, je turistična akcija »Mo-
ja dežela, lepa, urejena in či-
sta - Za prijaznost turizmu, 
skrb in kritiko«. Z akcijo pa 
ne bomo samo ocenjevali 
urejenosti turističnih desti-
nacij, marveč bomo tudi 
predstavljali in spoznavali 
kraje, tamkajšnje ljudi, nji-
hov način življenja, krajin-
ske in druge zanimivosti ter 
posebnosti. Podobno kot že 
v nekaterih, po odzvih naših 
poslušalcev sodeč zelo od-
mevnih akcijah, npr. Radio 
Celje se skriva, poiščite nas 
in Odkrivamo, spoznavamo. 
V teh oddajah vabimo poslu-

šalce, da sodelujejo in nas 
pokličejo po telefonu, pri-
pravili pa bomo tudi nekaj 
nagrad. 

Ob petkih ob 16.15 bomo 
pripravljali tudi poletne tu-
ristične reportaže o morda 
nekoliko manj opaznih Iju-
dih, stvareh in pojavih, brez 
katerih pa življenje ne bi bi-
lo tako zanimivo in zabavno. 
Skratka, naši novinarji se 
bodo s svojimi aparaturica-
mi zapodili v manj obljudene 
kraje in vam pričarali življe-
nje, s katerim si boste preve-
drili duha. 

Na športnem področju bo 
malo manj razburljivo, kot 
v drugih mesecih, pa ne za 
dolgo, kajti že konec julija se 
začenja novo državno prven-

stvo v nogometu, s spektaku-
lamo ligo deseterice, v kateri 
bo nastopal tudi celjski Bio-
start Publikum, spremljali 
pa bomo tudi nastope ekip 
s Celjskega v drugi ligi. Se-
veda bo v poletnih mesecih 
v središču pozornosti tudi 
atletika, kjer imamo kar tri 
atlete, ki so izpolnili norme 
za nastop na svetovnem pr-
venstvu, to bo konec poletja 
v Goteborgu (Cankar, Kocu-
van, Strašek). Spremljali bo-
mo njihove nastope in poro-
čali o rezultatih ter kako se 
bodo pripravljali na eno naj-
večjih letošnjih športnih pri-
reditev na svetu. Več pozor-
nosti pa bomo v poletnih me-
secih lahko posvetili tudi 
športom in športnikom, ki 
v času ligaškega tekmovanja 
morda ne pridejo tolikokrat 
na vrsto, čeprav bi si to za-
služili. 

V poletni programski she-
mi bo tudi več časa za anke-
te, ki so ena najbolj žlahtnih 
radijskih zvrsti, lotili pa se 
jih bodo predvsem mladi so-
delavci, med katerimi bo 

morda kdaj v prihodnosti 
nastalo tudi kakšno uspešno 
novinarsko ime. 

Seveda, tisti, ki imate na 
radiu radi predvsem glasbo, 
boste gotovo prišli na svoj 
račun, saj je bo poleti res ve-
liko, predvsem pa svežih po-
letnih uspešnic, prav tako pa 
bomo ohranili bolj ali manj 
vse glasbene rubrike. 

Ob koncu pa še napišimo, 
katere oddaje »odhajajo« čez 
poletje na dopust: Gospo-
darski mozaik, Novice iz po-
slovnega sveta, Glasbena 
igrica Poišči me, Alkotest sa-
tirikon in V modnem vrtin-
cu. Spremenili smo tudi ter-

min predvajanja glasbene 
oddaje Nokia Eurohit Para-
de: namesto v sredah ob 21. 
uri bo odslej na sporedu ob 
četrtkih ob 18. uri, Glasbeni 
ekspress pa bo poslej v sredo 
ob 20. uri. 

ROBERT GORJANC 

Za volanom tudi 
poleti 

Oddaja o avtomobilizmu 
na Radiu Celje bo na spore-
du tudi v poletnih mesecih, 
po ustaljenem ritmu, vsako 
drugo sredo ob 10.30. 

Sicer pa bomo v času po-
čitnic več pozornosti posve-
tili stvarem, ki jih je potreb-
no upoštevati v počitniškem 
času, da bi lahko varno in 
brezskrbno preživljali proste 
dneve. Seveda pa avtomobil-
ska industrija tudi poleti ne 
miruje, zato si lahko obetate 
precej novosti in zanimivosti 
iz avtomobilskega sveta. 

Dinamično je tudi športno 
dogajanje: formula ena se 
bliža vrhimcem na evropskih 
tekmovanjih, vse to bo seve-
da neposredno na prizoriščih 
spremljal naš stalni sodela-
vec Miran Ališič. Veliko bo 
tudi drugih atraktivnih av-
tomobilističnih tekmovanj, 
zato se bomo poskušali po-
trucUti in v studio zvabiti 
kakšnega znanega sloven-
skega dirkača. Ljubitelji av-
tomobilizma torej tudi poleti 
vabljeni k poslušanju. 

Indijanci so prišli... 
Mladostni val je vzburkal že dokaj dopustniško raz-

položeni redakciji NT&RC. Tudi na Radiu Celje se je 
zaradi »počitnikarjev« oziroma mladih oseb na počit-
niškem delu, ki jim v novinarskem žargonu ljubeznivo 
pravimo Indijanci, spremenilo delovno vzdušje. Štiri 
dekleta in dva fanta predstavljajo radijski »indijanski 
tabor« - Alenka, Nataša, Jerneja in Klavdija ter Miha 
in Borut. Prvi dve smo ovekovečili na fotografiji 
v fonoteki, kjer sta v red spravljali kupe CD-jev. 

UM 

Minister za gospodarske delavnosti 
Maks Tajnikar 

^ Preddopustismouspeliujeti 
se enega ministra, ki ga bo-
mo glasbeno zaslišali v so-
botni oddaji Glasba je življe-
nje. Minister za gospodarske 
ae]avnosti Maks Tajnikar 
Pra^, da skoraj vsak dan 
tenko piska, čeprav se v zad-
njem času stvari popravljajo, 
lako da lahko prepevajo tudi 
Dolj vesele pesmi. Sem ter t ja 
pa se kakšni otožni slovenski 
narodni ne da izogniti. Mor-
pa tisti: še, še, en krajcarček 
wiam... 

Ne morem sicer obljubiti, 
da bo minister Tajnikar 
v naši oddaji prepeval, zago-
tovim pa vam lahko, da bo-
ste priča prijetnemu in zani-
mivemu gospodarsko-glas-
benemu klepetu. 

Tof je pred leti zapisal pe-
smico, ki je, žal, še vedno ak-
tualna: 

Na morje zdaj bi šel vsak 
rad, 

da bi se sončil spred' in 
zad', 

da v morju bi namakal se, 
če cvenka dost' imel bi le! 

Na morje gremo zdaj vse 
manj, 

namalam si lahko Jadran, 
doma se vsedem gor na 

štor, 
pa noge ruknem v lavor! 
Za vse, ki ne boste šli na 

morje, pa sporočilo z obale: 
morje je še vedno slano. Vse 
zraven njega je pa še bolj! 

SIMONA H2O 

D E L O 
v e d n o 

v s r e d i š č u 
d o g a j a n j 

Odgovorni urednik: Milja Unuik. 
Pomočnik odgovornega urednika: Robert GoijaiK. 

Uredništvo: Simoaa Brglez, Nataša Gerkeš, Vesaa LejK, Sergeja Mitič, Mateja 
Podjed, Vida Tanko, Japez Vedeaik in Toae Vrabl. i 

Glasbeni urednik: Staae Špegei. 
Vodja tehnike: Bojan Pišek. 

Naslov uredništva: Radio Celje, Prešernova 19, Celje. 
Telefon: 442 -500. 

Studio: 441-310, 441-510. 
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V Matkah je grmelo od sn 
Tretll kongres šaUIvcev Je pokazal. Ha se Slovenci ne mislimo odpoveilatl šalam In smehu 

Matke, na vse konce raz-
potegnjen kraj v žalski obči-
ni, se je na 3. kongres stran-
ke šaljivcev Novega tednika 
odlično pripravil, da bi v ne-
deljo popoldne gostil kon-
gresnike in kongresnice, pa 
vso množico simpatizerjev 
stranke, ki so v Matke pridr-
veli domala z vseh koncev 
celjske regije. Okoli 1.500 se 
jih je zbralo na osrednjem 
prizorišču, prireditvenem 
prostoru, ki so ga prizadevni 
krajani pripravili prav za ta 
kongres. Bo pa to mesto, kjer 
se bodo ljudje iz Matk in so-
sednjih krajev, pa tudi od 
drugod, srečevali tudi v pri-
hodnje na takšnih in podob-
nih prireditvah, kot je bila 
nedeljska. 

Sicer pa se je vse skupaj 
pričelo že v dopoldanskem 
času, ko je središče kraja di-
halo v sozvočju s preteklost-
jo, s časom, ki so ga živeli 
dedje in še starejši predniki, 
današnja generacija pa ta 
čas ohranja, da bi ga v posa-
meznih delčkih predstavila 
najmlajši generaciji in rodo-
vom, ki še pridejo. Tako smo 
lahko videli p r e^ce pri delu, 
pa kako so njega chii žgali 
apno, oglje, videli smo, kako 
se je včasih tesarilo itd. 
V dvorani'gasilskega doma 
pa so domačini na ogled po-
stavili zanimivo razstavo ti-
stega, kar počno in ustvarja-
jo danes na različnih po-
dročjih obrti in sodobne 
ljudske umetnosti. 

Na čelu stranke le 
ženska 

Tako kot se za vsak pošten 
praznik spodobi, se je tudi 
kongres stranke šaljivcev 
pričel s prihodom godbe na 
pihala, v Matkah so bili to 

godbeniki iz Prebolda. Po-
tem pa sta na osrednji prire-
ditveni prostor priropotala 
dva zapravljivčka. Na prvem 
je sedela gospa Janja Kajtna, 
častna predsednica stranke 
šaljivcev, na drugem pa se je 
pripeljal gospod profesor 
Milan Dobnik, župan občine 
Žalec, kamor spadajo tudi 
Matke, Matke pa so kraj, ki 
je majhen samo po številu 
hiš in prebivalcev, sicer pa se 
v Matkah vedno kaj dogaja. 

l judje si neprestano prizade-
vajo za napredek, je na odru, 
kamor ga je povabil Edi 
Masnec, duša strankarskega 
šaljivega gibanja, poudaril 
žalski župan Milan Dobnik. 
Seveda je množico ljudi poz-
dravila tudi predsednica Ja-
nja Kajtna, domačin Marjan 
Pušnik pa je povedal, kako 
so se Matke pripravljale na 
izvedbo tako zahtevnega 
projekta, kot je kongres 
stranke šaljivcev. No, s tem 
je bil uvodni del kongresa 
zaključen in besedo so dobili 
člani stranke, šaljivci, pevci 
in muzikantje. 

Smeha toliko, da Je 
šel čez 

Na oder so, drug za dru-
gim, prihajali člani stranke, 
ki so imeli občinstvu kaj ša-
ljivega povedati in veselega 
zaigrati. Tako so nastopili: 
veseljak in harmonikar Ja-
nez Gradišnik, Slemenškov 
Janez iz Svetine, Marija Go-
ropevšek in njen trio 3M, go-
spa Fanika iz Laškega, ki je 
pela in igrala na harmoniki 
skupaj s svojim enajstletnim 
vnučkom, klarinetistom Ga-
šperjem, nastopil je tudi 
Ivan Slave Leben, prejšnji 
predsednik stranke šaljiv-
cev, pa Slavica Planko iz La-
škega, dosedanja sekretarka 
stranke, Ivan Krašek iz Reči-
ce pri Laškem, ki je nmožico 
seznanil, da se Rečici reče 
tudi Krofendorf, Karli Bo-
rinc iz Nove Cerkve inin Jure 
Štajner iz Tabora sta zaigra-
la »revmatizem polko«, 
s svojimi šalami je še zabaval 
Hinko Brečko iz Celja, har-
monikar in veseljak Jožek 
Bohorč pa je povedal, da je 
bil grozno lep, ko je bil še 
mlad, zdaj pa je lepota odšla, 
groza je pa ostala. Silovit 
aplavz občinsta sta požela 
tudi komedijanta Korl in 
Franci s svojo veseloigro 
o policajih z vseh koncev 
sveta in ob spremljavi orke-
stra »frajton«. Ivan Stare iz 

Brega pri polzeli je povedal, 
da tista o laži, ki da ima 
kratke noge, ne drži več. Če 
bi laž zares imela kratke no-
ge, bi se slovenskim politi-
kom jajca po tleh vlekla, je 
ponazoril star pregovor. Jože 
Knez iz Štor je s Starimi 
znanci spet pokazal, da je 
pravi godec, pevec in vese-
ljak, na koncu pa je na oder 
stopil še Zoran Zorko, šalji-
vec in pravi virtuoz na diato-
nični harmoniki. Stranka ša-
ljivcev se res lahko ponaša 
z njim. 

Romani In podlistki 
s podstrešja 

Na nedeljskem kongresu 
stranke šaljivcev Novega 
tednika se je družina zvestih 
bralcev tega časnika poveča-
la kar za čedno število, med 
novimi naročniki pa jih je 
pet takšnih, ki jim je žreb 
prinesel lepe nagrade: Franc 
Tržan iz Štor bo šel na eno-
tedensko križarjenje z ladjo 
od otoka do otoka po širnem 
Jadranu, pa še nekoga bo 
lahko povabil na to turistič-
no potovanje. Franc Zaje bo 
šel za teden dni na dopust 
Na Madžarsko, Ivanka Va-
sle, Jožef Slemenšek in Ma-
rija Drolc pa bodo šli 14. ju-
lija na izlet, nočni ogled 
vsem generacijam privlačne-
ga Gardalanda. Ostali novi 
naročniki Novega tednika, 
ki so bili manjše sreče, pa so 
prejeli poletne majice 
NT&RC. 

Med udeleženci 3. kongre-
sa stranke šaljivcev Novega 
tednika, ki ima brezplačno 
v »zakupu« večji del zadnje 
strani tednika, je bil tudi 
Rafko Drač iz Javorja pri 
Slivnici, eden najstarejših 
naročnikov Novega tednika. 
Ko ga je Edi Masnec poklical 
na oder, da mu seže v roke in 
prejme spominsko zlato ve-
rižico časopisne in založni-
ške hiše NT&RC, je bil ne-
malo presenečen. Za to, da se 
prav na kongresu stranke ša-

ljivcev obelodani njegovo 
ime, so poskrbeli drugi, tisti, 
ki so na podstrešju njegove 
hiše našli stare, že močno 
porumenele liste, zvezane 
v svežnje. To so izrezani 
podlistki in romani, ki so 
v Novem (Celjskem) tedniku 
izhajali v letu 1948 in kasne-
je in ki jih je Rafko Drač 
skrbno hranil in ohranil vse 
do danes. Na prireditvi je 
povedal, da v Novem tedni-
ku še danes najraje prebira 
romane v nadaljevanjih in 
podlistke, pa zadnjo stran, 
seveda. 

V drugem delu prireditve 
je v ritmu in slogu mladih 
zaplesala domača skupina 
fantov in deklet, potem pa so 
se pp vseh Matkah razlegale 
pesmi, ki jih je pel Edvin Fli-
ser iz Maribora ob spremlja-
vi ansambla Kristali iz Ro-
gaške Slatine. 

MARJELA AGREŽ 
Fotografije: SHERPA 

Voditelj Edi Masnec je takole razveselil novo naročnico Novega 
tednika, ki bo sredi julija videla Gardaland. Izlet je darilo 
turistične agencije Dober dan. 

Korl in Franci, najbolj originalen nastop. 

Trio 3M iz Šešč, zato, ker so vse tn Manje. 

Povezovalka programa Jožica ai 
Novega tednika. 

Žalski župan prof. Milan Dobnik je s svojim nastopom pokazal, da ima vse pogoje za članstvo 
v stranki šaljivccv. 
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ha 

slavica Planko, humoristka in članica stranke 
iz Laškega. 

tčila zlato verižico Rafku Drači, enemu najstarejših naročnikov 

Karli Borinc in Jure Štajner z *revmatizem polko*. 

Kak' se mi streže, tak' 
mi kosa reže! 

Dekla fruštik nese. 
Oj, mimo mene nese. 
Oj, jaz pa le pomalem 
Šmajsano kosim! 
(Pohorska o košnji) 

Košnja in žetev sta bili, kot 
njuna pogostnost v ljudskih 
pesmih dokazuje, najpomb-
nejši opravili. Razumljivo, da 
je bila v vinogradniških delih 
dežele najvažnejša trgatev. 
Spravilo najvažnejših pridel-
kov je torej našlo pot tudi 
v ljudsko pesem. 

Delovnih pesmi pri Sloven-
cih ni ravno veliko, toda takš-
nih, ki opevajo spravilo, teh je 
kar nekaj. V Štrekljevi zbirki 
je zapisana ena iz dežele Šta-
jerske. Za vižo zapisovalec ni 
dodal še not za napev, no, bi 
nam zdajle tu tudi ne pomaga-
lo veliko. Pesem mora biti, so-
deč po narečju, nekje z ravnin-
ske Štajerske. Le skrbno jo 
preberimo: 

Fantič je bil vesel, 
Zmiraj je lepo pel, 
Zjutraj za časa. 
Kosit je začel. 

Tičke mi pojejo, 
Srce mi zdravijo: 
Fantič le pojd kosit, 
Gremo sušit. 

Kosič se tud' zviži, 
V srce me veseli, 
On tud' k masm hoče prit, 
Koso ojstrit. 

Gimpeljček zažviži, 
Z boršteca ven zleti, 
Stvarniku poje čast, 
K' zemlji da rast. 

Prepelica se oglasi, 
in poje >pet pedi<. 
Dekleta, vabi vas: 
Rumen je klas! 

Bilo jih je skupaj pet, 
lušnih, mladih deklet, 
v hladnem jutru 
Začele so žet. 

Škrjanček v zrak zleti, 
Lepo zažvrgoli, 
Vsak naj urno naj 
Srpek ostri. 

Golobček, ljubi moj, 
Ti jim pa tud zapoj: 
Vsaka si varje naj 
Kranceljček svoj! 

Košnje in žetvene pesmi so 
si v različnih krajih podobne. 
Odlikuje jih tankočutno pri-
sluškovanje naravi, zlasti ptič-
jemu oglašanju in petju. Tale 
zgoraj omenja kar štiri. Prvi je 
kos. I^av zanimivo bi bilo ve-
deti, če imena ni dobil po koš-
nji. Vsekakor lepo žvižga. 
Oponašanje ptičjih glasov je 
bilo za naše prednike prav ta-
ko značilno, kot so znali dati 

besedilo viži domačih zvonov 
in klopotanju mlinov. Da se 
prepelica oglaša s svojim: pet-
pediii, pet-pediii... Kaj pet 
p>edi? Ja, pšenica je že visoka 
za pet pedi. Kateri ptič je gim-
peljc? Je to gumpež, kalin? Za 

škrjančka vemo, žvrgole se po-
žene visoko nad polje. Le sli-
šati, prisluhniti mu je treba. 

In za krancelj je pesem sva-
rila. Fantje - kosci po košnji 
niso bili nikoli toliko na tleh, 
da bi ne bUi še pri močeh. 

Ob ropotanju strojev je to 
precej težavno. In ptic je vse 
manj. Zakaj? Tudi to je zgodba 
zase. 

Koscem in žanjicam je bilo 
treba dobro postreči. Če to ni 
bilo ravno po volji in okusu, je 
hudomušni kosec najprej zlil 
vodo iz »čepurja«, potem pa 
tarnal in se jezil, da je brus stih 
in se kose ne prime. Če ni šlo 
drugače, je ob brušenju, ko se 
je postavil pokonci, pomenlji-
vo zapel: 
Kosa je rjava, 
Trava ni ta prava. 
Kak se koscu streže, 
Tak mu kosa reže. 

So spet kraji, kjer v pesmi 
zvrnejo krivdo na gospodinjo: 
Mat' potico pečejo, 
Men' pa nič ne rečejo. 
Jaz pa prav počas' 
Jo režem — ljubci v vas. 

Ali pa kar namigovanje, kaj si 
želijo, kaj si obetajo. Največ-
krat se je vse to, kar so v pesmi 
omenjali, tudi primerilo. 

Nekaj takšnih zabavljivk ob 
košnji: 
Ko se malca nosi 
Takrat se kosa brusi. 

Jaz pa le počas... 
Kadar se prata peče, 
Mi kosa gladko teče. 

Jaz pa le počas... 
Mat' kapuna pečejo, 
Meni nič ne rečejo. 

Jaz pa le počas... 
Mat' po loj tri lezejo, 
Meni špeha režejo. 

Jaz pa le počas... 

Niso bili vsi enako prizadevni, 
spretni in močni. Se je kdo 
znal pritožiti, drugi spet iz ko-
ga ponorčevati: 
Birt pa naprej kosijo. 
Močno, hudo hitijo. 

Jaz pa le počas... 
ynap'c za koso j tam krevslja. 
Pa v hlačah z nečim mahedra. 

Jaz pa le počas... 

Takšnih zbadljivk, oprav-
Ijivk, zabavljivk in nagajivk je 
v ljudskih pesmi še in še. Gro-
tovo si jih ljudje več sproti 
zmislijo, kot jih lahko drugi 
zapišejo. 

Na vižo »moja kosa je kri-
žavna«, je mogoče peti tudi ta-
kole okrogle, pa na vogle: 
Moja kosa je rjava. 
Moja ljubca ni ta prava. 

Moja kosa noče rezati, 
Ljubca moja pa ne plesati. 

Moja kosa je plenjiva, 
Moja ljubca je lažnjiva. 
Moja kosa je svedrasta, 
Moja ljubca je svedrasta. 

So kosci s pesmijo tudi po-
vedali, kakšno plačilo si obe-
tajo. Takole na primer: 

Ne grem kosit, ne grem kosit, 
ne po pet, ne po deset. 
Grem kosit po dvajset, 
Še rajši po dvajst' pet. 

Pa še tobak, pa tobak, 
pa še tobak naj da! 
Hopsasa. tidrajsasa... 

Ko h košnji se odpravijo, vriskajo, zapojejo! Prozor s prikaza v Škofcah v Šmiklavžu nad 
Laškim. Tu seje pred desetletjem začelo pravcato gibanje obujanja in ohranjanja ljudskih šeg in 
opravil v laški občini. 
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Vsi Golobi ne 
prinašajo miru 

o razkopavanju glavne ceste 
na relaciji Debro-Rečica je bilo 
prelito že precej črnila. Da za 
vso zadevo s to j i jo režira in iz-
vaja g. Mirko Golob iz Debra, 
je tudi znano. V KS Rečica pri 
Laškem doslej nismo javno iza-
zili svojega mnenja in razoča-
ranja nad dejanji, kakršna si lah-
ko privošči g. Golob. Bili smo 
prepričani, da bo naše uradno 
obvestilo o namerno poškodo-
vani cesti pristojnim službam na 
Občinski in Komunalni upravi 
zaleglo. Žal smo se motili. 

Zaradi boljše razumljivosti 
problematike urejanja cestne in-
frastrukture po krajevnih skup-
nostih želimo predstaviti neka-
tera dejstva. Rečiška KS je v 
preteklosti večino sredstev in 
moči vlagala v posodabljanje 
krajevnih cest. Še posebej (mor-
da tudi preveč) v cesto, ki po-
vezuje rečiško dolino od Zdra-
vilišča do Fermeta in Lavrinca 
v Zgornji Rečici v dolžini prib-
ližno 13 km. Cesta je sedaj v 
upravljanju Občine oziroma 
Komunale Laško in zdaleč pre-
sega pomen krajevne prometni-
ce. Vse finančne konstrukcije za 
posodabljanje cest v KS Rečica 
so temeljile na samoprispevkih 
krajanov, na dodatno zbranih 
denarnih prispevkih, brezplač-
nem odstopanju zemljišč, kate-
ra so bila potrebna za rekon-
strukcije itd. Opravljenih je bi-
lo ogromno udarniških delovnih 
in strojnih ur. Občinski prora-
čun je za vsa ta dela prispeval 
bore malo, prav tako malo tudi 
industrija, ki sije vzela svoj pro-
stor v Rečici, čeprav najbolj po-
trebuje in tudi uničuje cesto, o 
kateri teče beseda. Morda bo iz-
zvenelo kot samohvala, ampak 
dejstvo je, da gre zasluga za vse 
rekonstruirane ceste vodstvom 
krajevne skupnosti, podjetjem 
iz drugih krajev in Rečičanom, 
ki so nesebično pomagali pri 
zbiranju sredstev in izvajanju 
del. 

Še veliko cest in ostalega je 
potrebno urediti v KS. Veliko 
sredstev bo potrebno vložiti v 
temeljito vzdrževanje in obno-
vo obstoječih cest. Pri tako 
prazni občinski blagajni za kra-
jevne ceste, kot jo je določil le-
tošnji občinski proračun, se nam 
ne obeta nič dobrega. Tudi 
obrazložitve delavcev občinske 
uprave, da je sedaj čas vračanja 
obveznosti iz občinskih obvez-
nic, nas ne tolaži in še manj hra-» 
bri, saj rečiška KS ni bila de-
ležna tega denarja, pri vračanju 
pa smo enakopravni z ostalimi. 

Iz vsega navedenega sledi, da 

večina ljudi v KS Rečica ni pre-
tirano navdušena nad akcijami, 
ki jih izvaja g. Golob na cesti 
Debro-Rečica. Ne glede na mo-
rebitno krivico, ki se godi g. Go-
lobu, v kar pa velika večina lju-
di v Rečici zelo dvomi, so Re-
čičani nad početjem g. Goloba 
milo rečeno ogorčeni. Že brez 
takšnih akcij, kijih izvaja g. Go-
lob iz sebičnih nagibov, promet-
na norija pobija ljudi tako rekoč 
pred našim pragom, zato takšne 
aktivnosti ne morejo imeti no-
benih opravičil. 

Ne želimo se spuščati v po-
lemiko in spor zaradi sporne 
prodaje gradbene parcele med g. 
Golobom in Občino oziroma 
bivšim Rudnikom Laško in 
TlM-om. Kljub razrahljanemu 
pravnemu redu, ki trenutno vla-
da v državi, smo prepričani, da 
obstojajo pravne legalne mož-
nosti, s katerimi se razrešujejo 
takšni problemi in napake. 

Razočarani smo nad indo-
lentnostjo državnih in občinskih 
organov, ki imajo na razpolago 
legitimne pravne možnosti, da 
ob takšnih primerih energično 
posredujejo in zaščitijo držav-
no oziroma občinsko lastnino. 
Razkopana in že večkrat zaprta 
cesta, po kateri se dnevno vozi 
nad 1500 oseb in prepelje na 
stotine ton tovora, ne daje do-
brega spričevala ne občini ne dr-
žavi. Pričakujemo, da se odsek 
ceste, ki je uničen zaradi pose-
ga g. Goloba, v čim krajšem ča-
su usposobi za dvosmerni pro-
met. 

Svet KS 
Rečica pri Laškem 

Pritožba 
Rečičanov 

Krajani Spodnje Rečice pri 
Laškem (38 hišnih številk) izra-
žamo odločen protest zoper 
uvedbo ponovne vzpostavitve 
tovornega prometa po stari ce-
sti, kije zaprta za tovornjake že 
od otvoritve obvoznice, katere 
izgradnja je bila utemeljena s 
preusmeritvijo tovornega pro-
meta nanjo in s tem zavarova-
njem tu živečih krajanov, prav 
tako pa tudi ceste, ki je postaja-
la zavoljo razvoja industrije v 
Rečiški dolini preobremenjena. 

Znano nam je, da so nevšeč-
nosti posledica neurejenih last-
niških razmerij, kljub temu pa 
menimo, da svojevoljno zapira-
nje oziroma prekopavanje ce-
stišča ni sprejemljivo ne glede 
na lastništvo, saj tu teče promet 
že vrsto let in bi se morala ta 
problematika v tem Času ustrez-
no rešiti. 

Vkolikor se s pravnimi sreds-
tvi ta problem v kratkem ne bo 
rešil, ampak bi se reševal na ra-
čun obvoza oziroma ponovne 
vzpostavitve prometa po stari 
cesti, bomo tudi mi, krajani, po-

segli po neljubi metodi in cesto 
v naslednjem tednu zaprli. 

38 podpisnikov 
iz KS Rečica 

Nova "metla" -
stare "smeti" 

Vprašanje za odgovorne v ob-
čini Vojnik je naslednje: Kako 
dolgo še bomo prebivalci Ker-
ševe ul. v Vojniku prenašali 
hrup, "treninge motoristov", 
kdaj bo pločnik res samo za peš-
ce, ne pa za motoriste in kole-
sarie? 

Že odkar je bil narejen ploč-
nik na desni strani Policijske po-
staje pa vse do stare glavne ce-
ste in na pokopališče Vojnik, se 
ga pešci bojimo. Kot sem uvo-
doma navedel, ga uporabljajo 
vsi, le pešci ne. Ves promet, od 
ZD Vojnik pa do križišča, je ena 
sama loterija. Pločniki so zatr-
pani s parkirnimi avtomobili, 
motoristi preizkušajo moč tež-
kih motorjev itd. Da ne govo-
rim o avtošolah in težkih tovor-
njakih, ki imajo svojo redno 
vožnjo. 

Enako je po ulici v parku. Na-
mesto, da bi se pešec svobodno 
gibal, mora paziti, da ne bo po-
vožen. To ni način, da se bodo 
pešci morali boriti za svoj pro-
stor in starejši ljudje bati za svo-
je zdravje. Zato bi bil že čas, da 
se nekaj ukrene in obrne pešcem 
v prid. Vsa sreča, da še ni priš-
lo do hujše prometne nesreče, a 
ko bo, bo prepozno za ponesre-
čenca. Kdo bo odgovoren ta-
krat? 

DUŠAN GORKIČ, 
Vojnik 

Preprečimo 
poboj živali 

že dalj časa lahko v javnih 
medijih beremo vrstice, napisa-
ne izpod peresa avtorjev, ki brez 
moralne odgovornosti "udriha-
jo" po spoštovanja vredni Mi-
leni Močivnik in psih v njeni os-
krbi. Tem avtorjem želim pove-
dati, da je malo ljudi njej po-
dobnih, ki bi svoje življenje 
posvetili ubogim zavrženim in 
brezdomnim živalim in jih re-
ševali pred gotovim poginom. 
Zanje se razdaja in nesebično 
skrbi, pa čeprav za to nima no-
benih pogojev. Kamorkoli se s 
psi preseli, nanjo vaščani so-

vražno prežijo. Namesto da bi 
ji pomagali pri ureditvi zavetiš-
ča za pse, ji nagajajo in mečejo 
polena pod noge. Za svojo do-
broto in požrtvovalnost je "na-
grajena" s strani tistih, ki vodi-
jo zoper njo kampanjo in tako 
pripomorejo k temu, da psov, ki 
so v njeni oskrbi, marsikdo ne 
vzame več v svoj dom. Žalost-
no, da so med temi zlobneži 
"zveneča imena" ljubljanskih 
varstvenikov živali ter tudi "Iju-
bitelja živali", predsednika 
DPMŽ Trbovlje, ki svojo "na-
klonjenost" do živali izkazuje-
jo na zelo čuden način, in sicer 
tako, da "tolčejo" po ge. Močiv-
nik z namenom, da jo onespo-
sobijo za nadaljnje življenje, ne 
zavedajoč se, da s tem škoduje-
jo samo živalim. Zato vse ude-
ležene v tej umazani igri in kam-
panji proti ge. Močivnik spra-
šujem, zakaj svoje energije in 
truda raje ne usmerijo v boj za 
sprejem Zakona proti mučenju 
živali, katerega sprejemanje se 
v DZ vleče že kot j ara kača, ali 
pa morda podpirajo tiste, ki se 
izživljajo na vivisekciji, ki je 
največji zločin človeštva? Sled-
nje bo gotovo držalo, saj ljub-
ljansko DPMŽ zagovarja vivi-
sekcijo in to tudi javno sporoča 
bralcem (Revija "MAG" - Rde-
čilo namesto korenja - 21.6.95). 
Taka izjava je v nasprotju z na-
čeli naših organizacij, ki ne do-
puščajo nobenih testiranj kjer-
koli, niti v medicini ne! 

Prav tako ljubljansko DPMŽ 
upravičeno sprašujem, kje so 
sredstva, ki so se skoraj 13 let 
zbirala za izgradnjo prepotreb-
nega azila za zavržene in brez-
domne živali v Ljubljani? Saj ni 
mogoče, da bi posameznik v te 
namene nakazal le kak tolar ali 
več, kot to društvo tako rado 
razlaga radovednim. Tudi to 
sprašujem, kam so šla sredstva, 
ki so bila nakazana na žiro ra-
čun DPMŽ Trbovlje in ki so bi-
la namenjena za pse ge. Močiv-
nik? 

Sredstev za iz^adnjo azilov 
torej ni, imamo jih pa za dobro 
plačane "šintarje", ki so plačan-
ci veterinarskih zavodov in ki 
"v skladu z veterinarskim zako-
nom" vzamejo stvari v svoje ro-
ke tako, da hladnokrvno pokon-
čajo vsako, še tako nedolžno ži-
val na cesti, pa Čeprav vedo, da 
ima le-ta gospodarja. 

In kaj se bo zgodilo s psi Mi-
lene Močivnik, ki se mora po 
odločbi borovniškega občinske-
ga sveta v 45 dneh izseliti iz 
lastne hiše? Jih bodo spet pobi-

li na grozovit način, tako kot so 
jih tedaj na Visokem pri Kranju 
na ukaz hladnokrvne veterinar-
ske inšpektorice Verbičeve? Ne, 
kaj takega se ne sme več pono-
viti! Zato pozivam vse ljubite-
lje živali, da skušajo po svojih 
močeh preprečiti poboj teh ne-
dolžnih psov. 

KRISTINA FERLIC, 
Maribor 

Hijene in 
predvolilno 
odštevanje 

članek gospoda Gerenčaka, v 
Delu prejšnji ponedeljek, o 
umrlem dobrovniškem župniku 
je pritegnil mojo pozornost. Pi-
smo je bilo napisano na podme-
ni, da je pokojnik umrl za po-
sledicami virusaAlDS. Vsa za-
deva je dišala na neko zgodaj 
sproženo predvolilno odšteva-
nje in hkrati kontinuiteto napa-
dov na katoliško cerkev. Da je 
bilo to potrebno ravno v Prek-
murju, ve najbolj protestanstsko 
komunistični lobij v prestolni-
ci. 

Ker zdravnike zavezuje mol-
čečnost (kodeks etike) je torej 
mogoče, da je pisec članka do-
bil podatke o pokojniku od tf-
stega, ki gaje okužil (inficiral). 
Ravnokar je za nami tretja ob-
letnica uboja Ivana Kramber-
gerja. Spekter komunističnih 
"likvidacij" je namreč tako ze-
lo širok, daje ta trditev mogoča 
in je v kontekstu na široko za-
stavljenega spornega članka. 

Naj končam z mislijo gospe 
domačinke iz Dobrovnika v TV 
Tedniku, ko je zavrnila novinar-
ko rekoč: "Za ta slučaj so krive 
hijene, ki prežijo na žrtev, ki se 
ne more več braniti." 

MARJAN MANČEK, 
Celje 

Popraviti načrt 
gradnje avtocest 

Zakon o avtocestah je bil v 
mesecu juliju v skupščini spre-
jet, s tem da je proti glasovalo 
33 poslancev. Skoda, da smo 
ostali brez imen poslancev in 

strank, katerim pripadajo, da bi 
končno videli njihov odnos do 
narodnih interesov. Sprejet je 
bil tudi časovni razpored grad-
nje posameznih odsekov. Pri 
proučevanju skice, ki so jo ča-
sopisi objavili 27. 7. 1993, so 
se mi pojavila nekatera vpraša-
nja. 

Pristanišče Koper bi morali 
pospešeno povezati z Ljubljano 
in nato preko karavanškega pre-
dora z Avstrijo ter preko seve-
rovzhodnega odseka z Maribo-
rom in Madžarsko. Preko luke 
Koper poteka letni promet v vi-
šini 5 milijonov ton blaga, od 
tega približno p>olovica zAvstri-
jo. Menim, da bi bilo smotrno 
odsek od Čebulovice do Kopra 
zgraditi najpozneje v letih 1993-
1995, saj bi ta odsek takoj pri-
čel koristiti. Luka Koper mora 
ohraniti čim boljše poslovanje 
s strankami v Avstriji in tudi na 
severovzhodu. Naslednji moteč 
odsek je Lendava-Ormož-Ptuj s 
predvideno gradnjo v letih 
1997-1999. Mislim, da bi že v 
letu 1994 morali zgraditi delni 
odsek od mejnega prehoda do 
Lendave. Ob tem bi morali do-
končno zgraditi mejni prehod, 
s katerega stalno poročajo o ve-
čumih zastojih, pa tudi tuji voz-
niki bi se navadili na prijazno 
smer vožnje. Tudi konkurenco 
RH in luke Rijeka je treba upo-
števati. Vidimo, kako Hrvaška 
pospešeno gradi cestno poveza-
vo med luko Rijeka in Zagre-
bom in naprej do Madžarske. 
Obvoznice okrog Ljubljane so 
časovno še najustrezneje načr-
tovane. Tudi nadaljevanje grad-
nje odseka Lendava-Ormož-
Ptuj bi bilo potrebno iz prej na-
vedenih razlogov pospešiti. Ob 
tej priliki je treba jasno odloči-
ti, da koridorji preko našega 
ozemlja nikakor ne pridejo v po-
štev kakor tudi ne lastništvo cest 
tujcev. Veseli bomo posojila, 
katerega pa bomo v bodočnosti 
lahko vrnili. Sploh se glede fi-
nanciranja strinjam z gospo-
dom, ki je zračunal, da bomo v 
šestih letih z bencinskim tolar-
jem zbrali preko 600 miljonov 
dolarjev, ostalo pa s posojili. 
Pri letni porabi najmanj 1,2 mi-
lijardi ton naftnih derivatov bo-
mo s prispevkom za ceste (ra-
čunajo 10 tolarjev na liter), 
zbrali okrog 104,4 milijona do-
larjev, v šestih letih pa 626 mi-
ljonov dolarjev. Prispevek je 
možno povečati do na primer 20 
tolarjev in tako povečati lastno 
udeležbo. Pri tem pa so vešče 
zamolčana sredstva, zbrana di-
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rektno v proračun. P r o r a č u n ^ 
v letu 1995 dobil najmanj 210 
miljonov dolarjev pri nizki ce-
ni nafte, ki se bo verjetno še zni-
žala (pri nabavi). Pri nas je ben-
cin za približno 35-40 odstot-
kov cenejši kot v Nemčiji , kjer 
ie cena, praračunano v tolarje, 
med 105 in 110 tolarji za liter. 
Čudi me, da stroka ni pripravi-
la izvedbenih načrtov za nespor-
ne odseke. Polovična avtocesta 
Hoče-Arja vas bo zadoščala do 
končanja vseh ostalih odsekov. 
Kot vidimo, bodo tudi "zeleni" 
krepko izkoristili problem cest 
za svojo politično uveljavitev 
(p r imer S a v i n j s k e d o l i n e ) . 
Upam, da bodo občine, ko bo-
do skozi njihova ozemlja načr-
tovani posamezni odseki avto-
ceste, učinkovite, hitre in odloč-
ne pri izdajanju ustreznih dovo-
ljenj. Poraba sredstev in nadzor 
pa bosta urejena s predpisi, v ka-
tere moramo imeti zaupanje. 

CIRIL KNEZ, 
Laško 

Pojasnilo 
v Pismih bralcev objav-

ljamo samo pisma znanih av-
torjev, zato mora biti vsako 
pismo podpisano z imenom, 
priimkom in točnim naslo-
vom. 

Če je mogoče, pripišite tu-
di telefonsko številko, kamor 
vas lahko po potrebi pokli-
čemo. Pismo ne sme prese-
gati 45 tipkanih vrstic. Dalj-
ša pisma bomo v uredništvu 
krajšali tako, da ne bo priza-
det smisel sporočila. 

Po zakonu o javnih glasi-
lih so uredništva dolžna ob-
javiti le odgovor na objav-
ljeno informacijo ter popra-
vek objavljene informacije, 
s katero sta prizadeta pravi-
ca ali interes pisca, o ostalih 
pismih pa se odloča v skla-
du z uredniško politiko. 

Grobarski posli 
države 

Navkljub vsesplošnemu jadi-
kovanju županov in občinskih 
svetnikov o odvzemanju pristoj-
nosti in poslov s strani države, 
so se hrastniški občinarji strum-
no odrekli svojemu nespornemu 
poslu - grobarstvu. Organizaci-
je civilne družbe, nastale v sa-
mostojni demokratični državi, 
kot sta veteranska Nova sloven-
ska zaveza in Društvo za uredi-
tev zamolčanih grobov, vsaka 
na svoj način z imeni na poko-
pališčnih ploščah ali pa s križi 
na nezaznamovanih grobiščih 
izpolnjujejo prastaro civilizacij-
sko p r p i c o do groba in imena. 
Le-ta je namreč bila v sloven-
ski bol jševis t ični pre teklos t i 
priznana in izpolnjena le za "do-
bre" mrtve, ne pa tudi za "sla-
be". Spomin nanje s e j e ohranil 
le v zavesti svojcev in v župnij-
skih knjigah, v novejšem času 
v manjši meri tudi v znanstveni 
obdelavi nekaterih zgodovinar-
jev in arhivarjev. 

Društvo za ureditev zamolča-
nih grobov je zaprosilo hrastniš-
ke o ^ i n a r j e za soglasje za po-
stavi tev s k u p n e g a p o m n i k a 
vsem po vojni pokončanim, za-
grebenim v številnih grobiščih 
na področju občine. Po koncu 
druge svetovne vojne so se prav 
okoh Hrastnika nasilno konča-
le zemeljske poti zajetih nemš-
Kin okupatorjev - vojnih ujetni-
Kov, bežečih hrvaških domobra-
"ov, civilistov in ustašev, tudi 
»krajanov, tako odpornikov oku-
patorja kot možnih nasprotni-

boljševizma. Največje šte-
Pokončanih pa je domo-

brancev s Teharja, vrnjenih s 
•^voroškega preko Slovenj Grad-
«-a, nekaj tudi preko Maribora. 

Občinarji, pripadniki LDS, za 
to vedo. Seveda pa manjka za 
hrastniško okolico znanstvena 
zgodovinarska arhivska obdela-
va, kot je to bilo napravljeno v 
zadnjem času za Celje z okoli-
co. O grobarskih poslih naj od-
loča d ržava , p r av i j o ! Ta pa 
zaenkrat odloča le o " m e g a " 
grobiščih, kot sta Kočevski Rog 
in Teharje, pa žal ni pristojna 
vladna komisija ne za eno ne za 
drugo še nič posebnega napra-
v i la . Tu i m a j o o b č i n a r j i iz 
ZLSD celo svoj prav! Eno iz-
med hrastniSkih grobišč je prav 
eno na jveč j ih grobišč domo-
brancev s Teharja, zatorej naj 
država opravi grobarske posle 
še za Hrastnik! 

Svetnikov SNS pa ne motijo 
zamolčana grobišča in namen 
postavitve pomnika, ampak pos-
vetilo v hrvaškem jeziku. Pa ni-
so pokončani govorili samo v 
slovenskem in hrvaškem jeziku, 
tudi v nemščini so govorili. 

Res niso še dokončno skle-
njeni meddržavni sporazumi o 
grobiščih s hrvaško in nemško, 
pa tudi avstrijsko državo, ven-
dar so bili njihovi ljudje pokon-
čani na slovenski zemlji s slo-
vensko pomočjo. Naj si gredo 
ogledati SNS-ovski občinar j i 
tujejezične napise kar na najb-
ližje pomnike taboriščnikom na 
Ljubelju, z največ neslovenski-
mi napisi, pa avstrijsko pokopa-
lišče na Žalah v LJubljani in po-
kopališče nemških vojnih ujet-
nikov v ŠkoQi Loki! Zaradi var-
čevanja jih ne bom pošiljal še 
na Rab, v Gonars ali v Gradec 
prebrat tamkajšnje napise! 

Upam, da bo mogoče država 
dovolila vsaj svetemu očetu pri-
hodnje leto blagosloviti področ-
je te hrastniške grobarske obči-
ne, da bodo mrtvi končno dobi-
li svoj večni mir! 

ZDENKO ZAVADLAV 

V objemu 
liberalizma 

Izpod peres novodobnih par-
tijskih liberalcev pr ihajajo na 
površje ideološko prirejene raz-
lage, ki kažejo na ponovno utr-
ditev formalno razpuščenega 
"delavskega razreda". V njiho-
vih trditvah sta objektivizacija 
in verodostojnost potisnjena na 
stranski tir. 

S staro partijsko logiko ob-
vladujejo svoj preizkušen in že 
od prej utrjen kader in hkrati lo-
vijo maso politično labilnih in 
nepoučenih "prostih strelcev". 

Mnoga zgodovinska dejstva, 
ki rušijo komunistično ideolo-
gijo, naša vladajoča struktura 
enostavno obide oziroma pre-
skoči. Še posebej Je žalostno, da 
se take enosmernosti demokra-
tičnega dialoga vse bolj poslu-
žuje slovenski izobražen kader, 
ki smo mu nekoč povsem zau-
pali. 

Živ primer tovrstnega počet-
ja Je manipuliranje s kolabora-
cijo. Vse takratne partijske na-
veze in sodelovanja z okupatorji 
ter hkratne sovražnosti do za-
hodnih zaveznikov Je komuni-
stična oblast enostavno zamol-
čala, klasično kolaboracijo pa 
pripisala vsem tistim, ki niso 
pred njo takoj padli na kolena. 
Njeno izigravanje in podcenje-
vanje drugačne mislečih pa še 
danes ne pozna meja. Z zgodo-
vinskimi dejstvi opleta kot ji pač 
ustreza, v svojih analitičnih raz-
lagah pa se dosledno izogiba 
omeni t i kakršnokol i vzročno 
zvez z očitano kolaboracijo. Iz 
svojega spomina je (seveda za-
vestno) črtala vsa komunistična 
nasilja, storjena leta 1941 in v 
prvi polovici 1942. Prav to na-
silje pa Je pri ljudeh rodilo ne-
zadovoljstvo in upor. Bili so pri-
siljeni braniti sebe, svojce, svo-
je imetje in s tem tudi svojo do-
movino. V povsem obrambnem 
smislu so organiz i ra l i vaške 
straže in pozneje domobranske 

oddelke. 
Gre za to, da z nekaterimi 

zgodovinskimi dejstvi javnost 
še vedno ne sme biti seznanje-
na. Svetniški sij, ki obseva or-
todoksno partijsko organizaci-
jo. Je še vedno nadvse čaščen in 
nedotakljiv. Za svojo ohranitev 
in potrditev komunistični vete-
rani in njihovi mladci ne izbi-
rajo sredstev, še posebej ne v 
predvolilnem obdobju. Sociali-
st ični r evo luc ionar j i na jp re j 
uporabljajo laži (med vojno so 
obljubljali, da po osvoboditvi ne 
bo davkov, danes obl jubl ja jo 
100.000 novih delovnih mest, 
brezplačne vozovnice...), potem 
so na vrsti prevare (prestopi v 
druge politične stranke) in po-
dobno. 

Ob koncu sprašujem vse po-
štene ljudi in zavedne Sloven-
ce: kako živeti z našo tako hu-
do nezrelo in pokvarjeno vodil-
no politično garnituro, ki ima 
poleg omenjenih slabosti, na ve-
sti še ogromno gospodarskih 
prestopkov in drugih kriminal-
nih dejanj? Kje so vse druge du-
hovne vrednote in tista že toli-
kokrat obljubljena lepša prihod-
nost, za katero bi bilo vredno ži-
veti in dvigniti nataliteto naro-
da? Je človek resnično in do-
končno oropan vsega lepega in 
plemenitega, vsega tistega, ki te-
melji na človeških razmerjih? 

Sicer pa, oprostite, povsem 
sem pozabil , da vsaka oblast 
pozna svoj narod le takrat in to-
liko, da Ji pomaga na oblast. In 
za vsako oblast Je pomembna le 
trdna in zanesljiva oblast, ne na-
rod. 

IVE A. STANIČ, 
Kočevska Reka 

Dolga vas -
napačno izbran 
prostor 

Gledamo in beremo o zaprtju 
mejnega prehoda v Dolgi vasi 
in zdi se mi, da so vozniki na-
pravili veliko napako. Za zasto-
je na mejnem prehodu so v glav-
nem krive madžarske oblasti in 
bi naj izvedli zaporo na njihovi 
strani. Sicer pa Je o tem vpraša-
nju bilo že vel iko sestankov 
med državniki Slovenije in Ma-
džarske, kjer so govorili o mej-
nem prehodu. Po vsakem se-
stanku pa se je čakalna doba po-
večala najmanj za dve uri, tako, 
d a j e dosegla celo 30 ur. Sporo-
čila s teh pogovorov so stalno 
ponavljala, da so bili pogovori 
zelo prijateljski in v duhu med-
sebojnega razumevanja. 

Že štiri leta imamo priznano 
samostojnost in bi v tem času 
lahko zgradili železniško pove-
zavo med Mursko Soboto in 
Madžarsko in tudi po uvedbi 
bencinskega tolarja bi lahko že 
zgradili mejni prehod in naj-
manj 4 km avtoceste v smeri 
Lendava. S tem bi sprejeli ves 
večji promet mimo naselja, ki se 
sedaj duši v nemogočih razme-
rah. 

Mislim, d a j e bencinski tolar 
imel namen zagotoviti sredstva 
ravno za odstranitev kritičnih 
točk našega prometa, kar prehod 
Dolga vas vsekakor Je. Čudi me, 
da g. Umek s svojimi svetoval-
ci ni uspel dojeti problema. 

O tej problematiki sem že ok-
tobra 1993 pisal v članku Po-
praviti načrt gradnje avtocest, v 
katerem sem opozoril, kako nas 
z zanemarjanjem graditve pre-
hoda v Dolgi vasi sosednja re-
publika Hrvaška krepko prehi-
teva in si s tem zagotavlja prev-
zem tovorov za svoja pristaniš-
ča. Izgovor, da železnica ni bi-
la več kot 12% izkoriščena in 
zato nerentabilna. Je po mojem 
odraz delovanja "cestnega lobi-
Ja" v ministrstvu in ostalih pri-
stojnih organih. Predlagam, da 
tisk ponosno objavi sprejete de-
klaracije in objave z medržav-

nih sestankov predstavnikov RS 
in Madžarske, da si bomo lažje 
predstavljali neodgovomo delo 
naših in tujih ministrov. Želel 
bi, da bi ustrezni strokovnjaki 
bolj kot doslej svetovali mini-
stru in podjetjem, odgovornim 
za izgradnjo avtocest. Predvsem 
pa naj se reši vprašanje mejne-
ga prehoda v Dolgi vasi, ki raz-
burja tudi mednarodno javnost. 

Sporočilo, d a j e konec zapo-
ra v Dolgi vasi in da so obljubi-
li rešitev zahtev v 30 dneh še en-
krat potrjuje dejstvo, da bi to 
vprašanje bilo lahko že zdavnaj 
rešeno, če bi vlada dejansko ho-
tela. Mislim, da bi vlada ali vsaj 
prizadeti ministri morali odsto-
piti. Predsednik vlade pa naj se 
zopet posluži gesla o "objektiv-
ni odgovornosti", kot je to že 
storil. 

CIRIL KNEZ, 
Laško 

Ljubitelj živali -
kdo je to? 

ž e nekaj časa premišljujem, 
kdo naj bi sploh bil ljubitelj ži-
vali. Ali Je to tisti, ki Je lastnik 
ali tisti, ki ni lastnik psa? 

Zase trdim, da sem ljubitelj 
živali, pravzaprav narave nas-
ploh, k pisanju tega članka me 
Je vzpodbudil dogodek s spre-
hoda ob Savinji. Nenadoma sem 
zaslišal presunljivo gaganje dvi-
Je race. Velik črn pes se Je po-
ganjal za raco v vodi" (še dve 
drugi raci sta tudi prestrašeno 
odgagali vstran od psa) in imeli 
smo občutek, da raca hoče po-
zornost psa odvrniti vstran od 
določenega mesta v vodi. To ga-
ganje, pravzaprav prav strašno 
vreščanje race, m e j e pretreslo, 
da sem očitnemu lastniku psa, 
k i j e stal v bližini, zavpil, naj že 
enkrat ustavi psa. Na to Je last-
nik odvrnil, da pes ni preganjal 
race. 

Osebno imam slabo izkušnjo 
s psom, ko me Je še kot otroka 
napadel pes, lastnik psa in nje-
gova družba pa se je krohotala, 
ko sem obgrizen in z raztrgani-
mi hlačami klical na pomoč. Do 
tistega napada se psov nisem 
bal. Ta s t r ^ sem potem žal pod-
zavestno prenesel tudi na svoje 
otroke. In tako se nekateri "na-
pihujejo" s svojimi psi. Jaz in 
še veliko drugih pa imamo strah 
pred njimi. 

Prosil bi strokovnjake in os-
tale dobro misleče ljudi, naj pre-
ko vašega časopisa pojasnijo in 
razloži jo, kaj vse so lastniki 
psov dolžni narediti za varnost 
in kako naj lastniki psov spo-
štujejo zakon o lastništvu doma-
čih živali, ker mislim, da takšen 
zakon obstaja. In kaj lahko na-
redimo v okviru zakona tisti, ki 
smatramo, da bi morali lastniki 
psov biti strpni do drugih ljudi. 

Veliko lastnikov psov spuš-
ča svoje pse, da opravljajo svo-
je potrebe vsepovsod, kjer pač 
psu nanese. Ali imajo to pravi-
co, ali pa bi morali lastniki psov 
iztrebke pobrati in odvreči v 
smetnjake? 

Ali lahko psi tekajo okoli brez 
nagobčnikov in prosti? To Je 
predvsem problem v mestnem 
parku in ob Savinji in seveda 
povsod tam, kjer se človek re-
kreira, sprehaja itd. Človek na 
primer teče, pa se proti nJemu 
zažene pse, zadaj pa se lastnik 
dere: "Saj ne bo nič naredil!", 
kot d a j e to dovolj da se človek 
ne počuti ogroženega. 

Ali se lahko toži lastnika psa 
zaradi ogoroženosti zdravja, ki 
ga Je povzročil njegov pes? In 
to fizičnega in psihičnega. Po-
jasnite, ali bi tožnik dobil spor, 
glede na zakon? Kdo mora nad-
zorovati spoštovanje zakona in 
sprožati postopke zoper kršite-
lje zakona? Ali psi prenašajo 
kakšne bolezni, če Jih, katere? 
Zakaj se ne zahteva za vse pse 
šolanja? 

Sicer pa lahko ugotovim ne-
kaj pozitivnih stvari. Na primer: 
v Celju imamo za pse čudovito 
vadišče v Lokrovcu in bi lahko 
vsi lastniki psov vodili svoje lju-
bimce na opravljanje potreb v 
Lokrovec. Morali bi najti kak-
šne druge rešitve tudi za tiste 
pse, ki z minimalne razdalje be-
snijo na mimoidoče. 

Seveda pa so marsikdaj krivi 
za nemogoče obnašanje psov tu-
di ljudje, ki naimajo nobenega 
občutka za živa bitja. Pa vsee-
no, lastniki (ljubitelji) psov bi 
morali sami poskrbeti, da bi se 
lastniki (neljubitelji) psov kaz-
novali, oziroma, da se uredi čim 
več stvari v zvezi s to proble-
matiko. Zaradi splošne anarhi-
je pri skrbi za pse pade slaba luč 
tudi na tiste prave l jubi te l je 
psov, ki se zavedajo, da pes ni 
samo človekov najboljši prija-
telj , ampak, da Je lahko tudi 
orožje in orodje v rokah neos-
veščenih lastnikov. 

M.J., 
Celje 

Prijeten izlet 
za šmarske 
upokojence 

Stanovalci Doma upokojen-
cev Šmarje pri Jelšah smo se 
razveselili, ko smo izvedeli, da 
bomo šli na malo daljši izlet, in 
sicer na Goro Oljko, Svetino 
nad Celjem in Slivniško Jezero. 
To Je že drugi letošnji izlet, ki 
so nam ga v domu pripravili. 

Prvi v mesecu maju Je bil na-
menjen skupinam za samopo-
moč. Nas ledn jega smo težko 
pričakovali in ga končno doča-
kali 27. junija. Po zajtrku ob 8. 
uri sta nas v lepem Jutru pred 
domom čakala avtobus in dom-
ski kombi, tako da so se izleta 
lahko udeležili tudi oskrbovan-
ci na vozičkih. Vse pohvale si 
zas luž i tudi p r i dno d o m s k o 
osebje, k i j e vseskozi skrbelo za 
našo varnost ter dobro počutje. 
Z nami so potovali tudi nekate-
ri domski delavci, saj tudi oni 
potrebujejo sprostitev. To so bi-
li prijazna in dobra medicinska 
sestra Marina, medicinski teh-
nik gospod Ferdo Je bil vzoren 
šofer domskega kombija, social-
na delavka gospa Karmen, de-
lovna terapevtka gospa Pranja 
pa Je vse skupaj posnela na ka-
seto, z nami sta bila tudi prijaz-
na negovalka gospa Sandra in 
kuhar gospod Gašper. Odpelja-
li smo se iz Šmarja preko Šent-
jurja, Celja in Polzele na Goro 
Oljko. Tu nas Je že pred cerkvi-
jo pričakal bivši šmarski kaplan, 
sedaj župnik v Velenju gospod 
Jože Vehovar. Ob 10. uri smo 
imeli sveto mašo. Po maši Je bila 
še malica in že smo se odpeljali 
mimo Celja in Štor na Svetino 
nad Celjem. Vseskozi smo ob-
čudovali čudovit razgled na vse 
strani. Ogledali smo si lepo cer-
kev, ki Je p o s v e č e n a Mar i j i 
Snežni, ko pa smo se vračali s 
Svetine, nas Je v Štorah priča-
kal muzikant gospod Pajk in se 
odpeljal z nami do Slivniškega 
Jezera. Tu nas Je čakala ladjica 
"Jezerska kraljica". Ker Je bilo 
precej težko vstopiti, so nam pri 

vkrcanju pomagali vsi, domsko 
osebje, muzikant in tudi uprav-
IJalec ladje. Celo skrbna glavna 
sestra Majda Koren s e j e pripe-
ljala, takoj zabredla v vodo in 
pomagala. Vsem iskrena hvala. 
Ko smo srečno prispeli na lad-
jico, smo ob spremljavi muzi-
kanta in tudi dobrega pevca vsi 
zapeli. Niti dež ni skalil našega 
veselja. Jedli smo na ladji in se 
še dvakrat zapeljali po jezeru. 
Toda žal, vse, kar Je lepo, pre-
hitro mine. Čas Je neusmiljeno 
tekel, zato smo se morali poslo-
viti od obeh upravljalcev ladje 
in kozjanskih lepot. Odpeljali 
smo se mimo Loke pri Žusmu 
in Pristave nazaj v Šmarje. V 
Dom smo se vrnili veselo raz-
položeni s čudovitimi vtisi, saj 
smo ta dan doživeli in videli ve-
liko lepega. Ta dan Je bila "po-
zabljena" celo bolezen, boleči-
ne in osamljenost. 

V imenu vseh udeležencev iz-
leta se i sk reno z a h v a l j u j e m 
Upravi Doma, ki nam Je omo-
gočila tako lep dan, hvala tudi 
obema šofer jema, zasebnemu 
vozniku avtobusa in vozniku 
d o m s k e g a k o m b i j a g o s p o d u 
Ferdu Gobcu, ki sta nas varno 
in srečno pripeljala nazaj v dom. 
Hvala tudi osebju, ki nam Je po-
magalo in poskrbelo za varnost 
ter dobro počutje. 

HILDA LOKOVŠEK, 
Šmarje pri Jelšah 

Malomarnost na 
delovnem mestu 

Dolgo Je minilo za korajžo, 
da tudi Jaz izpovem svoje mne-
nje o vodilnih in odgovornih na 
sedežu TT Prebold. 

Skoraj dve leti prosim za svoj 
denar in sicer za razliko komu-
nalnih storitev preteklih dveh 
let. V Pristavi, kjer Je bil obrat 
TT Prebold, imajo le$-ti dve po-
čitniški stanovanji in z ostalimi 
stanovalci skupni števec za vo-
do. 

Po večkratnih telefonskih kli-
cih so mi ob l jub i l i ta denar 
(3.500 tolarjev), ker pa ga ni bi-
lo, sem bila osebno v pisarni (na 
sedežu) 21. marca 1995. Vse so 
mi fotokopirali in do 10 dni ob-
ljubili, sedaj Je konec maja, pa 
še vedno nič, zato se sprašujem: 
imajo ti ljudje kakšno odgovor-
nost? Štiri leta sem bila njihova 
delavka, zato veliko vem, sedaj 
pa se zopet bliža dopust in z 
nJim stroški. Mogoče pa bo se-
daj kdo imel pol ure časa, da bo 
to uredil, da se drugič ne bodo 
iskali po časopisu. 

HELENA MALGAJ, 
Pristava 
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• v torek, 27. junija po-
poldne, so poklicali iz 
prodajalne Savica na 
Stanetovi ulici. Tam na j 
bi imeli sitnosti s stranko, 
ki razgraja in žali blaga j-
ničarko. Policisti so po-
tem ugotovili, da je Jože-
fa R. obdolžila blagajni-
čarko Zdenko, da jo je le-
ta hotela ogoljufati. Go-
spa Jožefa je trdila, da je 
plačala s pettisoč tolar-
skim bankovcem, blagaj-
ničarka pa vztrajala, da 
je bil bankovec samo ti-
sočak. Ko je poslovodki-
nja zaključila blagajno in 
ugotovila, da ni nobenega 
viška, je gospa Jožefa le 
pogledala v svojo torbico 
in v njej odkrila prav tisti 
pettisočak, ki je bil pred-
met spora in policijske 
intervencije. Ker je Jože-
fa R. trgovke v Savici oz-
načila za tatice, se jim je 
najverjetneje lepo opra-
vičila. Prav bi že bilo 
tako. 

• Istega torka popoldne 
so poklicali s Čopove uli-
ce. V eno od tamkajšnj ih 
stanovanj se je zatekla 
sosedova hči, ker je njen 
oče pretepal njeno mamo. 
Med intervencijo je bilo 
ugotovljeno, da je javni 
red in mir kršil pijani 
Hinko D., ki se očitno ne 
more sprijazniti z dej-
stvom, da ga je njegova 
bivša partnerka dokonč-
no in za vselej zapustila. 

• V sredo je poklicala 
ženska, ki se je zbala za 
svojega možička, ker ga 
je napadel sosed. Bilo pa 
je tako, da se je za Roma-
nom L. s t raktorjem za-
kadil Janez Š. in ga lovil 
po njivi. Sicer pa se meja-
ša Roman in Janez že dol-
go ne gledata lepo, jabol-
ko spora pa je zemlja. 

• Po restavraciji Dairy 
Queen je Franc D. prejš-
nj i četrtek metal plastič-
ne pladnje. To ni lepo 

• Tudi ni lepo od tistega 
Staneta S., ki je 2. julija 
popoldne doma razgrajal, 
ker je imel spet predolgo 
turnejo po gostilnah. Ker 
ni kazalo, da se bo umiril 
in nehal ogrožati svojo 
družinico, se je bilo treba 
pač obrniti na može po-
stave. 

M.A. 

Po pritožhi pol leta krajši zapor 
Leopoldu Šolcu le ¥lšje sodišče znižalo kazen na pet let zapora 

S SODBO celjske enote 
Temeljnega sodišča Celje 
z dne 2. decembra lani je bil 
zasebni podjetnik Leopold 
Šilec iz Rogatca spoznan za 
krivega, ker je v letih od 
1990 do 1993 storil vrsto 
(okoli 40) kaznivih dejanj 
goljufije. Tako si je na proti-
praven način pridobil pre-
moženjsko korist za okoli 14 
milijonov tolarjev. 

Prvostopenjsko sodišče ga 
je obsodilo na kazen 5 let in 
šest mesecev zapora, po pri-
tožbi pa mu je senat Višjega 
sodišča Celje pod predsed-
stvom sodnika Franca Duše-
ja zaporno kazen znižal za 

šest mesecev. 
Goljufije je obdolženi iz-

vajal v glavnem tako, da je 
»posloval« z akceptnimi na-
logi brez kritja, saj je bil žiro 
račun njegovega podjetja 
blokiran, do blaga in denarja 
pa je prišel še na drugačne 
načine. Tako je aprila pred-
lani v Ljubljani, Celju, Žal-
cu, Šent jur ju in Slovenskih 
Konjicah predložil na vnov-
čenje čeke svojega tekočega 
računa, odprtega pri The 
Summit National Bank of 
Atlanta, Geogria, ZDA, pri 
tem pa je prikazoval, da ima 
na računu svojega podjet ja 
dovolj sredstev, zamolčal pa 
je okoliščino, da je bil ta ra-

čun v času vnovčitve že za-
prt, kar pa v bankah, kjer je 
Leopold Šilec vnovčeval če-
ke, niso vedeli in so mu zato 
tudi izplačali ustrezne proti-
tolarske vrednosti. S tem si 
je samo na račun takratne 
Ljubljanske banke d.d. 
Ljubljana in Ljubljanske 
banke. Splošne banke Celje, 
v samo treh dneh pridobil za 
dobrih 182 tisoč sit premo-
ženjske koristi. Z nabavlja-
njem blaga in »plačevanjem« 
z nevnovčljivimi akceptnimi 
nalogi pa je ogoljufal tudi 
vrsto podjetij, ki imajo sedež 
na našem območju. Med na j -
bolj oškodovanimi so Avto-
tehnika Celje (347.167,10 sit) 

Amiga d.o.o. iz Šentjurja 
(114.821,70 sit). Atlas ek-
sport import Celje 
(267.650,00), Alpos Šentjur 
(675.150,00 sit), Trimont 
d.o.o. Celje (555.453,50 sit), 
Kemoplast d.o.o. Šentjur 
(298.428,40 sit) Unior Kova-
ška industrija Zreče 
(108.100,30 sit) Konfekcija 
Mont Kozje (640.660,00 sit). 
Dravinjski dom d.o.o. Slo-
venske Konjice (452.582,70) 
itd. 

Na sodbo temeljnega so-
dišča se je Leopold Šilec (po 
svojem zagovorniku) pritožil 
na Višje sodišče Celje in zah-
teval bistveno nižjo kazen. 

Med drugim je opozoril, da 
se je z novo kazensko zako-
nodajo položaj zanj poslab-
šal. Po preučitvi je sodišče 
druge stopnje kaznivi deja-
nji, za kateri je bil obtoženi 
obsojen, pravno ustrezneje 
opredelilo. Posebno določilo 
v kazenskem zakoniku na-
mreč pravi, da mora sodišče 
v primeru, ko se po storitvi 
kaznivega dejanja zakon 
spremeni, uporabiti zakon, 
ki je za storilca milejši. Upo-
števajoč predvsem to dejstvo 
je, višje sodišče Leopoldu 
Silcu zaporno kazen omililo 
za pol leta. 

MARJELA AGREŽ 

Ranjeni mopedist 
Na magistralni cesti 

v Šentjurju se je, v torek 27. 
junija popoldne, pripetila 
nezgoda, v kateri se je težko 
ranil voznik kolesa z motor-
jem. Gmotna škoda znaša 
okoli 400 tisoč tolarjev. 

Franc J. (66) iz Vrbnega je 
vozil kolo z motorjem iz 
smeri Vrbnega proti Šent-
jurju. V križišču magistralne 
ceste in Drofenikove ulice je 
zavil levo v trenutku, ko se je 
iz smeri Grobelnega pripe-
ljala voznica osebnega avto-
mobila, 24-letna Tanja P. iz 
Šmarja, v trčenju pa je bil 
mopedist težko ranjen. 

S Hondo v kamen 
Na regionalni cesti v Flor-

janu se je, v torek 27. junija 
popoldne, pripetila nezgoda, 
v kateri je hude telesne po-
škodbe utrpel voznik motor-
nega kolesa, gmotna škoda 
pa znaša približno 800 tisoč 
tolarjev. 

Peter S. (19) iz Bočne je 
vozil motorno kolo iz Gor-
njega Grada proti Radmirju. 
Ko je pripeljal v Florjan, je 
zapeljal z vozišča na desno 
in trčil v obcestni kamen ter 
padel in se hudo poškodoval. 

Tovornjak 
v kolesarja 

Na magistralni cesti v Viš-
nji vasi se je, v sredo 28. ju-
nija popoldne, pripetila nez-
goda, v kateri je bil hudo ra-
njen kolesar, gmotna škoda, 
ki je pri tem nastala, pa naša 
okoli 100 tisoč tolarjev. 

Martin R. (31) iz Zaloga 
pri Šempetru je vozil tovorni 
avtomobil iz smeri Nove 
Cerkve proti Višnji vasi. 
V križišču z magistralno ce-

sto je zavijal levo, pri tem pa 
trčil v kolesarja, 80-letnega 
Cirila N. iz Ilovce. 

Brez dovoljenja 
Na regionalni cesti v Le-

čah pri Poljčanah se je, v sre-
do 28. junija zvečer, pripeti-
la nezgoda, v kateri sta bila 
dva udeleženca težko ranje-
na, škoda na vozilu pa znaša 
okoli 500 tisoč tolarjev. 

Jože Z. (18) iz Loč pri Polj-
čanah je vozil (brez vozni-
škega dovoljenja) osebni av-
tomobil iz smeri Žič proti 
Ločam. V blagem desnem 
ovinku pred naseljem Loče 
je prehiteval osebni avtomo-
bil in zapeljal na levo banki-
no ter trčil v kup zemlje. Pri 
tem se je vozilo nekajkrat 
prevrnilo, hude telesne po-
škodbe pa sta utrpela voznik 
in sopotnik, 20-letni Andrej 
Š. iz Klokočovnika. 

V nepreglednem 
ovinku 

Na lokalni cesti zunaj na-
selja Loke pri Taboru se je, 
v četrtek 29. junija popold-
ne, pripetila nezgoda, v ka-
teri je bila ena oseba težko 
ranjena. 

Štefan G. (62) iz Tabora je 
vozil osebni avtomobil iz 
smeri Lok proti Črnemu Vr-
hu. Ko je v Lokah peljal po 
klancu navzgor in v levi ne-
pregledni ovinek, mu je na-
sproti pripeljal voznik mo-
tornega kolesa, 45-letni 
Henrik S. iz Črnega Vrha. 
V trčenju, ki je sledilo, je bil 
voznik motornega kolesa hu-
do telesno poškodovan. 

Ni imel prednosti 
Na regionalni cesti v kraju 

Žegar se je, v petek 30. junija 

popoldne, pripetila nezgoda, 
v kateri je bil en udeleženec 
hudo telesno poškodovan, 
škoda na vozilih pa znaša 
okoli 200 tisoč tolariev. 

Martin Z. (44) iz Šentjurja 
je vozil kolo z motorjem po 
lokalni cesti iz smeri Repuža 
proti Žegru. Ko je pripeljal 
po klancu navzdol do križiš-
ča z regionalno cesto in zavil 
levo proti Košnici, mu je na-
sproti pripeljal voznik oseb-
nega avtomobila, 26-letni 
Ivan G. iz Šmarja pri Jelšah, 
ki je vozil po prednostni ce-
sti. V trčenju je bil voznik 
kolesa z motorjem težko ra-
njen. 

Padla s prikolice 
Na lokalni cesti v Loški 

Gori se je, v petek 30. junija 
popoldne, pripetila nezgoda, 
v kateri je bila ena oseba hu-
do poškodovana. 

Franc O. (64) iz Zreč je vo-
zil traktor z lahkim priklop-
nikom po lokalni cesti iz Lo-
ške gore proti Borgu. V bliži-
ni stanovanjske hiše Loška 
Gora 17 je zapeljal čez desni 
rob vozišča in po hribu, kjer 
se je t raktor ustavil v grmov-
ju. Takrat je s prikolice, na-
ložene s senom, padla Elica 
O. (56) in se hudo telesno po-
škodovala. 

Zbil peško 
Na Rudarski cesti v Vele-

nju se je, v petek 30. junija 
ponoči, pripetila nezgoda, 
v kateri se je ena oseba hudo 
telesno poškodovala. 

Daniel T. (19) iz Velenja se 
je z osebnim avtomobilom 
pripeljal na parkirišče na 
Rudarski cesti in tam vozilo 
ustavil. Ko je pred njegovim 
avtomobilom prečkala vo-
zišče 16-letna peška Barbara 
S. iz Velenja, je sunkovito 
speljal in jo zbil po tleh. Pri 
padcu je Barbara S. utrpela 
hude telesne poškodbe. 

Zapeljal v globel 
Na regionalni cesti v Vir-

štanju se je, v soboto 1. julija 
zjutraj, pripetila nezgoda, 
v kateri je bila ena oseba hu-
do ranjena, gmotna škoda na 
vozilu pa znaša okoli 4 mili-
jone tolarjev. 

Albin L. (38) iz Sela je vo-
zil osebni avtomobil iz smeri 
Virštanja proti Golobinjeku. 
Ko je v Virštanju pripeljal 
v oster desni ovinek, je zape-
ljal zvmaj vozišča in v 4-me-
trsko globel. Pri tem se je 
hudo telesno poškodoval. 

Skala na cesti 
Na magistralni cesti v Tre-

marjah pri Celju se je, v so-
boto 1. julija ponoči, pripeti-
la nezgoda, v kateri se je ena 
oseba hudo poškodovala, na 
vozilu pa je škode za okoli 
800 tisoč tolarjev. 

Milenko P., (45) iz Laškega 
je vozil osebni avtomobil iz 
smeri Košnice proti Tremar-
jam. Ko je pripeljal do odce-
pa za Tremarje, je zaradi 
skale na cesti zapeljal na 
desno bankino, pri tem pa ga 
je začelo zanašati po vozišču, 
ponovno je zapeljal v levo, 
med drsenjem pa se je vozilo 
prevrnilo na bok in zdrsnilo 
v obcestni jarek. V nezgodi 
se je hudo telesno poškodo-
vala sopotnica, 39-letna Do-
ra P. iz Laškega. 

Štirje ranjeni 
Na magistralni cesti zunaj 

naselja Šentjur se je, v nede-
ljo 2. julija dopoldne, pripe-
tila nezgoda, v kateri sta dve 
osebi utrpeli hude telesne 
poškodbe, dve pa sta bili laž-
je ranjeni. Na vozilih je ško-
de za približno 900 tisoč to-
larjev. 

Aleš H. (19) iz Vrbnega je 
vozU osebni avtomobil iz 
smeri bencinskega servisa 

v Šent jur ju proti magistralni 
cesti. Ko je pripeljal do kri-
žišča z magistralno cesto, je 
zavil desno proti Celju. Ta-
krat je za njim pripeljal voz-
nik osebnega avtomobila, 
30-letni Stanko J. iz Šmarja, 
in ga v blagem levem ovinku 
prehiteval, v času prehiteva-
nja pa je nasproti pripeljal 
voznik osebnega avtomobila, 
48-letni Josip S. iz Žalca. 
V trčenju, ki je sledilo, sta se 
voznik Stanko J. in sopotnik 
Franc H. (12) lažje telesno 
poškodovala, hude telesne 
poškodbe pa sta utrpela dru-
ga dva sopotnika, 7-letna 
Urška J. in 28-letna Anica H. 

M.A. 

Do smrti povozil 
kolesarko 

V križišču Mariborske 
ceste in Podjavorškove uli-
ce v Celju se je, v sredo 5. 
jiilija ob 6.05 uri, pripetila 
smrtna nesreča. 

Alojz K. (41) iz Rifengoz-
da je vozil tovorno vozilo 
po Mariborski cesti iz sme-
ri centra mesta proti Vojni-
ku. Ko je pripeljal v križiš-
če s Podjavorškovo ulico in 
Trnoveljsko cesto, je zanj 
na semaforju gorela rdeča 
luč. Kljub temu je zapeljal 
naravnost v križišče, takrat 
pa se je iz smeri Tmovelj-
ske ceste pri zeleni luči pri-
peljala v križišče voznica 
kolesa, 56-letna Ivana P. iz 
Celja. Tovornjak jo je zadel 
s sprednjim delom in jo zbil 
po vozišču, poškodbe pa so 
bile tako hude, da je bila na 
mestu mrtva. 

Požar v Glinu 
Dne 27. junija okoli 13. ure 

je nastal požar v podjetju 
Glin Nazarje - Pohištvo, pro-
fitni center I verna. Do poža-
ra je prišlo v sušilni komori 
iverja od koder se je razširil 
na scparator in delno na od-
sesovalnike suhega iverja. 
Hitra intervencija dveh po-
klicnih gasilcev je preprečila 
širjenje požara, do katerega 
je prišlo zaradi kovinskih 
delcev, ki so se med tran-
sportom v komori pregreli. 
Neposredna gmotna škoda 
znaša približno 200 tisoč to-
larjev. 

Ogenj zajel ostrešje 
v torek, 27. jtmija popold-

ne, je zagorelo na gospodar-
skem poslopju Danijela M. 
v Kolačnem na Konjiškem. 
Goreti je pričelo seno, ki je 
bilo naloženo v latah, ogenj 
pa je zajel tudi del ostrešja. 
Takojšnje posredovanje do-
mačih, sosedov in gasilcev je 
preprečilo, da se požar ni 
razširil na celoten objekt. 
Škodo so ocenili na približno 
150 tisoč tolarjev. 

Gorelo Klasje 
v sredo, 28. junija okoli 

1.30 ure, je prišlo do požara 
v pekami Klasje v Rogaški 
Slatini. V požaru, do katere-
ga je prišlo zaradi tlenja od-

padne moke na pogonskem 
ventilatorju, je nastalo za 
okoli 150 tisoč tolarjev 
gmotne škode. Ogenj so po-
gasili delavci pekarne sami. 

Požar v sušilnici 
lesa 

Prejšnji četrtek, nekaj mi-
nut po polnoči, je izbruhnil 
požar v zasebni sušilnici lesa 
v Pesnici. Ogenj je zajel ku-
rilnico z deponijo drv, skla-
dišče potrošnega materiala, 
ostrešje sušilnice in del su-
šilnice same. Ogenj je uničil 
kurilnico s pečjo, sistem su-
šilne komore, nekaj manjših 
skladiščnih predmetov in 
ostrešje sušihiice. Gmotna 
škoda, ki je nastala, znaša 
približno 2 milijona in pol 

tolarjev. Kot so ugotovili 
preiskovalci, je požar nastal 
zaradi samovžiga žagovine 
v deponiji, pogasili pa so ga 
šentjurski gasilci ter gasilci 
iz Lokarij in Gorice pri Sliv-
nici. 

Vžgala se je lada 
Ko se je Zdravko K. iz Ro-

gaške Slatine tretjega julija 
popoldne vozil z osebnim av-
tomobilom lada karavan po 
Rogatcu, je med vožnjo opa-
zil, da se v predfelu motorja 
kadi. Zato se je z vozilom 
ustavil in ob pomoči očeta 
ogenj hitro pogasil. Kljub te-
mu je nastalo za okoli 200 
tisoč tolarjev škode, do po-
žara pa je prišlo zaradi na-
pake pri dovodu goriva. 

Turistična poiicila na Fioridi 
Po roparskih umorih devetih tujih turistov so oblasti n̂  

Floridi (ZDA) ustanovile turistično policijo TOP (Tourist Orien-
ted Police). 

Nova policija nadzira območja okrog letališča v Miamiju 
izposojevalnice avtomobilov, hotelov in drugih turističnih 
objektov. Turiste, ki si izposojajo avtomobile v poslovalnicah 
turistične policije, na poti spremljajo njihove patrulje. Turisti 
imajo na voljo tudi šest posebnih telefonskih linij, da lahko vsafe 
trenutek pokličejo TOP. Razlog za tolikšno skrb za turiste 
predvsem ekonomski. Florida namreč letno iztrži od turizma 35 
milijard dolarjev.(Sled) 

Nezgoda padalca 
Minulo soboto popoldne, ko je bilo na Lepenatki na 

Mozirskem športno padalsko tekmovanje, je prišlo do 
nezgode jadralnega padalca, 22-letnega Martina I. iz 
Rakeka. Do nezgode je prišlo potem, ko je imel za sabo 
že 1 uro jadranja in ko mu je veter zaprl levo krilo 
padala. Martin I. je padel z višine okoli 30 metrov in se 
lažje telesno poškodoval. 
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Svetlolasi zmikavt 
v torek 27. junija med 8. in 

10 uro je neznani storilec iz-
koristil odsotnost stanoval-
cev in vlomil v stanovanje 
Zlatka K. na Aškerčevi ulici 
v Žalcu. Potem, ko si je vzel 
čas za obhod po stanovanju 
in pregled omar in predalov, 
je našel in s sabo odnesel 175 
tisoč tolarjev ter zlato kra-
vatno iglo z varnostno spon-
ko, vredno okoli 15 tisoč to-
larjev. Lastnik je oškodovan 
za okoli 190 tisoč tolarjev. 

Dejanja je osumljen mo-
ški, star od 20 do 25 let, vi-
sok od 170 do 175 cm, moč-
nejše postave, ovalnega 
obraza in kratko pristriženih 
svetlejših las. Oblečen je bil 
v modre kavbojke, obut pa 
v športne copate. Ga kdo 
pozna? 

Razdevizil Mojco 
v sredo 28. jimija med 20. 

in 22. uro je neznani storilec 
na nepojasnjen način vstopil 
v pritlično stanovanje Mojce 
Č. v Tkalski ulici v Celju in ji 
pobral težko privarčevane in 
očitno preslabo skrite devize 
v vrednosti 560 tisoč to-
larjev. 

Ponesrečeni 
povratek 

v četrtkovih zgodnjih ju-
tranjih urah se je Ivan P. (24) 
iz Velenja odpravil s še tremi 
neznanimi pajdaši na tat in-
ski pohod. Ustavili so se 

pred prodajalno Korenček 
na Polzeli. 

Iz prodajalne so odnesli 
več kartonov pločevink piva 
zlatorog, več zavojčkov ciga-
ret, veliko vžigalnikov in ra-
diokasetofon. Nakradeno so 
odpeljali z osebnim avtomo-
bilom, a se je med potjo Iva-
nu in enemu od sostorilcev 
zazdelo, da je bil tat inski iz-
tržek preskromen. Vrnila sta 
se v prodajalno Korenček in 
kradla z vso vnemo, še pre-
den sta tovor uspela naložiti 
in odpeljati, pa so ju zalotili 
žalski policisti, ki so Ivana P. 
prijeli, onemu drugemu pa je 
uspelo pobegniti. Zahvalju-
joč policistom je bil Milorad 
N. oškodovan le za okoli 60 
tisoč tolarjev. 

Ukrailena vectra 
Minulo soboto dopoldne je 

nekdo ukradel osebni avto-
mobil znamke Opel vectra, 
temno rdeč, z reg. št. U K3-
270. Vozilo je bilo parkirano 
na Škalski ulici v Konjicah, 
vredno je okoli 1 milijon 600 
tisoč tolarjev, lastnik pa je 
Kompas Hertz PE Velenje. 

Blaupunkt iz clia 
Minulo nedeljo z jutra j je 

neznani storilec vlomil 
v osebni avtomobil Renault 
clio, ki je bil parkiran na 
Dečkovi cesti v Celju. De-
montiral in ukradel je avto-
radio znamke blaupunkt in 
mobitel znamke maxon 
v skupni vrednosti 320 tisoč 

tolarjev, za kolikor je oško-
dovana Daniela P. iz Celja. 

Brusil bo, žagal, 
vrtal 

V dneh od 1. do 3. julija je 
neznani storilec vstopil skozi 
priprto okno v notranjost 
nedograjene stanovanjske 
hiše v Rogaški Slatini. Ukra-
del in odpeljal je motorno 
žago, kotno brusilko in elek-
trični vrtalni stroj. S tem de-
janjem je lastnika Antona K. 
iz Rogaške Slatine oškodo-
val za okoli 120 tisoč to-
larjev. 

Ure Iz izložbe 
V torek, 4. julija okoli 1.30 

ure, je nekdo razbil steklo 
izložbenega okna urarstva 
Polajžer v Žalcu. V vitrini si 
je izbral več moških ročnih 
ur in lastnika Marjana Po-
lajžerja oškodoval za pri-
bližno 550 tisoč tolarjev. 
Menda se storilcu čas že iz-
teka. 

M.A. 

Odvraten zločin v Bevčah pri 
Šoštanju 

Nedavno se je v Šoštanju 
zgodil odvraten zločin. Sredi 
noči je odjeknil strel v hiši 
številka 10, ki je ubil Terezi-
jo Koren in ko so v noč zado-
neli kriki na pomoč ljudi, ki 
so zločin odkrili, je počil 
v sadovnjaku drugi strel, 
s katerim si je morilec sam 
vzel življenje. 

Morilec Kovač Anton se je 
poročil zelo mlad s Pavlo 
Svab, s katero je imel tri 
otroke in je v začetku z njo 
živel lepo, v slogi in miru. 
Kasneje se je zvedelo, da je 
Kovač začel hoditi za drugi-
mi ženskami in ga včasih po 
cele dneve, pa tudi tedne in 
mesece ni bilo na spregled. 
Poleg vsega je začel pretepa-
ti svojo ženo in ji je štiri krat 
s svojo zverinsko nečloveč-
nostjo povzročil splav. En-
krat je z udarci razbil celo 
glavo otroku v materinem 
telesu, da je po treh dneh 
spovila mrtvega otroka. 

Na večer dogodka se je ne-
nadoma vrnil nazaj domov, 
kjer je našel samo otroke do-
ma. Pogovarjal se je z otroki 
in je imel pripravljeno voja-
ško puško, za svoj zločin. Ko 
se je zvečer vrnila žena do-
mov, ga je seveda začudeno 
vprašala, kaj ga je nenadoma 
prineslo spet nazaj. Toda 
v hipu nato je že videla ob 
njem puško. Skočila je k nje-
mu in ga objela, češ naj ji 
prizanese. Okrutnež se ni 
zmenil, da bo svoje otroke 
osirotil in je sprožil nanjo. 
Žena je bila toliko prisebna, 
da je puško odbila in si rešila 
življenje z begom v hišo in 
zaklenila vrata. Kovač je 
opustil namero in odšel. Se 
tisto noč se je s pomočjo le-
stve splazil skozi okno k svo-
ji ljubici Koren Tereziji in jo 
spečo umoril s strelom v pr-
ša. Ubita je imela poleg sebe 
leto in pol starega otroka, 
kateremu se ni nič zgodilo. 
Odvratni morilec je nato po-
begnil po lestvi zopet na pro-
sto. Kakih petdeset metrov 
od poslopja, kjer je napravil 
zločin, je ob prvih vzklikih 
na pomaganje, ko je mati 
umorjene zagledala mrtvo 
hči, napravil samomor. 

Zločinec, ki se je sam ob-
sodil, je bil znan kot nemo-
ralen ženskar in delomrznež. 
V poslovilnih pismih, ki so 
jih našli v njegovi torbici, je 

navedel, da je ljubico umoril 
zaradi tega, ker se je upirala 
njegovi zahtevi, da gre 
z njim v Zagreb. 

Grozen primer na j da malo 
več misliti lahkomiselnim 
ženskam, ki se spuščajo 
v zgodbice s tako pokvarje-
nimi brezsrčneži. 

Celjski tednik, 26. 8. 1950. 

Sreča na vrtiljaku 
Tradicionalna Žalska noč, 

veselična prireditev, ki je bila 
letos 1. julija, bi se bila lahko 
tragično končala, če ne bi 
vmes posegla sreča. 

Na enem izmed tamkajšnjih 
zabaviščnih prostorov je ne-
prenehoma obratoval velik vr-
tiljak, last Vojteha N. iz Litije, 
na katerem pa se je, na vso 
srečo že proti koncu nekajmi-
nutne vožnje, zlomila glavna 
gred. Vrtiljak, na katerem je 
bilo takrat 18 oseb, se je zaradi 
tega zrušil na tla, hujših posle-
dic pa ni bilo. Se najslabše jo 
je odnesel desetletni Marko iz 
Vrbja, ki je pri padcu utrpel 
lažje telesne poškodbe, pet 
otrok pa je dobilo le nekaj 
manjših udarnin in prask. 

Kriminalisti UNZ Celje so 
pričeli nemudoma zbirati ob-
vestila in ugotavljati vzroke za 
to nezgodo. Po nalogu preisko-
valnega sodnika je kasneje šel 

na kraj dogodka tudi izvede-
nec ustrezne stroke, ki bo po 
opravljenem delu podal svoje 
mnenje. Šele na osnovi tega 
mnenja bo mogoče ugotavljati 
krivdo oziroma govoriti o de-
ležih krivde za ta neprijetni 
dogodek na Žalski noči. 

Truplo v potoku 
v potoku Koprivnica v Novi 

vasi v Celju so 29. junija zve-
čer našli truplo ženske, katere 
identiteto sprva ni bilo mogo-
če ugotoviti. So pa preiskoval-
ci takoj ugotovili, da ni šlo za 
kakšno nasilno smrt, ampak 
za utopitev, ki je sledila ne-
srečnemu padcu. Naslednji 
dan je bilo že znano, za koga 
gre; utopljenka je bila Ljud-
mila S. (49) iz Celja. 

Nesreča na počitnicah 
Anica in Janez F. iz Prežigala na Konjiškem sta 1. julija 

popoldne na domačem skednju pripravljala cevi puhalnika, pri 
tem pa so jima pomagali trije nečaki, ki so pri njima preživljali 
vesele počitnice. Ko so s skupnimi močmi sestavili že okoli 
5 metrov cevi, sta otroke napotila po še eno cev, ki je bila na 
koncu senika. Desetletna Mihaela in osemletni Marko sta stekla 
po cev, med potjo pa sta padla v odprtino skozi katero mečejo 
seno v hlev. Pri padcu se je Marko prijel za rob in se rešil, 
Mihaela pa je padla 5 metrov globoko in obležala s hudimi 
telesnimi poškodbami. 

Za varno pot v šolo 
v Celju so trenutno štiri izredno kritične črne točke 

v vsakodnevni prometni varnosti osnovnošolcev. Čas 
počitnic pa je vsaj po mnenju staršev najprimernejši, da se 
poskrbi vsaj za najosnovnejšo prometno varnost. 

Najbolj odločni so starši, katerih šolarji obiskujejo OŠ 
Frana Kranjca na Polulah. Do septembra zahtevajo sema-
forizacijo križišča na Polulah ter zagotovitev osnovne 
prometne varnosti za šolarje iz Košnice, sicer svojim otro-
kom ob začetku šolskega leta ne bodo dovolili k pouku. 

Po besedah vodje strokovne službe za družbene dejav-
nosti Mestne občine Celje Željka Ciglerja je čimprej treba 
zagotoviti tudi varno pot učencem III. OŠ, ki dnevno 
pešačijo med svojo šolo in Centrom interesnih dejavnosti, 
prometna varnost pa se je v zadnjem času močno poslab-
šala tudi v predelu Nove vasi in Hudinje. Tu velja omeniti 
gost promet in visoke hitrosti voznikov na odprtem 
cestišču med cerkvijo Sv. Duha in novim gostiščem Med-
ved, prav tako pa tudi problem šolarjev s Hudinje, ki 
obiskujejo OŠ Frana Koša. Ob povezovalni cesti Hudinja-
Nova vas namreč zanje ni urejene peš poti. 

Odgovor na to, kako bodo v občini ob skromno odmerje-
nih proračunskih sredstvih - svetniki so se prvega branja 
proračuna lotili predvčerajšnjim - zagotovili potreben 
denar za vsa dela, pa bo treba še poiskati. 

IS 
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Desete Zlate citre 
Mojster cJter Je Jurij Marjetič Iz Novega mesta 

v prelepem okolju griške-
ga letnega gledališča in ob 
prijetnem vremenu, je bila 
v nedeljo 10. prireditev Zlate 
citre, ki jo pripravlja DPD 
Svoboda Griže. 

Letošnje jubilejno sreča-
nje slovenskih citrarjev je 
privabilo še več igralcev na 
ta instrument kot pretekla 
leta, pa tudi poslušalcev je 
bilo več kot tisoč. Revija se je 
pričela z nastopom citrarjev 
za naslov Mojster citer, za 
katerega se je potegovalo 25 
citrarjev solistov, pet duetov 
in pet skupin iz raznih kra-
jev Slovenije. Mojstrski na-
slov si je priigral Jurij Mar-
jetič iz Novega mesta. Žirijo 
za podelitev naslova Mojster 
citer so sestavljali Drago 
Kunej iz glasbeno narodo-
pisnega inštituta ZRC SA-
ZU, Mile Trampuš iz Centra 
srednjih šol Velenje in Ne-
nad Firšt, prof. glasbe iz 
Celja. 

Po krajšem premoru je na-
stopajoče in obiskovalce na-
govoril minister za kulturo 
Sergij Pelhan. Poudaril je, 
da v Evropi lahko obstane-
mo le, če bomo negovali svo-
jo kulturno dediščino in skr-
beli za njen razvoj in samo-
bitnost, za kar pa bo potreb-
no v slovenski ustavi nekaj 
členov prečrtati in dodati 
nekaj takih, ki bodo kulturo 
slovenskega naroda postavili 

na mesto, ki ji gre. »Priredi-
tev Zlate citre sodi nedvom-
no v tisto zvrst, ki neguje 
žlahtnost ljudske glasbene 
ustvarjalnosti in poustvar-
jalnosti. Slovenci smo citre 
skupaj z izvajalci - glasbeni-
ki vzeli za svoje in dokaz te-
mu je tudi obisk in odmev 
prireditev Zlate citre. Brez 
citer in brez te prireditve bi 
bila naša kultura mnogo si-
romašnejša«, je v uvodni be-
sedi brošure, ki so jo izdali 

ob reviji Zlate citre med dru-
gim tudi zapisal Sergij 
Pelhan. 

V drugem delu so nastopili 
najboljši slovenski citrarji, 
ki so se na tem instrumentu 
že zdavnaj dokazali. Ob kon-
cu so podelili tudi posebna 
priznanja ob 10-letnici revi-
je, ki so jih prejeli citrarji, ki 
so od vsega začetka sodelo-
vali in vzpodbujali rast revi-
je ter prizadevni krajani 
Griž, brez katerih bi te revije 
tudi ne bilo, ne prve in vseh 
naslednjih devetih. 

Obiskovalci pa so si lahko 
ogledali tudi razstavo starih 
citer in ročnih del. 

T. TAVČAR 

Najstarejši citrar je bil Marko Udovič iz Celja, ki bo letos dopolnil 90 let 

Mojster citer je postal Jurij Marjetič. 
Sergij Pelhan, minister za kulturo, si je z zanimanjem ogledal 
razstavo del griškib upokojenk. 

Ameriški heavy-metalci UGLY KID JOE so nase opozorili pred 
tremi leti s komadom »Everything About You« in nato z LP-ja 
»American's Least Wanted« nanizali še nekaj manjših hitov, 
zatem pa so se za več kot leto dni umaknili s scene. Letos se je ta 
califomijska peterica spet podala v studio in nastal je album 
»Menace To Sobriety«, ki je zapolnjen s precej tršim zvokom in 
po prvih reakcijah nanj zagotovo ne bo ponovil uspeha prejš-
njega albuma. 

THE ROLLING STONES so trenutno na evropskem delu 
svetovne turneje, na kateri promovirajo svoj zadnji album 
»Vodoo Longue«. Mick Jagger, Keith Richards, Charlie Watts in 
Ron Wood trenutno nastopajo po Veliki Britaniji, kjer se je te 
dni na trgovinskih p>olicah znašla kolekcija 18 plošč, ki so jih 
Rolingi posneli za založbo London records med letoma 1963 in 
1971. Vse posnetke je omenjena založba seveda digitalno obde-
lala in jih objavila na kompaktnih ploščah. 

Za podoben korak se je odločila tudi ameriška založba Def 
Jam, M je ob svoji desetletnici na CD formatu ponovno izdali 
zgodnje posnetke nekaterih svojih najbolj udarnih in najbolje 
prodajanih varovancev - Beastie Boys, LL Cool J, iHiblic 
Enemy... 

Britanski zvezdniki OASIS so že posneli ves material za svoj 
drugi album, ki bo izšel sredi septembra pod naslovom »Mor-
ning Glory«. To naj bi bil po besedah bratov Gallager, Noela in 
Liama (na sliki), tudi predzadnji album te skupine, ki se name-
rava naslednje leto, ob izidu tretjega albuma, samoukiniti. 

PAULA WELLERJA pri nas 
poznamo predvsem kot vodjo 
skupine T^e Jam, ene i z m ^ 
boljših novovalovskih britan-
skih zasedb z začetka osemde-
setih. V Angliji ta glasbenik še 
danes uživa velik ugled in se 
s svojimi ploščami redno uvrš-
ča na lestvice najbolje proda-
janih. S svojim zadnjim studij-
skim dosežkom, ploščo »Stan-
ley.Road«, se je v začetku juni-
ja za teden dni uvrstil prav na 
vrh angleške lestvice UK Top 
50 LP's. 

Založba kaset in plošč RTV 
Slovenije je nedavno tega na 
kasetnem formatu izdala 13 
skladb, ki so jih med leti 1976 

in 1986 na šestih LP-jih obja-
vili takrat zelo popularni istr-
ski heavy-metalci ATOMSKO 
SKLONIŠTE. Omenjena sku-
pina še vedno deluje, sicer 
v precej spremenjeni zasedbi, 
lani pa je za ameriško založbo 
East Europe records izdala že 
dvanajsti album. 

Ob podpori ljubljanskega 
ŠOU-a sta Dallas in radio Štu-
dent pred kratkim objavila CD 
»Izštekani na Radiu Študent«. 
Gre seveda za ploščo, na kateri 
so izbrani »unplugged« pos-
netki iz glasbene oddaje »Vaš 
omiljeni DJ Jure«, ki jo že tret-
je leto vodi in pripravlja Jure 
Longyka. V 25 oddajah je, po-
leg nekaterih najbolj znanih 
slovenskih bendov, nastopilo 
tudi nekaj tujih izvajalcev, 
med katerimi je še posebej iz-
topal nastop britanskih zvezd-
nikov Inspiral Carpets. Na to; 
kratni kompilaciji, ki naj bi jj 
kmalu sledili še dve, so zbrani 
»izštekani« posnetki skupi" 
Sokoli, Let 3, Niet, Demolitiofl 
Group, Miladojka Younee<i 
Let 3, Ghost Of The 50", Drag« 
Mlinarca in Vlada Kreslina. 

STANE ŠPEGEl-

D E L O 
v s r e d i š č u 

d o g a j a n j 



a r GLASBA 

V znamenju ročka 
Ročk Festival. ¥ Vojniku preUstavll vrsto obetavnih tlomačih skupin 

č e je bilo še pred tremi leti 
moč z gotovostjo trditi, da 
razen redkih izjem v celjski 
regiji skorajda ni mladih 
rockovskih skupin, si danes 
tega ne bi mogli več privoš-
čiti. Tako gre vsaj soditi po 
uspelem Ročk Festivalu 
v vojniškem parku ob Hudi-
nji, kjer se je v petek, 30. 
jimija, predstavilo 9 mladih 
skupin in pokazalo zanimiv 
presek rockovske ustvarjal-
nosti na tukajšnjih tleh. 

Festival je ob pomoči pri-
jateljev in simpatizerjev or-
ganizirala ročk zasedba 
Emerson iz Vojnika, na njem 
pa so poleg nje nastopile še 
skupine Totenkamra, Beriše, 
Horse Control, Zeus, Preze-
bla mafija, Urbanks, Noxire 
in Uncle Jack. 

Večina skupin prihaja iz te 
regije, vsaka pa je po svojih 
močeh predstavila svoje vi-
denje ročk glasbe današnje-
ga in tukajšnjega trenutka. 
Ta se giblje od konvenci-
onalnega, lahko ugotovimo 
da dokaj solidnega preigra-
vanja uspešnic vseh rockov-
skih žanrov, preko eklektič-
ne avtorske glasbe, ki črpa 

navdih v zadnjih tridesetih 
letih rockovske zgodovine 
ter vse do alternativne godbe 
in hardcorea. 

Po približnih ocenah je fe-
stival privabil kakšnih 700 
obiskovalcev, ki so pokazali 
pravšnjo mero zanimanja za 
dogajanje na odru, tako da je 
žur v popolnosti uspel. 
Vzdušja ni moglo pokvariti 
niti neustrezno ozvočenje, 
njegov lastnik pa poleg pre-
simljivega nepoznavanja 
tonske tehnike ni premogel 
drugega kot dobršno mero 
bleferstva. Organizatorji so 

namreč nekaj dni pred festi-
valom ostali brez dogovorje-
nega ozvočenja, to pa je 
omenjeni srečni lastnik izko-
ristil za izsiljevalsko visoko 
ceno svoje storitve in de-
monstracijo sprotnega uče-
nja osnov ozvočevanja, ki je 
pred začetkom festivala ter 
med nastopi nekaterih sku-
pin pretilo, da utegne izničiti 
napore prirediteljev. Zvočna 
slika se je sicer skozi samo 
prireditev popravila do oce-
ne solidno, vendar gre sluti-
ti, da so temu prej botrovale 
srečne okoliščine kot znanje. 

Za konec le še to: skupine, 
organizatorji in občinstvo so 
potrdili prepričanje pozna-
valcev rockovskega dogaja-
nja pri nas, da je takšnih pri-
reditev pri nas še vedno pre-
malo. Vprašanji zakaj je te-
mu tako in ka j storiti v bo-
doče, pa verjetno sodita pod 
kakšen drug naslov. Enega 
izmed možnih, recimo mu 
kar »sam svoj mojster« odgo-
vorov, smo lahko videli in 
slišali v Vojniku. Od kod 
lahko pričakujemo nasled-
njega? 

V.O. 

Hvmos: Zeleni Jurij 
Najnovejši projekt glasbenega založ-

ništva Helidon, ki je doslej edini te vrste 
v Sloveniji, so poimenovali Hymnos: Ze-
leni Jurij. 

Projekt je začel nastajati pred tremi 
leti, ko ga je skupina glasbenih ekspertov 
pri ministrstvu za kulturo podprla kot 
izredno akcijo. Zamišljen je bil kot prva 
predstava novo nastajajočega eksperi-
mentalnega odra ljubljanske opere. Ker 
glasba presega klasične okvire, saj vse-
buje tudi elemente ročka, jazza in drugih 
zvrsti, in ker so zagovorniki tradicije na-
sprotovali ustanovitvi eksperimentalne-
ga odra pri operni ustanovi, so avtorji in 
izvajalci spremenili načrt. Svoja priza-
devanja so osredotočili na snemanje 
glasbe in scenarij za istoimenski TV film, 
ki ga pripravlja TV Slovenija. Pod vod-
stvom enega najmlajših slovenskih diri-
gentov, Marka Gašperšiča, ki se je prvič 
preizkusil tudi na glasbenih področjih 
zunaj klasičnih zvrsti in z digitalnim 
sekvenčnim snemanjem orkestra in pev-
cev, je v studiu Metro tri leta nastajal 
posnetek, katerega del je shranjen na no-
vi kompaktni pološči Hymnos: Zeleni 
Jurij. Drugi del bo uporabljen na CD-
romu, katerega izid je načrtovem za le-
tošnjo jesen, tretji pa kot filmska glasba 

v omenjenem filmu, ki naj bi bil premier-
no uprizorjen naslednjo pomlad. 

Koncertni mojster orkestra Slovenske 
filharmonije in avtor glasbe za film Hal-
gato, Saša Olenjuk, je tokrat poleg violi-
ne zaigral tudi na električno kitaro. Na 
synthesiserjih in električni bas kitari ter 
jazzovskih bobnih so odigrali svoje dele 
studijski glasbeniki, ki so, kot trenutno 
najboljši v tej zvrsti, prisotni v zvokih 
najnovejše slovenske pop, ročk in jazz 
glasbe. Pavke, vibrafon, marimbo, tim-
pane in ostala tolkala so odigrali člani 
radijskega orkestra in hkrati slovenske-
ga Studia za tolkala. Odlomke, v katerih 
nastopijo flavte, oboe, klarineti in fagoti 
je izvedel Slovenski pihalni kvintet ob 
pomoči še dveh flavtistov. Vidno vlogo 
med instrumentalisti sta odigrali harfist-
ki Nataša Valant in gostja iz Rijeke - Di-
ana Grubišič. Glavne vloge so zapeli Re-
beka Radovan in Zdenka Gorenc ter 
igralec ljubljanske Drame - Matija Roz-
man. Dirigent Marko Gašperšič je na do-
ločenih mestih sam uporabljal tudi synt-
hesiser in sodeloval pri končni produkci-
ji posnetka, ki jo je - ob priznanju bistve-
nega deleža Andreja Nanuta pri obliko-
vanju zvočne slike podpisal avtor, Mat-
jaž Jarc. SIMONA BRGLEZ 

PRED 5. LETI: 
1. VVORLD IN MOTION NEW ORDER 
2. HEAR THE DRUMMER CHAD JACKSON 
3. KILLER ADAMSKI 

PRED 10. LETI: 
1. 19 PAUL HARDCASTLE 
2. KAVLIGH MARILLON 
3. AVIEVVTOKILL DURAN DURAN 

PRED 15. LETI: 
1. THEME FROM MASH THE MASH 
2. FUNKYTOWN LIPPS INC. 
3. NO DOUBT ABOUT IT HOT CHOCOLATE 
PRED 20. LETI: 
1. VVHISPERING GRASS VVINSDOR DAVIES 
2. THREESTEPSTOHEAVEN SHOWADDYWADDY 
3. I'M NOT IN LOVE 10CC 
PRED 25. LETI: 
1. IN THE SUMMERTIME MUNGOJERRV 
2. LRIGHT NOW FREE 
3. GROOVIN' WITH MT. BLOE MR. BLOE Pop loto 

Za skladbe, ki jih je izbral Aljoša Bončina, lahko 
glasujete v sredo, 12. julija ob 18. uri. Kupone na dopis-
nicah pošljite na naslov: Radio Celje, Prešernova 19, 
Cel]e. 
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Jeseni rojstvo Almere 
Japonski Nissan je že pred 

meseci doma postavil na cesto 
pulsar, nadomestilo za sunny-
ja, skoraj izjemno uspešen av-
tomobil. Sedaj pa bo pulsar 
doživel evropsko premiero na 
septembrskem avtomobilskem 
salonu v Frankfurtu, vendar se 
bo na stari celini imenoval al-
mera (na sliki). 

Avtomobil bodo izdelovali 
v varianti s petimi in tremi 
vrati, kasneje pa naj bi ponu-
dili še limuzinsko in kombi iz-

vedenko. Avtomobil bo nasta-
jal v modemi tovarni v Kyus-
bu in - tako pravijo Nissa-
nu - je namenjen zgolj evrop-
skim avtomobilskim trgom. 
Čeprav bo zunanja dolžina 
obeh izvedenk različna, bo 
medosna razdalja ostala ena-
ka, avtomobili pa bodo name-
nili tri motorje: 

1,4-litrski agregat z močjo 
87 KM pri 6000 vrtljajih v mi-
nuti, pa 1597-kubični motor 
z močjo 100 KM pri prav tako 

6000 vrtljajih v minuti in še 
dizelski agregat, ki bo pri gib-
ni prostornini 1974-kubičnih 
centimetrov razvijal največ 75 
KM. Nissan almera bo na voljo 
tako z ročnim kot tudi avto-
matskim menjalnikom, pod-
vozje, predvsem zadnja prema, 
se bo v marsičem zgledovalo 
po tistem, kar so uporabili pri 
veliko večji in prestižnejši ma-
ximi QX. Kdaj se bo nissan 
almera pojavil pri nas in pri 
uradnem zastopniku Nissan 
Adrii, ta hip še ni znano. 

Slabo za luksuz, 
ilobro za 
športnost 

Po mnenju vplivne in tudi 
priznane ekonomske ustanove 
Economist Intelligence Unit 
(EIU) se bo v prihodnjih letih 
evropski trg opazno spre-
menil. 

Tako menijo, da se bo 
zmanjšalo povpraševanje po 
luksuznih avtomobilih, k če-
mur naj bi pripomoglo pred-
vsem omejevanje porabe gori-
va in dodatni davki na luksuz. 
Povpraševanje po luksuznih 
avtomobilih naj bi sicer naraš-
čalo do konca prihodnjega le-
ta, kasneje pa naj bi se zmanj-
šalo za petino. Po mnenju te 
ustanove bodo v ospredju tako 
imenovani limuzinski kombiji 
(espace, previa ipd.), še bolj pa 
naj bi šli v promet športni av-
tomobili in dvosedežniki (kot 
fiat barchetta, pa alfa romeo 
spider ipd). Skratka, evropski 
avtomobilski trg naj bi se do 
konca tisočletja občutno preo-
blikoval. 

Mitsubishi in njegov ICDIGE motor 
Japonski Mistubishi bo za-

čel kmalu izdelovati svoj novi 
ICDIGE motor. 

Gre za 1,8-litrski bencinski 
agregat s po štirimi ventili na 
valj, pri katerem bodo upora-
bili dizelsko tehniko nepo-
srednega vbrizgavanja goriva. 
Tako bodo tudi mešanico ben-
cinskega goriva in zraka kot 
pri dizelskim motorju tik pred 
vžigom vbrizgovali v zgoreval-

ni prostor, tako da bo učinek 
večji, še posebej, ko bo šlo za 
navor in motomo moč v vseh 
območjih motornih vrtljajev. 
Po trditvah strokovnjakov naj 
bi bil ta motor za kakšnih 10 
odstotkov učinkovitejši od se-
danjih primerljivih bencinskih 
motorjev, poleg tega pa bo 
v zrak spuščal vsaj za 90 od-
stotkov manj škodljivega duši-
kovega monoksida. 

Ši(oda predstavila feiicijo icombi 
Na nedaNTiem avtaomobil-

skem salonu v Brnu je Škoda 
postavila na ogled kombijev-
sko izvedenko felicie. 

Ta avtomobil je češka avto-
mobilska hiša že precej časa 
napovedovala, saj bo z njim 
nadomestila škodo forman, 
kombijevsko izvedenko škode 
favorit. Zanimivo je predvsem 
to, da bo vozilo končno na vo-
ljo z 1,6-litrškim bencinskim 
motorjem (75 KM), ki je delo 
Volkswagna, medtem ko naj bi 
nekaj kasneje ponujali tudi iz-
vedenko s turbodizelskim VW 
agregatom. Po napovedih to-
varne naj bi prodaja avtomo-
bila vsaj v nekaterih evropskih 
državah, denimo v Nemčiji, 

stekla že 15. julija, pri čemer 
naj bi bila cena za osnovno 
izvedenko nekaj več kot 18 ti-
soč mark. Kdaj bo feUcia kom-
bi na voljo v Sloveniji in, po 
čem, za sedaj še ni znano. 

Continetai: 
dobro, ne pa 
izjemno 

Izdelovalci avtomobilskih 
gum so nekako v senci avto-
mobilskih tovarn,čeprav je na 
dlani, da brez dobrih gum pač 
ni dobrega avtomobila. 

Nemški koncem Continetai, 
ki vključuje tudi avstrijski 
Semperit, ta pa kranjsko Savo, 
je v prvem letošnjem četrtletju 
ustvaril za 3,3 milijarde mark 
prometa. To je za 5,4 odstotka 
več kot lani v tem času. Lani je 
bilo čistega dobička za 71 mi-
lijonov mark, letošnji pa naj bi 
bil precej višji. Vendar je to 
odvisno tudi od tega, ali se bo 
korporaciji posrečilo nevtrali-
zirati dve letošnji povišanji 
cen, do katerih je prišlo zaradi 
dražjih surovin in višjih plač, 
izsiljenih v nedavnih stavkah. 

Dobra prodaja 
avtov na 
Japonsicem 

Medtem ko Evropa za letoš-
nje leto verjetno ne bo mogla 
trditi, da je bilo (ali bo) pro-
dajno uspešno (kar velja tudi 
za ZDA), pa z Japonskega pri-
hajajo drugačne novice. 

Tako so aprila na Japon-. 
skem prodali več kot 374 tisoč 
domačih avtomobilov, kar je 
za 0,5 odstotka več kot aprila 
lani. Ob tem skromnem pove-
čanju pa ne bi smeli pozabiti, 
da je bila v zadnjih dveh letih 
krivulja prodaje na Japon-
skem upognjena zgolj navzdol 
in zato vsako, tudi še tako 
skromno povečanje, pomeni 
zelo veliko. Med tovarnami je 
svojo prodajo v četrtem letoš-
njem mesecu najbolj povečala 
Honda (za 18,1 odstotka), 
uspešen je bil tudi Nissan (za 
6,4 odstotka več), medtem ko 
je bil posel s toyotami za 5,4 
odstotka skromnejši. Po sploš-
nem mnenju je k boljši prodaji 
avtomobilov prispevalo dej-
stvo, da so se tovarne na trgu 
pojavile s cenejšimi izveden-
kami že znanih avtomobilov, 
hkrati pa so nekateri novi av-
tomobili cenejši, kot so napo-
vedovali. Nihče pa še ne ve, 
kaj se utegne zgoditi v prihod-
njih mesecih, pri čemer ni mo-
goče zanemariti dejstva, da so 
propadla pogajanja med ZDA 
in japonsko o izravnavi ameri-
škega avtomobilskega defi-
cita. 

Sejem rabljenih avtomobilov pred dvorano Golovec v Celju je bij 
na prvi julijski dan nekoliko slabše obiskan, manj pa je bilo tudi 
prodajalcev. Izmed 590 vozili se jih je na koncu prodalo 20, organiza-
torji pa so izdali še 90 kompletov kupoprodajnih pogodb. V prihodnjih 
nekaj tednih je zaradi dopustov nasploh pričakovati nekaj manjšo 
ponudbo rabljenih vozil. 

Špansifi Seat (znova) v težavah 
španski Seat, ki je znotraj 

Volkswagnovega avtomobil-
skega koncema, se nekako ne 
more izvleči iz rdečih številk, 
v katere je zabredel leta 1993. 
Tedaj je imel za skoraj kata-
strofalnih 1,1 milijarde dolar-
jev izgube, ki jo je moral tako 
ali drugače pokriti matični 
Volkswagen, pri čemer je po-
tegnil tudi nekaj zelo drastič-
nih in za zaposlene v tej špan-
ski tovarni tudi bolečih potez. 

V letošnjem prvem četrtletju 
pa tovami sploh ne gre pose-
bej dobro, kajti izgube je bilo 
za 39 milijonov dolarjev. Seve-
da številka ni izjemno proble-
matična, toda prav posebej 
ugodna tudi ni, kajti evropski 
avtomobilski trg vendarle ka-
že znake okrevanja. V španski 
tovami ob tem priznavajo, da 
je povpraševanje po njihovih 
avtomobilih ta hip manjše kot 
pa proizvodnja, zato so že 
zmanjšali izdelavo ibiz, tole-

dov in cordob. Lani oziroma' 
predlani se je reševanje te po-" 
membne španske avtomobil-
ske tovame vključila tudi' 
španska vlada, kajti matični' 

s prvim človekom Piec^ 
bom je grozil, da bo v barce-
lonski tovami Zona Franca' 
odpustil kar 15 tisoč delavcev.] 
Zadrego oziroma spor so ne-j 
kako rešili, sedaj pa naj bi st 
sindikati in vodstvo tovame" 
vendarle sporazumela o pri-] 
hodnjem odpuščanju delavcev, 
- če se bo povpraševanje po se-, 
atih še naprej zmanjševalo. Po 
drugi strani je zanimiva lakota^ 
po španskih avtomobilih na 
slovenskem trgu, kjer je urad-] 
ni predstavnik te tovarne, 
ljubljanski Porsche Inter 
Auto, samo maja prodal 307; 
seatov. Glede na sedanje oko-
liščine to lahko pomeni, da ča-; 
kanje na nekatere seate vsaj 
pri nas ne bo več tako dolgo, 
kot je bilo minule mesece. Na 
sliki: seat ibiza. 

FIAT, LANCIA, AUDI, SEAT, OPEL 
UN01,0 12.990 
TEMPRA1,4 16.990 
GROMA 2,0 S Max. dod. oprema 19.990 
LANCIA THEMA 2,016V Max. opr. 24.990 
LANCIA DEBRA 1,3 TURBO DIZEL 21.990 
OPEL GORSA 1,2 SWING - Dvojna-ročna blazina, 
el. stekla, cent. zaklep., 6 zvočnikov, ojačitve 17.990 
OPEL OMEGA 3000/2.4 v Max. oprema 29.990 
OPEL ASTRA 1,4 82 KM (klima) 18.990 
OPELVEGTRA 1,7 DIZEL (klima) 18.490 
AUDI 80 TDI (bogata dod. oprema) 25.990 
AUD1100 2,3E AUT. (bogata oprema) 26.990 
SEAT TOLED01,8HLX oprema + klima 23.990 
Možnost bančnega kredita, staro za novo. 

MONTANA d.o.o., CELOVŠKA 135, LJUBLJANA 
tel. 061/159-30-30 
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V MODNEM 
VRTINCU 

Pripravlja: 

VLASTA CAH - ŽEROVNIK 

Za vse zamudnike naj še en-
krat povemo, kdo so nagrajen-
ci meseca junija, torej tisti na-
ši bralci oziroma poslušalci 
Radia Celje, ki so jih izžrebali 
v oddaji, ki je bila na sporedu 
Radia Celje zadnjo junijsko 
soboto. In ki so ali pa še bodo 
prejeli nagrade. V drugi polo-
vici julija bo ročno pleten pu-
lover prejel Primož Točaj iz 
Šmartnega v Rožni dolini, roč-
no poslikan svilen šal bo nosi-
la Vida Pejša iz Celja, darikd 
bon v vrednosti 5 tisoč tolar-
jev, ki ga podarja prodajabia 

Papillon iz Celja, pa je po pošti 
že prejela Drida Kalšek iz Zi-
danega Mosta. 

Čeprav je Modni vrtinec 
vsako leto v juliju in avgustu 
na dopustu, bomo redne me-
sečne nagrade kljub temu iz-
žrebali, pa vas zato tudi v teh 
dveh najbolj vročih mesecih 
vabimo, da nam pošiljate od-
govore na anketna nagradna 
vprašanja. Veseli bomo tudi 
vaših pripomb, ocen, mnenj in 
predlogov, katerih modnih po-
dročij naj se v prihodnje dota-
knemo. Uredništvo 

Otroška modna 
mavrica 

Zgrešeno je prepričanje, da 
si naš drobižek pod pojmom 
počitnice predstavlja le čofo-
tanje po vodi, razburljivo skri-
vanje med borovci, zidanje 
peščenih gradov in lizanje sla-
doleda . . . Tudi najmlajši si že-
lijo lepih in modnih oblačile, 
zato jim dovolite, da sodeluje-
jo pri obnovi oziroma nakupu 
nove poletne garderobe. Za ra-
hlo orientacijo pa nekaj najno-
vejših predlogov tete Mode: 

Kopico radoživih novosti je 
znova natrosila - od videza mi-
ni modne ekspedicije, zazna-
movane s safari lookom, malih 
mornarjev in momark do ro-
mantično-čipkastega vzdušja 
na zračnih oblekicah. Seveda 
ni pozabila predvsem na 
udobje - znova so aktualni 
malce preveliki igralni pajaci 
s kratkimi hlačnicami ali hlač-
nicami do kolen. S takšnim 
oblačilcem ostane vse na svo-
jem mestu oziroma v žepih, saj 
so veliki in prijazno globoki. 

Glavni vir ekspresivnosti 

nove otroške mode pa je brez 
dvoma mavrična paleta barv. 
Nežni vodeni toni rožnate in 
rjave na eni, dinamično rume-
no-rdeča paleta na drugi in še 
modro-zelena svežina na tretji 
strani. Barve, sestavljene v ra-
zigrano mešanico vzorcev, 
prevladujejo na bombažnih 
materialih, ki ljubijo športne 
kroje z etničnimi oziroma po-
deželskimi aplikacijami. 

Naše najmlajše gospodične 
je moda okrasila z rustikalno 
čipko od glave do čevelj cev. 
No, ko smo že pri glavah - le-
tošnja otroška moda nikakor 
ne želi videti kuštravih glavic 
na močnem soncu brez slamni-
kov, safari klobukov, platne-
nih čepic ali kvačkanih kapic. 
Če vas otroške modne muhe ne 
zanimajo preveč, pa upošte-
vajte vsaj slednjo. Tisti, ki 
imate kakšen nadležen spomin 
na glavobole oziroma poviša-
no telesno temperaturo na po-
čitnicah, že veste, z aka j . . . 

VLASTA 
Nagradno anketno vprašanje meseca julija: 
NA OBIČAJNI PLAŽI STE, OPAZUJETE KOPALCE, KAJ 
VAS PRI NEKATERIH NAJBOLJ MOTI? 
a) ženske s povešenimi prsmi, ki ne nosijo nedrčka ali je ta 
neustrezen; 
b) če se dame na skalnati plaži opotekajo v natikačih z zelo 
visoko peto; 
c) moški s »pivovskim« trebuščkom, pod njim pa hlačke-mini-
malke; 
d) kaj drugega (vpišite): 

Cena kombajniranja žita 
Poglejmo si izračun cene kombajniranja žita. Narejen je na pod-
lagi kataloga stroškov kmetijske mehanizacije. Cene iz tega 
kataloga so tudi osnova za obračun storitve preko strojnega 
krožka. Pri izračunu storitve je upoštevana življenjska doba 
kombajna 12 let. Predvidena letna raba je 120 ur. V ceni stori-
tve so vsebovani tudi stroški shranjevanja, zavarovanja, spre-
menljivi stroški (gorivo, mazivo) in stroški vzdrževanja. 

Cena kombajniranja je odvisna od tipa kombajna in od nje-
gove zmogljivosti (širine motovila). Ceno stori tvena uro izra-
čunamo tako, da stroškom kombajna prištejemo stroške dela 
(kombajnist); 

tip kombajna 
(širina motovila) kombajn kombajnist storitev 

(SIT/uro) (SIT/uro) (SIT/uro) 
širina 2,5 do 2,8 m 5.110 600 5.710 
širina 3 m 6.095 600 6.695 
širina 3,9 do 4,2 m 12.234 600 12.834 
širina 4,5 do 4,8 m 14.175 600 14.775 

Pri obračunu storitve po površini požetega žita pa moramo 
upoštevati zmogljivost kombajna. To je: koliko ur na hektar 
porabi za žetev. 

zmogljivost 
kombajna: 1 ura/ha 1,5 ure/ha 2 uri/ha 2,5 ur/ha 3 ure/ha 

(SIT/ha) (SIT/ha) (SIT/ha) (SIT/ha) (SIT/ha) 
šinna 
motovila 
2,5-2,8 m 11.420 14.275 17.130 
3 m 13.390 16.738 
3,9-4,2 m 12.834 19.251 
4,5-4,8 m 14.775 

Če si pogledamo zneske pri povprečni zmogljivosti kombaj-
nov, lahko ugotovimo, da bi stalo kombajniranje od ^ 1.000 
SIT/ha do 16.000 SIT/ha; v povprečju torej 14.000 SIT na hek-
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Biftek na žaru 
Potrebujemo: 600 g goveje-

ga fileja, 40 g olja, 40 g zelišč-
nega masla, 40 g olja, 10 g gor-
čice, 4 sveže paradižnike, sol 
in poper. 

Croveji file narežemo na tan-
ke zrezke, jih nekoliko potol-
čemo z dlanjo, jih malo posoli-
mo in popopramo ter namaže-
mo z gorčico in pokapamo 
z oljem. Tako pripravljeni naj 
počivajo pol ure. 

Vmes pripravimo zeliščno 
maslo. 50 g masla razmešamo 
in dodamo drobno sesekljano 
zeliščno mešanico iz zelenega 
peteršilja, drobnjaka, pehtra-
na in kaper. Vse skupaj zmeša-
mo v enakomerno zmes in iz 
nje oblikujemo drobne krogli-
ce. Damo jih v zmrzovalnik, da 
se strdijo. 

Na ogretem žaru popečemo 
goveje zrezke tako, da so še 
rožnati v sredini. Paradižnike 
prerežemo na pol in jih poka-
pamo z oljem, ter na žaru po-
pečemo. 

Zrezke in paradižnike zloži-
mo na pogret večji krožnik in 
vsak zrezek okrasimo s krogli-
co zeliščnega masla. • Zraven 

ponudimo svež domač kruh in 
kozarec piva, mešanega iz pol 
svetlega in pol terrmega piva. 

Teiečji zrezki 
v smetanovi omaki 

Potrebujemo: 4 večje telečje 
zrezke, 1 del kisle smetane, 
1 veliko žlico olja, 1 večjo če-
bulo, 2 žlici moke, pol kozarca 
belega vina, 1 del pečenkine 
omake, pol žličke pekoče pa-
prike ter sol in sveže mlet 
poper. 

Zrezke potolčemo, posolimo 
in na vroči maščobi rumeno 
zapečemo. Preložimo jih na 
krožnik in na isti maščobi pre-
pražimo sesekljano čebulo. 
Dodamo moko, prepražimo 
tudi to, potresemo s pekočo 
papriko, prilijemo pečenkino 
omako in dušimo 10 minut. 

Prilijemo vino, prevremo, 
posolimo in popopramo po 
okusu. Nazadnje dodamo kislo 
smetano. Tako pripravljenim 
zrezkom lahko dodamo tudi 
sesekljane kapre, gorčico in 
paradižnikovo mezgo. Dobimo 
zrezke v pikantni omaki. Zra-
ven ponudimo špagete, kuha-
ne al dente in zeleno solato. 

Šifra:PARLATORE 
V priloženem pismu sem 

vam zastavila kar nekaj 
vprašanj. Upam da mi boste 
lahko na vsa odgovorili, pro-
sim pa, da vseh vprašanj ne 
objavite. 

Ivana: Ker v tvojem horo-
skopu prevladuje element 
zraka, me obilica vprašan j 
sploh ne preseneča, in ker 
imaš Sonce in Mars v osmi 
astrološki hiši, razumem tu -
di tvojo skrivnostnost. Torej 
grem kar k odgovorom: šola, 
ki si jo izbrala, je bila ka r 
prava odločitev — čeprav ti 
utegne v prvi polovici 96. le-
ta malce zaškripati - jo boš 
pa k l jub temu končala. Do 
redne zaposlitve je še ka r ne-
ka j let, saj te bo navduševalo 
več stvari, kot jih poznaš do 
sedaj. Ustreza ti delo z l jud-
mi, nekako na očeh javnosti, 
povezano pa bo tudi s f i -
nančnimi zadevami. Par tner 
ti bo pri tem veliko pomagal. 
Najbol j ti us t rezajo potova-
nja, tu j ina , jeziki in vse kar 
je povezano z medsebojnimi 
kontakti . Na teh področjih 
boš uspešna — kar veliko 
možnosti imaš! Glede zdrav-
ja bolj pazi na kožo, kosti in 
krvni obtok ter z n j im v zvezi 
na srce. Izogibaj se kavi, ci-
garetam in poživilom. Vsako 
leto bodi previdnejša od fe-
b rua r j a do začetka znamenja 
Dvojčkov. V tem času se ne 
napreza j in ne začenja j no-
vih stvari. Tvoj par tner bo 
imel veliko lastnosti zname-
nja Leva, izogibati pa se mo-
raš starejšim Devicam. Do-
bro se u jemaš tudi s Škorpi -
joni in Strelci. Resnično l ju-
bezen lahko spoznaš na nek 
nenavaden način, na jver je t -
neje kje v tuj ini ali na poti. 

Težave doma se bodo do 
konca letošnjega leta uredi -

le, v nas lednjem letu pa se bo 
zakompliciralo tako glede 
s tanovanja , kakor tudi de-
nar ja . Vendar pa bo druga 
polovica 96 že boljša. Tu ni 
ka j naredit i , saj stvari ne bo-
do odvisne od tebe. Ti pazi 
nase, na zdravje in šolo in to 
bo dovolj. Druge stvari bo 
spremenil čas. Ta pa je tisti, 
ki lahko dela za nas, če zna-
mo počakat i na pravi t renu-
tek. Ti si otrok prazne lune, 
zato se vsak mesec ob prazni 
luni odločaj za nove stvari in 
se napolni z energijo — bodi 
več v naravi, medit i raj , uk -
v a r j a j se s kakšnim umetn i -
škim področjem, poskrbi za-
se in podar i lepo razpolože-
nje tudi drugim. Nasploh bo-
di bolj akt ivna v času od 
prazne do polne lune, ko pa 
mesec pada, pa bodi pasiv-
nejša, t ako boš v skladu 
z naravnim ritmom. 

Šifra: VRTNICA 
Zanima me, kaj me čaka 

v letu 95 na čustvenem po-
dročju? 

Ivana: Draga Vrtnica, 
upam da se boš prepoznala 
po tem vprašanju . Kaj t i veli-
ko pisem je podpisanih 
z imenom te rože. Rekla bi 
lahko, da so Celjanom še po-
sebej pr i srcu. Kljub dolgi in 
romantični zgodovini tega 
tako opevancga cvetja, pa 
bralcem vseeno priporočam, 
da si izberejo kakšno drugo 
šifro — zato, da bodo lažje 
prepoznali odgovor. 

Torej odgovor Vrtnici, ki 
je postavila le eno vprašanje . 
Na čustvenem področju je 
bilo že konec lanskega leta 
kar neka j dogajanja , vendar 
pa se še sedaj ni sprostilo in 
rešilo. Vidim neko razpetost 
med delom in domom, pa tu -
di na družinsko f inančnem 
področju je bilo napornejše 
dogajanje . Letošnje leto je 
pr ičakovat i razplet šele v za-
četku decembra. Do t ak ra t 
ra je čakaj te z večjimi spre-
membami, sa j se utegne 
vmes še vse čudno spremi-
nja t i . Resnično velike spre-
membe pa bodo prišle konec 
j anua r j a in f eb rua r j a 96, t a -
k ra t se bodo stvari glede 
par tners tva zelo premakni le 
naprej . Do t ak ra t pa boste 
nekako vezani na delovno 
družinske okoliščine, ki vam 
vladajo zadnje leto. Vaš čas 
je pomlad in poletje, bolj pa 
pazi te oktobra ter novembra 
in v prvi polovici decembra. 
Če boste z odločitvijo glede 
par tners tva, selitve ali de-
lovnih okoliščin počakali do 
decembra, si boste zelo po-
magali, ka j t i posledice bodo 
v vsakem pr imeru dal jnoroč-
ne - pazi te predvsem na služ-
bo in tudi pr i tem, komu ka j 
zaupate in poveste. Le s tako 
pazlj ivostjo boste varno pr i -
pluli t ja , kamor hočete. Pre-
vidnejši bodite ob polni luni 
ter še dan ali dva kasneje, 
zato se ne odločajte v takih 
dneh, sa j se t ak ra t nagibate 
k pret i ravanju, ka r lahko za-
ma je vašo stabilnost . 
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Hello, počitnikarii! 
Ste živi in zdravi? Zelo vroči in zelo mokri? Uživate ob vseh 

celjskih gostilnah, ki so »in« (in brez dovoljenj), ob koncertih, ob 
ljubezni, pričakovanju morja. . . Uživate ob vseh lepotah tega 
sveta? Ob vsem za ra^ česar ima smisel ne misliti na šolo? Kar 
tako naprej! Jaz sem z vami! 

Ti 
Spoznala sem te v družbi. Prav 
tisti trenutek sem se zaljubila 
vate, a tega nisi vedel. MinUo 
je precej časa, da si spoznal in 
odkril moja čustva. 

Spominjam se lanskega pr-
vega maja na Gričku. Bil je 
prekrasen prvomajski večer, 
topel, prazničen in razigran. 
S prijatelji sem prišla do tebe. 
Oni so odšli, jaz sem ostala 
s teboj. Vprašal si, če sem jaz 
tista, id sem nora nanj. S pla-
him glasom sem ti odgovorila: 
»Da.. 

Ponudil si mi cigareto, a sem 
rekla: »Ne, hvala.«. Strmel si 
vame, jaz pa vate. Skupaj sva 
odšla k ostalim. Nato se je s ta-
bo nekaj zgodilo in objel si me. 
Prestrašila sem se in se odma-
knila, za kar mi je še sedaj žal. 
Odšel si h klopi in se nanjo 
ulegel. Rekel si mi, naj pridem 
k tebi in se usedem. To sem 
storila. Moje roke so segle 
v tvoje prečudovite rjave lase 
in te božale. Tvoja roka me je 
prijela okoli pasu in negibno 
obvisela na meni. Tako je mor-
da minila ura ali več, potem pa 
smo se odpravili domov. Relda 
sem ti »Zbogom«, ti pa si mi 
samo pomahal. 

Naslednji dan sem, ko sem 
sedela v svoji sobi, zaslišala 
glas tvojega motorja. Planila 
sem k oknu in te zagledala. 
Zvečer sem šla ven. Tudi ti si 
bil tam. Pogovarjala sva se. Ko 
si stal ob meni, sem se počutila 
tako varno. V meni je bilo pol-
no ljubezni. Razimieš me, se 
mi je zdelo. »Midva bi lahko 
hodila skupaj,« sem plaho de-
jala. »Si pa otročja,« me je za-
vrnil. 

To me je močno prizadelo. 
Skušala sem se popraviti, a je 
bilo že prepozno... 

Spoznala sem, da te je oča-
rala Darja, ta nesramnica. Va-
bila te je s svojimi očmi in te 
osvojila. Začel si hoditi z njo, 
jaz pa se s tem nisem mogla 
sprijazniti. 

Počitnice so kmalu minile. 
Bližala se je šola. Odšel si v pr-
vi letnik srednje šole v Mari-
bor. Tudi ljubezen med Darjo 
in tabo se je s tem počasi kon-
čala. Bila sem srečna, da je ta-
ko, a nisem pomislila na to, da 
imaš novo pimco. Šele pozneje 
sem izvedela zanjo. Domov si 
prihajal vsak petek. Kako sem 
se veselila teh dnevov, samo da 
bi te videla. Potrpežljivo sem 
čakala. Najini stiki so bili na-
zadnje bolj šibki. 

»Zdravo,« si mi rekel. 
»Zdravo,« sem odgovorila. 
Bil je petek, normalen, tak-

šen kot jih je bilo že mnogo 
pred tem. Obiskala nas je moja 
sestra, s sinkom. Peljala sem 
ga na dvorišče. Nečak se je 
igral, jaz pa sem sedela na klo-
pi. Nedaleč od mene so stali 
moji prijatelji in se pogovarja-
li. Zaslišala sem tvoj motor. 
Prijetno je spominjal nate in 
oznanjal tvojo bližino. Razve-
selila sem se. Pripeljal si se do 
fantov in vprašal: »Ste morda 
videli Dejana?« 

»Ne, nismo,« so odgovorili 
fantje. 

Ko si se peljal mimo mene, si 
me pogledal. Meni pa je jezik 
otrpnil in nisem mogla reči ni-
česar. Motor pa se je vedno 
bolj oddaljeval... 

Zvečer sem mislila nate. 
V srcu me je stiskalo. Ne mo-
rem ti povedati, kaj sem čutila. 
Potem sem pregnala misli, ki 
so me spravljale v obup. 

»Saj ga bom zopet videla,« 
sem upala. 

Naslednji dan je bil deže-
ven, pust in žalosten. Prišla 
sem iz trgovine. Moji so mi po-
vedali: »Cene se je ponesrečil; 
tvoj dragi.« 

»Hudo?« sem vprašala. 
»Hudo. Morda ne bo pre-

živel.« 
Ves naslednji teden si nisem 

upala k tebi v bolnico. Še-
stindvajsetega septembra smo 
odšli v šolo v naravi v Logar-
sko dolino. Neprestano sem 
mislila nate. Tudi moja prija-
teljica L. te je večkrat omenila. 
Sedemindvajsetega septembra 
je L. segla v žep po žeton in 
telefonirala domov. Naenkrat 
so se ji v očeh pokazale solze. 
Odložila je slušalko. 

»Umrl je,« je izdavila. 
Bilo je knito, preveč kruto. 

Jokala sem in jokala. Solze se 
mi niso mogle iztočiti in bole-
čina je ležala na dnu mojega 
srca. Zvečer nisem mogla za-
spati. Neprestano se mi je pri-
kazovala tvoja podoba in po 
glavi so mi rojili spomini nate. 

V petek je bil tvoj pogreb, 
a nisem mogla priti, ker sem 
bila bolna. Ne morem verjeti, 
da te ni več. Od sedemindvaj-
setega septembra dalje točim 
solze in ne morem verjeti, da te 
ni več. Nihče ne more ozdravi-
ti mojega ranjenega srca. 

URŠKA PODVRŠNIK 

Pozdravileni! 
že dalj časa sem razmišlja-

la, da bi vam pisala. In sedaj 
vam res. Pravzaprav sploh ne 
vem, kaj naj pišem. Hm, hm. 

Spremljam vas iz tedna v te-
den in resnično vas moram 
pohvaliti; zelo ste mi všeč. 
Skoda, da je vaša (in naša) Vr-
tiljakova stran vedno krajša. 
Želim si, da bi zapolnila kakš-
no luknjo, zato vam pošiljam 
nekaj svojih pesmi. (Ne bom 
jezna, če ne bodo objavljene.) 
Nimam kdo ve kakšnega pes-
niškega daru. Pišem to, kar 
čutim, vidim, doživljam... 

Še naprej želim veliko 
uspehov! 

SABINA KRANJEC 

Draga Sabina, 
hvala ti za spodbudne besede 
in lepe želje. Piši, prosim, še. 
kdaj in sploh... za to gre. Za / 
to, da pišeš o tistem, kar čutiš, 
vidiš, doživljaš... Lepo se 
imej! NINAM. 

Temeljna pravica igre je varati 
prevaranta. 

(Perrault) 

Vrtnica 
Tam na vrtu cveti vrtnica rdeča, 
pravijo ji ljubezen in sreča. 
Ko odpre svoj cvet dehteč, 
izgine vsak spomin boleč. 
Ko kapljica rose utrne se nanjo, 
bo vsakdo, ki se poglobil bo vanjo, 
v lepoti njeni opazil, 
da sij njen ljubezen je izrazil. 
Polna je nežnosti in topline, 
polna razimievanja in dobrine, 
iz nje biser sreče žari, 
ki mnogim ga ljudem deli. 
A pride tudi čas, 
ko skriva tm za nas, 
z njim te zabode, kot strela z neba, 
v tebi pusti rano srca. 

Kmalu premine vsa sreča, 
ostane le še vrtnica veneča, 
na duši leži ti rana skeleča, 
ki povzročila jo je ljubezen goreča. 

Knjiga 
Zaprta tam nekje samevaš 
in čakaš, da te kdo odpre, 
v žalosti odmevaš, 
ker se nate nihče ne ozre. 
Počasi toneš v pozabo, 
čeprav krasna tvoja je vsebina, 
vsakdo misli, da nisi več za rabo 
in v tebi se rojeva bolečina. 
A nekoč odkril te bo nekdo, 
s tebe debelo plast prahu obrisal bo, 
na novo boš zaživela, 
med vsemi zablestela. SABINA 

Dumb 
(Nirvana) 
Fm not like them 
But I can pretend, 
The sun is gane 
But I have a light, 
The day is gane 
But Fm having fun 
I think Fm dumb 

i Or maybe just happy 
Think Fm just happy 
My heart is broke 
But I have some glube 
Help me inhale 
Mend it with you 
We'll float around 
And hang out on clouds 
Then we'll come down 

And have a hangover. 
have a hangover 
Skin the sun 
Fall asleep 
Wish away 
The soul is cheap 
Leason leamed 
Wish me luck 
Soothe the bum 
Wake me up 
Fm not like them 
But I can pretend 
The sun is gane 
But I have a light 
The day is gane 
But Fm having fun 
I think Fm dumb 
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Sled radioaktiv-
nosti 

Martins se ni motil s svojimi 
pomisleki, zakaj Boasa so mno-
gi imeli za prismuknjenca, ki si 
je nekaj izmislil in je potem 
vztrajal, čeprav si od tega ni mo-
gel obetati finančnih koristi, zla-
sti še, ko mu je časnikar vna-
prej povedal, da poročila o nje-
govem doživetju po vsej verjet-
nosti dolgo ne bo mogoče obja-
viti. (Brazilska tajna služba je 
za dolgo obdobje prepovedala 
pisanje o tem primeru). 

Iz JužneAmerike razmeroma 
pogosto poročajo o ljudeh, ki tr-
dijo, da so videli neznane lete-
če predmete. Torej je po vsej 
verjetnosti tudi Boas pogosto 
razmišljal o tem. Ali bi ne bilo 
mogoče, da bi vse skupaj sko-
val v svoji domišljiji, ki bi se 
sčasoma spremenila v subjektiv-
no resnico? Če bi bilo tako, bi 
preprosti brazilski farmar zaslu-
žil občudovanje. 

Naj bo tako ali drugače, v pri-
meru Boasa, ki zdaj živi z ženo 
in otroki na svoji farmi in še 
vedno vztraja pri svoji takratni 
izjavi, čeprav ne govori rad o 
tem, velja omeniti še nekaj: ne 
le dr. Fortes, tudi nekateri dru-
gi zdravniki so mnenja, daje šlo 
pri tistih lisah na Boasovi koži 
za okuženost z radioaktivnimi 
žarki. Nekaj je torej gotovo: 
Boas je prišel v območje radi-
oaktivnega žarčenja, ob tej ugo-

tovitvi pa se konča tudi najži-
vahnejša domišljija. 

NLP nad brazii-
sko trdnjavo 

v zgodnjih jutranjih urah 3. 
novembra 1957 sta bila stražar-
ja v brazilski trdnjavi Itaipu bli-
zu Santosa na običajnem obho-
du, ko je eden izmed njiju opa-
zil oranžno svetlobo nad mor-
jem. Oranžna pika je postajala 
čedalje večja, očitno se je bli-
žala utrjeni gamiziji. Presene-
čenje stražarjev se je sprevrglo 
v strah, ko je tisti predmet v te-
mi nenehno rasel. Tla in topove 
je oblila rdečkasta svetloba. 
Stražarja sta z odprtimi usti str-
mela v prikazen, katere premer 
je bil enak razponu kril DC-3 
na oddaljenosti kakih sto me-
trov. Nenadoma je zabrnelo, 
stražarja je zajel vroč val. Eden 
se je takoj zgrudil, drugi se je 
umaknil za topovsko lafeto. Za-
čel je vpiti na pomoč. V trdnja-
vi je zmanjkalo luči, vojaki so 
se v temi zaletavali drug v dru-
gega, ko so hiteli vpijočemu na 
pomoč. Vključil i so zasilni 
agregat, ki pa je takoj obstal. 

Nekaj minut po prvem kriku 
na pomoč je bila skupina voja-
kov pri ponesrečencih. Videli so 
tudi NLP, ki je medtem že letel 
nad morjem. Stražarja so odpe-
ljali v bolnišnico v Rio, kjer so 
ugotovili opekline druge in tret-
je stopnje, začuda samo na ti-

stih delih telesa, ki jih je pokri-
vala obleka. 

Posnetki z ladij-
skega krova 

Brazilska raziskovalna ladja 
Almirante Saldanhaje v januar-
ju 1958 sodelovala pri projektu 
Mednarodno geofizikalno leto 
in se je zato zadrževala v bliži-
ni otočka Trinidade z nekaj kva-
dratnimi kilometri površine v 
južnem Atlantiku. Mornariško 
oporišče iz druge svetovne voj-
ne je bilo v mednarodnem geo-
fizikalnem letu meterološka in 
oceanografska raziskovalna po-
staja. 

Ladja je bila od začetka ja-
nuarja 1958 na tistem območ-
ju, 16. januarja je nameravala 
odpluti po načrtu. S posadko 
vred je bilo na krovu okoli 300 
ljudi, med njimi geologi, profe-
sorji naravoslovnih ved in spe-
cialist za podvodno fotografijo 
Almiro Barauna. 

Malo pred dvanajsto je ladja 
dvignila sidra, Barauna je foto-
grafiral, ko se je zdrznil ob kli-
cih: "Ola, o disco!" Opazil je ze-
lenkasto svetlikajoče se ploščo 
na nebu. Bila je kakih osem me-
trov visoka, njen premer pa so 
ocenili na 40 metrov. Vsi so vi-
deli, kako je predmet od vzhod-
ne strani letel čez otok, nato pa 
je sunkovito spremenil smer in 
odletel na severovzhod. 

Barauna je bliskovito naredil 
dva posnetka. Čez nekaj sekund 

se je plošča vrnila. Zdaj je Ba-
rauna večkrat pritisnil na spro-
ži lec, da bi na dokaj manjšo raz-
daljo ujel na film precej večjo 
podobo predmeta, kije po obli-
ki spominjal na planet Satum. 
Naredil je skupno šest posnet-
kov, med katerimi sta bila prva 
preveč osvetljena, tretji izvr-
sten, četrti in peti v splošnem 
razburjenju zanič, na šestem pa 
se je spet razločno videla ploš-
ča, kije potem izginila nad mor-
jem. 

Po izčrpnem pregledu posnet-
kov in negativov v mornariških 
laboratorijih so potrdili prist-
nost in s soglasjem predsedni-
ka Kubitschka dovolili objavo. 

Fregatni kapitan Moreira da 
Silva je izjavil o tem 24. fe-
bruarja 1958: 

"Ne želim načenjati razprave 
o fotografu, ki je slikal neznani 
leteči predmet. Zadošča, če po-
vem, da gaje pri tem opazovalo 
več zanesljivih osebnosti. Izjav-
ljam, da so posnetki pristni in 
da so film takoj razvili na kro-
vu ladjeAlmirante Saldanha, ter 
da je negative pregledalo več 
oficirjev takoj in ne šele po ted-
nu dni, kot je bilo slišati trdi-
tve. Tuje bila izključena sleher-
na možnost fotografskega tri-
ka." 

Iz pregleda negativov in iz 
podrobnosti, ki so jih sporočile 
številne priče na ladijskem kro-
vu, so izvedenci ocenili naj-
manjšo hitrost letečega predme-
ta 1200 kilometrov na uro, ob 
kasnejšem pospešku pa je NLP 
dosegel znatno večjo hitrost. 
Kasneje so sporočili, da so na 
raziskovalni ladji odpovedale 
vse električne naprave, ko se je 
pojavil NLP. 

Naj bo že stališče posamez-
nika do NLP takšno ali drugač-
no, dejstvo je, da gre v tem pri-

meru za dogodek, ki ga je ujela 
kamera, hkrati pa ga je s podpi-
som potrdilo 48 prič na krovu. 

Pet prič hkrati 
v soboto, 11. julija 1959 so 

poročale posadke petih potniš-
kih letal o pojavu formacije 
NLP vzhodno do Honoluluja. 
Kapitan Wilson od Pan-Am je 
bil tisto noč na poti iz San Fran-
cisca v Honolulu, ko je ob 3.02 
po havajskem času postal pozo-
ren na močno svetlobo, ki so jo 
na nočnem nebu spremljale 
manjše lučke. Letalo je bilo ka-
kih 7.000 metrov visoko in je 
letelo nad plastjo oblakov, ko so 
se leteči predmeti pojavili na le-
vi kakih 300 metrov višje. 

"Kopilot Lorenz in letalski 
inženir Scott nista verjela last-
nim očem, ko je svetloba drve-
la proti nam. Če bi šlo za na-
vadno letalo, bi v vzporednem 
nasprotnem letu zlahka prišlo 
mimo nas, tisti predmet pa je v 
tako ostrem kotu spremenil 
smer, da bi tega ne zmoglo no-
beno letalo, nato pa je izginil. 
Manjše, enakomerno porazde-
ljene lučke so bile ali sestavni 
deli velikega predmeta ali pa so 

kazale presenetljiv let v brezhib-
ni formaciji." 

Wilson je izključil možnost 
odboja svetlobe. "Bila je temna 
noč," je rekel. 

Posadke petih letal so opazo-
vale predmete z različnih pozi-
cij, vse so izključevale možnost 
odboja svetlobe. Po pristanku v 
Honoluluju je Wilson izjavil, da 
v devetnajstletni pilotski praksi 
ni videl še ničesar podobnega in 
da je dotlej dvomil o obstoju tu-
jih letečih predmetov. "Zdaj 
sem prepričan, da so," je zatr-
dil. 

Razen Wilsona so poročali: 
kapitan Moffat od kanadske 
družbe, prvi oficir Zedwick od 
družbe Slick ter kapitana Sprun-
ger in Kelley, oba od Pan-Am. 
MofTat je v podrobnostih potr-
dil Wilsonovo poročilo in rekel: 
"Še nikoli nisem videl česa ta-
kega. Pet nas je videlo isti pred-
met ob istem času." 

Predstavnik ameriškega le-
talstva je dejal, da je moralo 
vseh pet pilotov izpolniti vpra-
šalnike, in da so jih zaslišali. 
Nato so poslali poročila letal-
skemu poveljstvu za Pacifik v 
Honoluluju in obrambnemu mi-
nistrstvu ZDA v Washingtonu. 

"Puška!" se je silno začudil Dolfe in se močno udaril po 
glavi. "Zares je puška!" Zdaj vidim, da ne sanjam in tudi pi-
jan nisem več tako, da bi ne poznal puške!" V mraku zgodnje-
ga jutra se je pričel Dolfe razgledovati naokrog, saj mu je 
prišlo na misel, da se hoče kdo morda grdo pošaliti z njim in iz 
njegove pijanosti, saj ni navada, da bi pobiral v gozdu puške, 
kot gobe po dežju. 

Napeto je gledal in puslušal, kje se bo pričel kdo smejati 
njegovi zadregi, ob tako neverjetni najdbi. Vse je bilo še na-

tiho, zato je prestopil korak ali dva in tam za grmom za-
gledal na tleh ležečo postavo. "Ali me misli prestrašiti, ali je 
se bolj kot jaz zaspal, ko je čakal da se zbudim, " sije mislil 
Dolfe, za šalo pomeril v zeznanca in rekel: "Zdaj sem pa jaz 
tebe ujel, tifalot, ki si me hotel prestrašiti!" Ležeči moški se-
veda m nič odgovoril, zato je Dolfe, zdaj že glasneje ogovoril 
neznanca: "Daj, zbudi se no, saj bo vsak hip dan!" Zopet nič 

Dolfetu je postalo nelagodno, saj je videl, da se neznanec 
ne misli šaliti z njim. Stopil je še korak bliže, tedaj mu je čudno 
spodrsnilo, da je nepričakovano padel na kolena in se komaj 
ujel z rokami. Ko je začuden dvignil roke in jih prav od blizu 
pogledal in poduhal, je z grozo spoznal, da mu je spodrsnilo 
na mlakuži. kije bila od krvi. Smrtni strah ga je popadel. in že 
je hotel zbežali s tega, začaranega kraja. 
n tf^^ F"' ^^^^ človek samo ranjen?!" se je tedaj vprašal 
ifolje. ki je postal v hipu trezen, kot malokdaj. Previdno je 
notel pogledati neznanca, tedaj pa se je iz njega utrgal tisti, 
živalsko grozni krik, kije prestrašil lovca Načeta. Saj je v mr-
liču spoznal človeka, ki ga je imel najraje na svetu. Jenez je bil 

otrdel, ko gaje Dolfe klical in tresel v upanju, da ga 
zasiT^ ^ v/ye/7ye. Kmalu je spoznal, da je vse zaman in 
v rn^" "i^sove obupne ložbe. "Jaz sem imel zadnji 
silpTi puško!" se je tedaj spomnil "Lahko bi 
miin^ ^^^ "J^ Pfi^lo v Dolfetove 

'SI grozovito spoznanje. Hotel je zalo znova pobrati puško 
ZinnT '"J pameten, da si ni hotel 
7a ZT sitnosti na glavo. "Jaz dobro vem, da 
doDoZd I govoril "Drugim bi najbrž to težko 
se ie vn ^'V "" siromaka, kot popadljivi psi!" 

"Kar / ^^ vsi pritiskali k tlom. 
"r lepo pusti lole reč, to ni za pijančeve roke! "je v tem 

hipu presenetil Dolfeta glas lovca Načela. V obupnem strahu 
je vrgel Dolfe puško proti grapi, sam pa brezglavo zbežal, kot 
podivjana žival in vseskozi vpil: "Jaz ga nisem! Jaz ga ni-
sem! " da je strašljivo odmevalo pod Goro. 

Lovec Nace je bil sprva prepričan, da je Dolfeta presenetil 
na divjem lovu. "Malo mora biti res zmešan, da je čisto pono-
rel, ko sem se oglasil?!" sije mislil in odšel, da poišče puško, 
ki jo je prej odvrgel Dolfe. Med tem časom se je dodobra zda-
nilo in kol vkopan je obstal sedaj tudi stari Nace, kije tako 
prvi. ob sončni luči zagledal grozovit prizor, ki ga je doslej 
skrival gozdni mrak. 

"Zdaj vem, zakaj se je nepridipravu tako mudilo! "je zgro-
žen pomislil. Hitro je spoznal, da ustreljeni in pobiti moški ni 
nihče drug, kot Janez, s katerim sta se že srečala nedolgo te-
ga, ko ga je prav Nace ujel na divjem lovu. "Le zakaj me nisi 
ubogal?! Takrat sem ti lahko prizanesel, zdaj sem zopet jaz 
listi, ki moram vso stvar čimprej javili na postajo milice, doli v 
tfgi^, "je.razmišljal stari mož. ko je pobiral puško, ki jo je prav 
previdno prijel z robcem. "Še dobro, da sem videl kdo je zloči-
nec, saj o tem ni nobenega dvoma. Če ne bi bil kriv. potem bi 
lahko mirno počakal Z begom je svojo krivdo samo potrdil. " 
je sklepal lovec Nace, ki ni nič vedel kakšne igrice z grozovi-
tim koncem so v ozadju tega zločina. 

Hitro je bil Nace potem doma. "V gozdu se je zgodilo nekaj 
strašnega!" je mimogrede povedal ženi. in že se je peljal s 
kolesom v trg. po miličnike, tako naglo, kolikor so še mogle 
njegove stare noge poganjati pedala. 

Miličniki so bili hitro na kraju zločina, kot se reče. Skupaj z 
zdravnikom so lahko ugotovili samo žalostno dejstvo, da je 
Janez mrtev, kot žrtev izstreljene krogle in udarca v glavo s 
topim predmetom. "Kaj bolj natančnega bo pokazala obduk-
cija v mestu, "je zaključil zdravnik. Previdno so vzeli miličniki 
v roke puško, kije bila, po besedah lovca Načeta, kriva Jane-
zove smrti. 

"Hvaležni smo vam, da ste nas tako hitro obvestili o dogod-
ku! " se je komandir milice zahvalil Nacetu in naročil: "Niko-
mur nič ne govorite o osumljencu, predvsem dokler je še na 
begu!" Nace je pokimal in se vprašujoče zazrl proti hiši na 
hribčku. Stari komandir je razumel namig in tiho spregovoril: 
"Da prav to, najtežje delo nas še čaka! Saj je ni hujše stvari v 

našem poklicu, kot nesti ubogi mladi ženi sporočilo, da je po-
stala vdova!" 

XXXIIL 
Mira je te usodne noči spala prav spokojno, saj je sinoči 

legla k počitku utrujena od dela, ko je ves dan pomagala Ru-
diju pri spravilu sena. 

Prav nič ni slišala ponočnega razgrajanja in usodnega strela 
v bližnjem gozdu. To jutro je vstala zgodaj, saj je želela malo 
pospraviti in nekaj oprati, da ho zopet lahko šla pravočasno 
pomagat k senu. kot je sinoči obljubila. Zatopljena v svoje de-
lo sploh ni opazila, da se nekdo bliža hiši. Zato je bila še toli-
ko bolj presenečena, ko je zagledala na pragu miličnike. 

"Dober dan!" sta pozdravila oba miličnika hkrati. Prese-
nečena Mira je komaj nekaj zamomljala v pozdrav in se začu-
deno vprašujoče zazrla v uniformirana moža. "Ste vi tovariši-
ca Mira Hrastar? " je mlajši uradno vprašal, medtem ko je 
njegov starejši tovariš v zadregi vrtel kapo v rokah. "Da, jaz 
sem, "je odgovorila Mira. "Kaj bi radi vedeli, tovariši? " je 
zdaj že bolj sproščeno vprašala. 

"Kje bi lahko našli vašega moža. Janeza Hrastarja? "je ovin-
kasto vprašal starejši miličnik, kije bil v vlogi žalostnega sla 
že večkrat in je znal povedati bolečo resnico, kar se je le dalo 
obzirno. 

"Ni ga doma, saj je šofer pri podjetju Naši prevozi in je 
ravno zdaj na poti nekam proti Sovjetski zvezi, če sem ga prav 
razumela, ko mi je pripovedoval kam vozi s tovornjakom. " Mi-
ličnika sta se spogledala in zopet je starejši povzel besedo: 
"Morali boste z nami do trga v dolini, da boste nekoga pre-

poznali!" Mira ni razumela, da mislijo, kako bo prepoznavala 
mrliča, zato se je uprla. 

"Kaj bom jaz hodila prepoznavat ljudi, saj jih ne poznam 
veliko! Bodo to najbrž tisti, ki so vedno tukaj živeli bolje opra-
vili!" 

"Če bi šlo za živega človeka, bi vas tovarišica ne nadlego-
vali. Ker pa gre za nekoga, ki smo ga našli zjutraj, ustreljene-
ga prav blizu vašega doma. boste morali z nami!" 

Kolena so se Miri zašibila ob tej strašni novici, vendar tudi 
sedaj ni pomislila na Janeza, saj je on vendar daleč, nekje na 
tujih cestah. Komandir je uvidel. da bo moral izreči usodne 
besede. Tiho je rekel: "Tudi zato morate prav vi z nami. ker so 
nekateri očividci v ustreljenem spoznali vašega moža, Janeza 
Hrastarja. " 

"Ne to ne more biti. to je gotovo pomota!" je kot zadeta 
govorila Mira. "Prav zato morate z nami in upajmo, da imate 
prav!" je še kratko pristavil komandir, si poveznil kapo nazaj 
na glavo. 

Mira se je hitro napravila za pot in kaj hitro .w bili potem v 
zdravstvenem domu v trgu. 
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... in kakšen je obisk na žalski noči?« 
»Moram reči, da se nas je kar veliko zbralo...« 

Kongres je za nami, upamo, da bomo lah-
ko zajeli sapo in zopet stran(ko) šaljivcev 
pripravili takšno kot si želite, privlačno, 
zabavno. Ker ste glavni oblikovalci pač vi, 
vas pozivamo, da nam zaupate šale, ki kro-
žijo med ljudmi. Še posebno bomo veseli 
kakšne dopustniške, poletne. 

Urška Debeljak in Pia Piršič, obe iz Celja, 
pa sta nagrajenki za Šalo tedna. V teh dneh 
bomo vsem, ki vam dolgujemo nagrado in ki 
ste nam pustili natančen naslov, le-te tudi 
poslali. 

Šala tedna 
Pomota 

že nekaj časa je sedel si-
nek z mamico na obisku pri 
sosedovih. Naenkrat seje za-
čel praskati po hrbtu in na 
vprašanje, zakaj to dela, je 
odgovoril: »Mamica, bolho 
imam!« 

Materi je bilo nerodno, pa je rekla: »Ah 
ne, to je pomota!« 

Čez nekaj časa pa se je sinek spet oglasil: 
»Mamica, spet se bom moral praskati, ker 
me grize pomota...« 

Ločitev 
Med ločitvenim postopkom mož vztraja: 

»Zahtevam, da lahko vidim otroke dvakrat 
mesečno, predvsem pa zahtevam, da lahko 
vidim gospodinjsko pomočnico vsaj enkrat 
tedensko.« 

Sodnik 
Sodnik vpraša obtoženca: »Iz kakšnega 

razloga pa ste na razstavi ukradli sliko 
>Zimska pokrajina«? 

»Ja, zato, ker mi je bilo tako zelo vroče, da 
ni šlo drugače.« 

Petelin 
»Striček, zakaj petelin poje?« 
»Pravijo, da petelin zapoje, kadarkoli se 

kdo zlaže.« 

»Zakaj pa petelin poje ob treh ponoči, ko 
še vsi spijo?« 

»Veš, dragi fantič, ob tisti uri tiskajo čas-
nike!« 

Na križišču 
Neka voznica je imela prometno nesrečo 

in je šla po nasvet k odvetniku. Ta jo je 
poslušal in potem dejal: »Zapleten primer. 
Če vas hočem povsem oprati krivde, moram 
dokazati, da je kolesar drvel s stodvajset na 
uro skozi križišče in da je bila mačka, ki je 
z desne pritekla na cesto, tako velika, da čez 
njo niste nič videli.« 

Prijatelja 
Janez in Tone gresta skupaj v gore. Na 

levi strani je strma stena, na desni pa glo-
bok prepad. Nenadoma Tonetu zdrsne in 
pade v prepad. Janez zakliče čez nekaj časa: 
»Tone, a si še živ?« 

»Ja, še!« 
»Ja, kako pa to?« 
»Še letim!« 

Dve vdovi 
Pogovarjata se dve vdovi: »Misliš pogosto 

na svojega pokojnega moža?« 
»Mislim. Kaj pa ti?« 
»Jaz samo ko čistim čebulo.« 
»Zakaj ravno takrat?« 
»Da ne jočem dvakrat« 

Kanarček 
»Ti, Jože, ali ima limona kljun?« 
»Ne, to pa ne.« 
»Joj, potem sem pa verjetno kanarčka 

v čaj stisnil!« 

Šale so prispevali: Barbara HOFMAN s Polze-
le, Štefka KRAJNC iz Kozjega, Peter RORiC iz 
Celja, Damjana FRECE iz Dobja pri Planini, 
Martina ŽUŽEK z Dobrne, Marija KRAGOL-
NIK iz Celja in Ivan ZUPANC iz Škofje vasi. 

Norme in poljubi 
Norma brez sankcije - je 

na seji velenjskega mestne-
ga sveta ostro začel svoj 
govor eden izmed svetni-
kov - je kot kruh brez soli. 
Ali kot poljub brez brk, je 
dodal že nekoliko bolj raz-
neženo. Tega gospoda smo 
si presenečeni ogledali in 
ugotovili, da ima res nekaj 
pod nosom, pri tem pa raz-
mišljali, ali naj povežemo 
poljub s sankcijo in brke 
z normo ali morda obratno. 

Dve strankarski vizljl 
Predstavljamo vam dve različni viziji dveh različnih slovenskih strank glede rodno^ 

slovenskih žensk oziroma nacionalnega prirastka, dolžine porodniškega dopusta, deliti 
družinskih vlog po in glede zastopanosti žensk na najodgovornejših in najvplivnejši 
položajih v naši družbi. Za kateri stranki gre? Mi vam odgovora ne bomo dali, odgovoriteA 
kar sami. za namis Da: obe sta v vladni koahciii. 

Tudi Jožica Škorja, sicer na-
povedovalka Radia Celje, se 
uči harmonike in menda jo 
že kar dobro obvlada. Še po-
sebno tedaj, če za njo stoji 
njen učitelj Zoran Zorko, Id 
mu je na kongresu šaljivcev 
zaupala: »Veš, moj je tudi 
muzikant, pa bi ga rada mal-
ce presenetila z igranjem. 
Samo. . . Ko je pa tako malo 
doma. Komaj kak teden na 
leto.« 

»Samo teden dni na leto? 
Potem si pa zelo uboga?« 

»No j a . . . Saj ta teden kar 
hitro mine. Sicer si pa ti tudi 
pravi muzikant, p>oln 
mišic.. .« 

»A si vid'la, te mišice, a . . . 
To je 80 kil razstreliva.« 

»Vid'la. Škoda le, da je za-
žigalna vrvica tako 
kratka. . .« 

EDI MASNEC 

Delo 
Dom 


















